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POČETAK U 10,15 ČASOVA 

SADRŽAJ: 

Pre dnevnog reda: 1 — Čitanje i usvajanje zapi- 
--iiika   XII redovnog sastanka; 

2 — Koinemorativni govor Prctsednika Narodne 
skupštine Milana Simonovića povodom smrti Dure 
gpanovica, narodnog poslanika za Srez samoborski; 

3 — Saopštenje, da Ministar finansija podnosi 
Narodnoj skupštini izmene i dopune u predlogu bud- 
žeta državnih rashoda i prihoda sa predlogom Finan- 
iskog zakona za budžetsku 1939;'40 godinu. — Ode- 

Ijenje državnog računovodstva, broj 22.751/11 od 10 
marta 1939 godine. -- (Vidi predlog u prilogu XIV 
redovnog sastanka, strana 870). 

Govornici: Pretsednik Narodne skupštine Milan Sinio- 
nović,   sekretar Milan Badžak, 

Dnevni red: Nastavak pretresa u pojedinostima 
izveštaj Finansiskog odbora o predlogu budžeta 
državnih   rashoda   i   prihoda sa predlogom Finansi- 
jkog   zakona  za  budžetsku   1939 40 godinu: 

1 — Pretres i usvajanje budžeta rashoda — XVII 
razdeo  —  Ministarstvo   fizičkog  vaspitanja  naroda. 

Govornici: Ministar fizičko« vaspitanja naroda Đuro Ce- 
lović (dva puta) dr. Albin Šmajd, Dušan Bogunović, Jovan 
R. Radulović, Dimitrije Mladenović, Pretsednik Narodne skup- 
štine Milan Si'monović (šest puta), Potpretsednik Narodne 
BkupStine-Aloizij  MihelčiC. izvestilac Aćim Popović. 

2 — Pretres i usvajanje budžeta rashoda — XVI 
razdeo — Ministarstvo socijalne politike i narodnog 
zdravlja. 

— Saopštenje izveštaja Finansiskog odbora ■— 
^ broj 304 od 11 marta 1939 godine — o izmenama 
■ dopunama u računskom delu budžeta državnih ras- 
hoda i prihoda i u predlogu Finansiskog zakona za 
1939,40 godinu. -- {Vidi izveštaj na strani ...). 

Govornici: Ministar socilalne politike i narodno- zdrav- 
Ua Miloje Rajaković (dva puta), dr. Mladen Milošević, Tripko 
Zugić,    Branko    Avramović,    Aleksa    Jovanović,    dr     Slo- 
' "'  Purić' dr- Jovan  Mijušković, Rudolf Smersu, dr   Via- 
dinnr Koslić, Novica Popović, Hamdija SahinpaSić, Božidar 
Nedić, Dragutin Domainko, dr. Franc Klar, dr. Maksim Sevšek 
Stojan Krstić, Aleksandar Milić. Dimitrije Mladenović, Sve- 
tozar Tasić, Zarija Joksimović, dr. Dorde Marković, Miro 
Prptić,   Pretsednik   Narodne   skupštine   Milan   Simnnović   (tri 
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puta), Potpretsednik Narodne  skupštine  Aloj/.ij  Miiielčič  (pet 
puta), Potpretsednik Narodne skupštine Nurija Pozderac, izve- 
štilac Aćim Popović. 

svoga kraja 
učešće  i za- 

Pretsednik Milan Simonovlć: Otvaram XIU re- 
dovni sastanak Narodne skupštine. Molim sekretara 
g. Badžaka da i/voii pročitati zapisnik XII redovnog 
sastanka. 

Sekretar Milan Badžak: čita zapisnik XII re- 
dovnog sastanka. 

Pretseđnik Milan Simonović: Ima li ko od go- 
spode narodnih poslanika da učini kakvu primedbu 
na pročitani zapisnik? (Nema!). Primedaba nema. 
Objavljujem, da je pročitani zapisnik primljen. 

Gospodo narodni poslaniei, imam da vam sa- 
opštim jednu tužnu vest. Juče ujutru preminuo je u 
Zagrebu naš poslanički drug, narodni poslanik za 
Srez samoborski Dura španovič. 

U privrednom i političkom životu 
pokojni španovič uzimao je vrlo živo 
uzimao vidna mesta. 

Večtiik Poljoprivredne komore, senator, pokojni 
Španovič izabran je poslednjih poslaničkih izbora i 
za  narodno,;;  poslanika  za  Srez  samoborski. 

Njegova relativno dosta ranu smrt pretstavlja 
osetnn gubitak ne samo za kraj u kome je nepo- 
sredno delao, već i za sve nas, pa i za Narodnu skup- 
štinu. Slava mu! (Svi narodni poslanici ustaju sa svo- 
jih mesta i odaju poštu umrlom Španoviću uzvikom: 
Slava mu!). 

Gospodo, izvolite čuti jedati predlog g. Ministra 
finansija. 

Sekretar Milan Badžak (saopštava): Gospodin 
Ministar finansija dostavlja Narodnoj skupštini na 
rešenje izmene i dopune u predlogu budžeta državnih 

■rashoda sa predlogom Finansiskog zakona za 
1939/40    godinu. Odeljenje    državnog    računo- 
vodstva, broj 22.751/11 od 10 marta 1939 godine. — 
(Vidi predlog u prilogu XIV redovnog sastanka, 
strana 870). 

Pretseđnik Milan Simonović: Ove izmene i do- 
pune biće upućene Finansiskom odboru. 

Prelazimo na dnevni red. Na dnevnom je redu: 
Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja Finan- 
siskog odbora o predlogu budžeta državnih rashoda 
i prihoda sa predlogom Finansiskog zakona za 
budžetsku  1939/40 godinu, i to: 

1  — Pretres budžeta rashoda    - XVII razdeo - 
Ministarstvo   fizičkog   vaspitanja   naroda. 

Ima reč Ministar fizičkog vaspitanja naroda g. 
Đuro Cejovič. (Pljeskanje). 

Gospodo narodni poslanici, 
Predlog budžeta MinNtarstva tizičkog vaspitanja 

naroda za ИМ(» 10 ■rodinu, koji se podnosi vama na 
odobrenje, jeste minimalni izražaj telesnih, moralnih, 
nacionalnih i zdravstvenih zadataka koje ovo Mini- 
starstvo treba da sprovodi. Ono ima pred sobom 
velike i vrlo važne opšte narodne zadatke, kojima 
je teško udovoljiti budžetom od 20,139.657 dinara. 

U svim naprednim zemljama smatra se da je ne- 
ophodno potrebno posvetiti punu pažnju omladini 
kojoj treba omogućiti što bolji telesni i zdravstveni 
razvitak u cilju stvaranja generacije sposobne za ži- 
votnu borbu i odbranu zemlje. Omladini, budućnosti 

naroda, posvećuju sve države najveću brigu, ne žaleći 
pri tome odgovarajućih materijalnih žrtava. 1 kod nas 
se već dosta davno osetila potreba da se opšti vas- 
pitni sistem omladine nadopuni telesnim vaspitanjem, 
pa se tako još davno pre Ujedinjenja počelo sa osni- 
vanjem pojedinih opštih i posebnih nacionalnih teles- 
no vaspitnih gimnastičkih i sportskih udruženja. 

Blaženopočivši Viteški Kralj Aleksandar I Ujedi- 
nitelj bio je prvi koji je izričito naglasio potrebu da 
telesno vaspitanje bude deO opšteg državnog vaspi- 
tanja. U tome cilju osnovano je Ministrstvo fizičkog 
vaspitanja naroda, koje ima da vodi računa o zdra- 
vlju i Jačanju mladih generacija. Prvenstveno koordi- 
nirajući zdravu privatnu inicijativu na tome polju, a 
potom i dajući joj moralne i materijalne potpore, 
dajući joj mogućnost stručnog usavršavanja i una- 
pređenja Osnivanjem škole telesnog vaspitanja i, ko- 
načno, izravnim interesovanjem za telesno vaspitanje 
i nacionalni smer novih generacija jugoslovenske 
omladine kojoj treba omogućiti sportsku delatnost 
da bi se stekle moralne, etičke i higijenske vrednosti 
koje skupno uslovljavaju pojam one osveštane kla- 
sične izreke: »zdrav duh u zdravu telu« --to je cilj 
Ministarstva fizičkog vaspitanja naroda, a ne zadatak 
da organizuje utakmice i stvara sportske rekorde, 
ma da i ovu delatnost treba da pomaže i unapre- 
đuje. Zdrava, jaka, izdržljiva i u viteškom duhu vas- 
pitana omladina, to je najviši zadatak područnog mi 
Ministarstva. 

Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda kao deo 
Vrhovne državne uprave ima brigu o organizaciji i 
napretku opšteg telesnog vaspitanja u zemlji. 

Ovaj se zadatak  može postići  dvojakim  putem: 
1) Radom satnoga Ministarstva na izvođenju te- 

lesnog vaspitanja, i 
2) pomaganjem, jačanjem i razvijanjem sokol- 

skih, sportskih, planinarskih, skautskih, vatrogasnih i 
drugih  udruženja. 

Miiii>tarstvo je pozvano da unapređuje organi- 
zaciju privatne inicijative u kojoj je začlanjeno oko 
pola miliona spotske jugoslovenske omladine onim 
pravcem koji je najkorisniji i po državne vaspitne 
ciljeve. 

Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda u toku 
1937 i 19:58 godine sa velikim naporima i bez. do- 
voljno finansiskih sredstava činilo je veoma mnogo 
Па izvršenju Zakona o obaveznom telesnom vaspi- 
tanju za vanškolsku  omladinu. 

Cilj Zakona o obaveznom telesnom vaspitanju je 
telesno,  moralno   i   nacionalno  vaspitanje  omladine 
U tome cilju izvodi se: 

a) za školsku omladinu nastava u osnovnim', 
produžnim, srednjim i njima ravnim školama do za- 
vršetka njihovog; 

b) za vanškolsku omladinu od završetka osno- 
vne (produžne) škole do navršefcka 20 godine. 

U pogledu izvršenja Zakona o obaveznom tele- 
snom vaspitanju mora se, nažalost, konstatovati, da 
ga Ministarstvo prosvete u Školama pod njegovim 
delokrugom još ne izvršuje. Razlog je tome i su- 
više razvijen program naših škola, koji ne dozvo- 
ljava ubacivanje još dva časa nedeljno za izvođenje 
obavezne nastave telesnog vaspitanja. Ali ću svu svoja 
brigu posvetiti da sa g. Ministrom prosvete ovo pi- 
tanje pokrenem, kako bi se od početka Školske god. 
1939/40 započelo i sa ovim radom. 

.ler danas skoro u svim evropskim zemljama 
časovi telesnog vaspitanja su svuda uvedeni  po 2, 3, 
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4 pa i vi^" nedeljno, a u Nemačkoj pored svako- 
dnevnog časa telesnog vaspitanja, ceo dan, subota, 
posvećuje se telesnom vaspltanju u prirodi. 1 kad su 
ostale države mogle to da uvedu u svoj nastavni plan 
i program, ja ću se truditi svim silama da ubedim Mi- 
nistarstvo prosvete da se i nastavni plan i program 
u srednjim i njima ravnim školama preuredi tako, da 
se dva sata u svima razredima posveti obaveznom 
telesnom vaspitanju, pored ekskurzija, u koje će uz 
već postojeći program da se ubaci i ono stoje po- 
trebno  u vezi sa obaveznim telesnim vaspitanjem. 

U pogledu organizovanja i izvršenja Zakona o 
obaveznom telesnom vaspitanju u zemlji za vanškol- 
sku omladinu može se reći da se administrativne 
radni'- dobro izvode i da rad i pored svih, katkada 
velilv'ili   teškoća, napreduje i rezultati su dobri. 

Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda posta- 
vilo' je još 19:57 godine banovinske referente, preko 
kojih i^ organizacija izvršena. Za sreske referente 
Ministarstvo nije imalo kredita u toku ove godine, 
■ili su oni bili privremeno postavljeni od g. g, banova. 
U toku bedžetske 1939/40 godine oni će biti postav- 
ljeni od strane Ministarstva, gde će na taj način moći 
učvrstiti dosadanji rad i razvijati ga i dalje. 

U pogledu osposobljavanja nastavničkog kadra, 
posle 50;) slušalaca koji su u toku 1937 godine prošli 
кго/. tečajeve u Beogradu, bio je rad obustavljen, jer 
je na osnovu ovlašćenja iz Pinansiskog zakona za 
ovu godinu u toku 1938 godine osnovan Jedno- 
godišnji tečaj za spremanje nastavnika telesnog vas- 
pitanja po školama. Međutim, i pored jednogodišnjeg 
tečaja od 1 aprila 1939 godine nastaviće se i dalje 
tečajevi za spremanje nastavnika u prazničnim teča- 
jevima kako bi se sve ovo, što je za dve godine to- 
liko snažno krenulo napred, nastavilo i povelo putem 
koji imperativno traže najviši interesi Otadžbine i 
nacije. 

Лег obavezno telesno vaspitanje omladine koliko 
je važno sa gledišta narodne odbrane isto toliko je 
važno za kulturno, socijalno i higijensko podizanje 
na.še   omladine   i  naroda. 

Prema izveštajima, kojima raspolaže Mini- 
starstvo fizičkog vaspitanja, krajem 193S godine vež- 
balo je u prazničnim tečajevima 634.284 obveznika 
prema 245.000 koliko je vežbalo u decembru 1937 
godine. 

Sva ova vanškolska omladina radi u 4.250 orga- 
nizovanih prazničnih tečajeva prema 2.13в koji su 
postojali  decembra   1937  godine. 

Nastavu u ovim tečajevima izvode 7.0O6 nastav- 
nika (u najvećem bruju SU to učitelji narodnih osnov- 
nih   škola) prema 2.208 u  1937 godim. 

Kao što se vidi, napredak na Izvršenju Zakonu o 
obaveznom telesnom vaspitanju u 1938 godim pove- 
ćan je   preko 100%  u svima pravcima. 

Nase selo, koje još ima toliko potreba ueudovo- 
1 jenih, dobiće svoj praznični tečaj koji će mu služiti 
kao kulturno žarište, u kome će se njegova omla- 
dina podizati i vaspitavati telesno zdrava, moralno 
jaka    i   nacionalno   svesna. 

U  današnjim teškim vremenima i nepredvidenim 
■ada jima koji mogu svaki čas nastupiti, ovaj naj- 
i    postulat   državni,   podizanje   omladine,   mora   se 

izvršiti  što  pre  na  korist  njenu,  a za  dobro Kralja, 
' Иadžbine   i- nacije. 

Ukratko želim da vas, gospodo narodni posla- 
nici,   upoznam sa organizacijama privatne inicijative 

koje potpadaju pod Ministarstvo fizičkog vaspitanja 
naroda. 

Najjača organizacija je, kako dobro /nate. Savez 
sokola Kraljevine Jugoslavije. Ovaj je Savez cenjen 
kako radi svojih nacionalnih zadataka izvršenih u 
prošlosti tako i radi njegove sadašnje telesno - vas- 
pitne nacionalne i moralne delatnosti. U Savezu so- 
kola začlanjeno je 218.483 pripadnika i 2.204 sokol- 
skih jedinica. Uz pomoć države, banovina i opština 
sokolstvo je podiglo 320 društvenih domova i 1581 
vežbalište. Zadatak sokolstva nije samo telesno vas- 
pitanje njegovih članova, već i moralno i nacionalno 
odgajanje generacija, kao i prosvoćivanje i privredno 
pomaganje, naročito na selu. U tome cilju radi se po 
sokolskim četama na podizanju higijenskih prilika 
putem mnogobrojnih tečajeva, precUvanja, izložbi i 
prikazivanja filmova te na isti način i na unapređi- 
vanju poljoprivrede. Sokolstvo kao opšte narodna 
nepolitička organizacija ima da uvek razvija blago- 
rodnu i korisnu delatnost. U izvršenju takvoga posla 
i u takvom plemenitom radu pomaže ga i ovo Mini- 
starstvo. 

Važan faktor privatne inicijative koji je najraz- 
novrsniji i najživji jeste ono što se zove sportom, a 
što je kod nas dobro organizovano u '11 sportskih 
saveza. Sport se u ćelom svetu danas priznaje i po- 
maže kao vrlo efikasno sredstvo za vaspitanje širokih 
masa i kao sredstvo da se najširi slojevi privuku sve- 
stranom i korisnom radu telesnog vaspitanja. Biolo- 
ška potreba čoveka je da čelici svoje mišiće, da osve- 
žava svoja pluća i da se uopšte usavršava u fizičkom 
pogledu, jer je to zahtev prirode same. Nije od bitne 
važnosti za koje se grane sporta omladina odušev- 
ljava, da li za nogomet ili smučanje, veslanje ili pli- 
vanje; glavno je da omladina pohađa igralište, vežba- 
lišta, plivačke bazene, da bi nadoknadila sletu uči- 
njenu jednostranim radom n kancelarijama, radioni- 
cama i drugim nehigijenskim prostorijama. U sportu 
su sve grane potrebne i korisne, kad se stručno i vi- 
teški na njima radi. Da bi se ta stručnost što bolje 
-provela, potrebno je da i država pomogne privatnu 
inicijativu i da se preko nadležnih organizacija na- 
stoji da se glavno načelo sportskog rada: dobrovoljna, 
ali stroga disciplina u svakom pravcu poštuje, jer se 
pomagati može samo onaj sport koji oplemenjuje, 
stvara karaktere i državi odane sinove. 

Ceneči rad privatne inicijative, država je poma- 
gala unapređenje sviju sportskih saveza. Blagodareći 
razumevanju Kraljevske Vlade ukinute su prošle go- 
dine sve takse na sportske priredbe što će omogućili 
finansisku sanaciju sportskih udruženja. Naročito lep 
napredak pokazali SU Jugoslovenski nogometni sa- 
vez, Jugoslovenski zimsko-sportski savez i Streljački 
savez K. .i. Vlastitim sredstvima podigao je naš nogo- 
metni savez, odnosno njegovi klubovi, u raznim kra- 
jevima naše zemlje 376 vežbališta na kojima vežba 
35 hiljada pripadnika toga sporta. Streljački sport 
je odavno omiljen u istočnim delovima naše zemlje 
i, organizovan u Streljačkom savezu K. ,1., proširio se 
U sve krajeve naše Otad/bine, tako i da po selima 
imamo streljačke družine. Dok je streljaštvo dolazilo 
sa juga naše Otadžbine prema severu a s njime i duh 
viteštva i ljubav za puškom i rodnom grudom, dotle 
je smučarstvo obrnutim pravcem od Triglava do šar- 
planine prldobijalo hiljade i hiljade novih pristalica. 
Po našim Alpima izgrađeni su turistički putevi i alpi- 
nističke staze, a za planinare i smučare ima 150 pla- 
ninarskih   domova   i   skloništa. Naš   zimski   sport   je 
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veoma zaslužan za unapređenje turizma, a naši takmi- 
čari nogometaši, smučari i -strelci časno su zastupali 
boje naše Otadžbine na raznim internacionalnim su- 
sretima, što je od neprocenjive propagandne vredno- 
sti. Želim samo da Nas potsetim na našu nogometnu 
pobedu nad reprezentacijom Pariza, na uspešno uče- 
stvovanje smučarske reprezentacije za svetsko prven- 
stvo u Zakopanima i na Planici, koja svake godine 
potseti ceo sportski svet na činjenicu da su Jugoslo- 
vani izgradili smučarsku skakaonicu koja omogućava 
postizavanje svetskih sportskih rezultata. 

Naši teniscri redovni su gosti na svim interaaci >- 
milnim utakmicama, a prošle godine su uspeli i došli 
u finale evropske zone. Naši teuiseri Punčec i Pakula, 
osvajali su redom prvenstva i pehare u Braziliji, 
Argentini, čileu i Boliviji, gde su obradovali ovim 
svojim uspesima kako nas tako i naše iseljenike, koji 
su se i ovom prilikom mogli ponositi što pripadaju 
našoj naciji. Jasno je da su ti uspesi znatne priloge 
donosili   našoj  državnoj  propagandi. 

Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda pomoglo 
je prošle godine Jugoslovenski plivački savez subven- 
cijom od 100.000.— dinara, a naši su se plivači odu- 
žili državi odličnim reprezentovanjem na svetskom 
plivačkom prvenstvu u Londonu, raznim internacio- 
nalnim pobedama, a pre svega propagandom plivač- 
kog sporta medu našom omladinom. 

Jugoslovenski sportisti, pre 15^—20 godina sasvim 
nepoznati, danas su rado videni gosti u svim centri- 
ma Evrope. 

Sem čisto sportskih organizacija potpadaju pod 
Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda i druge 
omladinske organizacije: Savez planinara K. J., Savez 
skanta K. J. i Zveza fantovskih otseka. Ceneči telesno- 
vaspitni i kulturni rad ovih organizacija Ministarstvo 
je u granicama mogućnosti podupiralo i planinare 
i skaute i fantove, od koji suposlednji podigli vlasti- 
tim sredstvima za sada najlepši stadion. 

Ovo Ministarstvo staralo se da spremi za poje- 
dine sportske grane sposobne učitelje i propagatore, 
radi loga priređivani su tečajevi za laku-atletiku, pli- 
vanje, sportske igre, alpinistiku i smučanje. Moralnu 
pomoć pružilo je Ministarstvo svima ovim organi- 
zacijama privatne inicijative, a u pogledu materijalne 
pomoći radi nedovoljnih sredstava predvidenih u bu- 
džetu moglo je izaći u susret samo u naročitim pri- 
likama. U Ministarstvu ima nažalost ogroman broj 
nerešenih molbi za dodeljivanje pomoći za gradnju 
sokolskih, vatrogasnih, smučarskih i fantovskih do- 
mova, na ime uređenja ve/.bališta. plivališta, za odr- 
žavanje stručnih trenera, izdavanja stručne literature 
i tome slično. Pored najbolje volje i najracionalnije 
podele mnoga su zaslužna društva ostala bez državne 
pomoći, jer su bila budžetom predvidena sredstva u 
srazmeri sa potrebama privatne sportske inicijative 
preskromna. 

Svoje propagandne zadatke izvršilo je Ministar- 
stvo fizičkog vaspitanja naroda putem svojih nacio- 
nalnih časova za radio Beograd, Zagreb i Ljubljana, 
putem štampe, putem pomaganja stručne literature, 
dodeljivanja pehara i plaketa koji su bili poslani ta- 
kode i našim iseljeničkim sportskm udruženjima. 

Vatrogastvo, koje je nastalo još pre pola veka u 
Dravskoj, Savskoj i u jednom delu Dunavske bano- 
vine, nastavlja svoj humani i socijalni rad u punom 
opsegu a preduzimaju se mere i po drugim krajevima 
naše zemlje da se organizacija dobrovoljnog vatr )- 
gastva što više proširi i posluži korisno Otadžbini i 

narodu. U poslednje vreme postignut je u Vatro- 
gasnom savezu K. J. potpun sporazum ie su oprav- 
dane nade da će se vatrogasni pokret u našoj zemlji 
prisnom saradnjom između područnog mi Ministar- 
stva i nadležnog saveza još više unaprediti. 

Finansiskim zakonom za 1938/39 godinu bio je 
Ministar fizičkog vaspitanja naroda ovlašćen da pri- 
stupi osnivanju Škole za obrazovanje nastavnika gim- 
nastike i sporta.  15 septembra   1938 godine osnovan 
je u Beogradu prvi  jednogodišnji tečaj, koji će za 
potrebe srednjih i njima ravnih škola, kao i za po- 
trebe organizacija privatne inicijatve, obrazovati po- 
trebne stručnjake vaspitane u nacionalnom  duhu,  a 
školovane po najnaprednijim metodama. Time je re- 
šeno jedno vrlo aktuelno pitanje, jer bez dobrih do- 
maćih nastavnika ne možemo ni zamisliti pravilan raz- 
vitak   gimnastike   i  sporta.  Na  jednogodišnji     tečaj 
u Beogradu primljeno je 50 vrednih slušalaca, a na- 
stava je u rukama bivših stipendista ovoga Ministar- 
stva koji su svršili visoke škole za fizičko vaspitanje 
u inostranstvu. Osnivanjem jednogodišnjeg tečaja, ra- 
zume se, pitanje   obrazovanja   stručnog Osoblja   još 
nije definitivno rešeno. Već u narednoj godini, biče. 
na osnovu ovlašćenja Finansiskog zakona za 1938/39 
god. otvorena, po ugledu na strane zemlje, Viša škola 
za fizičko vaspitanje. U ovom predlogu budžeta pred- 
videni su izdaci za ovu školu. 

Ovogodišnji budžet iznosio  je Din.  18,864.095.— 
dok  predlog  budžeta    za    1939/40 
god., nakon svih redukcija, iznosi 
svega Din. 20,139.657— 
Prema tome ovaj predlog pokazuje 
povećanje od samih Din.    1,274.962.— 

To povećanje se odnosi: 
na   lične   rashode Din.        6.940.— 
na   materijalne Din.    1,268.022.— 

Ima li se u vidu. da je u ovom predlogu predvi- 
deno osnivanje Više škole za obrazovanje nastavnika 
fizičkog vaspitanja, čiji budžet iznosi Din'. 1,170.208.— 
razabraće se, da je ovaj predlog veći od današnjeg 
budžeta za samih 104.754.— dinara. 

Po sebi se razume da se sa ovakvim budžetom ne 
mogu izvršavati krupni zadaci, koji su postavljeni 
ovoj grani Vrhovne državne uprave,'a niti nastavljati 
i unapređivati, pa čak ni u najsitnijim etapama, zapo- 
čete akcije. 

Budžet jednog resora od samih 20 miliona, od 
čega punih 40% ide na redovne pomoći, na osnovu 
Zakona, samo na dve naše velike narodne institucije 
(sokolstvo i vatrgastvo) a ostalih 60% na celokupno 
izdržavanje (lično i materijalno) samoga resora, zatim 
na organizaciju obaveznog telesnog vaspitanja, na 
pomoći svim ostalim sportovima i na osnivanje'i odr- 
žavanje Više škole za nastavnike fizičkog vaspitanja, 
tako je malen, da će se bezuslovno u toku ove budžet- 
ske godine morati povesti ozbiljno računa o pojačan j,, 
materijalne strane resora, kako bi i ideološki i stvarni 
rezultati zadovoljili potrebe i zahteve, koji se od njega 
očekuju. 

Prema svemu dosada izloženom, budžet Ministar- 
stva fizičkog vaspitanja naroda je isuviše malen prema 
zadacima koje ima da izvršuje, pa zato molim Narod- 
nu skupštinu da ga primi sa uverenjem da će efekat 
OVOg budžeta područnog mi Ministarstva mnogo veći 
biti nego što se brojkama dinara kazuje. (Odobrava- 
nje i pljeskanje u cent rumu i na desnici). 

Pretsednik Milan Simonović: Ima reč narodni 
poslanik g. dr. Albin Šmajd. 
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Dr. Albin šniajcl: Gospodo narodni poslanici, pp- 
kušaću da ukratko kažem nekoliko reči o telesnom 
vaspitanju naroda. Ministarstvo fizičkog vaspitanja 
naroda smatra se kao Ministarstvo nižega reda i ma- 
nje važnosti. Faktički to уг Ministarstvo medu naj- 
važmjima: Podređena mu je sva omladina u pogledu 
telesnoga vaspitanja a i veći deo moralnoga i nacio- 
nalnoga uzgoja. Pa i pored toga njemu se poklanja 
mula pažnja. Potrebno bi bilo tome Ministarstvu po- 
svetiti mnogo veću pažnju. Baš iz toga razloga Mi- 
nistarstvo fizičkog vaspitanja naroda vrlo je važno 
i njegov rad ima ogroman uticaj na svu omladinu, 
a preko nje i na čitavu državu. Od osobite je važnosti 
čla se upoznamo sa raznim organizacijama koje su 
podčinjene lome Ministarstvu i sa njihovim radom. 
Tek tad ćemo moći pravilno oceniti rad i u vezi sa tim 
i odgovornost Ministarstva fizičko-- vaspitanja na- 
roda ako poznajemo rad i stremljenja pojedinih or- 
garazacnja koje potpadaju pod kompetenciju Mini- 
starstva" fizičkog vaspitanja naroda. 

Neću govoriti o neistinitim činjenicama. Izneću i 
podvući ĆU samo ono, što je čir na državnom telu, i 
što šteti harmoničnom sožitiju medu narodima Jugo- 
slavije i sto kvari mir medu pojedinim delovima naše 
države  i državne vlasti. 

Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda do sada 
nije pokazalo one delatnosti koje su se očekivale od 
toga Ministarstva, i koje bi bile potrebne da bi to Mi- 
nistarstvo opravdalo svoj opstanak. Znam da tome 
-.tanju nije kriv sadanji gospodin Ministar, i da uglav- 
nom i na ostalim njegovim prethodnicima ne leži kri- 
vica. Kriv je svemu tome sistem, koji favorizuje neko- 
je po zakonu privilegovane organizacije a poništava 
sve što je bilo osnovano na načelu privatne inicijati- 
ve. Krivo je tome i što U tome Ministarstvu ni jedan 
gospodin Ministar ne ostane duže vreme za koje bi 
mogao faktično izvesti ono što je prva i glavna osno- 
va koja je godine 1982 dovela do osnivanja Ministar- 
stva fizičkog vaspitanja naroda, a to je: da je Mini- 
starstvo fizičkog vaspitanja naroda najviša nadzorna 
vlast nad svima organizacijama i ustanovama kojima 
je cilj fizičko vaspltanje naroda (čl. I Uredbe o ure- 
đenju Ministarstva fizičkog vaspitanja naroda K. br. 
270'od  19 marta 1932 godine). 

Posle nekoliko dana biče sedam godina od osni- 
vanja Ministarstva fizičkog vaspitanja naroda a u tom 
vremenu imali smo 11 ministara koji su rukovodiU 
fizičkim i moralnim odgojem naše omladine. Sto znaci 
t ako brzo smenjivanje odgovornih činilaca na polju 
fizičkoc i moralnog odgoja omladine, znaju najbolje 
oni koti su radili ili koji rade u raznim omladinskim 
organizacijama. Pola godine rada ne znaci ništa. 1 
zato u tome Ministarstvu nismo mogli postići ono sto 
bi mogli i morali: t. j. telesnu zdravu i moralno jaku 
omladinu sa osećajem da ta omladina radi za svoju 
nacionalnu državu i svog Kralja, a osobito kad se 
radi o onim organizacijama koje uživaju svu pomoć 
države i koje su — drugim recima - - na neopravdan 
način favorizovane na štetu ostalih organizacija i na 
štetu  same države. 

Gospodo poslanicil Nama Slovencima kaze se u 
većini slučajeva da smo protivnacionalni, da ne ose- 
ćamo nacionalno, pošto nismo organizovani u Sokolu 
Kraljevine Jugoslavije i da zbog toga rušimo nacio- 
nalne  osećaje Jugoslovenstva. 

Gospodo, to je jedna podvala, koja se nama čim. 
Л ko gleda u istoriju i ko gleda Tad naših prosvet- 
nih organizacija, i naših slovenskih organizacija za 
fizičko vaspita'nje naroda on zna da slovenski kato- 

lički čovek nikad nije bio anacionalan, nikada nije 
bio protivnacionalan, da je slovenski katolički čovek 
bio onaj koji je stvarao i pomogao da e stvori ova 
država. (Pljeskanje.) 

Pre mog izlaganja o raznim organizacijama pot- 
činjenim Ministarstvu fizičkog vaspitanja, hoću, u 
vezi toga, da podvučem rad Ministarstva fizičkog vas- 
pitanja naroda od njegovog osnivanja 1932 godine 
do danas. Istina je tla je Ministarstvo u lom vremenu 
održalo svega 17 stručnih tečajeva za instruktore oba- 
veznog telesnog vaspitanja, lake atletike, plivanja, 
smučanja, alpinistike i sportskih igara. Za te tečaje.'' 
bilo bi shodnije i u materijalnom pogledu korisnije 
da su se isti održavali u sedištima banovina, kako je 
to ranije bilo, kada je ovo Ministarstvo počeo da ru- 
kovodi ;;. dr. Miletić. Ja molim /.bog toga gospodina 
Ministra da na ovo obrati osobitu pažnju i reorgani- 
zuje tečajeve u tom pravcu. 

Sem toga Ministarstvo je pomoglo osnivanje 
raznih privatnih sportskih škola i tečajeva. Tečajevi 
fizičkog vaspitanja naroda dali su u poslednje tri go- 
dine 935 stručnih nastavnika. 

15 septembra ИШ godine osnovana je u Beo- 
gradu Viša škola za obrazovanje nastavnika telesnog 
vaspitanja. Ta škola .ima zadaću da obrazuje što više 
stručnjaka za izvršenje obaveznog telesnog vaspita- 
nja naroda. To je vrlo lepa i korisna zadaća, koju 
svi mi podupiremo ako bi se izvršila ona onako, kao 
što je to potrebno. 

Ta viša škola, državna ustanova, radi tako da se 
u njoj vrše stvari, koje ni u kom slučaju ne odgova- 
raju zadaći te škole i koje su u opreci sa pravim od- 
gojem omladine. Moralno i nacionalno vnspitanje na 
toj školi predaje profesor Stanojević, savezni prosve- 
tar Sokola Kraljevine Jugoslavije. On to može i da 

:. ako tu zadaću vrši u opštem državnom interesu 
i u interesu sviju nas. Ako pak on smatra da je Viša 
škola za obrazovanje nastavnika telesnog vaspitanja 
škola za odgoj privilegovane organizacije Sokola 
Kraljevine Jugoslavije, onda mora da se tome protivi 
svaki prijatelj ove države, osobito svaki prijatelj 
naše omladine. (Graja i protesti). 

Danas je, gospodo, lako govoriti o nacionalnom 
radu i nacionalnom osećanju ali je to bilo teško u 
doba kad slovenački narod uopšte nije imao pravo da 
govori svojim jezikom, da peva slovenačke pesnic i 
da se organizuje u nacionalne organizacije koje su 
vodili katolički sveštenici. U to teško vreme slovena- 
čki narod imao je samo s\()je sveštenike koji su ga 
svuda i u svako duba branili, štitili i prosvećivali. 
Evo da čujete šta je tada pisao g. Gangl . . . (Bučni 
protesti u dvorani). 

Pretsednik Milan Simonović: Ja molim g. posla- 
nika da ima na umu da naš Poslovnik zabranjuje 
svako vredanje i ja ga molim da te stvari ne ponavlja. 

Dr, Albin Šmajd (nastavlja): Evo da čujete šta je 
tada pisao g. Gangl. . . (Pavle Jovović: Ćulile! Po- 
novni burni protesti u dvorani). 

Pretsednik Milan Simonović: Dozvolite, gospodo, 
pretsednikn da dođe do reči. Ja vas molim da se ne 
uzrujavate i da izvolite zauzeli svoja mesta. Onog 
momenta kad sam čuo da je g. poslanik sa govornice 
upotrebio nekoliko uvredljivih izraza na adresu g. 
Gangla, ja sam ga upozorio i to je samo moje pravo 
da g. poslanika opominjem. (Pavle Jovović nešto do- 
bacuje). Gospodine Jovoviću, ja sam ovde da održa- 
vam red a Vas molim da ne kvarite taj red. Molim 
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g. poslanika da se drži Zakona o poslovnom redu i 
da ne upotrebljava nikakve uvredljive izraze. 

Dr. Albin Smajd (nastavlja): Gospodo, ja sam 
kazao da ću se u svome govoru osvrnuli na prilike 
koje se održavaju u sokolu u Dravskoj banovini a 
koje treba da se poprave, S toga, gospodo narodni 
poslanici, ne treba se uzrujavati, a još manje bi bilo 
potrebno da se i ja uzrujavam. Ja neću ništa, gospo- 
do, da kažem protivno zakonu o Sokolu Kraljevine 
Jugoslavije, niti hoću da kažem protiv Sokola nešto 
kao takvog, ali kad je nešto nezdravo u telu to treba 
popraviti i po mome mišljenju o lome treba govoriti 
u ovome Domu. 

obim rada Ministarstva fizičkog vaspitanja na- 
roda nije malen. U tome Ministarstvu organizovario 
je ukupno 27 raznih saveza, metlu kojima ima i takvih 
koji su ponikli iz naroda i koji se baziraju na samom 
zakonu. 

Polazeći od ustavnog propisa da svi državljani 
uživaju jednaku zaštitu vlasti, držim da u našoj dr- 
žavi ne bi imalo mesta takvim organizacijama koje 
ne potiču iz naroda i koje nemaju nikakve veze sa 
osećajem u narodu. 

Gospodo, ja sam podelio u svome referatu i u 
svome govoru organizacije u tri reda. U prvom redu 
su takve organizacije koje su privilegovane i koje 
su osnovane na zakonu. 

U drugom redu su one organizacije koje su osno- 
vane privatnom inicijativom; a u treći red stavio sam 
one organizacije koje su osnovane delom na zakonu 
a delom privatnom inicijativom. 

Gospodo, vama se čini da sam napravio krupnu 
grešku kad sam izneo nekoje stvari protiv sokola u 
Dravskoj banovini ali, gospodo, ako bi vi znali da i 
oni pravi sokoli u Sloveniji koji su godinama i go- 
dinama radili na telesnom vaspitanju u narodu So- 
kolskih organizacija. (Pavle Jovović: Ostavite Vi So- 
kole na miru i mi Vam ne dozvoljavamo da o tome 
govorite). 

Pretseđnik Milan Simonović: Gospodin je počeo 
tla govori sasvim objektivno i hladno, i on je pro- 
menio ton svoga govora, jer je moju napomenu pri- 
mio na znanje. Vi se uzalud uzrujavate i ja Vas mo- 
lim da ne upadate u reč svome drugu. 

Dr. Albin Šinajd (nastavlja): Gospodo, ja sam 
kazao da je vrlo mnogo pravih Sokola u Sloveniji 
koji su radili . . . (Graja). Pustite me na miru da go- 
vorim i onda možete da kritikujete, jer ako čujete 
samo jednu reč i uzrujavate se onda ne možete znati 
šta ću ja da kažem. 

I mnogi od sokola iz Dravske banovine, kako 
pišu novine »Tabor«, u septembru mesecu prošle go- 
dine istupili su iz sokolske organizacije zbog toga 
što se u tu organizaciju uvukla politika »Kramerov- 
ština«, i što je ta organizacija u Dravskoj banovini 
bila protiv verskog raspoloženja. Ja imam ovde je- 
dnu svedodžbu PrclsedniStva biskupske konferencije 
u Zagrebu od G svibnja 1938 godine u kojoj se kato- 
lički episkopi obraćaju Ministru fizičkog vaspitanja 
naroda i mole ga da obrati pažnju na rad sokola u 
Dravskoj banovini, gdc sve nije u redu, naročito da 
obrati pažnju na rad sokolskih župa Ljnbljana-Mari- 
bor i Novo Mesto, jer je organ tih župa »Sokol« u 
dva maha doneo članke koji nisu ni u kakvoj vezi sa 
sokolskom idejom ni sa državnim poretkom. U jed- 
nome od tih članaka, pod naslovom »Moralna moć 
sokolstva«,   sasvim  se  poriče  svaka  moralna  snaga 

katoličke crkve i hrišćauske veroispovesti. Zatim U 
drugome članku, pod naslovom »Naša narodna po- 
vest« tvrdilo se da je katolička crkva donela jugo- 
slovenima veća ili manja zla. U onom prvom članku, 
»Moralna moć sokolstva« kaže se da nijedna crkva 
nije u mogućnosti da može odgajiti narod u moral- 
nom pogeldu kao što to može sokolstvo. Pa kad se 
tako Sto gospodo piše u ovom časopisu, onda je Bi- 
skupska konferencija svakako imala razloga kad se 
obratila Ministarstvu sa pomenutom intervencijom, i 
tražila od njega da ono takavrad sokola u Dravskoj 
banovini spreči. 

Gospodo, u početku je voćstvo organizacije 
Sokola Kraljevine Jugoslavije pokazalo dobru volju 
da stvori jednu dobru atmosferu koja bi omogućila 
i nesokolima da stupe u tu organizaciju. U „Putevimn 
i ciljevima SK.I" voćstvo Sokola Kraljevine Jugosla- 
vije bilo je u početku objavilo, voćstvo je označilo so- 
kolstvo kao jednu nepolitičku organizaciju. U rezo- 
luciji br. 19 se izjavljuje: SKJ je opšta nacionalna i 
nepolitička organizacija. Savez Sokola Kraljevine Ju- 
goslavije, sokolske župe, sokolska društva" i čete ili 
pojedinci, izričito kao sokoli, ili zastupajući sokolske 
organizacije, ne mogu saradivati kod političkih ma- 
nifestacija ni davati političke izjave. 

Tako stoji u onim „Ciljevima i putevima Sokol- 
ova". Tako proizilazi iz zakona a tako proizilazi i iz 
statuta. Ali kada smo 1938 godine u Dravskoj banovini 
hteli da proslavimo rođendan Njegovog Veličanstva 
Kralja (i septembra i dan Ujedinjejna 1 decembra 
ikada su državne .i samoupravne vlasti pozvale na- 
rod da što svečanije proslavi te praznike tada se od 
strane sokolstva u Dravskoj banovini radilo protivu 
te proslave. (Protesti i povici: To nije tačno!) U Lju- 
bljani 0 proslavi jednog velikog dana čuli su se uz- 
vici protivu toga, tako da je morala intervenisali 
policija, a tako je bilo i U Tržiču i Logatcu. (Graja). 

Ja, gospodo, ne iznosim ovo da bih koga uvre- 
dio. Ja hoću da dam pravu sugestiju gospodinu Mi- 
nistru i da ga zamolim da se te greške isprave i da 
opet ide unapred kako i treba da ide. (Čuje se: Uđite 
i vi u sokolstvu pa će biti dobro). Niko, gospodo, nije 
uzeo patent na jednu organizaciju, niko nema patent 
na patriotizam ni ja ni vi, i svi mi koji sedimo u 
ovome Domu radimo za svoju Otadžbinu d za svoga 
Kralja, 1 kad ovo iznosim činim sada u toj nameri da 
se ono što nije dobro popravi. Mi imamo jedan mo- 
ral da pred javnošću iznosimo ono što ne valja da bi 
se te greške ispravile. 

Dalje, gospodo, mi imamo i takvih organizacija 
koje nisu tako privilegovane i koje su osnovane pri- 
vatnom inicijativom a to su razne sportske organiza- 
cije Savez planinara itd. Л u taj red spada i Save/, 
fantovskih otseka i dekličkih kruškova sa sedištem u 
Ljubljani. Po pravilima ove organizacije ona ima da 
se brine za telesno i moralno vaspitanje omladine 
i za produbljenje socijalnog, nacionalnog i državnog 
života i unapređenje svojih članova. Ova organiza- 
cija u godini 1937/38 imala je svojih 665 društava sa 
ništa manje nego 25.000 članova. Švi ovi otseci i kru- 
škovi kao samostalna društva podigli su svoje domove, 
vežbališta itd. U tim domovima savesno se radi na 
moralnom vaspitanju slovenske omladine a radi se i 
na fizičkom vaspitanju. Treba da vam naglasim, go- 
spodo, da budete uvereni da naša kultura u Sloveniji 
nije kultura džepa već da je naša kultura organski po- 
vezana sa narodom i da ona bazira na narodu i/, koga 
je proistekla. 
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Ima i treća organizacija a to je vatrogastvo. 
Vatrogastvo je organizacija koja ima za cilj da 

zaštiti imovinu i živote građana a osem stručne nao- 
brazbe stara se za nacinalno-prosvetno i kulturno va- 
Spitanje svojih članova. Gospodo samim tim doŠlo 
je vatrogastvo u nov položaj. U našem moralnom 
i nacionalnom vaspitanju omladine zapravo je jedan 
genijalan značaj. Zbog toga treba da se vatrogastvu 
posveti sva pažnja. Ali mi znamo za jedan crni dan 
u našem vatrogastvu, a to je 15 avgusta 1937 g., kad 
se u Zagrebu >koro polovina članstva vatrogastva 
organizacije Kraljevine Jugoslavije odvojila iz vrsta 
vatrogastva i do pre nekoliko vremena bila izvan 
organizacije Jugoslovenskog vatrogastva. Ja bih že- 
leo tla se nikad više u istoriji vatrogastva ne vrati 
ono vreme kad nismo Imali u svojim redovima i hr- 
vatsko vatrogastvo. Zbog toga moramo da i u ovome 
Domu pozdravimo ono što se pre kratkog vremena 
desilo, da se hrvatsko vatrogastvo vratilo u vatro- 
gasni Savez, da je priznalo zakon, i ja molim gospo- 
dina Ministra fizičkog vaspitanja da upotrebi svu 
svoj u snagu i izmeni Zakon o organizaciji vatrogastva 
kako što je rešeno na sednici uprave vatrogaskog Sa- 
ve/.:!. Ja molim gospodina Ministra, a to je u nj( 
voj moći, da se zakon i/meni. Ako bi se zakon izme- 
пјо onako kako traže braća Hrvati, to ne bi bilo 
štetno po interese države i interese vatrogastva i zato 
molim   da  izađe u susret tim zahtevinia. 

Snu toga ima Ministarstvo fizičkog vaspitanja 
naroda još jedan drugi zadatak koji mu je dat zako- 
nom o obaveznom odgajanju omladine. Naša država 
treba da ima nacionalno jaku i telesno otpornu omla- 
dinu Ta omladina treba da je U svakom momentu 
soremna da služi narodu i državi, i da je u svako 
doba na svome mestu. Zato imamo tečajeve za fizičko 
vaspitanje omladine. U zakonu se kaže da se ti teča- 
jevi  održavaju praznikom. 

Ja bih zamolio gospodina Ministra da izmeni 
ovaj izraz „praznični tečajevi", i da se to zove ,,oba- 
vezni uzgojni tečajevi", koji bi se mogli držati i 
drugoga dana u nedelji a ne samo nedeljom. 

Pa ne samo to, | ■ podo, ja bih smatrao kao vrlo 
potrebno da podvučem sa ovoga mesta još i ovo, na 
ime da bi bilo potrebno da i troškovi oko održavanja 
ovih tečajeva za uzgoj narodne omladine padnu na 
teret  države, a ne na teret banovine i opštine. 

Pretsednik МИал Simonović: Gospodine posla- 
nice, i;i Vas upozoravam na to da je vaše vreme 
isteklo. 

Dr. Albin Šmajd (nastavlja): Molim, samo još ne- 
koliko   reči o reorganizaciji Ministarstva^ 

Kao što sam u početku svoga govora naglasio 
ovo Ministarstvo za fizičko vaspitavanje naroda do- 
lazi medu najvažnija Ministarstva pošto treba da se 
brine za moralni i fizički odgoj naroda. Zalo sma- 
tram da je potrebno da se ono orgianizuje u tome 
smislu da se podeli na dva odeljenja i to na Opšte 
odeljenje i Odeljenje za telesno vaspitavanje. Pošto 
je potrebno da na čelu ovog opšteg odeljenja bude 
čovek koji je stručno obrazovan, i koji može i mora 
da se brine o celokupnom radu loga Ministarstva i 
svih službenika koji u tome Ministarstvu rade, ja ve- 
rujem da će gospodin Ministar ovou moju napomenu 
i primedbu, koja je dobronamerna kao i sve ostale 
napomene, koje su takode bile dobronamerno izne- 
sene, prihvatiti i da će učiniti sve ono što je u nje- 
govoj moći i što može učiniti. Pošto imam poverenja 

u njega izjavljujem da ću glasati za proračun. (Pije- 
skanje u cenlrumu}. 

Pretsednik Milan Simonović: Ima reč narodiii 
poslanik g. Dušan Bogunović. 

Душан БогуиовнГ!: Господо вародни послаии- 
цп, ja сам у паче.шој дебати кад je било речн o 
споразуму казао дослшце ono: у момеоту кад je 
ООНОВНа nama лшшја патање cnopaavMa, rpeoa.io 
би сва друга питања, која би превише заоштрила 

>се између појединих делова namera народа, 
пришжеио и ла пасгојилш да пх пршшкемо i 
да on ее могло upalili pemeinv питаи.а споразума. 
Неоспорно je да у питању споразума долази, да je 
у уској вези и соколство питање, питање унутраш- 
n.ei назора na свет, који ии као соколски радници 
пмамо učio онамо као што пк стоји унутрашши 
назор na свет, који имају извесна господа, из 
ових клупа, супротно од соколства. Зато hy ja на- 
стојати као човех који ое бави физичким nacnma 

каучно да дам праоо обележје том физичком 
васпитању и да се дотакнем соколства. 

ФиЗИЧКО   иасппгап.е  ii.in боље   речено no MOM 
гледишту гелесно вежбање постало je једно акту- 

lepaTHo  доба код ових  парода 
n држава. Тим се питањем ne баве само и једиио 
пријатељи телесног вежбања. Њиме се баве и сами 

авниши стварајући извеше законе o телесном 
иежоап.у парода, a п.име се баве и научници no- 
стављајући гелесно в€1жбање na једку знаисгвену 
оспову, као urno се п.име баве и мнопи други рад- 
пици na јавнопа жииота. 

Код нас пак, посшодо вародни посланпци, ово 
iiiiraibe у уској je иезп са радом приеистиепо со- 
коломих радппка, после тога спортскпх n иа крају 
пзвесних орглнизација које ивдиректно пмају везе 
са no.uini'iKiiM назорима na живот иарода. Hamu 
соколски рОЈџтцн од првих дана ослобођења до- 
казивали су да je Светсии рат унишгио здравља 
иашег човека, да му je смањио отпориост организ- 
ма n да je скоро цео nam парод билсстаи, било да 
се та болест види или да се ne види, и да се таквом 
геперацпјом која je пзшпла ИЗ рата mije могуке 
одржатп слободу и уједин»ење парода. Ти сокол- 
скп радници доказивали су да je потребно да се- 
држава oa.'ui физинким иаспигапАМ омладппе, 
како би створила здраву, снажну оргаиизоваиу и 
дпсциплииоиапу ом.шдшгу, моја be oinii способна 
за све оно што нас чека у живату државе и наро' 
да. ^агпм оу оокоигоки радиици изнелн једну нову 
и лешу масао, која, посподо народни шосламици, 
ма колико била аупротна дапапппем по.тгичком 
схватању, ona he остати трајна a то je, да у осло- 
бођеној n хједин.епој отаџбини ne може да буде 
српсках, хрватскпх и словеначких сокола, него 
иоже бмти једппсгиеппх аомола. (Пљеасан>е). Ги 
пак, једппстепп сокол.п ne nernpajv Хрватство, 
CpnciHo и Словеиство. Они кажу овако: отстраии- 
мо у сеои ono mro nac делп a дајмо Јупословен- 
ству ono mio nac enaja. II Хрваггство, Српство n 
Словеиство узима ове ono mro nac чинн већим, све 
ono mro je пајлепше v Хрватству, све ono тто je 
iiaj.iennie'v Српству, сие ono mro je пајлепше у 
Словеиству a no je name ЈупоСЛОВвНСТВО. (ПЉ( 
ње). Господо народни посланици, мнопи од nac ов- 
де има соколски назор na свет n ja вас питам: зар 
nма лепше идеје nero спајати лепс врлине у себи 
за добро и пдеале државе? И кад смо осиивалп је- 
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линствено соколство, a ja сам био један од осии- 
вача и гајник прааг Сомоламог оабсира у Новом 
Саду, ми смо ocii.M ивс мисли изнсли и друпу МИ- 
сао.'Ослобођша отаџбина, ујединлена Југославнја 
]ie смс да жотаи оиим животом којим otm живели у 
доба оне, које je заувек исстало, тј. аустроугарске 
мокар.чије и MH с.ми иасгојали pciiuini miraibc од- 
иоса ирема иери. Ja сам, ГОСПОДО, студирао сокол- 
стви у llpaiv, просгудирао сам лупоко TiipuiOiBy 
идеолопију, иричитао сам ове послаилце бискуп- 
ске, био са-м један од оних сомолјсгмшс радаика, 
који je ca врло поштованим бискупом Сребрени- 
IICM дебатовао сатима u односу вере према со- 
колсгву. Ja могу да кажс.м да соколство сматра 
иеру iiajiiimiMii:ijiiM асећајвм људске душе, којим 
сс чонск спаја ca Бопом. (Пљеомање). Госиодо иа- 
родни посланици, raj иајпигимиији асећај људске 
душе, где сс чоиск спаја са Богом, не с.ме да се 
уиаша у ге iiaiuc свакоднеане политичке борбе. 
Верско уверење у соколству сс иоштујс. Мека се 
нађе и један соко, или ко други, да би могао да 
докаже да сс у соколству пита je ли ко католик, 
je ли ко .мусли.маи или православац. Ми имамо 
одшос према вери из јсдиог ocehaja нашег народа 
који каже: ,,1Јрат je мио које вере био". (Ил.ескл- 
п.е). Пама ne треоа ипкакипх другмх идеологија, 
кего mio mro je нагшсано у Горсмом Вијенцу, што 
каже наш парод у ПЈОСлавицама, a то je ono што 
соколство поштује; „Брат je мио које вере био." 
И ко тврди бшго паучшо, пропагаторски или ииаче, 
да je соколство против вере, злонамерно говори 
ирогии ге установе, моја je позишивна за иарод n 
држару. (Пљескаље}. 

Госаодо, и кад ми од сграие сокола иаглаша- 
вамо пдеју Јурословенства, тада могу да вам ка- 
жем: mije TO нешто, ШТО je иама коиачии ЦИЛ>. Ми 
ХОћемо са.мо иреко Југосливеис1ва да идемо једној 
велимој слоиснској идеји, да би од нелике словеи- 
ске идеје ишли идеји људској — човечанској. llpe- 
ма томе за СОКОЛСТВО, мислио иеко o соколству 
овако ИЛИ оаако, ono васшггаи у духу соколском 
или iiponin, ако п.мало има ocehaja оојекпшпоетп, 
мора да до1Је до закл.учка, да je coKo.icruo П03И- 
гпиап фактор namer парода и опште државне по- 
лнтике. 

Господо, ja се иерадо бавим у лшиогу лично- 
сги.ма, али иека мп ne за.мери врло пошговапп го- 
сподип иа брагске Драаске банооике, моји je cnu- 
.меиуо г. Гаигла. Господо народми ио-слакпци, сва- 
Kii чоиек пма у сво.ме жпиоту своју вредиаст. 1-1 ro- 
сиодии др. Корошсц, n г. Крек н колпко тпх вели- 
каиа слсЈиеиачкпх имају своју одређеку иредиосг, 
којој се ми клањамо и коју иоштујсмо. II господин 
Гапгл свега je личпост у лшвоту словеначког и ју- 
гословекског народа. (Пљескаље и узвици; Жпвео 
Гакгл!). Ja мислим, госиодо, да сваки онај Слове- 
иац може Guru noitoca'H, шго Гашгла или Корошца 
имамо у ouoj држави, и главпо je, да je no слове- 
иачка иознтвиа вредност. И господпи Гаигл je no- 
зигивпа вредпосг. Ja j-a пратим у учлгељском жи- 
воту, и ja га пратим и у соколу. За мене се ne 
може казатп, да сам стао na становнште Закоиа o 
соколству Краљевине Југославије, (као што знате, 
ja сам гласао против) али кад се roiioi)ii o Ганглу, 
мора се прпзпагл ono цгпо јесте, да je позитивна 
"редпост слоиспачка и југословсиска. To je што се 
гиче самог соколства. 

Гоорода и naniii одлпчип пријател.и из Драв- 
ске баиовине имају и своју организацију — фантд- 
ве. II верујте, господо народни посланииц, кад бих 
у овоме м.оменту говорио као соко, ja бих морао 
да устанем против фантова, али ja нећу, него ка- 
жем да и они имају споју вредност за Словенију, 
као што имају вредност за народ и државу. И то 
треба да се призна, Али зато није лепо кад се с јед- 
ne стран иеко диже тако високо, a сдруге стране се 
гледа просто бацити у блато нека вредност, иреко 
које треба да се пређе. И мислим, гооподо, да у 
доба огаорааума mije добро шаоснш овшчве мо- 
Menie KOJU нас деле, него само оне .мо.мсшс који 
naic сиајају. (()д()пра'ваи.е и узиици: Тако je!) 

Ja, друго, имам право o соколству говорити. 
Ми којп жиаимо тридесетак година соколским жи- 
вогом, ми знамо да je у нашим крајевима, ja hy 
pelin српскохрватским крајевима, да je то једина 
средишна установа око које се креће цео наш 
национално државни живот. Ту су најбољи наши 
Јвуди. Господо народни посланици, nac половина 
je овде из соколских редова. Ja сам у Владиној 
већини, врло поштовани пријатељ Јововић je из 
опозиције a када се тиче соколства, ми смо једно. 
,3ар не видите у томе нешто позитивно? Да ссжол- 

i спаја a не раздваја! (Тако je!). Ja кажем: част 
Словенцима n њиховим организацијама али нека 
буду објективни када се ради o нашим потребама 
н o iianiH.M приликама. (Један глас са деснице: Не 
познајете прилике у Словенији!)... Господин 
каже да ne позпајем Словенију. Ja познајем Сло- 
венију узду;к и поиреко. Ja сам живео са вашим 
л>удима, ja сам с њима радио, ja сам разговарао 
са вашим бискуппма, ja сам разговарао са прет- 
ставницима фангова, ja сам разговарао са прет- 
ставницима орлова, према томе ппсгг.м необјекти- 
ван и небавештен човек, Пошто за мене питање 
сокола и орлова mije једпостаипа стиар, ja сам 
као Личанин хтео да се сам уверим и врло добро 
познајем прилике у Словенији. 

Господо народми посланици, ja hy се још иа 
неке сгвари обазрети. Хтео бих овде пред госпо- 
дом народним посланицима да изнесем неке мо- 
менте уопште o физичком васпитању, телесном 
вежбању. Рекао сам: код свих народа и у свима 
државама, биле one побеђеми или победитељи, 
после овог светског para иного се помиње il)n- 
зичко васпитаље. Светски рат уништио je здравље 
нашег човека. On je одвео нашег човека на фронт 
п ту je човек променио качин јела, начин спавања, 
начин живота, начин храњења, Човек je [Говучен из 
свог дома, његов организам je опадао, тако, као 
што сам пре казао, да je скоро цела наша гене- 
рација нзншла слаба и нездрава, Присташе фи- 
зичког васпитања кажу сада овако: ту омладину 
треба спасти и подврћи систематској телесној 
вежби да би свој организам поправила да би, не 
ова генерација, алн тамо трећа и четврта била 
способпа да издржн све оне напоре који нас у 
животу чекају. To je један момент ради кога се 
данас у свету толико пише o физичком васпп гаи.у. 
Ja сам пропутовао велики део држава које се баве 
физичким васоитањем и видео сам колика се ва- 
жност то.мс питању посвећује. Нарочито се посве- 
ћује са стапокптга врјног. Ми зиамо да само 
здрав издржљив, свестаи и дисциплинован војник 
може да издржп капоре. У свету се иде тако да- 
леко да се xoiie цело телеспо вежбање да сведе 
на војно вежбање да бн омладннци када до1)у под 
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обавезно телесно васпитање, од 14—18 година свр- 
шили све предрадње војне, и да добију само тех- 
вичку страну васпиташа када дођу у војску. Тиме 
би се сман.ио војни буџет. Имамо то данас, у Ита- 
лији, где je целокупна омладина подвргнута си- 
стематском телесном вежбању, да би се могао сма- 
пигги војни буџет и да би се војни буџет могао 
дати   na друге просветне струке. 

У физичком иасиптап.у и.ма и педагошмих мо- 
мената. Човек који телесно вежба постане чврст 
и карактеран, одлучан, добије одређену вољу, 
свест o дисциплини, o организацији. Има ту и со- 
цијалних момената. Нигде се тако људи не нзјед- 
начују, као у физичком васпитању. Ту стоји рад- 
ник до сељака, сељак до трговца, трговац до инте- 
лектуалца, сви стоје у једнаком оделу и осећају 
се једно. 

Важан je моменат национални, важан je мо- 
иенат државни и међудржавни. Кроз организације 
телесног вежбања државе се између себе упознају, 
шал.у сс репрезентације из једне државе у другу, 
гамо се побеђује и држаиа добија своје одлико- 
вање и своје поштовање. Целокупна политика 
чехословачког соколства у предратно доба, a sa 
ван>ски свет, ишла je у правцу да путем соколских 
организација свет сазна o вредности чекословач- 
ког народа. Телесно вежбање je добар инструменат 
иеђународне политике. Sđro би ии требали овомс 
питанзу посветити већу пажњу, и приступити си- 
стематској и бољој организацији физичког васпи- 
raii.;i   наше омладиие. 

Када се говори уопште o физичком васпитању, 
господо народни послаиици, онда треба да разли- 
кујемо школско физичко ваопитање од ваншкол- 
ског физичког васпитања. Ja hy се нарочито задр- 
Јкати код ваншколског физичког васпитања, a o 
школском pehu hy само то да бн код иаших бано- 
вииа требало да постоје стручни референти који 
би дириговали и организовали школско физичко 
васпитање у бановини. a ne, господо, да нам се 
догоди   да  физичко  васпитање  у  бановини  воде 

гручна лица која су постављена за чнновнике. 
Ja бих молио господина Министра да у разговору 
Министром просвете скрене истоме пажњу на 

овај моменат. Исто тако ла се скрене аажња на 
иоменат наших наставника телесног вежбања који 
радећи no 24 часа мора да добију такав положај 
ii материјално осигурање и да се изједначе са про- 
фесорима осталих предмета. 

Ваншколско ваопитање je најважније питање 
у међународном свсту. Не узнма се обавезно теле- 
сно васпитање у свсту као средство само телесног 
вежбанза него као продужна школа за ono дете 

laiai основну школу. Ви зиате да дете када 
изиђе из основне школе у најкритичније доба бива 
препуштено само себи. Онда када се развија и 
душевно и телесно, када се na Њега треба највише 
утицати у васпитном погледу, онда je наше ссоско 
дете препуштено само себи. Желео бих као струч- 
н>ак и као педагог-учитељ да би обавезно телесно 
васпита11)е ван школе младежи било продужна 
национална школа за нашу омладину na да би 
омладина у телесном васпитаљу бавила се и дру- 
ги.м предметима као што су национална историја, 

трафија итд., тако да омладина буде н даље 
утгравлзена у ваопитном погледу. (Један глас са 
левицс: Преоптеретили бисте учитеље!) Доћи hy 
ja и  на nnraibe учитеља. 

Ви ћете рећи ко има то да врши? Онај, који 
сврши течај обавезног физичког васпитања. 11ма 
да ради и учитељ. Када кажете да je преоптерећен, 
онда ja кажем ово: као што учитељи раде у про- 
дужним занатским школама и имају за то одре- 
ђени хонорар, онда нека и учитељи за продужно 
обавезно васпитање имају такође хонорар. 

Мислим, господо народни посланици, да je 
даиашњи Закон o обавезном телесном васпитању 
мањкав и да би га требало ревидирати и подврг- 
нути једпој стручној крптици у којој би судело- 
вали crni опи којн се баве телесним васпитањем 
уопште. 

У нашем јавном животу поред соколстна, 
поред фантовских организација и других постоје 
још u спортске организације. Спорт je један од 
видиих фактора namer културног живота и ње.му 
такође треба посветити достојну пажњу и матерн- 
јално га потпомоћи како би могао извршити онај 
део телесног васгштања који спада у делокруг 
спортских организација, 

Мислим да досадашњи течајеви обавезног те- 
лесиог васпитања нису дали one резултате na тс- 
рену које смо ми очекивали n да би o ошша којп 
сврше течај за обавезно телесно васпиташе тре- 
бало водити статастику и видети да ли они после 
завршеног течаја запста n раде na терену међу 
омладином. lio мом схватању и no мом опажању 
мп то до данас нисмо имали, зато би требало во- 
лмтп o томе статистику. Исто тако садашња школа 
за физичко васпитање парода, која заправо још 
пије школа него један покус, треба да добије своју 
уредбу, као mro го пма na пример у Француској, 
у Немачкој и у Италији где je та школа изједна- 
чена са универзитетима тако да onaj којп сврши 
лу школу mije само лаик него je научно васпитан 
и поставља телесно васпитање na чисто научну 
основу. И однос Министарства за физичко васпи- 
тање према осталим министарствима требало би 
рсшити n п.матп Савет свих иинистарстава који 
раде на физичком васпитању народа да би се то 
некако спојило и да не би долазило у контра- 
дикцију. 

Господо народни послаиици, ja ћу завршити 
свој говор и Ka3ahy ово: Прво, организација Ми- 
нистарства за физичко васпитање иарода мора се 
провести na други начин. 11a челу, свих отсека 
иорају да буду стручњаци. To je Министарство 
стручњачко, ту ne мо/ке лаик да да нешто пози- 
тпнпо. Друго, треба имати једап сталан плап рада 
и примене рада a осим тога треба овоме Мини- 
старству датп већу материјалну помоћ, јер ono 
IIITO данас има Министарство, кад га упоредимо са 
министарствима других земаља, онда видимо да, 
рецимо, једна бановина у Пољској има толики 
буџет колики ми пма.мо за физичко васпитање у 
целој држави. 

Гласаћу за буџет Министарства за физичко 
васпитање народа у уверењу да he Мипистарство 
за физичко васпитање no последицама свога рада, 
a ca обзиром на омладину, бити позитиван фактор 
за народни и државни живот Лугославије. (Одо- 
бравање и пљескање). 

Potpretsednik Alojzij Milielčič: Ima reč narodni 
poslanik  L,r. Jovan Radulović. 

Лор.аи P. РадуловнК: Господо иародаи посла- 
ници, Kaio претставпик јсдпе соколске жупе која je 
у лашу соколску здеологију упсла један ков дух и 
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јсдаи шж правац, jn hy umu слободан да бпцим 
исколико погледа ад општег значаја на циљеве и 
задаггке овара Мииисгарства, 

Госполо, циљ и задатак овога Минисгарстза 
своди се углавиом иа духовно и телеснк) здравље 
иорагиих млаШих југословеиских генврација. Али 
MU иорамо одмах v ггочепсу да коистатујемо да je 
оио Мииистарство, овакво какво je, joiu увек једно 
квдоношче које кијс било у стан>у, с обзирод »a 
ciuijv оргаашзацију и овоје моћи, да за оио ирсме 
гиостојања од седам подина да опипљиве резулга- 
те. Разлози. госпо сланици, јесу у томе   шго 
су у оиам Министарству до данас седели нсструч- 
ни људи, који му нису одаоиарали im спремскм iri 
стручношћу. Други разлог јесте у гоме што су 
овом Министарству даване дотације веома иалене 
и незнатне, догације равне буџету једне ;осредн>с 
градске опшгиие. Јасно je стога господо, да при 
овакиим оиоолностима ono Мииистарстгш кроз 
дам годииа сппга iioi'rojaiha imjc факпиЧКИ пдго- 
парало и иијс могло одговарати споји.м задаггцима, 
задатцима којс je OHO себи оило иосггавило. ( 
je у ствари било сведено ira једну пуку или, ако 
хоћете, формалну аџрлинистрацију моја je била би- 
рократски ппсрсдпик између државне благајне и 
ваинтересованих, приватних, соколских и спрот- 
CKiiN i.prami^auiiia. Rii бикгге ми могли pelin да je 
Минист за физичко васпитан»е (кзрадило За- 
icoir o обавезном телешадм васпмтанЈу, и то бисте 
одиста мпглн унети као плус оиоме Министарсгпу. 
Али MU KDJit смо импли прилике на тереију да види- 
MIO како je примењен тај Заасои o обавезном теле- 
сном ваштитанзу можемо да кажемо и утврдимо да 
тај закои није примењеи онако гсамо би трсбалг), и 
нмје наишао на onaj одзив у унутрашдаости земл>е 
како се то могло очекиват«. Ja оматрам да je глав- 
ии узро« iD.MC, mro то Mmnu-iapcinn imje имало 
доч гручних људи који су требали   да   пођу 
иа тсреи и да raj закон гп; кааш греба. 

Кад читате експозе господина jMmmcrpa за 
физичко васпитањ^, mi herc тамо видети да je onaj 
замсхн пркмље« врло добро и да стагистика у томс 
поглслл' CTOJit крло брил.аигио. Али ja вам кажсм: 
статппика je jcuro, a стварност je друго. Још би 
сс иогло упиоати Министарству у плус отварање 
разних течајева. Али ja сматрам ла je главни no 
тивум овога оснивања Школе за телесно васпита- 
i^e у Бсогралл-. 

Ilcimo, госггадо нараднн гаосланици, mro на- 
рочито тропа »стаћи v овој прилици, то je поди- 
заи.с и помаган.с приватне ииицијататве. Приватна 
иницијатива je код нас врло јака и веома значајна, 
У миигс овоме, Мииистарству може сс упигати 
mro за oso време од селам голииа трајања и no- 
стојаи.а нкје доволлк) геом-агало нрпватну иници- 
jaruBV, и mro \<u\t' имало сиога израђеног плаиа и 
стручиих концспција за јсдаи солидаи и сми- 
тл.еп рал. 

Умесго, господо, да би погтпјао један изра- 
hcn плаи за тслссио васпитање наше сшлашине, 
који би био изра1јен na ornouv по.шавања специ- 
фичпих прилпка гваког појелшгог краја, ралило 
се на махове, радило се од даиас до сутра, и чињс- 
ие су скткурзије које ие одговарају нашем рвоном 
и иациоиа IIIOM occiiaibv. Јер, господо иародни no- 
сланици, ja сматрам да ruc оио mro сс ради у до- 
MCHv опога Мииистарства трсба да НОСИ отисак 
namcr народиог духа 

Стара ррчка калокагатија: у здравом телу 
здрав дух, може да буде пшекад дачантована и 
исмејапа, и ona je исмејана често, јер даиатњс 
друштво показује да у здравом телу можс бити и 
вездрав дух и болестан дух и кржл>ав дух. 

Ja сам се, ГОСПОДО иародии послашт.и, инге- 
ресовао sa организацпју о®ога Министарства и 

рдио сам да ииоге стварн у њему иису у реду. 
Mu исмамо даиас у овоме Минисгарству mi карто- 
теку, мн немамо данас у овоме Мииистарству нн 
статаЈСтике, ми немамо ии поггребне графиконе, 
слике, im филмове; једаом речи, немамо оног про- 
и »гачдког материјала, који je иотребаи .једном 
оваквом Минисгарству. U, гооподо, замислиге ви 
v кавој се ситуацијн налааи преггставник оног Ми- 
нистарства кад дође оа стране какав стручњак, pe- 
nimo један иинистар, и када се обрати нашем Ми- 
нистру да му дадс потребна обавештења из круга 
овог Министарства. 

Свс то долази првеиствено због тога mro je 
одиста буџет овог Мтгистарпиа више исго мален. 
Буџет je малем упркос оошм мнотим изјавама које 
су падалс и ракије и које су падалеових дана про- 
тив субвенције која се даје соколу. 

Ja морам, госполо napo um посланици, у onoj 
прилици нарочито да сс освјшсм na једну изјаву 
namer послаиичког лр\га Франца Габровтека, на 

ii\' изјаву коју je он дао upe неколимо 
даиа у Финансиском одбору. Наш посланички 
друг Фрапц Габровтск рекао je да je Словеиијп 
дала 11",', југословенског олимппског успеха. 
Само, i-ocuo.io народнм послаппцп, nam лруг Га- 
бровтск заборавпо je да кажс ко je дао та 44",;. 
Ta 4-1",; има да сс vnmnv v ЦО(бро само n само оо- 
Молској оргапизацијп. To je iiaui друг заборавио 
да иагласп. 

Дал>е je nam друг рекао да соколска оргамиза- 
ција прима од државе кскпх 7 и no милиопа TIOT- 
nope, a nacvnpor томе ла словепска фаптовска ор- 
ганизација ne прима im јелпу пару, na je, употиу- 
њавајући ту мпсао, додао да жалн што у nainoj 
земл.и постоје грађани првог и грађани другог 
реда. 

Ja, госиодо, морам на то да сс осврисм и да 
лам одговор nanicM поскшпчком другу Габров- 
шеку. Mn у овој земл>п иемамо пра^ана првог и 
лругог реда. Али, ако je реч o соколској организа- 
nnjn, o једпој организаппји пацпопалпој nap ексе- 
ланс, овда та организацЈИја ne можс уопштс да се 
иери са оргатгзацијом фантовском, која je чисто 
псрскпг карактсра. (Ri>ecKa]bc na десппци. — Про- 

и у цекгруму). 
Мм, господо пародпи иослапици, поштујемо 

свачпјс ocehaje, али КЗД je рсч o гоме комо he се 
дати првенство: да ли he државну потпору до- 
битти једна организацпја која се ограничава само 
na јвдну гаомрајину ит he je добити ona организа- 
ција која je обухвагпла читану namv лржаву, oina 
ja Miic\TiiM_ ла o томе ne може бити сумње. (Бурно 
пљескање n одобранап.е"). 

Гогполо, миоги naum песпоразумп и мпогп 
пригонори icojn често пута падају na рачун one ор- 
гакизације, долазе из пеобаветтепостп. Rn, rocitO' 
ло, ja то смсло тирдпм, join nornvno ne знате шта 
je то писолска оргапизацпја. Соколсжа организа- 
пија nnje гпмиасрпчка орга^тзација, mije гимпа- 
стичко друштво, пего je то организациа која обу- 
хвата читавог југословепског човека, и са телесне 
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и ca душсвнс стра«е и^гавс. .Ta liv зато бити сло- 
Гх/дан.. ... (Жагор. Послаиици «3 центрума пз 
Дравске баиошгае упадају поворгоису у рсч a про- 
тестују). Молпм иас. господо, да се умирите и да 
ми дате могј^иости да гонорим. Ja морам да вам 
псадвучем у чеиу се гастоји бит и cvmrinia иопога 
сомолства. Прва je била соколска жупа у Мостару, 
ко ja   je upe 13 годииа пск-лушала глас народни: 

JaiBop-гора затрубиће сама. 
TCIIIKO опом ico бјежм од пања, 
Јер иа више свс je тања грана. 

Ова сомолсжа жупа иошла je на село. na за 
п.о.м су пошле и осталс жупе, и IMM даиас имамо 
}едиу специфично израђеиу нзшу националну со- 
молску идеолопију која je, као што сам мало upe 
казао, рвестрана, foja обухвата читавОГ namer чо- 
века, са моралне, телесне и нациоиалис стране 
iberone. 

Мисао првпорошилачког подизања namer села 
примило je целокупно оомолство као свој главки 
заиатак. Ta je мисао произишла из јаднот сазнања 
да' je сиаки мултурии и народни подухват ja 
aioo гс не веже са нашим селом. (Бурно одобрава- 

и пљескање). Taj шокрет, пооподо народни по- 
сланиии, значи 1к>!!ратпк матери земл>и, родитељ- 

■i мучеииии iiamoj која je заливсна крвл.у иа- 
пшх најбољих сипова.. Ta мисао спколског препо- 
noaa оличена je даиас у стареигиш оомолске мо- 
сггарскс ^к^•Iu^ v браггу Чели Милкћу, који je иосп- 
лац смве соколоке адеје wa селу. 

Ова идеолопија сеЈоског оамолства обухвата 
иеко.тико облакгш; оиа обухвата физичтси и з(драв- 
ствени рад, обухвагта трсзвскост и пољкжфивредни 
рад.1 и 0 r"' ;IK

UHJ
I
II могло би се дуго говорнти. Али 

ja ћу се задржати само na неким осиовиим ндс') 
шким погледима и плаиовкма данашњет со 
ства. .V 4CMV се гастоји досадашња коротст спкол- 
ства на селу? To нт сам сел.ак каоке сиојјим про- 
стим речима: 

„Дођоше соколи и обухватише све скупа као 
богомдаиа дружина. Дођоше орколи проповије- 
дајући нам вјеру >г Bora, љубав и слсгу, Они нам 
прагговијеЈдају љубав према Крал.у и Отаџб 
GnpeMimiue нам књиге лијело ироораие, и пун-е ко- 
рисги за naic сзељаке. Добивамо иопиие n отппри- 
смо чптаонпце. И ne само то. Долазе нам из града 
браћа соколи и утаозоршају нас na иедосгаше ко- 
)пх у нашем тешком сељачком живогу има лоста. 
У/пупише naic како Кемо бол.е |обрађива1ТИ земљу, 
како ћемо сакупљати ђубре и оокове моји су ло- 
требим зсмл.и да иам боље роди. Спремнше шм 
проорпиа сјемена, воћке и шумске саднице. П 
смо сијатп рспу, лјстелпну, гракорицу и зтлњи 
грашак. Упутише naic у одргжавању чистоће у 
дому, стаји n двормшту, По еигоше се ишот 
ии. J.'V.MC за livopiniiTa, вужници, no гдекоја чатрња 
и асиис подс. У село уђе и пл^упаоппца, отирач за 
nore и почесмо кречппп куће. Ожпвјссмо стари 
обичај: приређивање дапа благодарнасти Богу у 
јссси  aa све плодове и родове. . . ." 

Јср, господо ппродпи послаппци, „село je оно 
што  и  Kopnjen храсту"  Спколи сел.а[иг KI 
„Сазнасмо да je тешмо вама без пас као храсгу 
лишћа, али je joni тсжс иама без  пас,  као   храсту 
без  корјеиа".... (Бурпо одобраваше и пљескање). 

To je, господгГпародпи    послапицп,    оспоипа 
мисао, -no je оспонпп мотив   због   кога су соколи 

пошли у село. (Жиио одоПраиап.е    и    плЈескање'). 
Има jom једна слвар, госпадо, која се мора   авде 

и. Мма у namiiM сслпма свешгеппка, учител>а, 
доктора na и 'народпих п • iKa, који својим жи- 
воро.м и радом н€ MDtv послужити као пример 
клкп трсба радпти за парод; upe би могли послу- 
жи'пи као пример како ne треба раднгп за napi a. 
Ми, међутим, за овај сеоски соколски покрет тре- 
бамо људе KOJIH ће својим жииошм да служе као 
npiiMcp иароду. Jom нешио и.ма mro се у овој прн- 
лици мора нарачито ucraliii, a го су три стуба na 
кајима почива oiia соколска пдсологија. Tpii вр i - 
ne наших дедова: — всра у Бога, рад и штедња n 
малене геотребе. Колшоо се. пуга, госиодо, казало 
да je ооколство једаа безбожна оргамизаадија. A ja 
ЗНам да je старсишпа name соколске жупе наређи- 
вао, a IH сам то радпо, да се православпима и ка- 
i'M.iiiiMa делп Свето ппсмо a муслиманима Kopan. 
(Одг)Г)рава11>е). 

Iloiproiro je да бацИМ jom неколтсо поглсда 
■т TO, како name сеоско соколсгв!© гледа na моли- 
тпку. „Данашња je политика јадпа n жалоспа, пот- 
пуно противпа с oj мисли и жел.ама сокола. 
Она се противп прђе чојсгву и јупаттву већ nemia- 
божап Богу'.. . . Алм права пародпа иолптика, како 

усле и рародна пјесма уче, јестс ,.јарам и слу- 
жеље народу као mro ао домаћину служи у јарму." 

„Сомолски je пут — пут служеп>а, пут горења, 
који једппо парод вОДИ cpeh«, иапрегку n општсм 
препороду...." 

..Соколсгво одгаја гвпрце, a партизаистио за- 
орцс " 

„Зато nama аоколска дужиост јесте света и уз- 
вишвна, јер желшмо и гаастојимо свим силама душс, 
срца и ума, да одгајимо соколе кова Штросма- 
рова, Матпје Гупца n Нладике Рала. Кад такве flo- 

te одгајимо, опда iie политпка за пародпе поли- 
тичарс бптп слична олужби овећеника у Бшшјем 
храму." (Г)\'рно одоГ)ранп11)С и пл,ескап>е). 

Далеко би ме одвело, господо народии посла- 
ници, мад бнх вам nanonio какве су све неправде 
досада учињене према пашсму селу. Ла ћу само 
спомспугп питање безводице namera ссла. За шко- 
.гир.пиог п просвећепог човска то питаље не би се 
омело mi постављиви. Ни коп.п ne пију такву воду 
какву nnjv nama браћа V Херцсговппи. Сталио се 
гонорп o хигпјепском жпипту na селу, a не мисли 
сс na то, да наша херцеговачка села пемајуппводе 
чесгпго да се натију. 

Гланпо innan.e namer соколства, парочито у 
кригаим крајевпма Херцешвине, јесте питаље na- 
IIIII\ дсхмова, јср једна соколгка једппппа ако има 
свој дом, она ima услова да се развпја. Нема код 
nac, гогпочо, im icvlm пи дооиова, a камоли потре- 
биих просторија за веокбање. Оомалски домовш qy 
пам потреб!Ги као парче хлеба. 

Соколство je, господо, ona оргаиизација која 
јача морал и радиност у нашем народу, јер само 
истрајним радом претварају се порази у победе. 

Ha   нашим   војничким   заставама   пише;   „Са 
вером у Бога за Краља и Отаџбину". Зато су наши 

:  били  храбри   и  победоносни.  Ha  нашем 
,   тцу mimc: ,,Вог чува Лугослаппју". Зато he je и 

вати поред све name лудости. 
Покојни   Стјепан   Радић   je   рекао   „Вјера   у 

бога и ссЛ)ачка слога", a ми све то ујсдињујсмо и 



766 XIII  RIIDOVNI SASTANAK — 11  MARTA   193!) 

велимо: „Рад, штедња н вјера у Бог^, то, je свима 
соколима порука од жнвога Бога". 

У соколској организацији нар( та се пажња 
обраћа заједничком раду. Исто тако у њој се на- 
рочита пажња обраћа вери и верском васпитању. 
Mcliv многим злим стварима од моде, поред извр- 
нутих обичаја, погажених старих завјета и дједов- 
ских савјета, највеће зло што га градови шал>у у 
село јесте безбоштво. 

liam посланички друг г. Богуноаић лепо je 
гоиорио o соколсгву u o уаајамној трпељивости 
и толеранцији које ono у народу шири na je спо- 
менуо ону народну: „Брат je мио које вјере ono". 
A,m ja опх томе додао и ону велику изреку коју 
je испевао nam велики пјесни« I heroin која се чува 
као народни аманет у соколству: „Не пита се ко 
се како крсти, већ чија му крвца греје прси .. - 
чије  га je  млјеко :Ј.адоЈ11Л'0 . . ." 

A одмах иза тога ima једиа друга изрека која 
у овамом iiamcM соколском дому стоји крупио na- 
micana: „Ko неће брата за брата, он hc туђина за 
господара". (Живр одобравање и пље-скање). 

Колико сам пута слушао наше сеоске соколе 
када су глсдали размирице између Срба и Хриата 
како су говорили: „Добри се лакше уједишују, a 
лоши тсже". 

Алп главни циљ соколске идеологије na селу 
јесте враћање огњишту наших дедова, Наше на- 
родно предање, наши народни обичаји представ- 
љају nauie највеће богастко. Народ без обичаја, 
народ без предања јесте народ без душс, a народ 
боз душе јесте народ бсз будућности. После поги- 
бије Краља Александра (Једнодушан одзив: Слава 
Му!) пастаје у нашој земљи распојасано и разу- 
ларено стање, кад je многи гледао и брнпуо само 
да рушл. Соколи су једини били у овој земљи, 
који су сматрали да je дошао трснутак да се дигну 
на духовни устанак, да побољшају стање у земљи 
и да прегну на рад. И са тих разлога ствара се 
план и naeraje соколска петолетница која греба 
1941 године да буде завршена, када lic соколи да 
аоднесу свој рачун своме соколском старешини и 
Врховном господару Краљу Петру II. (Опште 
бурно пљескање и повиии: Живео КралЈ1.) Њсму 
he Соколп поднети na увид сие оно што су у вре- 
мену од 5 година учинили. Тиме he соколска псто- 
летница најбоље показати и доказати ima je со- 
колска оргаппзација и каква je то народна уста- 
нова. Нема никаквога дела без жртава и на тој 
мисли и на тој идеологији жртве, на оној легенди 
0 звдашу Скадра на Bojanu засиоиапа je соколска 
организација. To je велика идеја, и када би сви 
били упућени у суштину њену, онда би сви били 
пријатељи соколске организације. Ja сам видео, 
браћо Словепци, да у вашим редовима седи Ипан 
Доленц. Ja се сећам кад je он био у нашем Мо- 
стару m кад je улазио у просторије наше схжолске 
жупе, како се само похвално изражавао o сокол- 
ском раду код нас. „Писам знао, рекао je он тада, 
док ннсам у Мостар дошао urra je соколство". Ja 
верујем да ме пријатељ Д.оленц неће демантовати. 
(Гласовн из центрума: И ми то признајемо!). 

Соколство je изнад свих партија и над свима 
режимима. Партије и режими долазе и пролазе као 
галаои морски, али соколство као светла застава 
остаје поврх свих догађаја садашњице. (Бурно 
пљескање у дворани). Соколска организација ради 
државне послове, a то значн да ona има ираво да 
joj држава помогне. Шта je то 6 милиона дкнара 

једној организацији која обухвата читаву нашу 
државу; и Словенију n Србију и Босну и Херце- 
говипу n Далмацију и Хрватску? Шта je (i милиона 
за организацију na чијој je застави исписан тако 
крупан национални задатак, и која ради и делује 
у  свима   naiiniM   редовима  било   грађанским   или 

:им? 
Постоји код несокола једно погрешно пред- 

убеђење у погледу основних схватања o соколској 
организацији. Међутим, onaj који се мало заинте- 
ресује за ову установу, постаје убрзо њен npn- 
јатељ. 

У експозеу Мннистра физичког васпитања на- 
рода посвећена je нашем селу само једна рсче- 
ница. Ja верујем да та грешка није дошла заслугом 
господина Министра, јер он kab Црногорац и као 
народњак и као сии Црне Горе може бити само 
соко. Ja верујем да то није учињено свесно, јер 
ji4 село изврр name снаге n наше националне енер- 
гпје, и њему треба поклонити пажњу више него 
свима осталим. (Пљескање). 

Ja  корпсгпм ову  прилику да упутим  апел  na 
naniv Краљевску владу, да омогући рад овоме Ми- 
нистарству, да омогући рад нашем брату Соко 
Црногорцу, који, као nrro знамо, има и амбиције 
и   пол л  .ii   све  своје  силе  и  сва  настојања 
овоме Министарству, које треба заиста да постане 
Мпнистарсгво ne са.мо за физичко васшпате на- 
рода него и Мппнстарство name националне 
културе. 

Тиме сам завршио n из тих обзира гласаћу за 
овај буџет. (ПлЈССкаше). 

Potpretsednik Alojzij Mihelčič: Reč ima narodni 
poslanik  g.  Dimitrije  Mladenovie. 

Димитрије Младеновић: Господо иародпи по- 
слаиици, после onora IHTO je господин Министар 
изложио у експозеу и после излагања мојих пред- 
говориика ja hy бити сасвим кратак, јер je до- 
вол.но речено у погледу овог /Мппистарстиа и њс- 
гове делагности a нарочито у погледу соколстиа. 

У погледу соколства 'имао бих рећи само то- 
лико да тај рад сви ми са похвалом треба да 
пратимо и помажемо да се спроведе онако какав 
му je н задатак. 

Цил. мога говора je уперен само на то да се 
Правилник који се односи на недељно телесно 
вежбање сељака измени. Ja бих молио господина 
Мииистра да тај Правилник измени због тога, што 
смо ми, хвала Богу, земл.а, одиосно држава где je 
name физичко васпитап.е у доволтој мери разви- 
јсно. Погледајмо nam народ од истока до запада n 
од севера до југа na ћемо видсти како je све лепше 
од лепшсга и веће од већега, и ja мнслим да наро- 
чито на селу та обавезиа недељна вежба у погл 
развијања није потребна. Сел>аку треба препустити 
тај дан. где он може да се побрине у својој кући, 
у шталн и посветп одмору јер у данима раднога 
времена он и noliv ради и због тога му иије по- 
требно вежбање за развијаље. 

C тога молнм господина Министра да ту Урсд- 
бу измени с тим да недел>на вежба ne буде за сс- 
љака обавезна, a за варош нека je задржи како je 
n предвиђено. 

Што се тнче учитсља на селу господии Миии- 
стар трсба да им прспоручи, да уместо ових вежби 
стварају ссоске чисто националне читаонице, одр- 
жавају прсдавања и поуке у његовој грани ради- 
ности и пошумљавања голети a не окретати га на 
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лсво м на десно кад je наш сељак изложен таквом 
окрета№>у цео дан трчећи за својом стоком. Треба 
створити сеоске музике, игре и песмс у национал- 
иом духу, где he сол.ак у овом занимању наћи бо- 
ље задовољство, него ли у телеснрм обавезном 
васпи raibv. 

Спорт футбала треба препусхити самом себи и 
спортским организацијама, те да тај спорт ооав- 
љају само они који за то имају вољу. 

To сам имао да кажем и са овим ja сам свој 
ровор завршио. Имајући иуно поверење у данашњу 
Краљевску владу и господина Ммнистра за физич- 
ко васпитање наррда гласаћу за овај буџет. (Одо- 
брава№«е.) 

Potpretsednik Alojzij Mihclčič: Reč ima Mini- 
r fizičkog vaspitanja naroda g. Đuro Cejović. 
Министар физичког васпитања народа Ђура 

Чејовић: Господо народеи ггасланици, као рссорпи 
Мииистар са овога места част ми je да изјавим, 
ta одајем пуно признаше пационалном и просвет- 
ном раду Сокола Краљевине Југославије коме се 
на челу налази наш узвишени Краљ. (Ускдици; Жи- 
вео! - Пљескање.) У колико на терену имаде из- 
весних спорова, ja ћу настојатл да се извиде и да 
се поправе те да сс створи хар.моничап рад између 
свих организација, како оиих прниатие тако и др- 
нсавне иницијативе, a све у циљу да телесно, мо- 
рално и национално васпиташе смладине послулш 
за добро Краља и Отаџбине. (Одобравање.) 

Мннистарстио, ко.ме имам част стајати на челу, 
из својих средстана предвидсло je тамође и јсдпу 
помоћ за „Звезу фантовских отсек.а" која je у 
истину скромна помоћ према улози и резултатима 
које фантови показују. Такође помажемо ватрога- 
ство    и    све   спортоне  у  границама  финансиских 
средстава. 

У исто време част ми je да одговорим г. г. 
предговорницима да hy настојати да оргаиизујем 
течајеве обавезног тјелесног васпитања no бано- 
вина1ма, у граиицзма могућности. To he се изво« 
дити у оним бановинама где можемо да имамо 
стручне  наставнике. 

Ha примедбу o рсорганизацијн једногодишњег 
течаја за образовање наставника гимнастике и 
спортова част ми je изјавити да са.м спремио Уред- 
бу o претварању овог једногодишњег течаја у дво- 
годишшу школу за физичко вдспитање, коју ћу 
ових дана предложити Министарском савету na 
одобреље. По тој Уредби ja се надам да ћемо до- 
бити способан наставнички кадар који ћемо моћи 
употребити v гимназијама за наставнике телесног 
васпитања, јер, нажалост, ми немамо са.ча довољно 
стручног наставничког кадра у гимназијама. 

.Ja ћу настати да се празиични течајеви за ван- 
тколску омладину у границама могућности изводе 
у празнике и у остале дане, али сиакако да се ти 
течајеви не одржавају у ono време кад омладина 
треба да иде у цркву да врши споју верску ду- 
AiuocT, што je у осталом и законом прописаио. 
Што ce' тиче са.мих среских ре(1)ерепата за 

обављање телесног васпитања no срезовима, ми 
) досада употребљавали у већинн учцтеље за 

референте, али ja сам увпдео да резултатп нису 
били свуда онакви какве смо ми очекниали. Сада 
пошто имамо школу, ми I.CMO no завршетку исте, 
у септембру месецу имати педесет младих л>уди 
који iie као наставницп гпмпастике у средњим и 
струмним школама MOIUI корпспо послужити н као 

срески  референти за наставу обавезног телесног 
васпитања. 

У буџету сам предвидео једиу малу накнаду 
коју ћемо им за тај nocao давати. Ми још немамо 
довол.по стручних pe(l)cpeiiaTa за физнчко nacnii- 
тање no бановинама, али ће нам поменута школа 
ускороисте дати. Сада практично ии у бановинама, 
no местима и бановипама, имамо стручне официре 
к-оје постављамо за рбференте. Досада ми нисмо 
имали могућности да среске референте награђује- 
мо, али сада имамо могућности то да учинимо и 
ми heMo у томе погледу изићи њнма донекле у 
сусрет. 

Што се тиће ватрогастпа, мора.м призпаги да 
je у иашем ватрогаству досад био велики раздор. 
Ми смо ималп Савез ватрогасних удружења Краље- 
вине Лугославије, али у њему нису учествовали 
opaha Хрвати. Захваљујући мо.ме колеги, Miiim- 
стру г. Сноју који je као претседник успео да са- 
нира прилике у Савезу, мц сад имамо тамо сре- 
ђене прилике, тако да у Савезу сад учествују и са- 
рађују и nama opaha Хрвати. 

Што се тиче сугестија за измену Закопа o 
ватрогаству, част ми je изјавити да сам Beli у сми- 
слу жеља Савеза ватрогасних удружења, које сам 
као оправдапе н целисходпе уважпо, предложио 
v Финансиском закону амандман којим ми се даје 
овлашћење да путем Уредбе поменути закон изме- 
«им. IIpn томе ПОВвшћу рачупа o свпма умеспим и 
оправданим жељама, 

Господо народни посланици, све остале суге- 
стије и иримедбе ja hy расмотрнти и aacTOJahj ia 
својим радом учиним све што се мрже у томе no- 
гледу учинити. 

Kao mro сам рекао, фииаисиска су средства u 
сувише мала да се може постићи све оно mro te 
жели, али у границама тога кредита ja Ку се поста- 
pam да оправдам ваше поверење. (Одобравање и 
пљескање у центруму и на десници). 

Potpretsednik Alojzij Aliliclčič: Gospodu narodni 
poslanici, pošlo je lista govornika iscrpena to je pre- 
tres u pojedinostima predloga budžeta rashoda - 
XVII razdeo — Ministarstvo fizičkog vaspitanja na- 
roda — završen. Prelazimo na glasanje. Glasače se po 
partijama sedenjem i ustajanjem. Gospoda narodni 
poslanici, koji primaju pročitane partije, izvoleče se- 
deti, a koji ne primaju, izvoleče ustali. Molim izve- 
štioca g. Aćima Popovića da izvoli pročitati par- 
tiju 1062. 

Izvestilac Aćim Popovič čita partiju   1062. 
Potpretsednik Alojzij Milielčič: Prima li Narodna 

skupština pročitanu partiju 1062? Ona gospoda na- 
rodni poslanici koji primaju, neka izvole sedeti, a 
koji ne primaju, neka i/.vole u.stati (Večina sedi). 
Objavljujem da je partija 1062 primljena. Izvolite čuti 
partiju 1063. 

_■— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini, usvojila u pojedinostima sve 
partije budžeta rashoda — XVII razdeu — Ministar- 
stvo fizičkog vaspitanja naroda od partije 1063 do 
partije  1072 g. zaključno. — 

Potpretsednik Alojzij Milielčič: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda — XVII 
razdeo — Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda po 
svima  partijama  pojedinačno   primljen,   objavljujem 
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da je ceo predlog' budžeta rashoda — XVII razdeo — 
Ministarstvo fizičkog vaspitanja naroda —■ primljen. 
(Odobravanje i pljeskanje u centrumu i na  desnici). 

Prelazimo na drugu tačku dnevnog reda: Pretres 
budžeta rashoda — XVI razdeo Ministarstvo socijalne 
politike i  narodnog zdravlja. 

Ima reč Ministar socijalne politike i narod,. 
zdravlja g. Milivoje Rajaković. (Pljeskanje n c 
t rumu i na desnici). 

Миипстар социјалне иолитике u народиог 
здравлл Милоје Рајаковнћ; Господо HapoiAitu по- 
сланици, према предлогу буџета Министарстиа оо- 
цијалне полнтпке и пародиог здравл>а који je пред 
вама, тај буџет расхода за 1939 40 годину износи 
255,177.963 д., зпачп, за 10,182.112 д. вишс nero у 
прошлој .години. Од укупног буџета расхода на 
личпе расходе као самог Министарстиа, тако и оде- 
љеља при баиским управама, загим болничке, хи- 
пијенске и социјалпе службе долази 110,633.000 д., 
a na материјалне расходе 143,744.000 дин., док ово- 
подишње повећање за личне расходе нзноси 
4,498.000 a за магерпјалне 5.365.965 динара. Onaj 
буиет расхода, 'Према својој намени, реиаргираи je 
овако: за Мшинстарство са установама ira терито- 
ријн града Беаграда 22,088.000, за одељења ири 
банским управама 18,538.000; за болничку службу 
104,328.000; за хигијепску службу 101,742.000 и за 
социјалиу службу 7,679.000 динара. Предвиђено 
noBelian.e у глаппом одлази иа пО(бољша!Ше: хиги- 
јепске службе 4,255.000, болничке службе 3,777.000, 
за одел>ења Баномих управа 1,888.000 и иа соцн- 
јалну 'службу 451.000. Ово и 1оволико повећање 
буџета Мииистарсгва значи само једаи део износа 
ранијих буџета овог Министарства, када су они 
износили, као у године 1930, 1931 и 1932 <зко 
50,000.000 впше nero mro то износи овај предлог 
буџета. 

Уз подпесепп предлог буџета овог Микистар- 
ства, и у оора;!.1ожеп.у његавам част ми je изиетн 
кратак преглед иадлежиости и рада Мимистарсп 
како на социјално-политичком пољу тако и на no- 
Лзу иародног здравља. 

Соцпјалпо iio.nmniKii рад оног Министарства 
обухвата у главнрм овако груписане и оргапизо- 
иапе послове: заштиту раднпка 1И памештепика, 
социјално осигурап.е, посредовање рада и сузби- 
јање незапаслеиосгш, вдспекцију рада, зашттиту ч- 
сељеника, исхраиу 'пасивпих крајева и заштату 
ратпнка n породица палих иојпика у рату. Здрав- 
ствсма служба обухв.па здравствено^управну, бол- 
[гичку n хпгпјеиску службу. 

Дужпост ми je да одмах истакпем и пагласим 
иеома актпваш, плодаи п успешан рад на овим овмм 
поџфучјима мога претходкика г. Драпише Цвет- 
1совића. Ha социјалиом пољу, имишијативом г. Цве- 
теовића, спроведене су зиачајне социјалне рефор- 
ме, којима je краји.а сврха да се помагањем иал1о1 
човека и радиог сиега дође ДО социјалие праиде и 
социјалког реда у друштву и држави. Ha пољу со- 
цијалног сгарања г. Цветкооић je, поред једног ни- 
за'iipaicnimio изиедеиих мера и penien.a, спров 
осигурап.е за изнемоглост, старост и омрт рад- 
пика; донео Уредбу o мишпкшгој надиици, колек- 
TiHBUHiM уогоиорима, помирешу и арбитражи; до- 
ueo ипз уредаба за побољшање и уређен>е положаја 
наших ггомораца; проширпо иеизиопо оаигурање 
иа приватие намештенике; донео Уредбу o збрнња- 
ваиЈу незапослених радиика; и <најзад донео Уред- 

бу o шшалпдима и   осталим   жртвама   рата.   Moj 
прегхадиик je нарочито бригу и стараи.е своје по- 
светио помагању и исхрани паоивних крајева, као 
и настрадалим од поилава и ррада. Ha здравстве- 
iio.M пољу, за то нсто време постпгиуги су крупни 
и зиачајни   успеси: ироширење болница у Беотраду, 
Љубљани, Бањој Луци, Огглиту, Нишу итд.; посга- 
вљеии усл10ви боље и целисходније болничке слу- 
жбе;   проширени   са^агоријуми: у   Сурдулици   за 
спуденте, у Фрушмој гори за школску децу, Топол- 
шиицп за децу итд. Нодигиуте су нове здравствене 
стаиице;  проширен je  рад  на  селима  за.заштиту 
школске деце тако да даиас има.мо премо  100.000 
сеоске деце заштићеие здравствено no  школским 
иолг :ама;  основана су три нова завода  за 
заштиту деце. У хитијенској служби да поменем 
само напоре чпњеие ■ за сузбијање туберкулозе 
оснивањем и отварањем даспансера и прошире- 
њем санаторијума. У ову службу спадају и асана- 
циони радови, којима je посвећепа иарочита na- 
жња, гако да je подипнуто 626 објеката, a обезбе- 
bena je израда још за 329 нових објеката личним 
настојањем мога претходника. 

У надлсжиост овога Миннсгарсгва спада v 
прво.м реду заштита радника и намештеника. Ta 
заштита, као домен радног права, обухвата и баии 
се са три најважпија питања: питањем надница, 
питањем  радног  времена  и   питањем   запослеша, 

Питаше наднице подједнако je зиачајно и за 
радника и за послодавца и засеже у саме основе 
економског и содијалног народног живота. За 
раднике, добро решење овог питаша претставља 
живртно издржавање, одржавање и подизање по- 
роднце; за вослодавцс, ono зиачи најглавнију 
ставку у ггроизводњн. Прн решавашу овог upo- 
блема првенствено се морало воднти рачуна o 
томе да се подигне ниво живота нашег радног 
света, нарочито у онпм крајевнма и местима, где 
je raj «иво сувнше низак био, a уз то да се омо- 
гуКп повећање иадница иеквалификованих раднн- 
ка, који сачињавају гро нашег радништва. Уредба 
o утвр1)ивању мнпималннх надница, закључивању 
крлективиих уговора, помирељу и арбитражи у 
главном je успела, јер се у лримени показало да 
je осповпа сврха ове Уредбе посгагнута. Просечна 
ооезбе1)ена дневна радничка зарада, која je 1936 
годиие износила 21.68 дннара, попела се .после до- 
ношењ;!| Уредбе у 1937 години на 22.71 динара, a 
у 1938 годннн на 23.64 динара. Оаа Урсдба имала 
je за циљ да ублажн .оштрину и претераности у 
сукобнма H3.\ieljy радннка и иослодаваца, да им 
омогући слоразумевање у погледу радних односа. 

Питање радног времеиа помоћног особл.а ро- 
гулисаио je Законом o заштитн радиика и Уред- 
бом o отварању и затварању трговачких и занат- 
ских радњи и o радном вр^мену noMohuor особ- 
ља. Тежња je да се смашење и ублажеше радничке 
и намештеничке незапослености, у извесним при- 
вредпим гранама, где je то могуће, постигне у не- 
колико смањењем радног времепа помоћног особ- 
ља, где je то и у колико то опште ирнвредне npii- 
лнке дозвољавају. 

Да би сс заштитно радиички подмладак про- 
inicana je Уредба o ограиичеи.у броја ученика, o 
забрани да деца испод 14 година иду на занагге, 
o радном времену и одмору ученика, 11Л1ховим на- 
градама, издржавању и исхрани. 
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У прошлој годвни y4Hibeii je знатан напре- 
дак у заштнти наших помораца, употпуњаван.ем 
законодавства којим се уређује њихово радно 
вроме, Нзихова исхрана, становање и здравствена 
служба на поморским бродовима. До-несен je и 
Ппавилник o организацији и пословању стручних 
берзи р1ада за поморце, као и нарочита Уредба 
KoioM се регулише н поболшЈава положај наших 
лучких   радиика. 

Правпа заиггита радиика, која je садржана у 
нашем националном законодавспву употпуњена je 
Међународним конвеицнјама рада које je наша 
тржава усвојила. Наша држава одржава сталне 
везе са Међународним бироом рада у Женеви и 
суделујс на свнма конференцијама те међународ- 
ие установе. 

У погледу осигурања радника у току прошле 
1938 године Средишни уред за осигурање радника 
спроводио je осигурање за случај болести и не- 
среће као и за случај изнемоглостн, стфЈСТи и 
смрти. Последша грана осигурања уведена je по- 
чев од 1 септембра 1937 године. Број осигура^утх 
радника повећан je 1938 године за 35.181. Прхе- 
чан број осигура?гих чланова у 1938 години изно- 
си 715.192 лица док je у 1937 годнни нзаосио 
680.011   лица. 

У погледу посредоваи^а рада и сузбнјања не- 
запослености година 1938 зпачи прекретницу «аше 
службе јавног старања o нсзапосленима. Јула ме- 
сеца ступио je на снагу онај део Уредбс o збри- 
њавашу иезапослених радника, који садржи пр-о- 
писе o пружању новчане помоћи. Пре.ма томе од 
половине 1938 године у нашој зсмл.и се примењу- 
је систем осигуравања у незапослености на сличан 
иачин како je ова грана социјалпог осигураља 
спроведена у заиадпим земљама Евроие. Постепе- 
нии cn'poBol)etbeM у жипот ове Уредбе незапослени 
рачвици he моћи ужнвати за време од 26 недел.а 
редовиу помоћ, a ако се прикупе довољне резерве 
и гтеко овог времена. Број .пријавл>ених иезапо- 
слених радника код Лавних берзи рада био je у 
TOKV 1938 године 583.740 лица, И то: 11.327 чииов- 
ника, 207.115 квалифнковаиих радиика и 365.298 
иеквалификованих радника. У тој години помог- 
вутб je од стране Јавних бсрзи рада 175.595 лица. 
У тој годипи бсрзе су издале новчане помоћи у 
нзносу 26,775.234 дииара. Посредован.а код запо- 
слеша берзе рада су изврши^е за 30.630 лнца. 

Пензиоио осигурање службеника, на основу 
Уредбе o проширешу пензиопог осигурања служ- 
беника, почело je ca 1 јануаром 1938 године да се 
спроводи као обавезнп пеизионо оснгуран.е свих 
приватних намештеника у земљи. Оснбвани су но- 
пи самоуправии пеизиоии заводи у Београду, За- 
гребу и Сарајеву, a пензионом заводу у Љубљанн 
било Je поверено ciipoBoljcibe потрсбиих предрад- 
и,и за"   оснивање нових пензиоиих завода. Крајем 
1937 године Пензиоии завод у Љубл.ани имао je 
13.725 осигураиих чланова, a крајем 1938 годиис 
завод у Београду 13.282 члана, у Загребу 13.882. a 
Пеизиони   завод у Сарајеву 3.450 чланова. 
Што   се тиче исхране пасивних крајева у току 

1938 годиие, кад je због сушс жетвсни принос у 
вели1сим деловима јужио-затадвих и западиих кра- 
јева itauie зе1мл>е ггодбацио, указала се вотреба да 
држава прнтскнс у помоћ оскудном становништву. 
Плбачсн je ранији иачин даваи.а IIOMOIIH у куку- 
рузу, na   čc прешло na продуктивио помагаше ос- 

кудних, тиме што се указује помоћ за изво1)е1ве 
јав1гих радова у оскудннм местима од стране са- 
мик мештана. У прошлој години исплаћено je у 
ту сврху 39,925.000 динара, док je износ од дал>их 
8,775.000 динара аигаокован. 

Заштита сел>ака јестс предмет нарочитог ста- 
рања овог Министарства. Иако су данас мање вииге 
затворвна врата страиој радчој сназн у свима зем- 
л.ама, ипак сс TOKOM прошле годнне иселило из 
Лугославије близу 20.000 лнца, a за то време пра- 
тило у земл.у око 15.000 наших исељеника. Задатак 
иаше исел>еиичке службе састоји се у.олакшашу за- 
послења наших радннка у иностранству и осигура- 
њу њиховог положаја. Ilaimi исељеници нду само 
у земље са вишим стаидардом живота, a задаћа na- 
me исел>еиичке службе састоји се у пласирању иа- 
ших незапослених радника. Нарочитим амандма- 
ном у Фиианоиском закону предвидео сам укида- 
ње т. зв. исел.спичке главарине, пошто je непра- 
ведпо и несоцијално било наплаћивање те високе 
таксе од оних, којп се отискују у далеки свет да 
траже рада и зараде. 

Упослење страних радника код нас дозвол.ава 
се, no правилу, само за стручно и квалификовано 
радно особл.с, које je неопходно потребно у нашој 
прнвреди и само утолико, у колико такве радне 
снаге нема међу домаћим незапосленим радницима. 
Где год je то могуће, ове дозволе се издају под 
условомЈ.да поред страних квалификоваиих рад- 
ника буде запослен најмање исти број домаћих 
радника одговарајуће струке, у циљу оспособљења 
у истој врсти посла наших радника^ Дозволе за 
запослеиЈе страних држављана, у својству поверс- 
ника страиог капнтала, могу сс дати само у слу- 
чају, ако je страни капитал уложен у продуктивне 
сврхе код извесиих предузећа у нашој држави, o 
чему се прибавља мишл.ење заинтересованих мини- 
старстава. У вези са проширењем делатиости овог 
Министарства, све се више oceha оскудица особл>а 
у ииспекцијама рада'. Коитрола предузећа треба да 
се врши у иуиој мери, како бн се постигла заштита 
запослеиих радника у предузећима, Миинстарство 
he се старати да се Правилник o хигијенским и тех- 
кичким заттитиим мерама радиика у предузеКима 
стриктно извршује. a прсма указаној потребн и 
допуњује. 

Иивалидско питап.е, које je годииама сгајало 
иерешено и претставлЈало један неодужеии луг на- 
ције према ратним жртвама, решеио je и окончаио 
Урсдбом o ратним инвалидима и осталим жртвама 
рата, донесеном 1 децсмбра 1938 годнне, од Moia 
претхрдника r. Драгише Цветковића. (Пл.сскап.е у 
центруму и на десници). 

Главне одлике ове Урсдбе састоје се у томе, 
IHTO се н.оме проширује како круг права и повла- 
стица, тако и круг уживалаца ових права и повла- 
стица. Уредбом су повећане инвалндске принадлеж- 
ности и олакшани услови за стицаше права иа ове 
прииаллежности. 

По иввалидском закону од 1929 године и њего- 
вим изменама и допунама број уживалаца инва- 
лидских принадлежнбсти износио je: личних ин- 
валида 17,252, породица И родител.а погинулих, 
умрлих или иесталих ратника 47,989, деце живих 
и умрлих личних инвалида и жена живих личннх 
нпвалида 4,818, укупно 70.059 лица. 

По новој Уредби број уживалаца пнвалидских 
принадлежиости извоси^е приближно: 

личних инвалида 29.414, породица и родитеља 
погииулих, умрлих и иссталнх ратаика 105.530, де- 

'Ј7 
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це живнх или умрлих личних ннвалида и жена 
ЖИВИХ личних инвалнда 3.119 укупно 138.063 лица. 

Број ужнвалаца инвалидских принадлежности 
биКе дакле удвостручен. 

Фннанснски ефекат исплате ннвалидских при- 
иадлежности у 19^/39 буџетској години износи: 

за личне шшалидс 43,178.324 динара, за поро- 
дице и родителЈС 60.004.701 дин., укупио 103.490.835 
динара. 

Финансисши ефекат исплате иивалидских при- 
надлежности, који he сс no новој Уредби вршити 
почев од 1 априла 1939 године, нзноси: за личис 
инвалиде 103,151.402 динара, за породице и роди- 
теље 140,836.448 динара, укупно 243,898.824 динара. 

'1>ииансиск'И ефекат исплате ипвалидских при- 
иадлежпостн no повој Уредбн превазилази доса- 
дашњи ефекат за 140,804.817 динара. IlpcBOheibe на 
нове инвалидске прннадлежности решено je новом 
Уредбом na врло целисходан иачии. Лица која су 
досад примала старе ипвалидскс прпнадлежности 
6nlie одмах преведеш на нове инвалндске принад- 
лежпостн од стране Фипансискнх дирекција na ос- 
иову старог судског решења, дакле без новог су- 

Инвалидским дпвпзиским судовима наређено 
je да све инвалидске предмете уступе окружппм 
судовима. Број ових предмета изпоси 531.640. Прс- 
тежан број ових предмета je већ или  позитивно 
рсшен нлн беспредмстан. Прелви1)а С€ да he окру- 
жни судови од овог броја позптнвно решити око 
80.000 предмета с обзиром na одредбе поменуте 
Уредбе. 

Једпим амандманом предвидео сам могућност 
измене и допуне Уредбе, ради тога што су се пока- 
зале нужне извесне корекцпје формалпе природе, 
корекције нужие за њено брзо спрово1)ење и при- 
мену. Ове измспе имају се кретати у оквиру onor 
фикансисксхг ефекта који je ввћ опредељен саииом 
Уредбом, што je изрично н парочито у самом 
амапдмапу пазначено. 

У погледу здравствене службе овог Mnnncrap- 
ства, ошшта je копстатација да je ona у сталнам 
иапретку, алн да je ипак далеко од тога да одго- 
ворп cBiiM опим задатцнма, којн се справом оче- 
кују. Здравствеки нагареда« једног марода, њвгова 
популацкоиа снага мерп се читавим низом пода- 
raiKa o кретаљу, одноопо порасгу стаиовништва, o 
здравствеиом стању н начпну живота парода, o 
појанл.пнању n кретап.у болестн, 'Парочито опи.х 
соцнјалне природе. Жнвотпа спага пашег народа 
je огрсмна, и наш млади парод у погледу разашо- 
жавања je у напредовању. To je општа констатација 
у односу на друге парода. Према статистпцп, npn- 
раштај становништва паше Крал>евнпе je међу нај- 
бол.нма у Енропи: стапоштпггво name земл>е сваке 
године порасте за око 200.000. Ипак, има једпа 
индикација која натерује na размишљање. Taj je 
прпраштај из годнне у годппу cne иањк; у години 
1930 прнраштај становпиттва јо био 16,52% на 
хил>алу, док je у 1936 години тај прираштај олао 
na 12,93°,;. Пада у очи да су северпи крајеви наше 
државе у опадап.у у овом ррираштају, са Дунав- 
ском баповипом na челу, док јужии крајеви земље 
имају ирло добар прираштај. Потребпо je «апоме- 
иути, да je у пашој земл.п рађање у бржем oina- 
дап>у у односу према смртности, где je опадање 
спорнјс. Taj факат говорио би у прилог томе да се 
хнгијепске прилпке поболииавају, a тај факат го- 

вори и у прилог томе да n нашу земљу захвата 
талас слабљења паталитега, urro je више појава 
једпе ооцијалне болести, која нде упоредо са кул- 
туром. 

Hama здравствена слул<ба постигла je прилич- 
не успехе у свима правцнма њених задатака: како 
у лечерву болеспика, тако n у борби протав раз- 
них социјалпих болести, n у подизаљу хигнјен- 
ског стања у пашем народу. Дал.п успеси ове здрав- 
ствене слуиобе, као и то да ли he ona nihn у корак 
ca потребама народаог и социјалног живота, за- 
висе углавном од сретстава која he joj се ставити 
na раоположеше, да та здравсгвша служби одго- 
вори својп.м животним и liiicoKiiM задацп.ма. 

Ова здравствена служба може се поделити у 
rpn rpane: управна. болничка и хпгпјепска служба. 
Поред државе, у тој служби суделују и бановине] 
као n Behc градске општппе. 

У управпу службу долазе бапске управе и ор- 
гаии здравствене службе у срезовима, орески са- 
нитетски рефе^ренти. Новииа у овом буџету јесте 
7« нових предвЈгђеиих места за лекаре no селима 
n no малим варошицама. Сама нужност ово je на- 
лагала, јер од олизу 6 хиљада лекара у Краљевиии 
само je њих пешто прско 830 са службом no сели.ма 
n мали.м мссти.ма; нешто мање него у самом Бео- 
граду. Ово стање још више забрињује кад се no- 
гледа у распоред и овпх лскара no баповппама, јер 
и од овог броја само je једпа четвртина у шест 
баповина, a три четвртпне у три бановипс. Мм има- 
мо читавих бановина у којпма уопште нема ни 
једнот јединог лекара у селу. Имамо око 80 сре- 
зова само са једним лекаром, a има срезова са 5 6 
лекара, алн су свп у среском месту, док целпм про- 
странством среза, na 50—60.000 становника, нема 
лекара. 

У болничкој служби, поред свпх учињених на 
пора и постигаутих ушеха, и поред овег знатног 
поооллпања постигнутог TOKOM последњих година 
стање je такво да nac не може задовољитп I [е 
може нас задовољити прво стога, шго je још увек 
недовољан број болиица <и болеспичкпх постеља 
и лруго стога, што je сама опрема и опскрба тих 
болпица још увек оскудна. 

Под државном управо.м су 9 општих болница 
једна опецијална за женске болести и 6 за душевне 
болести. У свим тш болппца.ма општим државним 
било je свега 5.140 постеља, у којима се просечио 
дпевно лечило 4.344 болесника. Ово стање још je 
rope у душевпим болницама, где je лежало про- 
сечно дневио 5.690 болесника, a оне су распола- 
гале само са 4.633 постеља. У (погледу болница 
општа констатација je ова: ба-пшце немају onaj 
број постсља, којн би био довољан да прими све 
болеснике, и болнице нису правилпо територијално 
распоре^ене; a има врло великих простора и зна- 
тан део становииштва без болнице, што je још и 
тежс кад je такав случај баш у најтежим крајевима 
name земл.е, опим са слабим комуникацијама. 

Да би се парирало колико голико овом заиста 
тешком стању болешнчке службе, мој претходник 
je унео у трошлогодишњи Фипапсијски закон na- 
рочпго овлашЉење за Министра ооцијалне поли- 
тике и народпог здравља, да донесе Уредбу са за- 
KoncKoiM cnaroM o устаповл.ењу Народпог санитет- 
ског фонда. Овај санитстски фонд, према основ- 
H;IM предвиђангима и зампсли његових твораца, 

зиачиће једну солпдпу основу за зштно повећање 
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и довол>но 'Побољшаље болничке службе у нашој 
земл>н. Ових дана oua законока Урсдба o Народ- 

•ном саиитетоком фонду Gnhe обнародоиана н оче- 
кивати je да lic сс њоме не само побољшати бол- 
иичка служба, него he се њоме обезбедитн и по- 
требна финансиска средства за одржавање поскј- 
јећих   и   поднзање нових болница, 

.V тгогледу хишјенске службе, која поред оо- 
цијално-медицинско-хнгијенских и асанационих 
радоеа обухвата извесне социјалне установе за ле- 
чење, може сс с правом pehu, с ногледом на по- 
спигнуте резултате, да су њени темељи сасвим до- 
бро поставлЈени, и да од и>их треба очскивати још 
веће и боље резултате од досадањих. Кад се баци 
један отгшти потлед на рад наших хигијснских у- 
станова до1)е сс до овог закључка: да je држава у 
току прошле годиие издала на све те установе 
омругло 64 милнона, a да су те установе, кад се њи- 
хове услуге и служба проценс no најминималнијим 
гаксама,   дале користи за око 83 милиома. 

Ова процена базира се на томе, да се узима 
преглед болесника no такси од само 10 дннара a 
слично, и за разне извршене анализе, дезинфекци- 
калемлзенЈа, купања, посете лекара и сестара no до- 
мовима итд. Поред овога у ову службу спадају и 
асанациоии радови, за које je буџетом било пред- 
BHlioiro само 3 n no милиона динара, a нзрађено 
je 626 објеката у вредности 7 n no милиона дииара. 
Taj вишак се показује отуда што je сав народ, као 
и опхитине, суделовао у тој пзградњи. У ову слу- 
жбу спада и превентивна борба противу разних 
социјалних и заразпнх болести. Иа прво месго до- 
лази борба противу туберкулозе, од које у нашој 
зсмлуи умире 34.000 лица тодишље. Резултат ове 
борбе би-о je naj, да je већ у години 1936 умрло 
испод 30.000 лица. У стручпим медицинароким кру- 
гоиима смаггр-а се да треба имати барсм толико по- 
стел>а у болпицама n лечилиштима, колико има 
смртиих случајева. Код нас би гребало бар 30.000 
посгел»а, a у 11 лечилишта има гек nenmo око 2.000 
постељ>а. У днспанзерпма за туберкулозу, којих je 
било 52, прегледано je 145.000 лица, од којих ту- 
беркулозних око 20.000. Ових диспанзера требало 
би да И1ма naJMaibe 150 да би цела замља могла ста- 
јати под њихонпм иадзором у погледу туберку- 
лозе. 

Велико зло naime зсмље je маларија, од које 
ГОД/и,шн>е оболи »Ko 600.000 лица. To je иоувише, 
али то je два пута маи.е него првих година после 
Уједилденза, mro ипак mije утешно с обзиром na 
велике штете и здравствене и привредне у нашој 
народиој снази. TOKOM 1938 године у установама 
хигијепске службе прегледано je око 360 хиљада 
лица na маларију н утрошепо око 1500 кгр. кинпна 
за h^eno  лечеиЈе. 

Овоме треба додати да ми пажалост имамо 
у иашој землл! joni око 40 срезова' у којима влада 
ендемични сифилис, у којима се лечп око 50 хи- 
л.ада лица, што je joui сасеим недовол>ан број 
према раширености те болести, тако да се имају 
иредузимати даље мсре у борби да се ова болест 
сузбије у тим срезовима, што се aeh пзводн no на- 
ri[)e;t  утвр1)еном плаиу. 

Што се тиче акутних заразних болести уте- 
шна je појава, и похвална за иашу здравствену 
службу, да je сада број тих болести спао иа поло- 
вину,   према стању које je било upe иеколико го- 

дина. У току последњих годииа у нашој земљи 
има око 24 хил^аде оболења ОД акутних заразнпх 
болести, док je upe неколико годпна било npo- 
сечно 50—60 хиљада болесних лица; 

' Рад «а заштити одојчади, мале и школске деце 
настављен je и у овој годипи као и рапнјих. У 104 
установе за одојчад прегледано je OKO 100 хиљада 
деце у првој годипи. To je леп број, али TO je тек 
28% од деце која се роде у једној годнни. У школ- 
ским поликлиннкама пзвршено je 150.000 систе- 
матскнх прегледа и око 340 хиљада болесних уче- 
ника. Поред државе ове устапове су имале и бано- 
liiine и општине, na je број заштићене деце joni 
знатно већи. 

И na душевпо здравље школске дсце обраћепа 
je много већа пажња него до сада, na су при школ- 
ским поликлииикама основана саветовалпшта за 
живчане и душевпе болести те деце. Исто тако 
организована су саветовалишта за физичко васпи- 
raibe и ортопедију. 

У погледу npocBeliMBaiba чипили су се великн 
напори, прире1)ивана су јавна предаваи>а, течајеви, 
нарочито домаћички, растурени у стотпнама хи- 
хада примерака популарни списи, књиге, летци и 
приказивани здравствени филмови. 

У прошлој годтт у циљу проширеља и уса- 
вршавања установа здравствене службе Министар- 
ство je учинило следоће: 1) у Врњачкој бањи из- 
pal)en je асфалпги пут и пешачке стазе, upoiiinpen 
водовод, уведена каналивација, каптирапи хладни 
кзвори Снежник и Слатина, расписан идејни кон- 
курс за дефпнптивно уређење баше, расписава ли- 
цпгација за прихвалтну болпицу и приступљено де- 
финитивном кап'пира1ву топлих пзвора; 2) довр- 
шони су u прорадили болвпчки павиљон у Омопл>у 
са оаоо 160 постел^, и болнички павпл.оп у Нишу 
OKto 120 постеља; 3) у прадши су болппчкп павиљскн 
у Сплиту, у Љубљани, павиљон за очне болести у 
ЈЗеограду и павиљон одел>ења за посматраље, хи- 
iiijencKii завод у Иишу, дечији павиљон лечилишта 
у Тоиолпмшцп, павиЛ)01И лечилшпта ва Вепцу, na- 
лиљон у лечилишту Сурдулица за студенте, Дом 
народног здравља у Рисну са болпицом, одел>ење 
за заразне болесш у Бања Луци, школска поли- 
клиника у ЉубЛ)ани. Довршене су неколике здрав- 
ствене станице; 4) Лечилиште у Ковил^ачи отво- 
рнће се почетком ове годиие за туберкулозу ко- 
сгију. 5) Израђен je план за подизање хигијенских 
устапова у целој земљи, као и планови за употпу- 
n.anaibe m под/изање иових павил.опа државних 
болница. 

За поправку и побол.шање болничке службе 
Мпинстарство je установило нпспекцију болппца 
и на осиову података од те инспекцијс и искуста- 
ва прикупл^ених том прилнком, Мипистарство je 
добило врло драгоцене податке за израду планова 
у подизању болпица, п.иховом уређењу, поболлпа- 
iby рада, као и за израду законских прописа за 
уре1)ење ових важних установа. 

У цил.у усавршаваља и унапређења лекара н 
њихових знања, Министарство се старало да1 урсди 
ово питање иа тај начин што je приређивало на- 
рочите курсеве, илп слало у иностранство поје- 
дине лекаре. 

У цил.у унапре1)е11>а и уре1)еља здравствеие 
службе и побол.шања и рационализације рада из- 
дани су многи Правилници, Уредбе, наређења, 
упуства и расписи. 

97« 
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Здравствена политика иаша иочнва na озбиљ- 
ном стручном проучаваи^у свих проблема здрав- 
ственог стања у пашем иароду; она се подешава 
и уређује према нашим односима и ириликама; 
и.ена je тежша, да што више увуче сам иарод у 
активну сарадшу са установама и органима тс 
службс na ПОДИЗању народног здравља. Она je у 
том правцу Bch постнгла добре успехе, аши она се 
стално развија и напредује и тежи да иде упоре- 
до са потребама народа. Такав правац he несум- 
њнво довестн здравствену службу крајњем циљу 
њеном: поднзашу и унапређењу народног здрав- 
ЛјЗ и пуној заштити .нашег младог и биолошкн 
здр.авог народа од свих здравствених недаћа и не- 
волза. 

Она he дати здраве снаге нашој народној при- 
вреди и нашој државној одбрани и сачувати зна- 
чајне биолошке вредности нашег народа од опа- 
дања и пропадања. 

Молим Народну скупштину да прими прсдло- 
жени буџет. (Бурно одобравање, пљескање и уз- 
вици; Живео!) 

Pretsednik Milan Simonović:   Ima  reč narodni 
poslanik g. dr. Ljutica Dimitrijevic. 

Др. JbyTima Димитријевић; Господо народни 
посланици, саслушавши екопозе, овако исцрпан, 
господина Мнннстра социјалие политнке и парод- 
ног здравља, ja 'Немам намеру да излажсм цифар- 
ски део буџета, већ hy изнети извеспе чињенице, 
које битно обележавају животне интересе једнога 
народа. 

При почекту самога св.ог говора морам нагла- 
сити не само као народни преставник, већ и као 
стручњак, да je за лоследње три године у соци- 
јалном животу namera парода паступпо један čo- 
цијалнп прспород. Taj социјални препород нза- 
звао je извесне чи^енице, које су битпо засецале 
у наш народни живот. 

Kao што видимо, за последп>е три године ре- 
сор овога Миннстарства васпоставно je стање да 
су се социјалне прилпке нашег парода у мпогоме 
побол^шале. И зато цео југословепскн парод ■одаје 
велику захвалност ранпјем Министру соцнјалне 
политике и народног здравл.а, a садашњем Прет- 
седнику Краљевске владе г. Драпшш Цветковићу. 
(Бурно одобравање и узвици: Жнвео Драгиша 
Цветкоппћ!) 

Соцнјални жнвот нашег народа ашого je до- 
принео у ранијим годинама те се на бази тога ра- 
дило на васпоставља1ву социјално-хигијенских 
устапова, гако да се за последње три годпне, сваке 
паредне године, буџег Министарства социјалне 
политике у односу на целокупан државпи буџет 
увек повеЈјавао док се pannje смашппао. Затим су 
дата највећа материјална средсгва на соцпјалж)- 
хигнјспске установе и na тај пачпн je обраћена 
мпого веИа лажња na социјалнр хумаии део рада 
рвог Мпппстарства. Соцнјалпо хпгијснске устано- 
ве врше своју хуману дужност .и њихова лекарска 
служба je самар.ићанока. Социјалне хигијенске 
установе долрипосс да сс у папш.м селима где нај- 
впше владају срцијалиа зла, народ cnace од тих 
социјалних зала и да се хередитарне n социјалнс 
болести пбтпуно искорене! 

Господо народни посланици, ja поздравлЈам 
акцију Централног хигијенског заврда и верујем 

дубоко у акцију хигијенских социјалпих установа. 
зато и са овог места могу рећи да се те социјалне 
хигијенске устаиове, кад би се организовала добра 
здравствена политика, треба mro вите да пласи- 
рају no нашим селима. Te социјалне хигијеноке 
установе које врше своју хумапу и самарићанску 
дужпосг учиниће да he TOKOM времена социјални 
живот namer парода na великом стушву стојати, 
тто до сад у многим модерпим државама света 
пнјс још постнгнуто. 

Једна добро оргапизовапа здравствена поли- 
тика, господо народнн посланици, поред социјал- 
no  хигијепскнх установа  не  може  постојати  без 
добро оргапизоване болшичке  и  без добро  орга- 
пизовапе санитетске службе. Болничка  служба  не 
одговара опом гласу, односно установи која треба 
да буде caMapntiancKa. Болпичко лекарска служба 
није самарићанска-. Ham народ, a парочито се>^ачки 
врло тешко успева да дође до болпичке лекарске 
nere, a нису ретки случајеви да болесници, под из- 
говором да нису за операцију, буду враћши сво- 
јим кућама и као такви умпру код својих кућа без 
хнруртке ннтервенцнје. И пису, господо народни 
посланици,   реткн   случајеви   да   болеспицн   који 
ступе у болппце буду амбулантно прегледани при 
догичпој   болници   н   за  тај   амбулаптпи   преглед 
npn болиицама плаћају лекарски хонорар. Господо 
народни посланици, укидање лекарског хонорара 
при амбулантским прегледима код болница без об- 
зира na нмовпо стан>е болесника и бесплатно ор- 
ганнзовање болиичке службе Kopncrnlie пароду ако 
се изврти. Kao тто je рекао господин Министар 
социјалне политике и народног здравља, концен- 
трација великих баиовинских болннца и болница у 
већим нашим центрима тако1)е he допети најбоље 
резултате.   Али,   господо   пародпи   посланицп,   ne 
могу папустити  пдеју изградње  малнх болница  у 
забаченим крајевима где нема саобраћајних сред- 
става. He могу напустити идеју изградње среских 
болница, јер,  господо народни  посланици,  у   мо- 
стпма среза где нема срсских болница кад дотичии 
болесник са села буде од стране среског лекара 
прегледап п под тешкпм околностима и у тешкој 
болести   буде   Bpahen  натраг  у   забачено  село   да 
буде остављен без лекарске неге, господо народни 
послаппци, злочип je у таквим случајевпма  оста- 
miTii   болеснпка,  јер   na  тај   пачпп   ми   помажемо 
само nmpenie ипфекцнја. 

Добро оргаппзована здравствена политика ne 
може постојати без добро оргапизоване болничке 
службе a исто тако без добро организоване сани- 
тетске терепске службе. Санптетску тсренску служ- 
бу, као тто знате, сачињавају -mirnu баповински ле- 
кари, срески лекари, локарн удружених здравстве- 
ппх опттнпа, лекари здравствених задруга. Свн они 
сачиљавају и доприлосе да се санитетско теренска 
служба изводи правилно и na благостаље дотич- 
nor краја, Алп тп орески саиитеткжи рефвренти, 
којп су у исто време н срески лекари, заузета с\- 
голико адмикистрацијом, jcj) су у исто вроме и 
судски вештацп, управници среских болппца a врло 
често се дешава да за време свога рада у срезу 
npn вршењу вакципације и пмунизацпје станов- 
ништва буду удаљени од среског места и онда бо- 
лесници умиру у среској болници без лекарске ип- 
тервепције. Лекари удруженнх здравствепих on- 
штина, 1Који сада пајвише врше теренску службу у 
делокругу снојих опттппа, ne могу ту санитетоко- 
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теренску службу да извршс на оази хуманитета, 
јер су плаћени недовољио, мизејрно су награђени 
овим паушалним хонорарима и на raj иачин су у 
немогућности да no распореду путовпња обиђу 
више -села, више опшпша и тако остављаЈу до- 
тичне болеснике у појединим општинама без лекар- 
скс нсге. Ja молим г. Министра социјалне политике 
и народног здравлза да поведе рачуна и скрене 
пажњу банским управама да се ти хонорари 
лекара удружених здравствених опттина повећају 
како би могли теренску санитетску службу вршити 
на задовољство дотичног краја. 

Господо народа« посланици, санитетско терен- 
ска служба не може дати побол.шањс здравља на- 
шем иароду ако та теренско санитетска служба 
није на бази хуманитета, ако та лекарска служоа 
није самарићаиска. Према томе, шосле ових конгура 
које сам укратко изнео да бисте видели како je ра- 
нијих година, управо за последње три године, со- 
цијални живот nauier иарода тако pelm преморо- 
fjeH, ja бих молио да се у овим правцима здрав- 
стввне политике нашег народа nol)e бољим путем, 
путем благостања како би наш народ осстио сани- 
тетско теренску службу као хумаиу и самари- 
ћанску. 

Завршујући своја излагања, господо народни 
посланици, ja не могу a да се не осврнем и да не 
одам опст захвалност г. Претседннку Краљевске 
владе ранијем Мииистру социјалне политике и иа- 
родног здравл.а Драгиши Цветкови11у на конамиом 
рвшен>у иивалидског питаља и г. Министру соци- 
ia.nie политике на решењу псизноног осигурања 
наших   новинара. 

Ви, господо, знатс и чулн стс из скспозеа го- 
сподина Мниистра да je држава узела иницијативу 
у свима гранама н на свнм пол.има социјалне поли- 
тике да што бол.е и успешније делује ради побол>- 
шан>а социјалног живота нашсг народа. Тако opra- 
лизована здравствена политика донеће не само 
олагостање нашем иароду, Beli lic му доиетн и 
Гм),1>у животну будућност. Гласаћу за буџет. (Бурио 
аљескање у центруму и на десници). 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, sada ćemo prekinuti naš rad i nastaviti u 5 
časova   po podne. 

(Sednica je prekinuta u  13.30 časova.) 

(Nastavak sednicc u  17.20 časova.) 
Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 

poslanici, nastavljamo sednicu. Reč ima narodni po- 
slanik g. Pavle Jovović. 

Павле JoBOBHh: Господо иародни послапици, 
наш велики песник казао je: ,,Удар на1)е искре у 
камену, да ra не би у њ'би очајала". Овде je, го- 
сподо, данас нзвршен напад на наше соколсгво и 
првог Заменика старсшипе, те хоћу поводом тога 
да дам једну кратку изјаву, пошто се приликом те 
дискусије није чула реч са ове страпе. I lame сокол- 
етво je једна организација ванверска и ванпар- 
ručica,   строго пациопалпа. 

Pretsednik Milan Simonović: Ja sam dužan da 
vas opomenem da je taj budžet završen i molim da 
se zadržite na predlogu budžeta o Ministarstvu soci- 
jalne   politike koji je na dnevnom redu. 

Павле JonoBiih (наставља): Према томе ono за- 
служује пуну пажњу «ашу. Господо, пре него што 

ripei)e.\i na претрес буџета Минисгарства социјалн« 
политпке, сматрам за своју дужност да скревем 
пажп.у ii;i ono: већ три дана mimo се у новинама да 
je једап човек страшио искористио удружење које 
има да штити слеле девојке, и ono mro су наши 
грађјаш! приложилп за те слепе девојке већим де- 
лочи задржар за себе. Сад je дошло неко друго пре- 
дузеће ,,Jyr" које je скупљало прилоге за поди- 
зање једног санаторијума u од скупљеипх прилога 
дал<> друштву света 99.000 динара. Mn смо благо- 
дарни пашој јавнрсти mro je ово изнела, и ja 
сматрам да господин Минисгар у чији домен спа- 
дају ове стпарп треба оудппм OKOM да iiparn TOK 
ucrpare no овнм делима, Mn имамо иотпупу веру 
у mune правосуђе и ja верујем да ће виновпнцп 
ако буду криви добити заслужепу казну. Дужност 
нам je да o томе водпмо рачуна u због грађана 
KOJU IIIII[)OKOM руко.м дају И ПОмаЖу сличие усга- 
нове, али који желе да raj повац до1)е у руке где 
треба. 

Господо послапицп, rouopclm o буџету Мипп- 
старстна сицијалне политнкс, x()liy да пређем сад 
na onaj део који говорн o нашим инвалидима. 

Дугачка je историја нашег ннвалидског пи- 
тања. Пре 20 година ми смо образовали овде у 
Београду Удружење ратних ипвалида за целу нашу 
државу, за целу Краљшину Југославију, без раз- 
.■ткена коме су сс фронгу onu борили н у чпјој 
су се војсцп борили. Ja сам један од првнх чла- 
нова те орпшпзацпје, али нисам могао im помп- 
слитп да In-' до1т до Tora да се антање тпх ппва- 
лида ни за 20 година ne реши, n да ii}' 0 овоме пи- 
тап.у морати да говорпм и у овоме Дому. 

Ипвалидско miTaibc nuje расправљано опако 
како га je требало расправитн, a то зато што на 
чело Мппистарства социјалне полптике пнсу дола- 
зилм л.уди који позиају то inrraibc n који he ca 
Bo.i.o.M да ra реше. Има изузетака, и o тим изузе- 
цима ja хоћу да грвррим. Први човек који je upa- 
вилно схватио инвалидско питање, то je бпо parim 
иввалид лр. Миливрје ЈоваЈновић, Министар соци- 
јалпе прлитике. On je у 1921 годнни донео први 
закон o давап.у помоћп ратним ипвалидима. Зато 
смаграм за своју дужност да сс томе човску са 
O'Bora места захвалим у имс ратппх ппвалнда. 

Али, господо, то инје дуго трајало n дошла je 
у 1923 годнни Једна Уредба no којој су свп ппва- 
ЛИДИ noHOBO подвргнут^ разппм прегледима и раз- 
iniM малтретирањима. И што je jom пајгоре, roeno- 
до, те опецнјалпе комисије које су вршиле прегле- 
дс тих инвалида, примале су награде из онога uii- 
валидског фшда који je образрвао др. Мпливоје 
.JoBauoBnli. Затпм долази јодан други закоп од 
1925 године. Taj je закоп био у некблико сношљив 
и ипвалиди су њиме on.iu у пеколико задовољ.Н1И 
иако су билц скромпо иагра^еип. Али долазп no 
слс овога једап фамрзан закои, закоп рд 1929 PO- 
дине, којим су ипвалиди били страшно осакаћеии. 
Ja hy вам прочитагн само једаи параграф тога за- 
кона na he вам одмах бити jacno, какву je пустош 
raj закоп направио у ипвалпдским редонпма, § ]{)? 
овога закопа гла-сц: 

„Од 1.-Х.-.1929 г. неаиају право na инвалиду они 
pamu инвалиди, кбји су оцењени са маље од 30% 
неопоообиосги, родпгел.п који чмају jom једног 
cnna" итд. 

И тако се, једна за другом, рсђају 13 тачака 
овог фамозног парагракјза, у коме се предвиђа кад 
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све инвалидн губе своју инвалиду. Овај je закон 
погрешно иазван закон o инвалиднма, и бол>е je 
било назвати га заканом против инвнлида. 

Противу овог пеправсдног закона, противу 
неправди које je овај закон naiHoono иивалидима, 
Инвалндско удружеизе стално се борило. Борило 
сс a није се уморило. Борило се све дотле док 
једнога дана на чело Мипистарства социјалне по- 
литике није дошао човек који je потпуно схватио 
инвалидско питање. To инвалидоко питаше мора 
се схватити као једио чисто нацнонално питање, 
као литање части наше државе, као питаље будућ- 
IHOCTH нашега народа н наше одбране. Јер, ако 
се ми не одужимо онима који падоше за стзарање 
ове наше Отаџбине, са кшсвим се онда образом 
тим жртвама клаљамо ако не водимо рачуна o 
њиховим породицама и o њиховим ратним дру- 
говима? 

AKO не решимо инвалидоко лита11>е праведно, 
са каквим надама можемо у будуће рачунати ма 
пожртвова[Бе у оно време које наи1)е или којс 
буде иаишло за пожртвовање према отаџбинн? И 
као mro Рекох, то питање iMopa сс схватити као 
чисто национално питање, a ие као nHiaibe, како 
неки мисле, богаља и сиротиље. Колнко je то ин- 
валидско чпитање било велико и неправедпо код 
нас ja hy вам само мавести једну статистику. Пре- 
ма Мивалидском замону од 1929 ^одшне сваки ста- 
новник шше земље био je оптерећен аа издржа- 
u;ii(,e ратних жртава са 9,28 динара годншње. Да 
видите како je то код осталих држава. У Руму- 
нији je сваки становник био оптерећен за издр- 
жава11>е инвалида са 21,32 динара годишње. За- 
памтите код иас, господо, свега са 9 динара! У 
Пол,ској са 24.36 динара, у Бугарској са 24,78, у 
Чехословачкој са 37,24, у Аустрији са 56 динара 
н у Француској са 424 дипара — a да пс говорнм 
o Амсрнци, Енглеској итд. Ja сал! имао прилике да 
у Црној Гори видим ннвалиде који су били у аме- 
ричкој војсци ла су раљени, и они лримају ме- 
сечио no 6 до 7.000 динара док њихови другови 
који су се борнли и били paibenH у југословенској 
војсци не шримају ни 200 динара! 

Имамо још једну статистику коју смо ми при- 
купили у току ове иаше борбе за решеље инва- 
лидског питања. У 1935 годнии јсдаи кажњеиик 
код нас (коштао je државу 9,54 динара, један пен- 
зионер 41 динар диевно, један државни чиновник 
67 динара a за 69.375 инвалида држава je издавала 
104 милиоиа дшшра или дпевно на једнога инва- 
лида 4,25 динара! Дакле ни половину онолико ко- 
лико кошта један кажњеннк у казненом заводу! 

Алн има још нешто, што je страшније. Маша 
држава je na рачун ипвалнда примила од репара- 
цнја и то од репарацнја Србије и Црпс Горе за 
личне ратне жр^тве 6 и no милијарди динара. То- 
лико je примила, a да видите колико je издала на 
шшалиде. Од инвалидског пореза примила je 850 
милиона до 1929 годиие a 1929 године тај je по- 
рез укииут. Од инвалидског фоида прнмила je 230 
милиона динара — свега укупно шримила je 
7.580,000.000 a издала je на шшалиде 3.780,000.000. 
Према томе држава je примила више на име ре- 
парација, инвалидског пореза и нпвалидског фон- 
Да 3.000,800.000 динара. Кад би се томе додале 
суме које су одобрепе a пису иаплаћеле, као и 
одузете суме од инвалида од 1929 годиие, значи да 
наша  држава  дугује  инвалидима   7   мнлијарди   и 

200(милиона динара. Ето видите да инвалиди ие 
само да нису примили оно што су требали да при- 
ме, него им je одузето и од онога што je држава 
за њихов рачун добила .на име репарација. Ове 
ропарације пр^падале су Србији ,н Црној Гори 
аши инвалиди нису правили никакву разлику већ 
су у те суме увели све инвалиде из наше државе 
без обзира на коме су се фронту борилн. 

A сада, господо, да вам кажем још и то да, 
поред тога mro je овај закон био тако страг, и 
саме инвалидске комисије ишле су (на то да буде 
што мање инвалида. Све су онс схватиле свој  за- 
датак  тако   као да   трсба  чувати државу  од  ин- 
валида a нс да je држава дуомна да ce одужи cso- 
јим   кнвалидима.   Бнло   je   нарочито   велнких   не- 
правди у томс ■правцу од појединих комисија; до- 
кле су лоједине комисије биле прилично либерал- 
не и боље, друге су одбијале што више од инва- 
лиднине, a иарочито су комисије у Србији м Црној 
Гори биле много строжије иего one комисије пре- 
ко и дешавало се да за исту повреду и исту ne- 
способпост један инвалид из Србије и Upiie Горе 
добије 50% инвалидпости a други из крајева 'iipe- 
ко   Саве   и   Дунава  80  до  90%.   To   je  долазило 
отуда  што  су комисије  погрешно  схватнле  своју 
дужност,   одпсепо   тто   су   оне   прве   схватиле   да 
треба што више штедети државу a ове друге  да 
ратпн инвалиди  треба да буду no заслузи narpa- 
ђени. (Чује се: Ko je крив за то?) За ово су криве 
све Владе од Уједињења до дапас и будите уверени 
да ja нећу при томе штедети ни једну Владу na ако 
би зато била одговорпа  ч странка којој ja  при- 
падам. 

Закон од 1929 године предвидео je дпвизиске 
ннвалидске судове. Ми имамо 16 дивизија и цела 
судска адмштстрацпја око инвалида подељепа je 
бпла na 16 судова. to je учнппло да je застој у 
тим судовима био тако велики да су ипвалнди 
врло често долазили до суда да виде шта je ca 
њиховим шредметом. — Када омо inpe неколико 
годипа ja и моји другови из Средипшог одбора 
били код овдашњег Министра соцпјалпе политике 
др. Фрала Новака ja сам му рскао: ј.Жалоша je то 
чшБетпца г. Миппстре afa има л.удп који ни шосле 
20 гадпна нису добили peuien.e o иивалидн" a так- 
вих случајева je у то врвме било 40%, — On ми je 
одговорио: „Ja hy предложити да се решп ваше 
питање". — Тада caM му јаказао: „Не само да шрсд- 
ложнте ir. Ммниспре, него ако na томе 'питању и 
падпете, сматрајте да сте пали за част своје Отаџ- 
бипе." — Он tanje решио .пнвалпдоко оитање али je 
пао, nao je због друге ствари a ие на решавању 
инвалидског iiHraiba. 

Имали смо in таквс nponnce, no којпма су се 
родитељи, ако им je дооуђена .инвалида морали 
лекарски да прегледају да ли су песпособпп. Ja 
сам доживео једап такав случај у Црпој Горп. 
Мајка noK. Богића Вучевића који je погинуо na 
Скадру са jom псколико 6palie, тражпла je ,инва- 
лпдску потпору п упућепа je пред компсију. Коми- 
сија je тражила да се ona скине да je прегледају. 
Ona им je одговорила; .,Ја се никадв пећу скидати 
пред вама na макар никад me добила инвалшду!" 11 
тек после тога издато je наређење да се стари ро- 
дител>и преко 60 годппа ne прегледају. 

A шта да кажемо, господо, o доказпом поступ« 
ку код инвалидосих судова? On je био строго фор- 
малан: ако ne можеш доказатп где си рањен, не 
можеш   добити   ипвалпду.   Због   таквог   поступка 
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највише су страдали инвалиди у Србији и Црној 
Гори, у Србији због тога што су при отстучању 
упропашћене архивс, a у Црној Гори, где je nocro- 
јала народиа појска, пнјс било архива и баш ту 
инвалидски судови закачињали су се да ли je ко 
био „уписан у музеју". 

И бивало je таквих случајева да су људи све- 
доцима доказивали да јо поједини погинуо 1913 
године на албанској граници, али га нема у ,,му- 
зеју" и због тога je ona страшна статистика да je 
у Црној Гори било и да даиас има хиљаду сто 
тридесет и један инвалид. Видите, господо, кад се 
решава питање да лн iie се неко осудити na смрт, 
или кад сс решава нека милиоиска парница, ту сс 
дозволзава слободнр сулнско увереље, али кад je 
рич <у то.мс да ли lie се једној породици досудити 
88 дин. месечно, онда се ту тражи један строго 
формални поступак. Али, хвала Богу, то сс попра- 
ВИЛО. И као што рекох, Богу хвала, да je инвалнд- 
ско питанЈе упеколико сад решено. Ja сам се први 
пут обрадовао и добио наду да lie се правилно 
решити инвлидеко питње кала сам у новсмбру мс- 
сецу 1 036 године присуствовао ocBeheib}' инвалид- 
ске заставе у Нишу и кад сам из уста тадашњег 
гооподина Мииистра за социјалну шолитику и да- 
naiuii>cr Претседника Краљевске владе и Министра 
унутрашњих послова г. Цветковића чуо ове речи: 
„Највећа je национална срамота што се ни до да- 
нас није решило правилпо инвалидско питање" — 
Ja сам врло добро запамтио те речи и стекао уве- 
рење да he инвалидско питање бити правилно ре- 
шено, и то би сигурно било и свршена ствар, да 
сс слушао човек који je ово питање схватио npa- 
вилно, који ra je схватио надионално и који га 
je сх-оатио социјално, и да je дошао човек који 
нијс гледао колико ћс коштати решење тог инва- 
лидског питања, Beli само на то да се ono после 
20 година скине са дневног реда na ма шта то 
коштало. И ja сматрам за своју дужност да му за 
то peiiieH>e одам пуну захвалност и призиањс. Али, 
господо, тиме neliy да кажем и то да je то инва- 

/civo пнтање потпуно решено. Да се запитамо 
сада зашто то инвалидско питање ннје потпуно 
решено? Није решено зато mro се није слушао 
онај који ra je радио и решавао и што није Прим- 
.i.en пројекат који je on израдно n за кога ice 
залагао да буде примљен, већ je дошао у последње 
време један човек, који je то питање пресекао на 
пола, a то je бивши Министар финансија г. Душан 
Летица. Ja жалим што ми се ne да прилика да ra 
овде видим у Скупштипи, na да му то кажем и да 
ra погледам да видим како му je. Кадгод смо ми 
тражили решење инвалндског питања, увек се ре- 
кло и шитало: na колпко he то све да кошта? Moju 
cv сс друговп мучили и правили предрачуне, да 
виде збилза шта he то да кошта, али сам ja одго- 
ворио: да iiehy да на то питање одговарам, јер je 
то једна дужност државе да правилно и праведно 
реши инвалидско питање na пека оно кошта ко- 
ликсј год хоће. Господо, кад смо ми ишли у par и 
излазили да заузимамо поједине положаје, нико 
се кије питао колико iie се утрошити муппцпје, 
колико iie л>удн пасти док се положај заузме, те 
онда, господо, нема нико права да пита колико he 
требати новаца да се ово шшалидско питање je- 
данпут pemn. Како сам aeh рекао, ово je, госгшдо, 
и крајнзе време да се то питање реши и да се 
одреди Јелап мпнпмум којп треба дати тпкгш- 
дима и њиховим породицама, na нека ствар кошта 
колико   год било. 

Било je, господо, и таквих сугестија na се ре- 
кло да инвалнде и инвалидско пптањс треба npe- 
дати самосгалннм организацијама. МеНутим, ja сам 
увек заступао гледиште, да држава то питање мора 
да решава и да ona збрињава ипвалиде и инвалид- 
ске породице, a не да допусти да то чине one при- 
ватне ипституције, јер смо за стварање те државе 
и животе своје жртвовали. 

И сада, господо, долазн ова Уредба, која тре- 
ба да стули na снагу 1 априла 1939 године. По roj 
Уредби могу да изјавим да je iiornviro пранилно 
решено питање личних ратних ипвалида, али су 
господо, породице погинулих ратника n породице 
умрлих инвалида остале опет код старих принадле- 
жности са врло малим додатком, a то je no особи 
30.— динара месечно. 

Kao mro видите, господо, ово питање у no- 
следње 1)1)еме пресечено je напола; једнима je ре- 
шено, a другима nnjc потпуно решено. 

Ja се надам да he гоотодин Министар соци- 
јалне политике уз помоћ бцвшег Министра соци- 
јалне полптике, a данашњег Претседника Владе и 
ово питање узети у расматрање n да lie ra v што 
скоријем времену потпуно праведно решити и јед- 
ном за увек скинути са дневног реда. 

Иако ово питање mije решено за читавих 20 
година, nam народ je добар, on заборавља и каже: 
„Бол>е икад nero пикад". Алн ja мислим да je nn- 
терес свију нас да инва.шдп и породице погиву- 
лих ратника буду једанпут потпуно задовол>ни у 
својој отаџбипп. 

Господо, када сам говорио o штетним после- 
дпцама Ипиалидског закона од 1929 године, ja мо- 
рам да вам скренем пажњу joni na једну велику 
пеправду. По томе ИнвалидскоЈИ закону изгубили су 
сваку зашгиту parna сирочад n деца умрлих ипва- 
лнда после 16 годипа. Замислите, господо, какав je 
ono тај законодавац, који je дошао до тога убе- 
ђења, да када дете наврши 16 година постаје пот- 
пупо способпо за самостално Г1ривре1)пвап>е n ne 
треба му дати никакву потпору. Због тога су многа 
деца, ратна сирочад, отишла путем који.м ne би 
1ребало да иду. Многа деца појављујусе пред суд- 
ски.м колегијумом н одговарају за кривична дела, 
зато mm пм нисмо поклонилп пажњу, коју смо 
гребали да им поклонимо. 

Господо, када сам већ ту код one Уредбе, ja 
xoliy да вам кажем ко je то све, који je сада жр- 
твован, ОДНОСНО који су то људп, којима Мпнпстар 
финансија пије дозволио да се њихово питање ре- 
nm. To су породице погинулих, умрлих личиих ин- 
валида, мириодопских војвих инвалпда. И то су 
ратне жртве. Пшма пије дато ono ппо им je тре- 
бало датл. Њихово pcmcn.e се очекује. Ja се падлм 
у добру вољу cea два човека, да he и TO питап • 
бити шраведпо решено. 

A, сада, господо, када сам већ овде, ja морам 
да се дотакпем joni једне неправде. Вм добро зна- 
те колико je nam народ жртвовао и патио, a наро- 
чито знате како су пострадали нациОнални људи у 
Херцег-Брсни, приликом објаве рата. 

Ви cnn знате колико je тих људи обешено у 
Требишу, колико je обешено у Сарајеву, знате 
колики су страдали у Бањалучком процесу, колико 
пх je умрло у зепичком затвору и свшма тим Отаџ- 
бина се ни до дапас mije одужила n mije пх се се- 
тила. I Inje се сетала да се одужи и даде пример 
пожртвованости n будућим поколеиЈИма у сличним 
случајевима. 

Ja се надам, да he се nalm разумевања n за 
one n да iie једанпут n њихово питање бити ре- 
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шено. Господо, ова уредба погрешно je решила 
једно питањс. По старом закону од 1929 године, 
предвиђен Je био откуп инвалиде, то јест да се 
инвалида једном за увек прода инвалиду и да он 
iipiiMii нзвесну суму. Иако je држава показала у 
1929 годиии да нема финансиских средстаоа, да 
довољно плати инвалиде, иако je бнла у заостатку 
приликом исплате редовне инвалиде, нашла се бо- 
гатом да купује иивалиду од инвалида, управо pe- 
hu да лихнари. I Ipo.iana.in су иивалиду људи, који 
су имали 30 годана, a који he живети може 
бити 40 до 50 година. II шта су добивали? — Свега 
од прилике за 9 година. Онда су биле ннвалиде 
иале, и л.у.чи су то откупљивали. Ова инвалидска 
уредба прелвидела je да се тим л.удима инвалида 
поново врати, али само онима, који су сиромашног 
стања. MelivniM, како нова УреДба ne правн ин- 
какну рал/тку у поглсду ннвалидтте између бо- 
гатих и сиротих, то je и овде направљена неправда, 
јер je сиромашног стаи.а onaj, који ne плаћа више 
од 200 динара непосредне порезе. A данас onaj, 
који ради у најмап.ој бакалници или прчварници, 
мора да плати више од 200 динара порезе или да 
je најманЈИ чинонничић нли званичиик итд. Ову ис- 
правду треба да исправимо, na овим л>удима, no- 
што им исгекне време за које су je ирммили, ио- 
ра.мо ишново нратити иичалплу- 

У првобитној уредби, коју je подвео г. Цвет- 
KOBHII a коју je израдила нарочита комисија, коју 
je он образовао, није било ограничавања, да се ии- 
валида враћа само снроматпим, нсго овима, по- 
iiiio HM истекне време за које им je исплаћено. Али 
као што сам мало пре рекао, onaj, који je на крају 
редиговао закон, он je и тим људима то одузео. 

Господо, сада прелазим па једно ОД иајглавни- 
јих питања, a то je примена ове Уредбе. Ми реша- 
вање инвалидских потпора поново враћдмо на 
окружне судове, и од омрумоних судова аависиће 
у многоме да ли he инвалиди осетити ово побољ- 
шап.е, или lie, можда, годипама чекати да до1)у до 
извршне судске одлуке. И ово кратко време од 
децембра месеца, од како je Уредба ступила на 
сзнагу, до 1 апрнла 1940 годиие, покосило je многе 
инвалиде, те нису дочекали да приме принадле- 
жности no иово.м закоиу, aeh су отишли на onaj 
свет са болом у души: што бар пису дочекали да 
једног месеца приме no повом закопу. Алп, го- 
сподо, онда Министар финансија није могао nalui 
средства, na да каже: иажп од 1 јапуара, na да 
инвалидима чвстита Нову Годипу, него je предвп- 
део да то важи тек ОД 1 апрпла. 

Ja се иалам. да he пови Министар социјалне 
политике схиатити тежину овога питања, и да неће 
довволити да иивалгади још подинама чекају na 
своја peiiicn.a. У томе послу имаће добре сарад- 
нпке, a na првом месту имаће као сарадника цео 
Среднппт одбор Ипвалидског улружп.а са свпмп 
обласним организацијама, који he га у TOM послу 
llOTIIOMOhll. 

Господо, ja са.м овдс о инвалидима завршио, и 
сматрам за своју дужност, да, joni јсдаппут, v име 
инвалида, у чијој сам ррганизацији пуних 20 го- 
дипа, заблагодарпм na овоме, и ако упола peine- 
НОМ iimaii.v, и ммлим да се ово .питање до краја 
реши, да једанпут скинемо са себе опу иацпопалну 
срамоту, o којој сам вам seii говорио, a o чему 
je roBopin) n данашњи Претседник Владе 193G го- 
дине у Нишу. 

A сада, ročnoдо. да кажем нешто o окружпим 
уредима за осигурање радшцџ. O овп.м уредима 

прича се мпого mro шта. Говори се како се тамо 
праве палате, a овамо се праве радничка гробл.а. 
Улажс се много новаца и даје томе уреду. Улаже 
n радник и онај код кога тај радник ради, a кад 
дође за лекарску помоћ, onu му дају само кинин. 
Парод се жали и велнко je незадовол^тво. Каже 
се: тамо су велике плате, лекари су врло строгп, 
јер имају наређење да јболеснике оглашавају за 
симуланте. Сматра се за доброг лекара онај, који 
оглашава за симуланте. Ла, господо, иислим, да 
господип Мипнстар соцнјалпе политике треба 
ДОбро да ВИДИ шта се тамо ради. Ja ne знам, алм 
кажс се: да се тамо примају велијСе плате, н да 
no неки прпма тамо плату чак као Министар. 

Ja се падам да he се o томе мало повести pa- 
чуна. 

Господо, пре неки дан сам бно у болници и до- 
uiao сам до сазнања да се сада за лекаре предвиђа 
да долазе у 8 сатн a да излазе у 12 часова a по<:ле 
подне да такође лолазе у одређене часове, дакле 
да раде и пре и после подне као и остали државпи 
чнповницп. Ja сматрам да лекаре ne треба стезати 
да они морају да долазе и одлазе у одре1)СНо вре- 
ме као остали чиновппцп, јер je лекарска служба 
таква да лекар no пеки пут мора остати no 2—3 
сата преко раджЈГ времепа и прековремено na се 
бојпм да се због овога ограпичења врсмепа не 
деси, да када неко до1)е лекару у U сатн за опе- 
рацију a лекар предвиди да тај посао ne може 
свршити прс 2 до 3 часа, да он ту операцију уоп- 
тте ne сврши тога дана него остави за сутра. Ту 
би требало оставитн слободу рада али под кон- 
тролом. 

A сада, господо, нешто o срескпм лекарпма. 
Требало би да орески лекари једанпут или двапут 
годишње обиђу ссла, да зађу у поједпне ломове и 
да виде како оељак жпви. Да виде да лп je окречио, 
да ли пма клозет, и на чсму спава, да га посаве- 
тују. Потребно би било да обилазе срез a да се 
мање баве политиком. Ja ne кажем да су сви такпи 
али адахом се опи баве политиком. Стога би и\ 
требало упутити да се предају позиву за којиЧЈу 
се спремплп. 

Овде je nam колега г. Љутица Димитријевић 
upe подне помепуо да су срескп лекари преоптере« 
ia-iui адмттстрацијом. II ja сматрам да би и.их 
требало у неколико ослободити тс администрације 
на raj начин што he се сваком среском лекару при- 
додати једап ппсмеп човек који би се могао до- 
биги за 6—700 динара, којп пма макар матуру и 
који he ту адшдаистрацију вригити, a у извесној 
мери бити лекару и као помоћиик, Патај пачип 
лекар he добити мало више времена да се посветн 
обилажењу села. 

Mu имамо доста срезова где нема апотека n 
зато би требало бар код таквих лскара ла пма 
једна мала амбуланта са прнручпим лековима где 
he Molili да превпје, прпмн болесппка n да му 
укаже .noiMoii, кад Beh шемамо среских болница, 

Кад je реч o болпицама опда мпрам да кажем 
да je cniu.e болница у Upnoj Горп опакво какво je 
било пре 1918 године. Ништа се тамо mije папра- 
вило. Додуше у Шибеиику je поднгпута болпица 
од 16 мИлиона дппара али у Црпој Гори тирдпм 
да ini je дато пи динара за зидаље болппца. Истнна, 
сада се баве мншл.у да паправе једну болницу али 
вам тврдим ла до сада mije ништа ура^епо. ja сам 
доживео то да када сам у децембру месецу espa* 
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тио у Крушсвац код Подгорице у болиицу да ми 
сс управник болнице жалио да нема огрева, да 
нема  другог материјала ни потребних кредита. 

Зат>о Md.iiiM посподина Министра да поведе 
рачуна »i iiiM болницима и да no могућности са- 
:;n;i"a јелну малу болницу у среоком иесту Данилов- 
град  коме гравитира 10 до 15 oimimna. 

j la свима крајевима со јавл>ају санаторијуми 
a ja не иидим да je ма и један санаторијум ншрав- 
л>ен na територији Зетске бановине и Црне Горе, 
a имамо врло погодних места и. пр. у Колашину 
п!.д Дурмигсром, те арема томе молим господина 
Министра да прилимом изградње тих санатори- 
јума  ii  та места узме у вид. 

Господо, велику би пажњу требало посветити 
ској деци. licrmia, гооподии Министар иам je 

у извештају прочитао како пмамо дечије амбу- 
ланте a.m вам ja кажем да tio селима нема ништа 
од тога. Пема no ошовннм школама ништа, иити 
после основне школе, a како ми ту омладину гре- 
бамо' у ^О годи«и ради војне службе сматрам да 
je дужност државе да се стара за дете од рођенЈа 
na све до 20 годнна. Ja сам слушао na Цетињу да 
60% војних обвеаника бива аглашено за неспо- 

■ no. To сам хтео да кажвм Аиђелку Михаиловићу, 
[ep ia деца немају довољно исхрапе и na се Н€ pa- 
звијају анолико калико фаже гаротшси, Морамо да 
воджмо рачуна o roj деци jep he то да буду наши 
војници. Видео сам на све спране да се гроши. Овај 
буџет износи 13 милијарди али нигде иисам видео 
да je првдвиђена сума, макар ад јадног иилиона 
дина-ра, да се кроз Санџа« ii.in кроа Црну Гору и m 
Вардарску бановину, где још сиет спава na патосу, 
nonipaiBH стање и да им сетошаљу иревети и то бар 
no 2 у селу да би се потсгрекли на побол>шан>е при- 
лика у којима живе. Mn мпрамо водити рачуна o 
здравл>у нашега народа. 

I !])(.' неколико година орглпизованс су универ- 
зитетоке професорске е«спедиције нарочито у Вар- 
дарсасу бановину, v Санџак, и оне су дале врло 
добре резултате и постигле велике успехе, јср су 
тамо констатовале постојање и таквих болвсти за 
које се раније иије знало, извјмииле су безброј 
операција и улутиле су народ како ће се лечити. 
Лли гс експедиције организоване су пз приватног 
фонда и онс су сад престале. 1 lonno су one пока- 
зале врло добре резултате сматрам да би им тре- 
бало оимогућити да продуже свој рад и молим r,d- 
^iii/.iana Миниспра да o roaie ћоведе рачуцна. 

1 laiiniM псеа.сппцима, — још јсдпо mnaibe 
коje такође спада у овај ресор — треба покло«ити 
што већу пажњу. To су наши синови који су се 
иселили далеко од родног краја и који помажу 
своје који су опде остали. Марамо водити рачуна 
o TOMU да остану духовно увек са нама и да се не 
цдроде  n да ие забораис na enoj стари крај. 

Гооподо, у Финаисиоком одбору било je бор- 
бе око тога да се сапаторпјум Голник не предаје 
Министарству социјалне пп.иппке. To je један са- 
иаториум у Словеначкој којн je требало нсго тако 
no Уредби за инвалиде да припадне Министарству 
социјалпе политике. Када су инвалиди жртвовали 
чак и овај велики Инвалидски дом, који je сагра- 
ђ&н од задужбиле пок. Киеза Мнхаила a којп je 
стајао око 20 милиона, ja сматрам да нема разлога 
да и остали слични домови не пређу под надзор 
Министарства социјалне полптнке н да буду сви 

заједно тј. да буде свуда једиамост и равнолрав- 
НОСТ како у опо.ме mio дајвМО ГЗМО И у опо.ме mro 
протмамо. 

Господо, сад смо дошли na onaj терен o Јав- 
ним радовима. Јавни радовм поггпадају под ресор 
Министарства социјалне политтике. Сваке подине 
Мишгстарство социјалне полпгпке даје оообито 
у naciimm.M крајевима извеону су.му жшаца за jaii- 
ne радове, али, господо, са тмм Јаипим радовима 
праве се велике злоупотребе. Ha пример у моме 
срезу, у очи ових избора, дало се пеколпко croia- 
na хиљада за jaune радовед алп верујте да je сре- 
ски начелник цео raj новац поделио оннма који су 
му обећаш да he да гласају за владиног кандидата 
n да ппкаквп радови ИЗвршвНИ мису. 

Ja молпм n предлажем да господпп Министар 
соцпјалне политиме кад сличие суме шаље да их 
шал>е извесном одбору који he umne руководнта, 
a не да буду отављене na раоположење једној лич- 
ности, тј. срвском начелиику. 

Ja п()здраг,;1.а.м одлуку Мшгистра ооцијалне 
политике којом je дппсо Уредбу o пеизионом ocn- 
гурању noimiiapa. Kpajn.e je пре.ме да се и нонп- 
najm осигурају. 

Е, сад, господо, на крају хоћу да изјавим да 
ja желим да буде допета и Урсдба o мтшмалним 
палппцама пбљопривредног радпика, да и on буде 
ооигуран. Taj радник imje ппчпм ооигуран. Он 
ради за 5 и за 7 дпнара и за 12 дашара дпевно, за 
ополпко колнко му даду. 

Ha крају п.мам да пзјавим да ja желнм да ona 
ГЗлада у свом пршраму успе, jep желим да се јед- 
пом penili најкрушшје питање, желим да се пра- 
ведко peum" Хрпатско пптаи.е, jep се мп из Зетске 
oaiiDHime, a спецпјалио пз Црне Горе, падамо да lie 
после peuien.a тога крупиог пптања доћи на реша- 
вање економска и социјална питања онога краја 
који je заборавл.сп од свих од N'jcimbeiba до да- 
дас. (Пљвскање na левици). 

Potprctscdnik Alojzij Milielčič: Reč ima narodni 
poslanik g. dr. Mladen Milošević. 

Др. Младеи Милошевић: Врло сам задовољан, 
господо народни посланици, што na ову говорни- 
цу долазим после мога колеге г. Јововића, народ- 
пог посланика из опозиције, и што са.м иа њепових 
речп n његових уста могао закллчпгп велико npn- 
знап.е Прстседиику Краљевске владе г. Драпииш 
Цветковп!!)- за његов социјалам рад и његове пе- 
лике nanope за решење инвалидског питања 11ека 
мп посланичкн колегз г. Јововић ne замери mro hy 
ja и.ему одавде захвалити зз п.егоиу прзведну оце- 
ну namer лекарског рада n namer лскарског пози- 
i'.a ca једном малом моректуром, mro je пама лека- 
римз рекао да ne треба да се баиимо полигликом. 
A ja сматрам, пошодо народни посланици, да ни 
једаи човек ne може боље ући у гуппапу пародпог 
животз п његових болова н пати.п nerc mro то 
иоже лекар, з смзпрам псто тако за потребио да 
IMM наведем ono mro je рекао IUJKOJIIII Стзмболиски 
na једном збору: дз ,,cmi отзлежји треба дз воде 
политпку, napomiro лекари и учителт, само једап 
стзлеж не би гребао дз води' политику"- Улитан 
који je тај сталеж, он je одговорпо: „To су 
адиокати". 

Господо пародпи послаппцп, сматрам   за   ду- 
жност да и ja ca овог места, пре него шго iipei)eM 
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на раоматрање, бар у главним потсзима нашнх 
здравстве1шх прилика, изјаним благодарност бив- 
шем Мшшстру ооцијалне иолнгнке и народног 
здравл>а, a садапш.см Претседиику Краљевске вла- 
де г. Драпиши Цветиовићу, mro je, док je ono Ми- 
нистар ооцијалне политтике и иародног здравља 
увео две кореиите реформе у nama два иајболнија 
соцнјалпа питања: питаи.е иашпх ииналида и пи- 
raibe" радништва. Иивалида, тих л.уди који и дан 
даши, физастки унакажени, поворе омладинн да je 
Отаџбина иајвеће благо на свету и да се само за 
њу може жив:0'Т 1Слатко дати, и, раднпка тих људи 
icoj;n зиају да само кроз иатп.у и велики фпзичкн 
наиор иостојл гојги живот. 

Код ресора Министарства иародпиг здравл^а и 
иародиог стараша оматрам, поогаадо народин no- 
сланици, да ие треба штедбти тамо, гдс би се мо- 
рало дати ширсжом руксш. Свима који гладују 
треба иружити бољу и ефикашу стомоћ; свима који 
'^* 'УЈУ трсба датл могујшост да се праиилно и без 
одлагања лече и спасавају. Онима, пак, који су 
здрави, треба бар колимо je го данашња медицин- 
ска иаука постигла не доаволити да болују. 

A народ ne тражи оесплатио хЛеба, no тражи 
да ради na да кору хлеба заради. 

M само onaj парод којп je здрав, onhe enoco- 
бан да у великој утакмици и џиновској борби за 
лапретком, заузме место у приоме п.кту. Cpeha je 
im o nam народ има велику биолошку епагу, Што 
je рођен жилав и отпоран, те само тако може да 
се одупре велпкп.м грулежшма XX века. Како се на- 
род на селу лечи? Хоћу да напоменем одмах да 
скоро више има лекара у Београду него у свима се- 
лима велике Југославије. Из one реалне чпп.епппе 
Moi'.in бмоге ii сами извући закл>учак: да ое народ 
иа селу врло слабо лечп и да napo/i, na селу ретко 
види леокара. 

Прнп разлог што лскар слабо иде на село, ле- 
жп у томе што пема куКе у којој б,и могао naj- 
смромније да живп; a Свм тога, пема куражи да се, 
ограппчп само na приватоу праксу једпога или два 
села. У MOMO Срезу мачнапском, примера ради na- 
водим случај, мије могао лекар да прпватпо егзи- 
стира у пајбогатпјој општппп јер му .oiiim'nna није 
дала никакву плаггу, бар плату mro бп оиротнњу 
бесплагпо лечпо. 

Лсковн, и у колико се дође до лекара, врло еу и 
претерано скупи. Нарочито када болесг дуже траје, 
ондасетакав болесник, од дугаграјне бол.ке увек 
и само и једино  лечи тфеко баба и надрилекара. 

Ccjn'M iiponiB дпфгерпје je баснословно скуп 
за малог и сигног човека. [Јпше од 100 динара ко- 
шга само једаа флашица тога лека- У запуштејнпм 
случајеиима болести, као што je то редовио na 
селу, треба no неколико флашица, a лек je стопро- 
центно cnrvpan, a -n болест je ако се не лечи сто- 
процентно смрроносна. Taj лек, као и све лекове 
погребне за хитне случајеве треба спроматноме 
свету дати бешлатно. Форсирати здравствене ап- 
штине, подићи скромне дакмове у прнродппм цен- 
трима села за лекаре, обезбедити им минимум за 
жпиог, ro греба да буду задацк оиога реоора. Треба 
сп|)()весгп обавезно пелцовање деце бар no шко- 
лама против дифтерије као mro се ралп n противу 
велнких богиња. Обратити велнку пажњу na здрав- 
ствено васпитање код средњешколске омладине. 
Смашити болнпчке грошкове за лечеље и не rpa- 
жити унапред плаћање ни за 1едан сат a камо ли 

за неколико дана. Смањити такође трошкове око 
прегледа леша, односно повратка кући, јер то од- 
бија парод од болнице и ro баш у случајевима где 
je болница једина у стању да живот оболелог еа- 
чува n cnace. 

Понављам, господо народни гоосланици, селу 
je потребан лекар, јевтини лекови, систематчжи 
оргаппзовап рад na превентивној медецини, јевти- 
но болппчко лечење. Ha гоме се не сме ни жалити 
mi штедети, ro се безусловпо мора дати да би се 
село здраветвено поднгло и оспособпло. 

Са болнпцама у зсмљп у onmre узсвпш, не мо- 
жемо бити im пајмање ■задово/ппп. У последње 
време лочмње да се зида. Мали су кредити за одр- 
жавање зпрада, те и ono mro je озидано — и што 
имамо - најчешће су руинира. За одржавање, «а 

1\кр, свих 49 болничшх објеката у Сарајеву и 
свих инсталација у њи;.ма потребпа je много већа 
оума но mro се предвиђа. A ro je случај верујем 
свуда. Треба зидати скромпо и само ono mro je од 
преке потребе. 

Болнички ппиептар je врло оскудап, нарочито 
у 1погле1ду рубл.а. ЛековИ педосгају такође. Знам 
масу случајева из Шалца, управо шабачке болни- 
це, где болеснкци дају новац да »м се лекови и 
разпп спецпјалпгеп купују. Шабачкој болппци je 
потребан стручња« за дубоку гераппју. Шабачкој 
болппцп je iiorpeono модерпо хируршко одељење. 
CrpvMinaim имају, али пемају чиме да раде, јер и 
овде важи она народна: бсз алата нема заната. Да 
заисга треба зидати еамо скромно доказ je најбо- 
л.п то, mro je у једноме сслу, ком мепе, npć 10 го- 
/uiiia подишнуто једно велико купатило које државу 
Koiiira огромиик napa, a ne ради већ ишпе година. 
Штед1ва у псхрапп no болницама огежава често 
пута пзлечење; одуговлачн поједине болесги и 
баца ружпу слику на болпнцу где се у подне виђа- 
ју л.удп са порцијаЈма како noće храну болесници- 
ма. Верујем да нигде у болницама немамо органи- 

;ane медицинске бпблпогекс. A ne е.мемо забо- 
равити да болппца треба да служи не само за ле- 
чеп.е болееппка, пего n за упапре1)ење паукс. 

Иагање туберкулозе je name пајболпије гиига- 
n.e, отворена n гнојава раиа na телу namera наро- 
да. Треба системагскп применкти изум Кадмет-Ге- 
pen, као luro се ro ради у Фраацуској. Треба подч- 
зати скромне и јевтине зграде за туберколовне- To 
naje доста али треба приморати Уреде за осигу- 
pan.e радника n друге благајне n општинске упра- 
ве да дпжу своје болнице. To важи и за дишан- 
зере којп су, гамо где n\ пајвпше треба, баш врло 
ретки. Београд треба na свакн кварт да има no је- 
дну гакву устапову, a on има свега две. Санатори- 
јум код Авале веК дуго и дуго чека, a он би ono 
од огромне користи. Питање борбе протпву тубер- 
кулозе треба кренути са мртве тачке. Треба- коор- 
динирати акцију и државе и бановине, n општине 
и болесничких благајпа. Треба дизати јевтине a 
здраве радппчке сгапове. Треба побол.шатп хпги- 
јеиско стање у радионицама: У нашој земљи годи- 
mme умире 60.000 лица од туберкулозе, и ми би 
смо no прннциппма савремене медицинске пауке 
требали да има.мо 60.000 постеља за негу n изола- 
цију туберкулозних болесниха. A ии, господо на- 
родни послаштп, пма.мо nemro преко 3000 кревега. 
Француска пма прско 600 антитуберкулозних дис- 
панзера, Дапска -1000 кревета за туберколозпе. 
a четири пута je бројно мања од нас. 
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Стан>е лекара, државних .чшиовника, ннје mi 
мало завидно, Јако ру сштерећени и мало имају 
времсма за усапршавање своје лично и науке своје. 

Здравствеие прилике у моме Мачвансмом čpe- 
зу (-'.4' врло тешке, и 3a6piHH>dBajy сваооога човека 
који на п.их само и помисли. Услед великих бару- 
штика, маларија je стална бољка Мачве. Спаки 
други грађанин болује од те страшне болести. Од 
гс болести, која крв сиса, 6.000 хектара мачванских 
паипица ј€ сталио под иодпм и у барама a та ци- 
(hpa иде на 18.000 хектара. Има извесних оела где 
i'iniic од 50% радне сиаге за време највећих радо- 
ва иа сслу болује и не може да привреди. Гуша- 
иост V некнм сслима je закорачила дубоко, 11ол}1е 
OM.ICC rii су све Mcmlic. Срсз нсма амбуланте за лс- 
uL'ii.e мстих. Срсз од cSO.000 становника, господо 
народни посланици, нема своје болницс и болесник 
са у.кљештеН0|М килом, завезаним цревом, жена у 
порођајиим мукама, треба да пређе глибовити пут 
са'пу-но рупчага од 30 км. и јаче, na да дође до 
болнице. 

Болнмца je Срезу иачванском насушна потреба. 
5ез болнице тај je срез збиља болан и преболан. 
Ja апелујем на господина Министра социјалне no- 
литике п народног здравл>а да o onoj народној 
насушној потреби мога изборног среза поведе 
рачуна. 

Нека се не заборави, грсподо народни посла- 
ници, да je Мачвански срез у последњим ратовима 
био ii паљен и гашен, да у Прњавору постоји ко- 
t-i \|>inin a, сведочанство највећег бола и херојства 
у "Мачви, да у сваком мачванском селу на главној 
раскрсници стоји хладан споменик са урезаним 
именима нигде мање од 150, a иегде и преко 200 
оних хероја који су падали без бола, без ридања 
и  без   јецаја. 

Имајући веру у господина Мннистра социјалне 
политике и народног здравл>а изјавл>ујем да hy 
његове смернице помоћи и гласати за предложени 
буџет. (Живо одобравање у центруму н на де- 
сници). 

Potpretscdnik Alojzij Mihelčič: Ree ima narodni 
poslanik   g. Tripko Zugić. 

Трипко Жугић: Господин предговорник ее 
дотакао и адвокатског реда, Пошто сам ja адво- 
кат морам да му одговорим. Ja hy, господо, само 
да вам нагласим ово: једна од најсретнијих зе- 
иаља у свету, која има и духовно n материјално 
богаство, јесте Француска, a фрапцуску земљукроз 
читав век воде адвокати. (Жагор). Извините, али 
адвокати увек воде француску земљу. (Жагор). 
Погледајте м листу данашње владе. 

Ви сте, господо, виделн да je за читав низ 
годипа у свету важила реч једног адвоката, a то 
je била  реч Бријанова, 

A сада, господо народни послаипци, дозволите 
MU да пређем на буџет Министарства социјалне по- 
литике   п народиог здравл>а. 

М.о'\ предговорник, na чак и друг Павле Јово- 
вић, који je из мојих клупа, одали су пзвесно при- 
знаизе Министру социјалне политике и народног 
здравл»а. Ja мислим да je узрок томе ne што су 
господа увидела да je Министарство социјалне по- 
литике и народног здравља одговорило свима no- 
требама, које тражи nam народ, него, можда, зато 
што je Претседник владе до скора био Мипистар 
социјалне политике n иародног здравлЈа. 

Видите, господо, ми имамо једно Министар- 
ство, које je, no својој функцији, једно, можда, 
од најважнијих Министарстава у нашој земл.и. To 
je Министарство, које се брине o социјалном ста- 
рању земље и o здрављу нашег парода. A какво 
je то старање ja hy вам доцппјс самим цифрама 
показати, из којих here видети шта се ради v овој • 
веселој земљи. (Једам глас: Д, није весела!). Ве- 

i je, када се ради овако! 
Буџет Министарства социјалне политике и на- 

родног здравља изпоси непуних 270 милиона ди- 
иара, a буџет Министарства унутрашњих дела из- 
iiocn преко 7(К) милиона динара, Kao што видите, 
у nainoj земљи ne води се иного рачуна o соци- 
јалним приликама и потребама name земље и o 
нашем социјалном благостању, nero се води брига 
o нашим жандармима и o нашој полицији. Kao 
mro видите, ono mije земл.а социјалног старања, 
него je ово земља старања o жандармима. 

Хвала Богу, росподо, mro je територија name 
земл>е, no своме ваздушном простору и no кли- 
матским местима доста добра, и ии, захваљујући 
само чистом ваздуху, још се добро здравствено 
држимо, a они што нду у гроблЈе, иарочнто nama 
деца, нмају највише да захвале вођењу оваквс 
здравствене и социјалне политике у Министарству 
социјалне политике и народног -здравља. 

Ja не кривим one, који држе Министарство 
социјалие полнтике у својим рукама. To могу бити 
пајоол.м људи али они са сретствима са којима 
располажу не могу да одговоре задаћи која je на- 
мењена Министарству социјалне политике. Ja hy 
вам само веколико примера навести, и то врло 
кратко. 

Ha пример, господо, говорићу вам o томе ко- 
лико има болничких крсвета у нашој земљи. Према 
статистици за коју мислим да je сигурна, у nainoj 
земл.и имамо данас свега око 25 хиљада кревета. 
Да видимо, господо, сада како су распоређени 
кревети no појединим бановинама. Господин пред- 
говорнпк je казао, пре пеколпко минута, колико 
треба да имамо кревета само за извесне болссти, 
и рекао пам цифру од 75 хпл.ада кревета. Од тих 
7.') хиљада кревета у Дравској je бановини 4 хи- 
л>аде, у Врбаској бановими, која no становнппггву 
ННЈе ништа мап.а од Дравске баповине, има свега 
кревета 447 и плус од тога 60 су кревета уредских. 
Зетска бановина, којој и ja припадам, пма свега 
940 кревета. Дринска бановина која no броју ста- 
новништва надмашује Дравску баповину има свсга 
1340 кревета. Сад да идемо даље. Узмимо објекте 
na да видимо каква je диспропорција код п.их. 
У 1936 годппи Савска бановина имала je 305 
објеката. Tu објекти пзпосплп с\' суму од 3,710.000 
динара, a Зетска бановина имала je само 1 објекат 
који Г1рстставл>а вредност од свега 260.000 динара. 
У 1937 години Савска бановина добила je за об- 
јекте 1,400.000 дипара, a Зетска бановина добила 
je само 000. 

Господо, ви знате да у нашој земљи има и 
маларичних простора — маларичних пол.а, a ви 
свп знате каква je то тешка болест која коси наше 
становмиштво. Да видимо шта се све предузело од 
стране Министарства за народно здравље против 
маларије. Ja Ку o томе да кажем неколико речи 
само o Зетској бановипп. Mu има.мо, као што 
знате, у Црној Гори поље Барско и поље Улцињ- 
ско. Тамо има много маларије u свет јако страда 
од љс али нема никакве помоћи из Министарства 
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да бп се та болост сузбила. Ми уопште не видимо 
за ово неколико година да сс ма шта радило na 
санирању тих маларичних поља и те оппсне боле- 
стн. Дозволите, господо, да вам наведем ово, ла 
Je у прошлој години у Приморској бановпни no- 
трошено 600 кила кинина због те маларије. За то 
исто време у Зетској бановини потрошено je '2(5 
кила кинина. Дакле из те цифре можете да вндитс 
како се несистематски примењује та борба која 
има да идс из Министарства у све крајеве наше 
земље   ui би се сузбнла та болест. 

Ha прнмер, у мојнм крајсвима, o којима гсшо- 
рим, тамо je свет јако сиромашан, он je у немо- 
гућпости да помоћу својих срсдстава дође до ле- 
кова п зато je држава дужна у иптересу здравл.п 
свога народа да притекне у помоћ тим сироиашним 
крајовнма, нарочнто у погледу здравља. Јер, као 
што зиате у „здравом телу, здрава Je и душа". 
И кад држава види да на овакав начин поједини 
крајсви страдају због болссти као urro je мала- 
рнја, она je дужна да притекне у помоћ колико 
je могуће да се ти крајеви спасавају од те опаснс 
болести. 

Господо, да пређемо и да говоримо o нашим 
болницама. I5II ero чули из стручног реферата мога 
предговорника, који je говорио o то.ме колико 
имамо у болници кревета, постел>а итд. и колико 
би све требало постеља у нашој земл>и, na сте 
чули од г. предговорника да v и.еговом Мачваи- 
ском срезу, једноме од најбогатијих срезова у 
:ч\мл.и, немамо болнице. Шта то значи? Када у 
Мачвп, na вратима Београдд, немамо болнице, a 
шта je остало онда за Јужну Србију, Црну Гору 
птд. ,v нашим крајевима ви имате негде лекара, 
a нсмате болница, a негде имате болница, a немате 
лекара, a негде имате и лекара и болнице, a немате 
кревета и постеља. Па и ono што имамо болница 
и намештаја болничког, то није добро, и што je 
најгоре, господо, ми немамо ono mro je иајпо- 
требније, тј. onaj иамештај који се налази у бол- 
ницима, ne одговара, чак ни у погледу чистоће, по- 
требним хигијенским условима. A да je то тачно 
IIITO говорим, отидите у Државну болницу града 
Београда, прођите кроз сва одел.ења, na ћете се 
уверити да je тачно што говорим. Па када имамо 
тако иали број болница прилично HeypeljCHiix и 
неснабдевених, a уз то недовол>но лекара, није 
чудо mro имамо једну слабу и недовољну здрав- 
ствену политику. Ми пмамо заразне болссги, наро- 
чито дечје, као mro су шарлах и дифтерија и те 
болестн непрекидно се miipc, али one сс ne лече 
лако, нарочито на селу. To лекари најбоЛ)е знају. 
AKO je например јачи случај дифтерије, мора се 
употребитн Г) до 7 ампула, a свака ампула кошта 
150 дипара. Ja вас иита.м, да ли може један сељак 
да плати 1000 динара за серум да би спасао своје 
дете, и оида mije никакво чудо што те заразне 
болести, као што су шарлах и дифтерија, косе 
децу на све страпс n ми тако остајемо без под- 
млатка. 

Исто тако туберкулоза нарочито коси на 
свима странама и ja мислим да ,te nama земља у 
томс поглсду прва на свету. Ja то не тврдим, то 
знају лекари који су овде, али верујем да je прва 
по проценту обољења. Држава je ту показала мало 
и скорО пимало, јер и ono mro пмамо caiiaiopn- 
јума за туберкулозне тамо се лече само они који 
имају доста новаца, a сиротиња ne може лако доЈт 
до њнх да сс тамо лечи. 

Господо, сад да пређем на Уред за осигурање 
радпика. Видите, господо. мп имамо једно соци- 
јално ocnrvpan.e, које je поздра1!Л,сно од целокуп- 
ног namer парода, јер je свакп очекивао да he та 
устапова осигурања притећи у помоћ свакоме, 
нарочито сиромашпом раднику. Ви знате, господо, 
како се строго плаћа то осигурате. Само ако ne 
пријавите своју служавку навреме, 6iiiieTC кажње- 
ни, и та се казпа извршује егзекутивннм путем. 
Ta установа у нашој земл>и има годишње прихода 
око 300 милиона дииара. To je. господо, више него 
ли целокупан буџет Миппстарства социјалне поли- 
тике и народног здравља. И шта сада бива? У 
иесто да та установа притекне у помоћ сирома- 
шном свету, који одваја од уста да му се та \-ста- 
нова нађе у памоћи, ona врши Једну сасвим другу 
функцију: ona je постала једна сасвим бирократска 
установа која место да се простире у своме доме- 
nv. v домену социјалне помоћи, 'да- помаже рад- 
ника, да помаже онога који плаћа осигурање, onn 
се занима урбанкзмом, ona подиже велелеппе зфа- 
де у Београду и Загребу, подиже пајмодернија 
кулатила. Али у те зграде и у та купатила не улаан 
сиромашии раденик, onaj раденик којп n дан и noli 
ради за малу надницу, on и ne види те зграДе и та 
купатила, него кроз та купатила само пролазе 

аљ&ни уредских чиновника. Onaj, пак. раденик 
добија само кинин, без обзира na то да ли га 
боли глава, рука, нога или стомак! 

Госпрдо, овде je било говора o инвалидском 
питању. O том питаљу говорпо je дуго n опширно 
господин Јововић, којн то питање добро познаје, 
јер je и са.м инвалид. Алп ja o томе питању имам 
једно иарочито мишљеше. To je питање у fmoj 
вемљи сасвим наопако схваћено. Кад се ова земља 
стварала и кад су људи за њу гинули било v бор- 
беним лкнијама, било у позадини, бпло у интериа- 
цији или ропству, онда се говорило да ће сви omi. 
који изађу живи али без ногу и руку, да he cmi 
omi и п.пховс породице бити потпуно осигурани. 
Али nua бива? Ова се држава створила; прошле су 
оис песмс n ona весел.а, ona клицања и оно оду- 
шсвл.еп.с и наступили су суморни и прозаични 
дани за наше инвалиде. И ми дапас, после 20 го- 
дина видимо namc инвалиде како иду n npoce no 
београдским улицама. To je Једна огромна срамота 
за нашу нацију и нашу државу. (Одобравање). 

Инвалидско пнтапЈе, у другим земљама, реши- 
ло се одмах после првих дана свршенага рата, a 
код иас се почпп.е тск данас да рсшава. И ja имам 
Једно убеђење да се у onoj itamoj земљи оперише 

инвалидима тако: што he се доносити законн н 
уредбе и водити дуге дискусије a дотле he инва- 
лиди TiocTcneno изумиратп. И ja мислим да ће наши 
ипвалили пре изумрети него што he се донети за 
њих Један правичан закон. Ja hy вам, господо, 
навести само један пример како се у лругој једној 
средшш, у једној културној средини, гледа на 
Живот једпога човека. Ja сам, господо, имао два 
рођака који су сс за време рата нашли у Канадч 
n отуда су као енглески доброволлш пошли v 
Француску na фропт и тамо погинули na Bep.icnv. 
Ja сам сс jom 1919 годппе обратио једном прет- 
ставком преко епглсског посланства, министар- 
ству сполјПих послова Велике Британпје и само 
после три месеца добио сам регулисану инвалиду 
и за једнога n за другога. Ледап од њих оставио 
je удову n троје мале деце. a другп mije imao деце. 
Овај којп je имао троје деце љеговој je удовп 
одмах исплаћена  сва заостала пнвалидска  IIOMOII 
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и од тада стално joj сс шаље 100 долара месечно. 
Она друга моја рођака која нема деце обавештена 
je писмом: ако xohc да сс уда, да joj Еиглсска 
осигурава мираз од двеста хиљада динара, a ако 
iit-he, дп  iie добијати no 60 доларп месечно. 

Дакле видите, господо, шта значи погинути у 
Енглеској. Onu су погннулн али зато су шихова 
деца и њихове жеие осетиле то, јер су ниделе да 
'ic та погибија — и ако прстстапља велики губитак 
за породицу - донела бар матсријално благоста-- 
ibe истима. 

У нашој пак земл.и, ако je неко изгубио руку 
или ногу у рату, сматра се као срамота, јер je остао 
бедник. који стоји на улицн н чека да му дате 
један ii.ni диа динара. Али се ннко не буии против 
^орупционаша који су за време para и иосле рата 
зарадили милионе, и који се возе у својим луксуз- 
ним аутомобилима и тако презрнво посматрају 
наше инвалиде, којл су у ратовима стварали ову 
земљу. 1 IIIKO се због тога ne бунн у овој нашој 
земљи и нико сс не запита како страдају наши 
ратници, њихова деца и жене на улицама. Ja сам 
VBepen да се инвалидско питање iieiic правилно 
пешити. Пре Iie сви ипвалиди помрети но што he 
сачекати  правилно решење тог свог питања. 

_];, i1\- да вам изнесем један случај нз мога 
краја. Срез колашипски имао je много инвалида, 
lep као што зиатс, тамо je била велика битка на 
ДОојковцу крајем 1915 и почетком 1916 године, 
која je баш и омогућила српским армћјама прола- 
зак кроз Црну Гору за Крф. И видите, госиодо, ти 
колашински шшалиди, који већ нису помрлн, и 
љихове породице још и даиас чекају да се реши 
Лихова иивалидска iio.Moti. Ово наводим као при- 
мер са каквом се незахвалношћу поступа према 
ратним  жртвама. 

Подвлачим да je велика неправда чињена по- 
родицама умрлих у интернацији и то треба да се 
бар сад исправи. (Чује се из центрума: To je испра- 
вљено!)   To je сад исправљено. 

Ja сам ono у Мађарској три године и знам шта 
см(ј све тамо пропатили. Био сам у једиом лагеру 
где je било 10.000 до 15.000 лпца. Ми смо тамо 
оставили 6.000 гробова, Много je било лакше поги- 
нути у ро*пу и у борби иего од глади умирати. 
Сад породице тих ратних мученика немају право 
иа иивалпду, na вас питам, господо: како то прпво 
мргу пмлтп они, који нису били ни у борби ии у 
лагеру?   Таквих случајева има n то je за жаљење. 

У оној земљи има и таквпх случајева, да су 
адвокати, "професорп, лекарп, државки саветници. 
сенатори и т. д. добилп земљу као добровољци, 
a нс могу да je добпју они који су се борили за 
ову земл.у, n у ствари били добровољци. 

Видите, госттодо, са овим пивалидским пита- 
њем било je и одвише одуговлачења, време je да 
се то-ме учини крај. Ja знам инвалиде који су npe- 
глвдаии 5, 6, 7 и 8 пута у овој земл>и. Ти који су 
их ирсгледали имали су добре дневнице. И ja ми- 
слим да су ni преглсди удешавапп. да би члапови 
тих комнсија долазнли до лако зара1)еппх дпевпи- 
ца. Ja ис разумем то, то боље позиају г. г. лекари, 
одакле један инвалид мора да се прегледа седам 
до осам пута у неколико година. Изгледа да je све 
то било само зато да компспје имају дпевпице. A 
no мом дубоком уверењу био би резон да се инва- 
лиди, и к'ад сс прегледају, прегледају бесплатно, 
јер то су људи који су гинули и с пуним правом 
заслузкују да им Отаџбина учипи признање и да 

ии се бар у пеколико репарира ono што су из- 
губили. 

Ja neliv дал.е да говорим o инвалидском пита- 
њу, само наглашавам то да je велика срамота за 
namv земл.у, што се лозволило ла се после 20 гч)- 
дина од Ујелпњења и даљс дискугује o овом ппта- 
њу у овом Дому. 

Господо, ja подвлачим да са овим средствима, 
са којима располаже Министарство соцпјалне по- 
литике и народног здравља. није могуће mi соцп- 
јално iioMoliii nam парод, питн водити добру И 
успешну здравствену политику. Ja ne -спорим го- 
споди, која су тамо, њихову добронамерност, 
вредноћу и добрс жсл.е, али са оваквпм буџетом 
ne може се ништа успешно nocTnlm. 

Нова Влада, која je дошла и која даје обећаИ)С 
да Iie се поћи norniM путем у овој землЈИ, пероват- 
no je да he на томе иуту, ако то буде у сгиари, 
повести мало више рачуна и на социјалном и na 
здравственоме пољу name земље. Али ja се плашпм 
једнога. Ето, јуче баш, Претседпик Владе са овог 
места рекао je: да iie се noim новим правцем и да 
he се омогућити слободна реч бар у овомс Дому. 
Међутим добили смо деманти nocjft два и no сата. 
Шта сте видели? Ви сте видели, ко je узео јучера- 
шњу „Правду" у своје руке, где стоји да je у име 
опозиције говорио г. др. Тупа№анин. Одмах na то 
долази реплика од стране Претседпика Владе, која 
je биЛа прилично дуга. И јаваспитам; како he тај 
nam свет, који чита iioiume, да мпслп шта je гово- 
ptui г. Тупањанин, због чега je морао да се диже 
u сам 1 [ретседшгк Владе. да му на тај говор одго- 
вори. И ono mro je Прстседник Владе рекао у 12 
часова, демантовано je одмах у 3 часа после поднс. 
После онога ca каквим правом можемо да сс на- 
ламо тако псликим коренитим промепама у овој 
земљи? 

Доста je у onoj земљи бпло леггах речп, доста 
je било лепих жел>а, мора сс једпом прећи na дела 
п то mro upe, jep може бити доцкан. Гласам про- 
■niii буџета. (Одобравање и плЈСскањс na левици). 

Potprcfsednik Alojzij Milielčič: Reč ima narodni 
poslanik g. Branko Avramovič. 

Бранко АврамовпН: Господо народнп послани- 
ци, пред нама je буџет једног врло важиог Мппи- 
старства за пашу зсмлју, Министарства социјалне 
политике и иародног здравл.а. 

Управо два Министарства су спојена у ово.м 
ресору и обадва претстављају врло важпс факторе 
у натсм народу, Прво, соцнјалпо старање и друго; 
старање o народном здрављу. 

Господо народнн посланици, социјалном ста- 
рању у нашем народу треба поклонити највећу 
пажњу. Hama je држава састављена из разних де- 
лова м крајева који су pannje, upe рата, прппадали 
разним државама и услед тог постоје и извеони 
одгоји у тим крајевима, које смо ми паследпли, 

Господо пародпп посланици, у Крал>евнпп Ср- 
бији зпамо да сс mije мотао да одомаћи социјали- 
за.м, udi се социјализам npernopno у Народпу ра- 
дихалну страику n разлог за то je тај nno je no- 
стојала приватна својина, што je цсо парод имао 
прпватпу cnojiiiiv, што су постојале сеоске домаће 
породичне задруге, којс су v пацпоналпом духу 
одгајивале и ваопитавале nam нароД односно своје 
члапове, na онда ту пије могао да продре пи со- 
цијализам ни марксизам. Да се запптамо 'сада да 
ли je то исто стаље код иас у нашој земљи Краље- 
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nmm Југославији схггало? Можемо одмах доћ« до 
одговора. Не! Није! 11 сама Краљевина Србија мо- 
рала je да сс раније брани од апаснссти да наш 
народ изгуби националки смисао тиме што би 
осиромашио и суперизовао се. Народна ради- 
капна странка због тога je и донела онај позшти 
Закон 6 зашити окућнине и огњишта (у § 471 
српског закона). 

Шта сс хтело vime да постигне однрсно § 471 
грађ. судског поступка? Хтело се да поститне то 
да, се nam народ у Србији остави у ономе нацио- 
налноме расположењу. A какав je живот данас на 
селу у nanit'M иароду? Ми знамо да нема више тота 
породичног задругарсгва и знамо да сс код једне 
породице у којој има два cima врло ретко дешава 
n велика je реткост да пскле њиховог пунолетства 
no до1)е до поделе. И шта онда бива, шта се де- 
шава? Све више и више сиромаигаи постају сло- 
јевм namera народа на селу кад поделе очеиииу, и 
због тог Министарство за социјалиу политику нма 
да обратн своју пажи.у социјалном старању за 
наше најниже слојеве, и то за пашс индустриске 
раднике и наше полуолривредме раднике. 

Господо народни посланици, индустриски 
радиици су били одувек пролетер«, сиромаои и пи- 
дустрискс су сс државе па разне начине и разним 
закпиима побринуле да осигурају те своје раднике. 
Па и nama држава, nami' Министаосгво за соци- 
јалну политкку гтошло je гим добртл путсм. И 
прошле године тадашњи господин Министар за 
социјалпу политику, лапати.п Прсгседник Кра- 
љевше владе г. Цветк<)вић донео je Закон o оси- 
гураи.у индустриских радника и приватних наме- 
штсиика, што ми поздрављамо, и mro треба од 
срца поздравити из тот разлога, да би код иас, код 
широисих народних слојева остала још да живи 
< na традиција, да се љуби народ и Отаџбина и ла 
i4' не допусти да држава дође у опасност ширењем 
разних лееичарских комунистичких и марксис- 
тичких идеја, које би могле угрозити њен 
опстанак. 

Господо иародпи посланици, Миписгарство за 
социјалну политику треба да се позабави и ла нађе 
гтута и иачпиа за решење гштања ппл.опривролиог 
радиика, a то pcmcn.e, гооподо, иијс тако једно- 
ставно као што je рстењс питаи.а индустриских 
ралиика. 

Лако je било држави рећи послодавцу ииду- 
сгријалцу да мора за осигурање да ла толико и 
голикр, да се раДнику обезбеди његова старост и 
ла му се обезбеди њвгова садашњост. Много je 
теже pciiinTii  питање пољопривреднот радника. 

Господо народни посланици, ми »мамо далас 
20 година опстанка name Краљевкне Југославије. 
To питаље почело се да решаиа па селу аграрном 
реформом. Хтело се од снромапшог полЈОпривред- 
ног ралиика иаправити зем.ч.ораллтк. Али сс у 
гоме у lielmim случајева није успело, јер je аграрна 
реформа подбацила. Подбацила je у томе што onaj 
који je добио јутро или дпа земље од тога не може 
да живи a он mije постао земл.оралиик него мора 
и даље да остане ползопривредни радник, јер 
аграршу земл.у je у већшш случајева продао.. Још 
се десило и извенсно погоршање јер су се из пацио- 
на.пшх п државних разлога морале да униште 
велике економије н зе.мља je раздсл.спа и они no- 

љопривредни радници icoju су били до тада запо- 
слши на тим велимки економијама као радници 
бироши, који су имали т. зв. депутат, имали су за 

■ безбеђење за живот породице башту, пшенице, 
кукуруза, на дан литар млека итд. како je то уоби- 
чајено било остали су отада и без тога. 

Господо народни послапиди, данас je очи- 
гледно тачно, да nama сеоска сиротиња све иите 
п liiime улази у једно теже и теже очајничко сиро- 
маштво и иорамо се постарати, и го мора урадити 
држав^ ако хоћемо да останемо аграрна земља, a 

се иора јер Je таква структура name земл.е, 
мора се држава постарати за осигурање гих пољо- 
привредних радника. Господо народни посланици, 
сиромашан пољопривредни радник na селу који 
• ема mi своје куће, ни своје домаће огњиште, он 
je врло плодно тле да се у њега усели све ono 
mro ствара нерасположење и незадовол>ство у др- 
жаг.п. Код њега се врло лако може да усели кому- 
низам n све левичарске идеологије и мора сс наћи 
начина да се пскљопривредни радник na селу бол)е 
осигура и у погледу становања, a то ne мора бити 
зидап.ем n/m пгкпм колонијама као што се мора 
радити у градовнма за осигурање сганова раднитса. 
Ту има лакшпх namnia. Треба путем закопа где 
постоје ccocKii iiamii.aun или друга земљишта v 
близини села, да сс подсле плацсви; разуме се путем 
откупа, и да се ona сиротиња веже некако макар 
за najMaimu комадић земље, да onaj сиромаша« 
човек пма бар кров над главом, да може да има 
ocetiaj л.уоаии за приватиу својину, да има где да 
лржп свога заштитниоса свеца, своје крсно име. To 
je псмппоипо потребно да се створи, јср само на 
тај пачни мрћи he nam ш^л.опривредпи ^адник из 
пајспромаитијих слојева namer народа да се 
одржп у л>убави n према својој nannjii n према 
својој држави. Комуиистичка пропагапда ссјс не- 
задаволЈСТво према буржоазији и разуме се да je 
најлакше посејатн незадовољство код онога којн 
je незадовољан. Морамо, господо, признати да да- 
нас постоје све nelie и веће разлике у свету. Ве- 
лика je разлика дапас нзмеђу великоварошапппа и 
између сиромашног човека са села. Данас кад je 
аутомобил постао скоро обнчно подвозпо средство 
n кад то onaj сиромашан свакога дана види, у 
њеиу се разуме се, хтело ne хтело, стпара извесна 
завист a кад се створи у човеку зависг, ту се лако 
noiceje 'Незадовол.ство, лако се посеје ono што не 
ваља. Господо народни посланици, ми смо у 
главиом земља ратиика, где су у прошлости и све- 
штеиици и учител.п и сва интелегенција били са 
народам и \f рату и у миру н били у тесној вези и 
са народним обичајима који су одржавали нацио 
нализам, тако да као mro сам мало пре рекао mne 
се могао у Крал.ешши Србијп да одомаћи соција- 
лизам и да се пресади са запада, него се из соци- 
јализма створила Народна радикална странка. Али 
данас cne маи.с и мање пма утицаја и сеоска ипте- 
легенција, a да не говорпм o варошкој интелеген- 
цији, која слабо делује на наш народ и na н.егоро 
расположење. Узрок слабог утицаја треба тра- 
жити у томе, IHTO je тешка ситуација и сирома- 
штииа на селу. Има сиромашних синова појединих 
сељака који оду у град и пошто су сс v спомс лс- 
rmi.cnu' памучилп n ништа добро nncv упамтили 
са села из детињства, omi v граду лако примају 
комунизам и Tv левичарску идеологију (Један глас; 
Huje тачно!) Драгн колега, ти си доктор мсдпцппе 
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и није реч o теби, иего o сиротињи која je одрасла 
код својих родитеља и без куће и без свога огп.и- 
шта ii кад оно сирото дете у детињству сврме или 
као момак дође у град, упадне у друштво у које 
као сиромах може да уђе, a то je незадовољно дру- 
iii i UD ii у њему сс ii3j)al)yje та идеологнја лако, Јер 
je гле згодио и он с времена na време кавраћа код 
родитеља и сеје то незадовољство, тај комуниза^и. 
Ja ово говорим из праксе, јер сам то студирао и 
посматрао. Гошодо иародии посланици, Мародна 
скулштина и Министарство социјалне политике мо« 
рају да ^ позабаве тим питањем и потреб«о je да 
се донесе Један закои o обезбе1)Си.у и оснгурању 
пол>опривредних радника. Тако исго не само ондј 
који je као сиромах и као радиик у незадовољсгву 
стекао гу идеологију комунистичку, већ има и ona- 
cunja једна ствар, a то je да деца сиромашних сло- 
јева luimcr народа, која дођу на студије у град a 
'nunira У своме детињству радосно у својој кући 
нису имала да се код тих студеиата лако лепи та 
левичарска комуиисгичка и марксисгичка идеоло- 
гија и то су опасни расадници и шириоци за ту ле- 
вичарску идеологију na сслу. 

Ови студенти одвраћају наш народ од на- 
национализма, од цркве н трују ra комунизмом. 
После када тај студент постане свој човек on пре- 
стаие бити комуниста, али зараза коју je on ра- 
није  посејао остаје na жалост. 

Господо народни посланици, најггогребније je 
створитп нашем сиромашном човеку na селу ње- 
гову ку11У и омогућити му да дође до пристојиог 
живота; да лп путем јавних радова или неким дру- 
niM путем, o гоме треба да разговарамо, али у сва- 
ком случају потребно je н разговарати и решити 
И  потребно je да се доиесу закони, да се донесу 
мере. 

Има једпа мера Министарства социјалне полн- 
гике, тако звапи парнтетни одбор, који треба ne- 
како да ублажи тежак живот ползопривредних рад- 
иика иа селу повећавајући наднице. Ta мера, са 
гим паритегним одбором, mije довољна да створи 
бол>и живот na селу нашем сиромашном пољопри- 
вреДном раднику и треба nai.n још бољу могућ- 
цост  и бол»и начин, да се то питање реши. 

Министарство социјалне политике у прошлој 
годкни, посредни-м и непосредним пугем, учииило 
ie доста да се наднице ппдусгрпскпх радкика, као 
и грађевиноких n сеоских полуопривредних радни- 
ка повећају и појачају. Ja одајем признање Мини- 
старству социјалне политике, што je ono успело 
да, колико толико, ово тешко стање радпика убла- 
жи  путем Лугораса. 

Госиодо нарадни послапицп, пошто имлм све- 
га пола сата na расположењу за говор, ja морам 
прећи на друга питања која су врло важна у UHOM 
ресору,-морам iipehu иа nnran.e псхраие паспнппх 
крајева. Kao год шго je ирло важно 1штан>е осигу- 
ран>а пољапривредних радпика у активним краје- 
иима где пил.оприиреда циега n успева, тако je 
исто врло важно, a у ннтересу задовол.ства пашег 
радника, у интересу социјалне страпе пашег на- 
рода, потребно je наћи начина да се исхрана нашнх 
оасивних крајеиа што боље  проведе. 

Господо пародпи посланици, сиромашан свет 
мора да се исељава из паше земље. Сна je opeha 
што тога све ман>е има, можда ne због тога што 
неко ne би хтео да ее исели, него uno je данас те- 
шко доћи до Америке и далеких зсмал.а, a можда 

и тамо пије као што je pannje бпло, али у главном 
код нас постоји псељепнчко питање. Потребпо je, 
дакле, nalili начипа да се наш парод пгго маље исе- 
л.ана, a уколико се исељава, треба држава сс по- 
брине да му, тамо где оде, буде добро. Држава 
мира да води бригу o њему увек, ne само кад je 
у држав-и него и када je напол>у, зато што on ne 
греба, тпме што се нсели, да престане бити син 
нашега народа n члан наше заједничке Отаџбине. 

Господо пароднн посланицн, у вези са исеље- 
ничким питањем, скрећем пажњу господниу Мипн- 
стру социЈалне политике да се uocrapa, да се што 
мање упосљавају код nac страни радпнцп и страни 
поданици. Једино у томе случају треба дозволиги 
го упослење, уколико немамо стручних људи у фа- 
брикама, али ,псто тако, у вези стим, треба се no- 
сгараги да бар у оппм дрлсавама, (>да«Л€ прпмамо 
те стручне радннке, да иаши људи наЈ)у запослење, 
али такио залослење да, данас-сутра, ти људи који 
у инастранству стекну списобиост и стручпо зпање 
у поједипим граиама индустрије n привреде, могу 
заменита na пбслу črpane људе и стране поданике 
у пашој држави. Ja верујем да he господип Мтш- 
erap социјалне политпке o томе повести рачупа и 
да lie се у томе предмету врло добро умети да 
снађе. 

Господо, једпо важпо питање код овога ре- 
сора јесте и пораст становкиштва, Из говора го- 
споднпа Мипистра социјалне полнтике нидн се, a 
no смо и раиије зпали, да je прираштај стапииппка 
у севертш крајевима паше земл>е еие ман>и и ма- 
n.n. 11 као свештеник, пз праксе могу да кажем да 
je све мап.е рађан>а у нашем кароду и то, na жа- 
лост, код nac Срба. U томе се мора поиести рачупа 
и iiaiui начппа да лекарн држе предавања ПО се- 
лима да се некако омогућн пашем пароду да до1;е 
до јамег прираштаја сгапоиппка. И томе треба тра- 
жити узрока у социјалној страни и у страни мо- 
рала, мада иожемб да копстатујемо да je код cpn- 
ског дела нашега народа иорал увек још иа пајбо- 
лјој висини. Али где треба тражити опу сбцијалну 
страну, због чега je код nac све мањп прираттај 
у становништву? Због тога што се паш парод, жа- 
лосно je TO казати, бојп деце; боји се деце јер ne 
може да их прехрани како требаи да их у буду11- 
ihicrn обезбеди. И због тога je потрвбно наћи на- 
чина да деца сирбмашних родитеља na селу iial)y 
некаквог угочпшга н у прехрани и у оделу n у 
школовању. Ha raj начин треба омогућити нашим 
сиромашним слојеипма да се ne бојс прираштаја 
n рађања деце. У пашем пароду, господо, одома- 
liiio се један тежак обичај: cue се више и више де- 
шавају na селу смртне несреће због тога што се 
na најтежи и вајпримитивнији начин дешавају по- 
бачаји (абортуси). () гоме морамо искрто и јавно 
говорити, Постоје ту здравствене индикације, тј. 
меднцнпске ппдикације, a постоје и соцпјалне ин- 
Дикације. У случају медицинске индикације треба 
само уз интервенцију лекара и захоном дозволити 
побачаје; у случају социјалне индикације треба im- 
тернеписати соцпја.пшм законом и омогуКити на- 
шем пароду бољи живот, да се не боји прирашгаја 
и да се не боји деце. 

Господо, у погледу хигијспске службе можсмо 
да захвалимо Министарству соцпјалпе политике да 
данас после 20 годипа namer државног живота 
имамо и здравствеие станице и сеоске амбулапте, 
али свс je то још мало n молио бих господииа Ми- 
НИСтра да  с тим  паставп још више да бп се  na- 
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родио здравље могло неговати и чувати и болести 
спречавати. 

1 lcio тако Министарсгво социјалне политике 
треба да сс постара за сузбнјање најопасније бо- 
лести туберкулсхзе. Туберкулоза je најоласнији не- 
нријате;!) пашсга иарода; туберкулоза се рапидно 
шири и оиа пма најплодније тле у сиролашним 
слојевима иашега иарода. Зато треба ualiii иачииа 
да држава подиже саиаториуме, a у исто време да 
помаже приватну иницијативу, подвргавајући je са- 
весној државној контроли. Треба у том погледу 
омогућити прнватну ииицијатнву и давати joj чак 
и помоћи да би се до шго внше лечилишга за ту- 
беркулознс дишло. Молнм господина Миннсгра да 
нарочиту iia>Kiby обрати на један сапаторнум у се- 
вериом крају Дуиавске бановине тј. na лечилиште 
na Фрушкогорском Вепцу. Северни део наше Ду- 
павске бановине, господо, то су углавпом равнице 
и ту има мпого те опасне болести туберкулозе. Onaj 
сел>ак us тих крајева ne може ићи у Словепнју и 
у друге дал>е крајеве и зато му треба омогућити 
јевтиније и ближе лечење. Ha молим господппа 
Мипистра, да се посгара да се прошпрп санато- 
риум na Фрушкогорском Вепцу и дасе прошири 
према потребама Дунавске бановине. Разуме се, да 
гу ne треба само Мипистарсгво са својс стране да 
жртвује, него и Краљевска банска управа. 

Господо пародпи посланицп, ове моје папоме- 
пе рекао сам као човек из парида, као свештсппк 
n радник на делу, потпуно од срца, и молим госпо- 
дипа Mnnncrpa социјалпе полигике, у кога имам 
поверење и у kora имам иаду да he у овом ресору 
наставити путем свога претходпика господипа 
Цветковића, и да ће све нас задовољити, како nac, 
тако и пашу Д1)жаву и парод, молим, дакле, госпо- 
дппа Alnnucrpa, да све ове моје добропамерпе при- 
медбе има у ниду, и да им поклони своју пажњу. 
Изјављујем овим приликом да liy гласати за буџет 
Министарства социјалне политике и народнот 
здравл.а. (Пљескање у цептруму n на деспицп.) 

Pretsednik  Milan Simonović:   Ima  reč  narodni 
poslanik g. Alek.sa Jovanović. 

Алекса Јовановић: Господо пародни послаии- 
ци, Мппистарство пародпог здравља не_водн до- 
вољно рачупа o здравл^у сељачког парода. У кра- 
јевима Bočne n Херцеговине брига o здравл^у се- 
љачког народа препуштепа je судбинп. 

Док данас човек који жпви у граду мол<е да 
сс у случају потребе послужи јевтипом и брзом ље- 
карском помоћи дотле je то сељаку немогуће. lle- 
могуће je већ радн тога што у својој близини нема 
лекара и што није у материјалпој Morytinoc™ да 
плати долазак љекара у село. Хиљаде и хиљаде 
смртних случајева na селу могло се .избјећи да 
je интервепцнја лекара била могућа. Везброј мале 
деце, безброј деце при породу и безброј жена при 
породу умре само зато што пема лекарске помоКп. 

Ha селима харају болестп, па селима владају 
епидемије, парод na селу умире, a да нико не води 
рачупа o гако велнком морталнтету иитп се стара 
да сељаку помогпе. 

У селима мога среза већ две године појаиљује 
се у миого случајева пјегави и трбушпи тпфус. Ta 
зараза ухватила je толико маха да су чак у граду 
luTOBO сви учител>н осповпнх школа добили ти- 
фус, од којих je једап n умро. 

Срески лекар пијс у могућпости да сам савлада 
ту заразу, јер je on једини лекар на  17.000 ста- 

новника. Молило се и тражило од Банске управе 
да се и-зашаље лекар који бп обишао села и поку- 
шао локализовати гу заразу, али без успјеха. У 
Срезу маглајском, у центруму Bočne, na 17.000 ста- 
новника долази једап љекар, који je уједио и сре- 
ски санитетски референт. Иа територији целог срс- 
за нема болппце, нити ма каквог одељења где би 
се могао сместити тешкп болеспик са села кога 
треба да noće у болпицу, нити нма ма какво оде- 
л>ен>е да се могу изоловати болесници оболели од 
заразе. 

1 le само то, nero на простору од готово 100 
километара, у коме хоћете правцу, немамо болни- 
це. lln Тузла, nn Сарајево, преко 100 километара 
удаљени, где има болница ииоу nainii бановин- 
ски центри, nero Бања Лука са преко 200 кило- 
иетара и Дервента са преко 100 километара, где 
у пајвнше случајева нема иеста за name сиромаш- 
ne болеонике. 

И тако се догађа да сиромашни тешки боле- 
сник, кога noće у болницу ради хитне интервен- 
ције, a коме скупе добри људи путни трошак, мора 
више пута да пугује у сва та места где има бол- 
ница и да се опет врати натраг и да умре без по- 
Moliii. 

Мз многих' беспутних села у иоме срезу, где 
нема чак nn честита псшачка пута, ne може се сс- 
љак, и кад би имао повац за пуr, у болници послу- 
жити л.екарском интервенцијом из разлога штчз 
ne може до пруге доћп, nirni га може ко посити 
no стрмим и беспутним путевима. 

Страшни су, али чести случајеви, где ссљак у 
путу, na Koii.y или посилнма до пруге, немогући да 
издржп тешкп пепроходни пешачкп пут од 6—8 
сати, умире. I Inje пнкакво чудо да се у оваквим 
крајевима појављују надрилекари n патаре, којима 
ое сиромашии сељак у najBeheM очајаЈву обраћа за 
IIDMOll. 

Гооподппе Миппстре и господо пародии no- 
сланици, ja овде јавпо са овога места пред овим 
Домом тврдим, да запуштенијег n сиромаш№1јег 
краја нема у namoj државп, nerc mio je то Срез 
маглајски. 

Камо сгојимо у здравственом погледу? ii;1 
17.000 сгаиоииика долазп једап државни лекар, 
(привапт im једап), a na 100 км. у свпма правцима 
ие.ма болнице. 

У просветном погледу na 600 деце долазп је- 
дан учитељ, (ове године долази впте, јер једна 
школа ne радп), a средп.е школе пема na 100 км. \ 
свпма правцпма. 

У саобраћајном погледу иема.мо ппкаквих 
пу гева. 

Никада држава mije дала за мој срез ни 25 
napa, a прикупнла je од »арода у раЈЗНим облицима 
од ()слобо1)Сња преко 100,000.000 дипара. ■ Молим 
господипа Митистра n све one којп се брину o на- 
ридном здравл.у, да ce' позабаве овим немогућим 
n пеиздржл-ипим статем, и да 'се помогне да се у 
моме срезу nanpaim болница, a прије авега да се 
постави још једап лекар, чија би дужпосг била да 
обилази села и бесплатно лечи апротишу. 

Гласам против буиета. (Г1л.ескаП)С na левици)- 
Potpreiscdnik Alojzij Milielčič: Reč ima narodni 

poslanik  g, dr.  Slobodan  Purić. 

Др. Слободан nypiili: Гооподо народии посла- 
ницн, na ову гово])ппцу    ступаљ!,    јер ме je народ 
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оиога краја, за који ипко ne зка, послао да са 
овога места говорим, иарод онога краја, који je 
иекада у давној проиглоспи био колевка, у којој je 
олп>иха"11а и у којој je иикла пдеја o оонивашу са- 
мо'сталне народне држапе. Гонорим, господо, у име 
онога злогласиог краја, кпји називају JvroMOBeH- 
CKiHiM Сибиром. Говорпм у ime иарода из иекада- 
iu?be Рашке — данашпЈСг Санџака ил1и југословен- 
ског  Сибира. 

Господо народни посланиди.. . . (Апте Коппч: 
Живео Сибир!) Лако je pelin живео Сибир, али je 
у том с Оибиру тешко шивети. . . . (Аитс Копач: Ja 
кажем симиатичко, ja ra волимП Ако нисмо могли 
у O'HO'MC добу петвекокипг рмооваи.а im тражити 
ни добити око urno je народу потребно, оида са 
пуним правом тражимо то данас у enojoj домови- 
ни, у својој земл>и за којом смо пековима жгдели, 
BCicoBKMa ралили, вековима чували оне крајеие да 
их иационалво свесие потпуио чисте доисссмо na 
дар naiiioj отаџбини, нашој .Ктославији. (Пљеска- 
и>е). Ta nama борба ла сзачувамо име, да сачувамо 
илролне обичаје и иарпдпи ieSKK И све пгго je ве- 
ваио -за то ннје била лака. Тражила je миого жр- 
тава a ми те жргве никада нисмо жалили. Mu се 
дажас  тим жртвама ионоаиио. 

Господо пародни посланици, кад смо са та- 
квкм (одушевл.еи.ем н таквом жел.01М ПОСМатрали 
развој прсдратае Србије, иама je у тим крајсвима 
јелииа мисао и јвдина жсља била: дајте пам ту 
Србију. Дошло je ослобо^ем.е, дошли су cpeliin 
дгиги за onaj парод, јер je добио слободу. Опијен 
том слободом, опијеп « ул:>уљкан у тој слободи, 
иије ни прнметио како дан за даиом, подина за го- 
дином пролавс. Иије приметио да ctm крајсви v 
иовој отаџбини папредују у сиима правцима a да 
једиио on остаје оиакав какав je увск и био. 

Ja сам имао срећну прилику прошлога лета да 
правелем једпу високу даму кроз тај југославеи- 
ски Сибир. Када je дошла у моје место она je ка- 
зала: ,,Па ово je дивко. ово je осамнаести век!" A 
ja caiM joj одговорио: „He госпо})0. ово пчје осам- 
навсгги век. У огампаестом веку у Рашкој се бол^е 
живеЈго, народ je био спсћиији и задовољнији. 

Господо паролпи тгосланици, када ступам на 
ову говорпицу, ira мало не мислим да критикујем 
буџет који се данас овде претреса, кигги да критп- 
кујем рад Мипгистра који овај буџет подноси. Ja, 
господо, одавде са овога места морам да кажем 
ono IHTO ми je карод рекао да кажем. Морам да 
криттткујем све буџете од Уједшвеша до даиас. Јер, 
ако прелистамо овај буџет Мипистарства социјал-' 
ис политнке и народиог здравл>а, нећвмо паћи за 
Санџак у њеиу гоппта. Ако прелистамо и све бу- 
иете Tia и буџете других реоора ии у шпма за Can- 
џак нећемо наћи типта. Ако прелистамо и све (зу- 
иете унааад до 1919 године, до дана Уједињења, 
ни у к>има иећемо пишта наћи за Санџак. (Упадипа 
из центрума: A шта су радили народии посланп- 
ци?)- AKO би се поставило    питаиЈС шта су радили 
народни послатшци, ja hy да вам одговорим  
(Упадице из цептрума:    Шта je урадио на пример 
Страхиња Борисавл.евић?) Ja мислнм a тако 
треба да се мисли, no моме схватању, да минисфм 
— 'молим да ми се ово нс узме у грсх nno гбворим 
— морају водита полптику 33 цео парод, миппстри 
морају водити рачуна o оиоме mro поједипи no- 
слаинци опде n ca овога мсста   изиосс.    (Повици; 

Тако je и 11Л>еска11)е). Да лм су посланицп из тих 
крајсва ш овога места говорнли и да ли су шта 
тражилн, ja то ne зпам. Зпам једпо да за raj Сан- 
uai< до дапас mije paljeno кити je шта ура1)ен:о. Taj 
Сапџак je истн опакаи какав je био 1919 подине, са 
том разликам што се у Саиџаку парод толпк« на- 
МНОЖИО n сиој посед изделио да в^нше од тога ие 
може да живи. Сапџак нема путева, Санцак нсма 
мостова, Санџак нема железнице, Санџак пема фа- 
брмке, Cam.iaK псма довол.ио ткола, Cam.iak' нема 
довол>ннх учтсЛ)а; Санџак има мииовпика који сс 
шал>у да служе у југословептеом Сибиру, a ми зпа- 
мо какви су ти чииовппци. (Повицп: Тако je!) 

Господо пародпи послаиици, далско би ме од- 
вела моја туговапка за Санџаооом, који ja жарко 
волим иако je југословепски Оибнр. Време одмиче 
и ja ту своју тугованку морам да прекинем. 

Када je већ пред нама буџет Мннистарства со- 
шгјалис политике и народног здравл.а, ja морам 
да се само поврито догакнем извеспих пробле- 
ма који су везани за тај буџет. Ha првом месту мо- 
рам да се дотакивм питап.а смрпгости одојчалп и 
мале деце у iiamoj звмлуи. Ако je здрашл.с, као што 
народ каже, пајвеће богатство и иајвеће ботатстио 
појсдипаца, оида скуп здравља свих поједииаца 
сачип.ава један великп иародри и држаипи капи- 
тал. Ha томе капнталу и гамо na њему могуће je 
стварати и друте кагтитале. Awo имаздо здрав народ 
онда можемо мирке душе гледати иаиашу будућ- 
ио€Т. A здрав народ, noicnon,«, имаћсмо ако водимо 
рапува само o томс да имамо здрав псхдмладак. 

Господо народпи послакици, једига je истина 
да у nanio j зсмлји великп број децс у првој годипи 
свога живота умнрс. Ова смртпост различита je у 
разиим крајевима паше земл>е пре:ма вроспетпом и 
опште културиом нивоу појединих крајева. Али 
знааш да код nac у Зетској баиговтш умире од сто- 
тину жиио рођеие деце 15. У појсдштм срезовима 
и у тгојвдииим крајснима оиа цифра, aico би се тач- 
но провела статистнка, морала бн се попетп и 
na 20. 

Значи да ми од 100 живороНене децс n eno- 
собне за живот губимо 15 до 20% само у npnoj 
годинн живота. Ja мпслим, господо народни no- 
сланици, да je овај проблем, ово питање na коме 
треба да заснивамо будућност namera народа и да 
стварамо здрав и снажан подмладак n здраву na- 
цију, да je ono такво да п.сму морамо посветити 
највећу пажљу. У напредним државама, господо 
иаподпи посланици, проценат умирања мале децс 
у првој годипи ne прелази 8%. 

Друго miTaiiie које мислим да дотакпем само 
повртно јесте пнтап>с туберкулозе, o коме нећу 
MoiiH говорити колико би требало због тога mro 
ми то време ne дозпол.ава. Господо народпи no- 
слапици, туберкулоза je стара болест, можда стара 
толико колико и човечанстпо. Ona je заразна бо- 
лест, lUTO значи да прелази са човска na човека. 
Југославија данас претставл.а земл.у у KOJOJ ту- 
беркулоза царује. Иарочито у појединим њеним 
крајевима. Смртност од туберкулозе je страховита. 
Један од предговооника рече, да годишње од ту- 
беркулозе умире fiO хиљада становника и то само 
од туберкулозе. Ми можемо рачунати да четири 
пута TO.IHKO сваке годинс оболи од туберкулозс. 
Па кад смо већ у таквој ситуацији и у такиом по- 
ложају да држава није у могућности да све ове 
болеснике од тубеокулозе лечи, кад немамо до- 
вољиога броја ни болничких одсл.си.а за туберку- 
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лозно, im специјалних лечилишта, онда се намеће 
питање na који начин спречити могућност заразе 
од туберкулозе. Господо народни посланици, ту- 
беркулоза не штедн никога, ни богагога ни сиро- 
маха, ни землзорадника, ни господина, једино 
знамо да je распрострањенија у народннм слоје- 
вима којису економски слаби. Знамо да je тубср- 
кулоза болест сиротиње. Сасвим je то разумљиво, 
сасвим je то јасно, јер знамо какве су љихоне ско- 
номске прилике, хигијенске прилике и какве су 
ЊИХОВе станбене прнлике. Ако имамо једпога ту- 
беркулозиога болосннка у породнци која je сиро- 
машна и која je принуђена да живистално са тим 
болесником, до њсгове смрти, онда je сасвим при- 
родно да се може очекивати закужење и свнх оиих 
који са ibini жипс. Ha тај начин ствара се највећа 
могућност њенога ширења. 

Рекох мало прс, када држава mije у могућно- 
сти да изгради болничка одељења и специјалнс 
заводе за лечење туберкулозе онда, мислим, да би 
било корисно и да би било паметно створити спе- 
цијалиа одељења, сиецијалне зграде, где _би се 
издвојили оии туберкулозии болесници, који бо- 
лују од такозване отворене туберкулозе, да бисмо 
иа тај начин из породнце отклоннли онај извор 
ааражења туберкулозом. Господо пародни посла- 
ници, када би се на сузбијању туберкулозе учи- 
нило ово, ja не кажем да би сс учиннло сис, али 
би се учиннло много, јер б.нсмо на тај иачин ство- 
рили оне услове, који су потребни да члановн по- 
родице не дођу у додир са болесним човеком, са 
извором туберкулозе. 

Ja знам да се питање тубрекулозе на onaj 
начин кс може решити, јср je оно уско везано са 
скономским, просветннм н ошпте културним ста- 
њем нашег народа. Али, господо народни посла- 
ници, када нисмо, неком срећом, богата зсмл.а и 
када нисмо у стању да реишмо сва социјална пи- 
тања у земљи, онда иа сузбијању туберкулозе 
много би се учинило ако би се учинило и ono mro 
ja  ирсдлажем. 

Господо пародни посланици, дозволите ми да 
се joui једног Kpvimor питања са.мо овако летн- 
мично дотакнем. To je питање нашег такозваног 
ендемичног сифилиса. Свакако ere пратили рад 
наших комисија у Санџаку, Црној Гори, Босни и 
Херцеговиии, које су имале задатак да испитају 
craibe тога ендемичног сифилиса и вн сте тамо 
могли iianliH на страшне бројене и могли сте са 
запрепашћењем читати извештаје тих наших 
стручних комисија. Господо пародни посланнпи, 
нашло се и таквих срезова, где je 60% од свега 
становништва у тим срезрвима болесно од сифи- 
лиса. Када знамо какве утицаје та тешка и страпша 
болест има на развој човека, na и>егоп телесни и 
душевни развој, оида мислим да не треба више 
прдвлачити значај тога питања. 

Морамо признати да je држава са cunje стране 
учнпила много у томе погледу, отварајућп разне 
амбуланте и стапице за сузбијање сифилиса. 

Ледно са жаљењем могу овде коистатоватп: да 
амбуланте за сузбијање тога сифилиса ни.су до- 
биле и лекаре стручи.аке за та питања, мислим na 
лекаре специјалисте за венерична оболења. 

У вези са овим, господо пародпп посланнци, 
нека ми je дозвол>ено да кажсм како ми честр 
иута једну добру ствар замислимо и по1)емо н>еном 
решењу алп na пола пута стајемо. Ha  пола пута 

стали смо n при pemanaibv простнтуције у нашој 
земљи. 

Господо народни посланици, кад je допошен 
Закон o сузбијању венеричних болести, онда je 
у шему предвн1)ено и то да се проституција укида, 
али поред тога предвп1)епо je да се оснивају no- 
себни заводи, посебне установе за смештај оних 
жена које су тамо радиле као профсспоналне рад- 
нице. Господо народни посланици, половина тога 
je решено, јер je проституција укинута али оно 
што je главно, сие one жене нису смештене у те 
заводе да би могле можда да се iionpane и да се 
na прави пут изведу, да постану корисне чланице 
друштвене заједнице, nero су препуштене саме 
себи. II, господо пародни посланици, све су се one 
из натих цсптара размнлеле у mune палапке, где 
И дал.с иесметапо развијају свој стари занат. Ja 
сам, господо, na самом терепу имао прилике да 
вндим да ЧИМ je укинут Закоп o проституцији да 
су венеричне болести почеле нагло да расту. 
Господо народни посланици, ne смемо пред овим 
стајатп затворених очију него je и овом питашу 
потребио прпступитн енергично и  mro  upe. 

Кад ere мп дозволплн да се овако летимично 
и површно због краткоће времепа дотакнем n само 
дотакнем пзпесннх проблема којн су у вези са 
Мпнистарство.м социјалпе политике дозволите ми 
да се дотакнем још једног питања; то je питање 
пашпх болпица. Господо народни посланпци, o 
томе питању јако ми се тешко изразнти овдс. Ако 
бисмо хтели да имамо болницу, ona мора истња- 
вати извесне услове. Иа првом месту ту мора бити 
зграда; на другом месту мора имати сва савре- 
мена средства за лечење болесника и na трећем 
месту, господо, мора пмати лекаре спсцијалистс. 
AKO iioijCMo даље од главвих центара наше земље 
n занпримо мало у унутратњост, no тим палан- 
кама, којима исто тако требају болпицс и лекари 
као и цептрима у земл^е, онда ћемо видети да од 
та три услова пије пспуњен ни један. Са жалошћу 
као лекар морам да пзиесем да je питап.е наших 
болница no Tim паланкама nama срамота. Ннје 
чудо, господо народни послашти, опда, mro су 
велнке болнице no нашим центрима у Југославији 
тако претрпане. Huje чудо, јер они који траже 
здравља, који траже лека, иду како иогу и кад 
могу и тај лек траже a онима из Санџака често 
пута није далеко Београд, и ако иду и без желез- 
ница n без аутомобнла, јер, господо народни по- 
сланици, мп смо сви свеспи тога колико човек цени 
сам своје здравље. 

Због тога пеопходно je погребнб да се у 
свима крајевима name земље приступи једном си- 
стематском пзгра1)ивању болпица. У рвоме, го- 
сподо пароднп посланицп, ne сме се iilm шаблон- 
ски, no једпом плану, јер што важи за Војводину, 
ne може важити за мој Санџак и за Црну Гору. 
Болнице се морају изграђивати према месним при- 
ликама. Господо народни посланици, ja не знам 
како други пародни посланпци мисле, али ja са.м 
за то да све болнице које имамо не можемо данас 
сматрати болницама и такве болнице треба уки- 
нути. Болница мора или бити болница, или не сме 
постојатп. Ja еам, господо, присталпца система 
тако звапих централних болница, централних бол- 
ница које треба да задовол.е потребу неколнко 
срезова који гравитирају ка извесном центру. Ai ; 
тм болница морала би испуњавати еиа трн услова 
које   сам   мало  пре  помепуо.  Мале  болнице   које 
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постоје већином у више срезова и за које се па- 
родни посланици енергично залажу да се не уки- 
дају, ja за њих кажем да исте ме служе народу, 
јер нису за то способне, јср за то нису рспосо- 
бЛЈене. Зашто се, господо, заваравати са то.м чи- 
њеницом да у месту има болница, кад се од љс 
цикакве користи ne »иле? Оваква цонтрална бол- 
ница чији сам ja присталица морала Cm бити сна- 
бдевена аутомобнлом којим би сс болесници из 
суседних срезова у случају потребе моглн довести 
тој централној болници и ту добити праву лекар- 
ску помоћ. 

Господо народни посланнци, пошто je наролно 
здравл:.е и народно и државно добро, иародни и 
државни капитал који се не може упоредити ни 
са једним капиталом, ja мислим да je дужиост 
државе да водн бригу o том народном здравл:.у, 
o том  великом богатству које држава има. 

AKO бисмо мн, господо народнн посланици, 
пропустили да бригу o народном злравл>у воде 
бановине, онда не бнсмо постигли ono што би по- 
сјигли ако бис.мо остали na принципу да je држава 
дужна да чува народно здраил.е. Ja верујем и зпам 
да има бановина које су способне да се брину o 
својим грађанима у свима правцима. 

Господо народнн посланици, има и таквих 
бановина које ипсу у стању да се брину ни o нај- 
потребнијим и иајиажннјим питањнма народа у 
тим бановинама. Једна од таквих бановина јесте 
и наша Зетска бановина, Ja, господо народии по- 
сланицн, познавајући добро економске, социјалне, 
здравствепс и све друге прилнке у Зетској бано- 
вини, ne бих се зидоволјИО с тим да се брига .о 
чуваилу народнога  здравља  преноси  на  бановинс. 

Potpreiscdnik dr. Dragan Damic: Molim Vas, 
gospodine poslanice, da završite svoj govor. 

Др. Слободан nypiih (паставља): Господо на- 
родии посланици, постоји један пројекат закопа 
o (изградњи тих централних болница. Мепи je жао 
што мора.м да кажем да се и no овоме пројекту 
измакло нашем Санџаку да што добије. Предвп- 
Ijcno je неколико болпица, у пеколико места, али 
за наш ужи Сапџак пије предвиђена таква једна 
централпа болпнца. Ja нећу и ne могу да будем 
ссбнчап да таква болница буде у средишту мога 
срсза, у Новој Вароши. Не, ja бих захтевао, тра- 
жио и молио да сс оваква једна болница за ужп 
Санџак оснује у Прнјепољу. Јер je Прнјепоље onaj 
центар за којн се везују сасвпм природшш путе- 
вима Срез нововарошкп, Срез прибојскп, Срез 
сјеничкп n Срез бјелопол>скп. Господо народни 
цосланппп. треба знати географоки положај Зетске 
бановипе n поједппих крајева у тој бановипн. To 
није бановлна која je створена диктатом географ- 
ског положаја, ликтатом географских n npn- 
родних граница, него je то вештачки створена 
бановина из разних покрајппа. Разних покрајииа, 
мислим, no географском положају a НИ једна од 
тих ужих покрајипа пема ни природних ни саобра- 
!1ајних веза. Ако бисмо ми, из ужег Сапџака и овом 
приликом пропустилн да нам се ne изгради болпи- 
ца у Прпјепољу, онда бисмо пмали исто сгање 
које смо имали досада, т. ј. упуЈжвање наших 
болесника Сарајево, Чачак и Београд. Господип 
Претседник ме je опоменуо и ja жалим што морам 
да заврши.м. алп пска ми je дозвол.епо да нешто 
про-говорпм n o пашпм лекарнма. 

Господо народни посланнци, сваки млади чо- 
век, ja то знам из онога доба кад сам још гпмпа- 
зију учно, одушевљен je лакарским позивом. И 
само то одушевљење и та жеља да као социјални 
радник npiiura реда послужи своме пароду, води 
ra na универзитет да студира медицину. 

У Југославији, хвала Богу, имами дапас два 
потпуна a један непоттпун медицински факултет. 
ill)e\ia тиме потреба Југославије за фабриковањем 
наших лекара подмирена je. 

Господо, кад говорим o лекарнма ja морам 
да будем искреи n отворвн. После студија, ступа- 
њем у жпвит свакп лекар паилази na сграшно n 
тешко разичароп.е. Нн један лекар ne може остатп 
индиферентан према болу болесника и према болу 
породпце која тога болесппка пма у Kjiiii n која 
од лекара очекује cnac. Алн, нажалосг, чесго пута 
nn мп локарц nncMO у стању помоћн такним боле- 
сницима. IlncMo у стању некад ne зато што меди- 
цинска наука ne може да помогпе ncro зато што 
писмо у стању, писмо у магеријалпој могућпостн 
да такним болесницима помагнемо. Никад mije не- 
достајала добра воља код лекара; никад nnje ne- 
достајала саосећајиост код лекара; никад лекар 
није жалио труд, никад лскар mije жалио себе да 
помогне болеснику, али ако nnje увек бпо у мо- 
ivliHocrii да му помогне, ne може се зато na њега 
бацити крпвпца. 

Господо пародпи послапици, кад je реч o ле- 
карима иорш још нешто да кажем. Раоподела ле- 
кара у зе.мл.и mije правилна. Док се у патим цен- 
грима стално и пепрекплно гомилају лекари и cne- 
цијалисти свих струка и свих грана, дотле у упу- 
трашњостп пмамо само среске сапптетске рефе- 
ренте. Ja мислим, да je цил. и уппверзптету и Ми- 
нистарства социјалне политике и народпог злравл,а 
да се лекарп у нашим цептрима оопособе и усавр- 
ше, да се специјализују, али би било потребпо 
да се као оспособл.епп арате народу. 

Господо народни посланици, пајшири слојеви 
пародни, наше село, данас кад имамо два потпуна 
n једап пепотпуни медицински факултег, кад 
имамо хил.аде и хил.аде лекара, наш сел.ак наш 
земљорадник, наш занатлија, nam сиромашни чо- 
век тешко долази ло лекарске помоЈш и тешко се 
Kopiicrn теконппама мелпципске пауке. И меди- 
ципа као n спака друга паука, као и спака друга 
научна тековппа и медицинска паука треба да 
служи народу. Прпближнтп лекара народу, то je 
гесло. (Одобравање). 

Господо пародпи послапици, uspaljen je један 
закон D обавезној служби лекара на селу. On je 
упућеи Народној скутпттш, a.in ne зпам да ли he 
и када iie olm na решавање. Ja бнх молио госпо- 
дппа Мипистра да настане да се тај закоп што пре 
пзпесе пред Иародну скупштину na решавање. 

lio томе закону лекар lie бити обавезан да 
служи у селу. Лекар ne треба да се плаши села, 
on нема чега да се плашн, јер сваки човек, сваки 
ралник ма на коме пол.у рада, трсба да се врати 
опамо одакле треба живот да извнре, a то je село. 

Ha том пзвору целокупног народпог живота 
напајаће се многи онпм што у Београду и у дру- 
гпм цеитрима mije могуће, напајаће се свим 
omiM mro je noiiireno, што je честито, што je 
пародно. 

99' 



788 XIII  RliDOVNI SASTANAK — 11  MARTA  1939 

Госиодо иародни посланици, мнслим да сам у 
кратким потсзнма осветлио овде извеоне ироблеме, 
али не све, јер проблема je много, DUH су страшно 
заплетени и замршени. 

Bepyjylin у добру иол>у Краљевске владе, ве- 
рујући у то да he господин Министар социјалне 
иолитике « народног здравља следити путем свога 
претходника, којн je паказао много ооцијалног 
смисла, Kdjn je доказао да je воља« да ради за на- 
родне потребе, верујући да he следити, ja у тој 
нади изјављујем да hy гласати за буџет Министар- 
ства c(!iui,i;i;iiic политике и народног здравл:>а. 
(Одобравање и пл.ескање у центруму и nai десници.) 

Polprctscdnik Alojzij Alilielčič: Reč ima narodni 
poslanik g. dr. Jovan Mijušković. 

Др. Јоваи МиЈушковић: Господо иародни по- 
слапицп, буџет Министарства социјалпе политике 
и пародпог здравл.а какав нам je сада упућеи у 
впсипн од 255 мнлиона дипара, далеко je од тога 
да може задовол>ити модерпу здравствену поли- 
тику паше Отаџбине. Господо, буџет Министарства 
социјалне политнке и иародпог здравља, не саио 
за мене као лекара, већ и за вас као лаичка лица, 
јесте толико нсто важан као mro je буџет Мипи- 
старства војске, Министарства народне одбраие. 
Погрешпо би се могло гледатп, привредном калку- 
лацијом na овај буџет од 255 милиона, јер Мипп- 
старство социјалпс политике и пародпог здравлЈа 
иије једно приврсдпо Мииистарство, једпа при- 
вредна ииституција, као што je рецимо Миннстар- 
ство саобраћаја, Министарство привреде н Миип- 
старство шума и рудника. Али зато једна лепо и 
ааметно вођена здравствена политика даје једно 
непроцењепо благо, јер пепроцењепи резервоар 
пародпог здравља подиже прнвреду до макснму- 
ма и у исто време пам осигурава и на нашим гра- 
ницама здраве бранитеље Отаџбине те и паше куКс. 

Господо народни посланици, овај буџет за 
мепе je апсолутно недовољан. Али опет он има јед- 
ny симпатичну тенденцију, ако погледамо ретро- 
спективпо na 1936/1937 годину, кад je буџет Ми-. 
нистарства социјалне полнтнке и народног здрав- 
Л)а нзпосио једва 200 милиона, од прилпке 199 ми- 
лиона, док овај видимо да je повећан од про- 
шлог за 11 милиона динара. On je збиља за чи- 
тавих 60 милиона динара ман>и него mro смо ималп 
буџет 1931 године, јер je опда буџет Министарства 
социјалне политике и пародпог здравл^а нзпосио 
округло 311 милиона дииара. 

Господо, na несрећу name Отаџбппе и целога 
света, од 1931 године na наовамо, до 1936/37 ro- 
дипе наступило je доба депреспје, која je обухва- 
тила цео свет, na и нашу државу, и то je био раз- 
лог да су пбједини буџети редуцирани, a та зла 
судбипа je погодила и овај тако важан н еминен- 
таи ресор, као што je Мипистарство за социјалпу 
политику n пародпо здравл.е. И то ми je, господо 
народни посланици, жао јер je то једна несрећа 
и трагедија за nac! јер, баш у то доба велнке де- 
пресије n материјалне несташице наш je малп чо- 
век, наш мали грађапин, који претставља 85% na- 
mera становпнттва, трпео много и na исхрапн сво- 
јој, n na (Јјпзимкој борби, n na душевпом малтре- 
ТИрању, велим, бат у TO доба песташпце свп су 
буџети могли да буду редуцирани, алн никако и 
буџет Министарства за ооцијалну политику и na- 
родпо здравље. Ja знам, гооподр, да су данашње 
разне државне дажбине један врло велики n те- 

жак баласт на плећима namera малога човека, којн 
сачнњава 85 до 90% namer становништва. Ja сам, 
господо, далеко од тога, да мн даиас кад се no- 
нова приблнжава ова тешка депресија слична pa- 
un joj, велим, далеко сам од тога да тражим да се 
овај буџет сада повећа за 50, 60 нли 70 милиона ди- 
нара. У нашој националној револуцији од 1912 до 
1918 године iiamn иараттаји су далп свој волнки 
обол и у физичком n у психнчком погледу на ол- 
тар наше Отаџбине. Ja зато мпслим да би повећа- 
ње namera буџета са преко 13 милијарди динара 
било једно тешки бреме које ne треба метпути na 
плећа namera малога човска, јср се бојим да овај 
мали али жилави човек, под таквим теретом, иако 
има велика n жилава плећа, ne попусти. Зато ja, 
господо, чипим једпу сугсстију господнпу Мини- 
сгру социјалне политикс и пародпог здравља, који 
једиа да има месец дана како je дотао na ову 
овако емппептпу и важпу политичку столицу, да 
се приближи једној пдеји, која се састоји у томе 
да се изврши једна дугорочна позајмица и створи 
један фонд за сапитетску обпову наше земље, тако 
да та позајмица теретп n one параттаје који до- 
лазе пза nac, a ми да припремимо терен социјал- 
ном н здравствепом ренесансу. 

ГОСПОДО пародни послаппци, пред пама je бу- 
џет Миппстарства за социјалпу полнтику и ]1арод- 
no здравље, којп je, како веК рекох, веома мален 
за све one задаће које то Мппистарство чекају na 
томе пољу. Треба само помислити na све one ин- 
ституције, које су неопходно потребне за тешку 
борбу противу соцнјалпих и здравствепих зала, 
која су стекла грађанство у namoj држави. Госпо- 
до, узмите, na ирпмер, само број болппца у na- 
moj земљи! Ои je ne само бројно педовољап, aeh 
су one у очајпом стању и у погледу материјалне 
и" стручпе опскрбе. Али поред тога ми имамо једно 
очајно стање и у самој расподели тих болница, 

Број кревета у земл>и износи око 25.000, a 
n raj се број кревета педовол.по рационално нско- 
pnmliyje. Имате болпица оптерећених тако, да кре- 
вет 'ни једног дапа пије слободап, a имате болпнца 
потпупо празних. Зпачн, да са.ма та расподела инје 
изведена no једној плапској политици, тако да она 
претставља једпу врежу, всзапу солидпо, која има 
да рационалпо служи пријему болссника. Ja знам 
узроке тога дезолатпог стагва! Ми смо се, госпо- 
до, уједипнли 1918 годипе и то уједпњсље пзвр- 
шено je пакон израђ&них полптпчких физиономија 
поједпппх покјјајппа. To се сгаље затекло! Али je 
једпа стратпа n жалоспа чињеница, да ми за чи- 
тавих 20 година нисмо израдили једну планску 
болпичку полнтику. Бат у доба просперитета то 
се могло извршити, a, међутим, физиономија на- 
тихболница од ослобо})ења 1918 годипе, до наших 
дана, нрло мало се измепила. Готово се није пншта 
изменила. Ha пример и ono што je ура1)ено у току 
ових година одаје отсуство сваке планске болнич- 
ке политике. Узмимо само податке, који готово као 
бепгалском ватром рел>ефпо осветљавају педо- 
статке једне аланске болничке политике. Дравска 
бановипа, господо, то je у namoj земљи један пе- 
ривој: лепп путеви, лспе вароти, лепа села, обиље 
зеленпла — TO je један турисгпчки крај, najnnre- 
ресантпијп и пајкултурпнјн у матсријалпом и хп- 
гијенском погледу, у нашој лепој Отаџбини. 

У Дравској баповипн имате дапас 4000 кре- 
вета, док у Врбаској баповипп, у namoj Крајнпи, 
у Крајипн Петра  Kapal^opljennlia, нмате једва  447 
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кревета, a од тога GO je подигао У-ред. Дакле у 
ДраискоЈ бановини, најкултурнијој, кмате 4000 кре- 
вета, a у Врбаској бапониин 447 кревета! Да не ми- 
слите да ja оио произвољио говорим, морам вам 
рећи да сам податке one извадио нз ре{|)ерата го- 
слодина Драгише Цветковића, данашњег претсед- 
ника владе, a тадањег Министра социјалне поли- 
тике и народног здравља, у прошлогодишњој де- 
бати. Да идемо даље, да видимо како у том по- 
гледу стоји Зетска баиовина. Зетска бановина, која 
je no броју становништва равна Дравској бано- 
вини, има 937 кревета. Али, н то je тако јадно рас- 
подсл.сио, то je тако једна шаролика слика, да 
готово у Зетској баповнин нема ни једпс болпице, 
ко j a својим квалитетнма одговара захтевима мо- 
дерне медицине, и која може да дела no принци- 
пима како то пропнсује модерна медицннска наука. 
Узмите само болницу na Цетињу. To je једиа ку- 
hepnna поред друма, где праишпа продире кроз 
прозоре и пада no креветима и чаршапима. Л то 
je и једииа болница која бар приближпо одговара 
потреба-ма квази модерне   болнице у Зетској ба- 
новини. 

Да пре1)ем на једну лепу баповину, на Дринску 
бановину. Она броји 700.000 стаиовнпка више него 
Дравска, a Дрипска, нзузсв Сарајева, које има 
државну болницу, има једва 1.300 крсвета за 
1,700.000 становника. A да бисте имали једну јасну 
слику, на десној обали Дрине, у Дрипској бановнпи 
није ни један кревет додат, господо, од ослобо- 
ђења  na до данас! 

Kao што видите и оно болница што имамо на 
расположењу, то je тако иесистематски н нерацио- 
нално! Да не би ко, мислио од другова из Драв- 
ске баповние, мислио да сам љубоморног на тај 
лепи број кревета, наглашавам да je и он мали, 
али желим да оно што имамо, братски поделимо, 
јер не може се у Министарству социјалие политике 
радити  no рецепту мајке или маћехе. 

Kao што сам већ рекао, број кревета у целој 
нашој Отаџбини износи 25.000, a да би удовољили 
захтевима модсриим, који се траже за успешиу 
болпичку политику, na 1000 становника требало 
би да буде пет кревета. To значи, господо, када 
би се хтело да удовол>и најскромнијим потребама 
болничким иаше земље, наша Отаџбина требало 
би да има 75.000 кревета, a ми, као тто видите, 
имамо  свега 25.000. 

Господо. ми смо прошле године чули, у експо- 
зеу г. Драгише Цветковића, тадањег Мипнстра 
социјалпе политике, да je припремио Закон o бол- 
ницама. Свакако, господо, то je потребал Закоп 
и он je бно диктован потребом јсднообразпог во- 
ђеп>а наше болпичке политике и потребои да во- 
димо једпу паметпу и разумну болпичку политику. 

Taj Закон још ни до данас није дошао пред 
Народиу скупштипу, n ако je било обећано npo- 
шле године у истом месецу марту, да he до1ш пред 
Народну скупштину. Taj Закон, господо, има врло 
симпатичних страиа, с којима се ja слажем, јер и 
ja мислим, да je потребпа изград1Ба всликих бол- 
ница no бановинским центрима. као н обласннх 
бановинских болпица, јер re бановинске болнице 
јесу лепе куће, које треба да имају пајмање 250 
кревета, дакле једна санитетска ипституција сасвим 
симпатичпа. Алн у исто време треба пзградитп и 
noMohue болпице, најмање са 100 кревета, no epe- 
зовима, према локалним приликама. Ha шима ja 
правим једну дивергепцију, једиу сецесију од оста- 

ле господе, која су се изјаснила upornu малих бол- 
ница, ja ту убрајам помоћне болнице са 100 кре- 
вета. Te болнице би требале да кмају два одељења: 
хнруршко са акушерством n интерно, са пзолаци- 
јом инфективних болести. 

И, тасподо, те помоћне болнице треба да 
имају еминентно елитне лекаре, мислим, стручне 
мајсторе свога заната, a npn томе и уметпике. Јер, 
медицииа није само наука, nnje то математпка! 
Имате људи који су свршили теологпју na ппсу 
добри душобрижппцп, како то кажу Хрвати, нису 
добри свештеницп имате их којп су свршнлн фи- 
лозофију na нису добри професори, педагози, или 
права, na нису добре судије. Tako исто пмате људе 
који су одлично свршили медецински факултет, 
али ннсу добрп лекари. 

Лекар, господо, треба да буде и уметник, n 
баш у те noMoiiiie болнице које су најближе наро- 
ду и које су у најтешњем коптакту са пародом, 
тамо треба послати лекаре стручпо добро потко- 
вапе, лекаре уметнпке. Onn треба да успеју у свомс 
раду тако, да широке народпе масе виде у болпнцн 
цркву богомољу, да виде своје спасење и свој 
васкрс, n да се сељак својим очпма увери да je 
медицинска наука велика паука, a ne као што je 
била пре хиљаду година. И те помоћне болпице, 
господо, no моме М'ИШЛ>ен>у треба неговатп као 
лепо UBelie у сакспји. У тпм болницама народ he 
видетп како je један хпрург у CTaiby да изврши 
најтеже операције у трбушпој дупљи, да ампутира 
ногу и руку, да учпни обрт детета у материци и 
парод he уметн из тога да оцени вредпост меди- 
цинске наукс и медпципског snaiba, и ;;oiiH до уве- 
рења да су све то стварн које може да уради само 
једап уметпик-лскар, јсдан високо образовап чо- 
век, који не зна шта je одмор ни дању НИ ноћу. 
Због тога ja сматрам да те помоћне болппце треба 
да буду pacejane широм цсле name отапбппе, и 
да буду лако' присгупачпе пајшприм народпим 
слојевима. 

Према томе, господо, ja правпм једку сецесију 
од осталих колега и сматрам да баш те помоћне 
болнице у нашој земљп трсба што вишс неговати; 
јер ка крају крајева TO je ба])ометар медсцински, 
јер lie у те болпице лекар, у пепосредпом додчру 

■са народом, иоказати највеће успехе и пружити 
najnehe користп иароду. 

Али, господо, кад веК говорим o болшцама, 
MopaiM да се дота:кпем « оних рабопгика мбји у 'пим 
болппцама раде a то су болничми лекарп. Једап од 
,мојих колега из опозиције, г. Павле JoBOBnh рекао 
,је да ми, лекарп, ne би смелн да се бавимо полпти- 
ком. Ja ne зпам шта on ту разуме ПОД полптиком. 
За мене je полптика једпа лепа ди чесгпта работа. 
Ja смаграм да и onaj свештсник кад врши под све- 
том одеждом службу божју, n кад сече славоки ко- 
лач, ne чики другп посао, nero се бави полипком. 
И ми лекарн којп сс бавимо на тврену и гледамо 
муке и 'невол.е нашега карода, ми смо му пајблп- 
жи, a ппрочиго смо му пајближп кад je болестан. 
Човек здрав je обесап: on he узјахатп и најбешњег 
хата, a кад je болестап — on je кукавпца. — Био 
обичан сел>ак, био i.imi, ono професор уппвсрзптс- 
та, био атлета, on je сптап пред нама лекарима. 
Mn дакле лекари позпајемо душу нашега парода и 
кад je здрав n кад je болестап, и природно je шпо 
се и ми бринемо и o иародиим пословима, и бави- 
мо полптиком. A да nac народ волп најјачи je до- 
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каз и то, шго процетуално од шпелектуалаца има 
највише баш иас лекара у Скупштини. 

A тај лскарски сталеж, господо, да видите у 
каквом je иоложају у нашој држаии no Чиновнич- 
ком закону. Један млад човек пет година после ма- 
туре мора да провсде na Меднцинском ([Јакултету 
п јсдва ако га заврши после шест година, јер има 
да савлада велик« матернјал, a он je обавезан по- 
сле тога да издржи још меднцински болпнчки 
стаж од јодпе родине дана бесплатно, то je седам 
година. AKO xohe да се посветн стручној медицини, 
спсцијализацнји, мора да проведе још две илн че- 
тири подкне, према грани којој се nocBeliyje, тако 
да пуиих 11 годииа после матуре, и после полонсе- 
них испита, може да добије специјалност. И зами- 
слите, господо, каква се неправда врши према TO- 
Me сталежу ■— нзвииите што за неколико тренутака 
говорпм као еспафлија, али ja сам у пензији као 
хирург и не може ми се пребацити да говорим не- 
што из каквих личних обзира — дакле ти лекари 
који дају све од себе, na чак п своју породицу, и 
који нису као други чиновпнци слободни после 
два сата да се одморе у својој кући, да се разоноде 
са својом породицом и својом децом, да окрепе 
своју душу, и који ne знају ни шта je празник, ни 
шта je Ускрс и Божић, којн немају nn уредиога cna, 
јер морају често пута ноћу да иду у болницу, — 
тај човек пптелектуалац чијн су и<ивцп ншибаии 
свакодневиом олујом живота, који свакодневно 
гледа смрт и жалост пред очима, који je срећан ако 
се макар у једном трепутку може насмејати, тај ле- 
кар нема могућностл да иде барабар у државној 
служби са другим интелектуалцима који су сврши- 
лп правнички или филозофски факултет! И ja ми- 
слим да се та неправда у закопу мора поправитн. 

Ja иислим у том Закону o болницама то се 
мора корегирати. У тај  пројект треба унети, да 
лскар може да дође до 111-2 n 1II-1. Може бити да 
he иеко приговорити, да лекари имају своју при- 
ватну праксу. A, гооподо, ja бих вас молио да ви- 
дите каква je данас приватна пракса. Данас je се- 
л.ак у кризи. On je толпко јадап и бедан да сс врло 
тешко решава да оде до лекара. To je исто n ca ма- 
лим заЕиплијом, то je исто и са средњим нашпм 
сталежом. Па онда радпнци и приватнп паметто- 
ници су осигурани no разним уредима, тако да за 
приватну праксу остаје оних 5% високих слојева. 
Јадан je прпход приватце праксе! Лекар под старе 
дапс ке можс се ослонити да од приватпе праксе 
осигура себс и своју породицу. Па према томс Ja 
бих замолпо господп.па Мтшстра социјалпе полп- 
тике n пародпог здравл»а1 г. Рајаковпћа, којн je 
журналиста, који je у додиру са свакодпсвним жи- 
вотом, и кпјп познајс социјалме ствари, да пастојп 
да лекари добију иста права у погледу папредова- 
n.a, као mro имају И друге факултетлије no Чинов- 
инчком закону. 

ј^осподо, поред тнх болница са општим карак- 
тером, пама требају и болнице за первне n душевне 
болести. Te болнице морају да имају сасвпм друк- 
чији изглед, сасвим другу физиономију и другу 
душу, иего најбол>е болнице. Te болпице треба да 
имају парковс. Ту трсба да има доста зеленила. Ту 
треба да има доста сунца, ту треба позориште, му- 
зика. Треба да постоје специјалне библиотеке. Ту je 
Мирабо направно прекретницу. Мирабо je у рсволу- 
цији дсвсдесет треће годипе успео да скнпе ланце 
TiiM  дутеипим болесппцима,  које je свст сматрао 

као нечастиве n сххтоне. Он je својом чувеном 
брошуром смипуо ланце, праве гвоздене ланце, 
душеио оболелим лицима, no париским болница- 
ма. И данас ni се болеспнци лече путем сугестије, 
музике, те за Њих морају бити зидапе спсцпјалне 
куће. 

Данас, господо, ви знате за још једну опасму 
болесг, a то je рак! Mn дапас имамо једно једпно 
радиолошко оделЈвње, и једног доброг лекара, 
стручњака, али го je мало! To je једпа микроскоп- 
ска, иевпдл.пиа ипституција! Ми морамо да ство- 
римо великп инстшут са радиумом, да може да 
прими планску и вфикашу бороу против ове стра- 
шне болестн. Ту je душа олихрирана и пропала. Ту 

■će организам грпзе. И само таква једпа велнка цен- 
тралпа институција може да прими борбу против 
ове пемапп, и да служи .изучавању проблема рака 
у колаборацијп са сличпим пптернациопалпим ии- 
ституцијама. 

A no томе пројекту o болницама предвиђа сс 
no једно радиолошко оделЈење уз сваку болницу 
средишну или обласну. Немојмо тај озбил.ан рад 
распарчаватн! Иека се зпа да лостоји једпа цен- 
тралпа Ky{ia, ca свима модерпим средстпима, у 
борби против рака! Ja зпам да je то песма буду- 
IIHOCTH, да нема лвојбе, и зато ja ne мислим да 
he се то извршити идуће године, али желим да се 
изради у Министарству социјалне политике један 
план. Mene ne иитересује ко je министар у томе 
ресору, али ja се жалим na јсдну чињаницу, ла се 
од ослобо1)еи.а 1918 до данас у том ресору нз- 
менило око 40 министара! Индиферептно ми je ко 
^е министар; јер когод yi)e, on he одатле отићи, 
али, моја je жел.а, да се у томе Мипистарству води 
здрава паметна саннтетска полнтика, a ко he ту 
политику водити, за мене пије интересантно. За 
нас je само иптересантпо да се зна план и смер- 
нице. Исто тако у Министарству просвете могу се 
мењати министри просвете, али je за нас важно да 
се води једна таква просветна политика, која 
отвара очи пашем народу. Зато сам и рекао, да 
бих ja пледнрао. да се установи један резервни са- 
нитетски фопд. Наћи he се извори, — оставићемо 
ту колаборацпју Минпстру соцпјалне и полнтике и 
Мииистру финансија. Млп да се закључн једпа по- 
зајмица, за плапско спстсматско ЛОДИЗање бол- 
ница. A тај резервпп сапитетски фонд нека по- 
служи као гаранција, да he држава на време испла- 
hHBaTH   годипш.п   ануитет   колико   буде    износио. 

Господо, ja имам да се задржнм сада на једној 
другој чињеници. Ту, недавно, у пашем кругу бол- 
ница постојала je једна симбиоза, једна лепа веза 
нзмеђу Мипистарства просвете n Мппнстарства со- 
цијалпе политике и пародпог здравља. Ta веза 
ггрекинута je једппм хируршким оштрнм пожем 
тако, да су болнице раздвојене и придружене Ми- 
нистарству социјалне политике и пародног здрав- 
Л:>а a клииике повучене Министарству просвете. 
Лепа je то ствар. Huje крпво Мпппстарство народ- 
nor здравља што Мнпистарство просвете за низ 
годпна пијс успело у подизаљу клиника свима сво- 
јим професорима, алп je чињеница да Министар- 
ство просвсте нема својих клиника. Mn имамо у 
једнрј зградн набијене четири клинике, a na дру- 
roj страни десила се једна ствар, коју ja као лекар 
никако ne могу да разумем, ja мислим да he се ту 
сложити   цело   Министарство   социјалне   политике 
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и народног здравља, a то je у овоме, да се на дру- 
гој страни стварају неки разнн егзотнчни отсеци. 
Ми смо тамо лобили шефа отсека, рецимо, за сте- 
рилитет, другим рсчима само да испитује je ли 
нека жена стерилна или ннје. Постоји други отсек 
са нервном хирургијом и трећи отсек за материн- 
ство. 

Стпара се отсек за стерилитет са одрсђеиим 
бројем кренста a одакле јсдна жена зна да при- 
пада отзом отсеку? Одакле један нерпио болестан 
човек зпа да прнпада хируршком UCJIBHOM отсеку, 
одакле зна једна жена да треба да се обрати от- 
секу материнства? И шта се сада дешава? Ова наша 
лепа београдска централна болница која je била и 
онако мала да прими толике болссиикс, те сс многи, 
болесници враћају, јер нема довол.но крсвста, сада 
je још у горсм положају. Зашто? Професори уни- 
верзитета на клнникама не примају вито људе 
na лечење. Клинике не пркмају, јер тс клинике 
служе само за ишитивање н за практнчан рад сту- 
дената. Према томс на клиникама често зврје пра- 
зни мревети. Ha клиннкама je тако 'Пропало око 
200 кревета за болеснике. Тако исто и болнички 
кпевети, са тим болвичким отссцима, стоје празии, 
јер нема болесника са тим специјалним обол.е- 
ti.iiMa, и тш тај начи«, том реформом, редуциран je 
и онако мали број болничкнх кревста, који je једва 
\-лпвол:.авао потребама болссника. Ево шта се ура- 
дило са тим хируршким ножем, прско те симбнозе. 
Она je требала 'и морала доћи временом, али није 
се требало овако нагло радити, на уштрб самих 
болесника, ради којих постоје и клинике и оде- 
л.ења. 

Preiscdnik Milan Simonović: Ja bili molio gospo- 
dina govornika da požuri sa svojim izlaganjem, pošto 
mu  je   vreme već isteklo. 

Др. Јован Мијушковић (иаставл>а):   Ако   није 
■итсресаитно, ja могу да прекинем своја излагања... 

Pretscdnik Milan Simonović: Nije reč o tome, 
neero da ima veliki broj govornika koji takode imaju 
pravo   da govore. 

Др. Лован Мијушковић (наставља): У прошло- 
годишњем скспозеу господина Митшстра ооцијалне 
политике и наррдног здравл.а даје се један компли- 
мент, једна џентлменска хвала прсвентивној меди- 
цини у Министарству социјалне политикс и народ- 
пог здравља, док се куративна мало критикује итд. 
Господо, сада да видимо како je нзгледала та наша 
превентивна хнгијенска служба, која се толико 
хвали, a која иначе има чптав џак статистичких 
података. Статистички податци су врло интересам- 
тни, онн су путоказ, светил.а лађама на мору. Да 
видимо шта су урадили хигијснски инстигути no 
разним бановинама, како су они ту плански ра- 
лили. Ha пример, 1936 годиие v Савској бановипн 
полигнуто je 305 санитарних објската и то je стало 
3.710.000 динара, у Дринској бапопипи, еквивален- 
тној no броју становништва Савској, направЛ)ена 
су 3 бунара и то стаје једва 200.000 дшара, a Зет- 
ска оашжииа, господо, која знате да je безводан 
крај, где куће одговарају афричком схватан.у, где 
je исхраиа бедна, где маларнја. како кажу, и зспа 
хвата у иским крајспима, тај бсдни крај, Koin je 
читава столећа губио бранећи националну слободу, 
v тој Зетској баиоппии у 1П36 годипи Хтијснскп 
кнститут je подигао свега један бунар, који стаје 

тачно 264.000 динара. Године 1927 у Савској бапо- 
вини подигнута су 22!) оојската i: TO стаје 1,378.000 
динара, у Дринској бановинв ■} објекта за 540.000 
лппара, али je зато у Приморској бановиии подиг- 
нуто 17 окјеката за 1,452.000 динара, a у Зетској 
бановини, нити једа« објект, нити један динар!! 
Дакле, оваква je, господо, као mro видите, план- 
ска саиитетска полнтика те хипијенске службе г. 
Цветковнка прошле године, која je добила толико 
лепих комплимената. 

Сада да видимо, како изгледа географска pa- 
сподела тих општих амбуланти и здравствених 
станица. Јер, то су one које будним OKOM, стати- 
стичкв, прате поједина локална, ендемична, епи- 
демична и спорадична обол>ен>а. Ha пример Савска 
бановина има 24 таква објекта, станице, Примор- 
ска 26. a Дринска баповина са 1,700.00 становника 
свега 7. 

Господо, мп смо дал.с у томе извештају ви- 
дели да je унашој земљи до недавно било од 
маларије оболело тачно милиоп лица, али радом 
на терену те хнгијенске службе тај се број свео 
на нола милиона. Kao mro видите, колосално леп 
успех! Алп, полагамо. Ja вас лепо молим, потсе- 
тите сс иа прошлу гбдину. Ja мислпм да никада од 
нашег ослобођења na до данас mije било страхо-. 
витије епидемије маларије него прошле године. 
Чак у Дравској бановини je било маларије! Отиди- 
те, господо, у Окружни уред, у Братинску благајну, 
у Меркур, у Трговачки фонд, узмите материјалне 
књиге, na hete видети да су ове године они раз- 
делили 32% хранарине оболелим лицима од мала- 
рије. Kao што видите; ето шта значе ти податци 
који се дају од стране Хигијенских завода и ти 
комплименти који су на ту адресу пали, 

Pretscdnik Milan Simonović: Ja molim gospo- 
dina govornika da završi, jer ima još dvadeset 
narodnih  poslanika koji žele da  govore. 

Др. Лован Мијушковић (настапл.а): Гошодине 
Претседниче, ja до сада нисам говорио ни један- 
пут у буџетској дебати, na сматрам да бих могао 

.сада да говорим мало дуже. 
Сала да видите како изгледа палијативна 

борба na терену противу маларнје. Министарство 
социјалне политике и народног здравља није во- 
дило једну радикалну борбу против маларије. Ту 
подразумевам санацију терена, исушивање бара 
итд. To je далеко тешка работа. Ту треба колабо- 
рација многих других фактора. Све то добро ра- 
зумем. Али да видпмо како се до сада радило na 
терену. Како се радило са гом несрећном кинини- 
зацијом, тим тровањем народа. У Приморској ба- 
новини, где има свакако доста маларије, потро- 
шено je 1937 године 664 килограма кинина, у Вар- 
дарској бановини, — na ваљда знате да je ona сва 
иаларична, — једва 120 килограма кипина, a у 
бедној Зетској бановини 26, у Врбаској бановини 
свега 5, док, господо, у Дринској бановими се 
nnje noTponnio ни један грам кинина. Onu у Хиги- 
јенском заводу ваљда сматрају да у Дринској ба- 
повипи иема маларије! Господо, пређимо на Мачву 
само, ону лепу и питому Мачву која има 80.000 
становника и у којој се 70.000 хектара испод Цера 
добрпм делом налази под водом. Ту има комараца 
у ројевима. To je исто у Посавини и у мојој 
Тамнави, где маларија има чак тропичне облике. 
Hira тек да кажем за Црну Гору, то јест Приморје, 
које треба да буде најлепша туристичка атракцнја. 
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To Јужно приморје има ene лепотс нашег бисер 
'Јадрана, наше Зетсцо приморје, где су престоло- 
иаеледипци, дофени Немањића долазили да се од- 
море, где прстоји народна прича, да je цар Душан 
долазио у Зету да сс одмори, коме еу грађани 
поднели једнога дана младо јагње, киту цвећа, 
сиои пшенице и груду снега. 

Њему су грађани поднели једпу киту цвсћа, 
једну груду сиега и једап сиоп пшенице да би тиме 
казали, како omi у томе крају na Зетском Примор- 
ју једнога истога дана имају четири годишња вре- 
меиа. У Зетском приморју маларија н зсца хвата, 
a да ne говоримо o Подгорици, o Скадарском je- 
зсру и o Црмниц«! У roj Зетској бановини-у 1937 
години дао je Централни хигијенски завод свега 
26 кг кинина. Ето како изгледа борба na терепу 
наших хигијепских установа, чији лични издатци 
no буџету изпосе 46 милиона динара, доклс цсло- 
купно куративно лекарстио добија свсга 32 ми- 
лиона динара. 

Имамо податке Лекарске коморе Врбаске ба- 
новиис од 1935 годиие, где стоји да у Прбаској 
бановини има свега 29 срезова и да je од тих 29 
срезона свега v П срезова извршена вакцинација 
противу богиња. To je барбаризам, тога пема ни 
у Централној Африци. Иако постоји Закон o оба- 
везном пелцовању деце, има срезова где за no- 
следње три године није извршена вакцинација про- 
TiiB богиња ради недостатка кредита. 

У Врбаској иаповиии и.ма 15.000 шфилистича- 
pa. По модерном схватању, за шихово лечеи.е Хи- 

У Врбаској бановини има 15.000 сифилнсти- 
чара. По модерном схватању, за њихово лсчсље 
Хигијенски завод, односно Миннстарство соци- 
јалне полнтикс требало би да потропш два и no 
милиона динара. A знате ли шта су они дали? 
Дали су свега 72.000 динара. A сад да вндите како 
изгледа борба на терену, у цнгло две институције 
у Врбаској бановнни, за сузбијање кожних и вене- 
ричних болести. Знате ли шта су урадиле те две 
институције? У 1937 години one су прсгледале no 
Васерману први пут 180 случајева, a лруги пут 380. 
ETO, господо, како изгледају цпфре, којс се палазе. 
отштампане у рсферату господппа Цветковића из 
1938 године. A сада jom једна ствар na да завр- 
шим, noiiiTO господин Претссдник не воли да ме 
чује. 

Pretseđnik Milan Simonović: Gos|)odiiie posla- 
nice, ja to odbijam. Ja Vas slnšam i ja bili voleo da 
Vas slušam i dva sata, ali pošto ima veliki broj go- 
vornika, moram da Vam skrenem pažnju na Po- 
slovnik 

Др. Јован Мијушковић (паставља): \ сад да 
видимо како cTojiiMo ca епидемичним болестнма. 
Једна таква болсст je пегавац и рекуренс, којп се 
преносе преко вашију и стеница. Ако KOIICMO да 
се борпмо npoTiin епидемичппх и социјалпих бо- 
лестп зпачп треба да предузпмамо дезипфекције 
n дезпнсекцијс. To су главпа средства за борбу! 
Како пзгледа та борба, ево пска кажу цифре из 
рефсрата тадатњег ЛДттстра СОЦИЈалне политикс 
и пародпог здрапл.а господипа Цветкоппћа. У Rp- 
баској бановини пзвршепо je дезипсекцпја и де- 
зиифекцпја свсга 820, a у roj бановшш пма 1 ми- 
лиои и 100.000 становника. У Зетској бановипи из- 
вршено je хиљду таквих радњи, a у Морапској 
uaiiommn извршоно je свега 35, a то je баповипа 
ранијег Mninicrpa социјалпс  политпке господппа 

Цветковпћа. Ta цпфра изгледа отприлике тако, као 
да je стапдард хигпјепског живота у тој бановпнп, 
моравској, бол>и него у Лопдону. Ове цифре, које 
су врло карактерпстичне, изнео сам да бих пока- 
зао како верпо изгледају ти подаци na оспову 
којих се допосе закл>учцн. One речито говоре 
зашто nama политика na здравственом пољу није 
систематска n nuje плапска. 

Постоји једна страшна болест, која je остала 
из срсдњег века, a која се зове лепра илн губа. 
Ona постоји у Дрппској, Врбаској, Зетској и Вар- 
дарској баповнпп. И, na жалост, после двадесет 
година од нашега ослобођсња и name националне 
револуције, мн нисмо успели да створпмо' дом у 
који би били смсштени болесници ове врсте. 11 na 
нашу општу срамоту у нашу земл>у још и данас 
долазе странцп — Норвежапи, Швеђани, Немци n 
Французи — да студнрају ову болест. У сарајев- 
ској болнпци постоји једпа барака која нема 
ограде и која има задатак да прима такве боле- 
снике. Onn често побегну из те бараке, a из Сара- 
јева беже na разне начине, пењући сс, често пута, 
у томе и na кровове вагопа брзога воза. И nehv и 
ne желим да даље настављам. (Пл>ескање у цен- 
труму и na десницп). 

Pretseđnik Milan Simonović: Pre nego što dam 
reč narednom govorniku, izvolite čuti izveštaj Finan- 
siskog odbora. 

Sekretar Milan Badžak fsaopštava): Finansiski 
odbor podnosi Narodnoj skupštini na rešenje nakna- 
dni izveštaj — X broj 304 od 11 marta 1939 godine 
— o izmenama i dopunama u računskom delu bud- 
žeta državnih rashoda i prihoda i u predlogu Finan- 
siskog zakona za 1939/40 godinu. (Vidi izveštaj u 
prilogu, na strani 870). 

Pretseđnik Milan Simonović: Pročitani izveštaj 
umnožiće se i razdeliti gospodi narodnim posla- 
nicima. 

Reč ima narodni poslanik g. Rudolf Smersn. 

Rudolf Smersu: Gospodo narodni poslanici, u 
ovu visoku Skupštinu došao sam kao zastupnik rad- 
nika i nameštenika i kao takav izneću neke primedbe 
na budžet gospodina Ministra socijalne politike i 
narodnog zdravlja i na njegov ekspoze. 1 to nekoliko 
primedaba, koje se odnose na socijalnu politiku. 
Probleme narodnog zdravlja obradiće druge moje 
kolege. 

Naša država je agrarna, te je poljoprivredni sta- 
lež u našoj državi najbrojniji stalež. Posle njega 
dolazi kao najbrojniji stalež, radnički stalež, koji je 
svakim danom sve važniji. Zbog toga je našoj državi 
potrebna mudra socijalna politika, koja će biti ц 
stanju da zadovolji radničke mase, koja će stvoriti 
pravilne odnose između rada i kapitala, koja će osi- 
gurati našoj državi socijalni mir i dati svim građa- 
nima socijalnu ravnopravnost, koja u praktičnom 
životu ima često puta veći značaj nego politička 
ravnopravnost. 

Savremena socijalna politika ima za cilj: pomoć 
onim slojevima, kojima je pomoć potrebna kako bi 
ih sačuvala od kaprisa i nasilja kapitalizma. Takvom 
socijalnom politikom postićićemo da različita revo- 
lucionarna gesla neće naići na pogodno tle kod 
našega radništva. Lojalnom socijalnom politikom naj- 
lakše ćemo sprečiti svaki rad komunizma, koji nalazi 
odziva samo tamo gdc su opšte socijalne i privredne 
prilike loše i  nepravedne. 
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U našoj državi nalazimo dva doba socijalnu - 
političkog  rada. 

prvo doba bilo je odmah posle Svetskog rata. 
Novo doba za razvoj našeg socijalnog zakono- 

davstva počelo je za vreme ministrovanja sadanjeg 
Pretsednika vlade gospodina Dragiše Cvetkovića. 
Moram podvući, da se za to vreme rešilo mnogo tak- 
vih pitanja i/, područja socijalne politike, kakva nisu 
rešile ni mnoge istočno - evropske države. Ilivši 
Ministar socijalne politike i sadanji Pretsednik Vlade 
gospodin Dragiša Cvetković, uvrstio je našu državu 

»jim ustrajnim i neustrašivim radom medu najmo- 
dernije evropske države. Ova aktivnost nije se pri- 
metila i nije bila pozdravljena samo kod nas, nego 
su je primetili i u inostranstvu, naročito kod Među- 
narodnog ureda rada. Žetim samo da i naslednik 
gospodina Ministra Cvetkovića, sadanji resorni mini- 
star, gospodin Rajaković, taj rad isto tako neustra- 
šivo'  i   -s:i istOTit voljom produži. 

Za vreme poslednjih godina nismo dobili samo 
nove i potpunije socijalno-političke zakone, već, što 
još više treba podvući, u tim zakonima je i nov duh 
i   znaci   novoga vremena 

Do/volite mi, gospodo narodni poslanici, da 
bacim sada letimičan pogled na različite socijalno- 
političke probleme i kod toga ustanovim, šta je već 
učinjeno i šta je potrebno još učiniti. 

Protiv radničkog osiguranja širi se jako oštra 
kritika. Takvoj kritici ispostavljeno je osiguranje po 
celome svetu. Prebacuje se, da se u socijalno - os 
ravajućim ustanovama nehumano postupa sa bolesni- 
cima, da se daju bolesnicima rdavi lekovi, da se troše 
preveliki iznosi za upravne troškove, itd. Do juče, ja 
sam bio aktivni činovnik radničkog osiguranja i 
mogu kazati da ne odgovara istini ogromna većina 
tih vesti, koje svakoga dana čujemo na ulicama i 
čitamo, po koji put, i u novinama. Radničke osigura- 
vajuće institucije nude pak samo to, što prema za- 
konskim odredba mogu nuditi. Upravni troškovi na- 
gih  radničkih osiguravajućih institucija nisu ništa veći 
   u   mnogim slučajevima čak su i manji -     u pore- 
(ienji! sa upravnim troškovima u osiguravajućim 
institucijama u inostranstvu. Ne sme se zaboraviti i 
na veliki broj korisnika, protiv kojih osiguranje 
vodi   tešku borbu. 

Nacrt Finansijskog zakona donosi nekolika ovla- 
šćenja i neke odredbe u pogledu socijalnog osigu- 
ranja. Navodim ovde § "1 tačku 1 predloga Finan- 
siskog zakona za 1939/40 godinu, kojom se ukida 
subvencija po §-u 136 Zakona o osiguranju radnika. 

To je stara praksa u našoj državi, kojoj treba da 
56 već jednom stane na put. Danas Središnji ured za 
osiguranje radnika vrsi mnogo takvih poslova, za 
čije bi delimično pokriće trebala da služi ova sub- 
vencija. 

Skrećem pažnju i na to, da se ukida smanjenje 
pomoći prilikom porođaja. Interesi države traže da 
se odredbe u pogledu davanja pomoći prilikom poro- 
đaja dopune i poboljšaju, a ne obrnuto, da se sma- 
njuju, pa čak i ukidaju. Dalje, potrebno bi bilo omo- 
gućiti lečenje u lečilištima za tuberkulozne i člano- 
vima porodice osiguranika. Trebalo bi poboljšati 
odredbe osiguranja za iznemoglost, starost i smrt u 
pogledu vfsine granice starosti, koja treba da se snizi 
Od 70 do 60 godina pa i u pogledu udovičkih renti, 
i to tako da se udovicama bez. ikakvih sredstava i 
nesposobnima za rad u slučaju smrti osiguranika 
osigura doživotna udovička renta. 

Penziono osiguranje nameštenika bilo je 29 no- 
vembra 1937 godine prošireno na ćelu državu. Za ovo 
proširenje još i danas svi su namešteniei u našoj 
državi iskreno zahvali l'retsedniku Vlade gospo- 
dinu Dragiši CvetkoVicu, koji je preko svih smetnji, 
koje su stajale na putu proširenju toga osigu- 
ranja, ipak to osiguranje sproveo. Pokazalo se za 
vreme poslednjih godina da je u penzionom osigu- 
ranju nameštenika potrebno nekoliko izmena i neko- 
liko takvih izmena ima još u pogledu Finansiskog 
Zakona. Na neke, pak, hoću naročito da skrenem paž- 
nju gospodinu Ministru socijalne politike. Uredbom 
0 osnivanju naročitih rezervi i rezervnih fondova kod 
osiguravajućih preduzeća, ureda socijalnih osigu- 
ranja itd., određeno je, da se mora д% raspoložive 
gotovine glavničkog pokrića, premijskih rezervi, si- 
gurnosnih rezervi iz svih ostalih fondova ulagati u 
unutrašnje i od države garanlovaue liartije od vred- 
nosti. Ova odredba može biti sudbonosna za nor- 
malni razvoj naših penzionih zavoda. Neophodno je 
potrebno tla se procenat za ulaganje u državne liar- 
tije snizi barem  na 30%. 

Uredba o novinarima predviđa naročito samo- 
stalno osiguranje novinara za slučaj starosti. To osi- 
guranje je bas danas izvedeno Uredbom o penzionom 
osiguranju novinara. 

Nezaposleni radnici u našoj državi dobijaju pot- 
pore na osnovu Uredbe o pomaganju nezaposlenih 
radnika, koja je stupila na snagu 1 jula 1У38 godine. 
Po toj Uredbi potpore za nezaposlene radnike oselno 
su se poboljšale. Naročito je to dobro za industriske i 
zanatske radnike koji izgube zaposlenje. Ni ovom 
Uredbom sezonski radnici nisu dovoljno zbrinuti. U 
lome pogledu potrebno je u najskorije vreme izme- 
niti tu Uredbu. Molim gospodina Ministra socijalne 
politike da primi predloženo ovlašćenje o izmeni 
Uredbe o pomaganju nezaposlenih radnika u pogledu 
pomaganja   sezonskih  radnika. 

Sve moderne države posvećuju svome radničkom 
podmlatku najveću brigu. Tako nalazimo kod sused- 
nih država da šegrti imaju obavezna odstustva, da ih 
šalju u ferijalne kolonije, da ih više puta lekarski 
pregledaju, da su za njih ustanovljeni naročiti biroi 
za rad, da imaju dobro razvijeno zanatsko produžno 
školovanje, itd. Kod nas svega loga nema, odnosno 
koliko ga ima, oslanja se na privatnu inicijativu idzdr- 
ž.ava privatnim sredstvima. Privatna inicijativa, na 
primer, stvorila je u Sloveniji nekoliko lepih domova 
za šegrte. U Sloveniji se orgauizuju ferijalne kolo- 
nije za šegrte. Svakako, sve ovo je jako skromno i 
omogućeno samo nekolicini šegrta. Hiljade i hiljade 
šegrta  ne   mogu  uživati  ove  ugodnosti. 

Naša država važila je dugo vremena za jednu od 
onih evropskih država, gde su radničke plate do duše 
ne najmanje, ali ipak dosta male. 1 u lome pogledu 
gospodin Ministar socijalne politike i sadašnji Pret- 
sednik Vaade, gospodin Dragiša Cvetković učinio je 
neustrašive korake napred. U proleće 1937 godine 
izdao je, naime, veoma važnu Uredbu o minimalnim 
nadnicama, kolektivnim ugovorima, izravnjavanju i 
arbitraži. Takvom uredbom država je jako ušla u naš 
privredni život, slomivši do sada vladajuća načela pri- 
vrednog liberalizma,, da se država ne sme mešati u 
odnose između rada i kapitala. 

Danas, posle dve godine otkako je ova Uredba 
stupila na snagu, možemo kazati da je imala velike 
i lepe uspehe i da je bila kritika protiv ove Uredbe 
u ogromnoj meri bez osnova i samo plod dema- 
gogije. 
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Radničke plate u našoj državi su neprestano opa- 
dale sve do kraja 1&36 godine. Tek u poslednjoj 
godini, posle uvođenja Uredbe u minimalnim nadni- 
cama,  radničke  plate  počele su se povećavati. 

Dužnost mi je da gospodinu Ministru socijalne 
politike skrenem pažnju na jedini mnogo važnu činje- 
nicu, da bi ta Uredba mogla imali još mnogo veći 
el'ekat, ako bi se svuda i uvek striktno izvodila. 
Mnogo ima primera, da radnici ne primaju mini- 
malne plate. To sigurno nije pravilna i moralo bi 
se preduzeti potrebno da se takvo izigravanje zakon- 
skih  odredaba  spreči 

Kakve sankcije dolaze ovde u obzir? Pre svega, 
ovde je potrebna strožija kontrola plata od strane 
Inspekcije rada. U tome smislu potrebno je da se 
Inspekciji rada odrede strožiji propisi, da joj se dade 
više personala i više kredita. Delimičnu kontrolu nad 
zakonskim nadnicama moglo bi vršiti i socijalno osi- 
guranje. 

Skrećem pažnju gospodinu Ministru socijalne 
politike da bi se morale odredbe Uredbe o mini- 
malnim nadnicama primenjivati i kod javnih radova 
i kod svih radova koje vrši država. 

Poljoprivredno radništvo isto tako je potrebno 
zaštititi i osigurali kao andustrisko i zanatsko rad- 
ništvo. 1 za poljoprivredne radnike morale bi važiti 
odredbe o minimalnim nadnicama i morali bi biti 
osigurani za sve vrste osiguranja. To pitanje nije 
lako, obzirom na naročitu prirodu poljoprivrednog 
posla, jer je to sezonski rad. Napominjem, da je 
osiguranje poljoprivrednog radništva u nekim evrop- 
skim državama lepo izvedeno. Znamrt, da se bivši 
Ministar socijalne politike i sadanji Pretsednik Vlade 
g. Dragiša Cvetković, ozbiljno zabavio tim proble- 
mom i želimo, da bi sadanji gospodin Ministar taj 
problem konačno resio 

Većina evropskih država uvela je za svoje radni- 
štvo, naročito za maloletno radništvo, obavezno 
plaćeno otsustvo. Mislim, da ne postoji niko, koji 
ne bi priznao, da je radnicima potrebno svakogodi- 
šnje otsustvo. Poznatonti je da je bio gospodinu 
Ministru socijalne politike predložen pretilog za ovla- 
ščenje u pogledu radničkih plaćenih otsustva. Gospo- 
dina   Ministra  molim  da  taj  predlog  primi. 

Zubotehničari već'se osam godina bore za to, 
da im se isprave nepravde učinjene Zakonom o zub- 
nim lekarima i tehničarima iz 1930 godine. U prošlo- 
godišnjem Finansiskom zakonu bdio je ovlašćenje, 
prema kome bi gospodin Ministar socijalne politike 
mogao specijalnom uredbom urediti to pitanje. 
Uredba je navodno već spremljena, i sadanji Pret- 
sednik Vlade g. Dragiša Cvetković ponovo je obećao 
zastupnicima zubnih tehničara, da će se to pitanje 
rešiti n najkraćem vremenu, jer se to pitanje vero- 
vatno u ovoj budžetskoj godini neće resiti. Zato 
molim, da se to ovlašćenje ponovo unese u Finan- 

"siski zakon i da se to pitanje na neki način, koji 
će zadovoljiti pravdu, barem u idućoj budžetskoj 
godini  reši. 

Domaću radnu snagu bilo bi moguće zaštititi na 
taj način, da sprečimo, odnosno ograničimo zapo- 
sljenje inostrancima na našoj teritoriji. Poznato je, 
da su kod nas strana preduzeća na svima boljim 
mestima zapošljavala strance, sa motivacijom, da 
au im isti, kao stručnjaci, neophodno potrebni, i 
da kvalifikovanih radnika i nameštenika kod nas 
nije moguće dobiti. To je išlo već tako daleko, 
da su naši domaći inženjeri i majstori bili bez posla 
uprkos napretka u industriji. Zakonodavstvo u tome 

pogledu nije bilo loše, ali, žali bože, nije se izvo- 
dilo! Za vreme poslednje tri godine možemo 
beležiti i na tome polju veliki napredak. Svuda 
se može čuti, da je strogo zaštićena domaća 
radna snaga. Naša želja je, da se u tome pravcu 
radi napred i da se, doklegod imamo naših ne- 
zaposlenih radnika i nameštenika, ne dozvoli stran- 
cima, da jedu hleb našim ljudima! Gdegod su naši 
ljudi zamenili tako imenovane strane »stručnjake«, 
svuda se pokazalo, da SU naši ljudi bili isto tako, ako 
ne  i  više, sposobni  za  ma  koji posao. 

Napred sam pomenuo nekoliko važnih radničkih 
i namešteničkih pitanja, koja su delimično već rešena 
i treba da budu samo još ispunjena. Delimično, 
pak, još nisu rešena. Taj moj referat nije opširan, 
jer ima još mnogo pitanja koja nisam ni pomenuo. 

Resor gospodina Ministra socijalne politike i 
narodnog zdravlja bez sumnje je jedan od najvaž- 
nijih resora. Taj resor rešava velike probleme. U 
rukama toga resora leži socijalni mir i zadovoljstvo 
građana. 1 ako pogledamo brojeve u proračunu, 
moramo kazati da su ti brojevi veoma skromni i, 
često puta, preskromni da bi.se omogućilo uspešnije 
rešenje svih problema. Ipak, ako smo objektivni, 
mm,mio priznati da u poslednjim godinama vidimo 
neprestano na tome polju napredak i bolju volju. 
I, baš iz toga razloga, glasaćemo za predloženi 
budžet.   (Pljeskanje u centrumu i  na desnici). 

Pretsednik   Milan   Simonović:   Ima   reč   narodni 
poslanik  g.  dr.  Vladimir  Kostić. 

Др. Владпмпр Костић: Господо народни по- 
сланици, здравље народа лежи у основи сиих успе- 
шних активности и стремљења једнога друштва. 
Напредак у прпиредп, oninroj култури, одбрани 
земље и свему осталом што ооележава способност 
за опстанак и одржање једног народа у правој je 
пропорцији са здравственим стањем исгога народа. 
Зато je исправна само она државна политика, која 
једну од првих брига посвекују обезбе1)ењу услова 
за здравствени опстанак грађана. Међутим, на на- 
родно здравље. господо, троши се једва 50-ти део 
целокупног буџета. To je доказ колпко се мало даје 
na једиу важпу грану државпе делатностп. Што 
je пајпажпије и тај таио ма.ш буџет ие 
ИСМоришћава се рациопалпо према пародппм по- 
требама. To долазп отуда што je код нас 
медпцппа без погребе сасвп.м предвојепа na две 
rpane: иа превепгшшу и куративпу. Ha превен- 
тивну je уложеп огромап катштал. Највеће су наде 
на љу полагане. Говорено je да he она пребродити 
ннш болестпма nanaliemi народ. Изгледало je да he 
благодарећи превентивној медицини савим нестати 
маларије, /губеркулозе, сифилпса и друпих зараз- 
них болести. Чак се у прилог томе почело са iiano- 
кетем нео.ма пмпреспттх статпстка. 11ажалост, 
стварпост je савим друкчија. Статнстика je потреб- 
на и Kopnena, али кад je тачна. Међутим, нажалост, 
стварности су друкше. Навешћу je/tair прпмер. По 
тим сгатнсгпкама нјаведено je да je у прошлој годи- 
nn било мнлнон маларпчппх оболеша, a ове године 
само 500.000 a зна се да пнкада пнје бнло впше 
маларије него прошле године. Kao посланик Вар- 
дарске бановине где je подигнут велик број хиги- 
јепскнх устапова, пмао сам прилике да се лпчно 
уверим колико су ништавни резултати постигнути 
na пољу превептпвпс медпципе. Ово je у толико 
жалоспнје mio се na хпгијенске устаиове троши 
скоро исто толико колико и иа куратнвну меди- 
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цину. Лично сам убеНен да хигијеноке устанопе 
данас претстављају неактивна предузећа, чија je 
сврха да сс оправда велики број у њима запосле- 
иих лица. Превентивна медицина има свој значај за 
народно здравље, али се она мора везати безу- 
словно за куративлу медицину, и њена изградња 
мора да зависи искључиво од куративне медицине. 

МеНутим, та сарадња код нас уопште ис по- 
стоји. Морам да подвучем жалостан факат, који 
сматрам да није никад довољно понављати, да 
наша куративна служба у погледу медициноких 
средстава стоји na веома ниском ступњу. У једном 
екопозеу, ja сам изнео један тежак пример колико 
се заостало са болничким установама, нарочито у 
Вардарској бановини. Moje je мишљење, господо, 

' М.инистар треба да поклони сву споју пажњу v 
инте швној изградњи болничких устаноаа, нарочи- 
•со у Вардарској баиовини тако оскудној у боле- 
сничким постел>ама. Јер се у скопској државној 
болници, која je и сувише мала да прихвати 
огроман број болесника који тамо долазе могу 
видети исома жалосие слике, када сс враћају тешки 
болесници, icoju су сву своју наду у негу и оздрав- 
jben>e полагали у ту установу. Али, нажалост, бол- 
imiia их не може примити јер нема места где да их 
смести, a да ис говорим o болесницима у другим 
иестима. Мислим, да je стање v том погледу у 
призренској болници најжалоскије. Иако ми crni 
певамо o царском граду Призрену он, нажалост, 
до данас није иишта добио. 

Поред изградње болкица поставља се иатери- 
јално iimaii.e и материјална страна т. j. o миии- 
малним средствима којима ono располажу за нај- 
неопходније потребе, као што су ^екови, инстру- 

(менти, исхраиа и т. д. 
Прелазим na друго питање. Лекарску службу 

врше срески лекари за читаву територију јсдпога 
среза Разумљиво je што под таквим условима бо- 
„есник нарочито онај на селу, ire можс иматибрзу 
и непрекидну лекароку помоћ, na je зато донесеп 
Закон o здравственим општинама, који, нажалост, 
'ioni није потпуно приведсп v дело већ сто дели- 
мице Стојим на гледишту да се ниједан болесшш, 
био онуселуилиуваропги ne сме препустити сво- 
ioi судбини, већ му сс мора указати исправна 
стручна помоћ према принципима савремене пауке. 
Зато тражим ча господин Мипистар нађе начина 
како би се овај Закон noruviio v дело прнпеп. Што 
сс тичс самих лекара мислим да ће њихов рад бити 
миого успешиији н кориснији, ако им o 1еди 
независност   у послу   под   стручном   контролом. 
Зато им треба обезбедити сталност у служби. 

Прелазим сада na лекарску службу наших ра- 
дника. Вама je свима познато како су у тим уста- 
новама у огромној већини случајева веома бедно 
врши та лекарска служба, јер je лекар у физичкој 
немогућности да поред најбоље вол.е и пожртво- 
ван>а врши своју службу. Поред тога он je спута- 
unii разним административним прописма, a поред 
pora и од страпе лаичке управе. Неоспоран je факт 
услсд горе наведених разлога да тамо иду често за 
лекарс људи са слабом спремом, Јер морају, пошто 
ис Morv издржати конкуренцију cn другам способ- 
ним лекарима, тамо да траже своје уточиштс и 
ухлебље. 

Наше осигурање изабрало je систем стално 
плаћеног лекара, систем који омогућава најраали- 
читије злоупотребе и неправилности na рачун уре- 

да и његових чланова, те зато није ип чудо што je 
тако велика повика на лекарску службу. 

Много je бољи систем слободан избор лекара^ 
какав je спроведен у Француској a na који се си- 
стем Hiiajiajv н Немци. Налазим сс побуђен да овом 
приликом упозорим и на огромне неприлике што 
нх народ пма услед скупоће лекова, због чега се 
често правилпо лечење до краја ne да спровести. 

Читав хаос прстоји у продукциј.и и проДаји ле- 
кова a искл>учпво са сврхом да mro веће добити 
припадну продавцу a na штету екопомско слабпх 
потрошача. Овом приликом скрећем пажњу да се 
поклони више пажње читавом том питању. Најбо- 
љи доказ од коликог je значаја да се o њему 
расправл>а Јвсте поређење цена лекова, нарочито 
специјалитета код нас и код наших суседа у Грч- 
кој где су специјалитети три пута јевтинији него 
у nanioj земљи. 

Читав низ санитетских проблема које сам по- 
бројао треба расправљати са свима стручним фак- 
торима којц no природи свога позива најбоље no- 
знају сие форме у којима се јавља народно здрав- 
л.с. Ha првом месту долазе лекарске коморе, које 
су no закону саветодавни opran Мпппстарства со- 
цијалне политике. Ако се те коморе ne узму no 
свима питањима као такве, онда су one излишне. 

Молим гооподина Министра, да ове моје суге- 
стије npiiMii п да пође путем сиог претходника го- 
сподина Претседника Цветковића, коме сви при- 
зпајсмо да je у својству Мпппстра социјалне поли- 
тике и народног здравља стекао огромне заслуге 
sa nam народ, јср je решио велики број питања, 
која су годинама стајала нетакнута и предузео 
безброј нових иницијатива на пољу народног 
здравља и социјалне политике. (Пљескање na дс- 
сници). 

Pretsednik Milan Sinionovic: Reč ima narodni 
poslanik g. Novica Popović. 

Новнца nonoBiili: Господо пародпи послани- 
ци, свакојако после оволиког броја говорника, 
мени je остало врло мало да кажем o многим соци- 
јалним питањима која дубоко задиру у живот 
једпога народа. Нећу ла вас замарам због тога 
што би било излиишо 11011аил>атп псте ствари. 

Mn сви знамо врло добро, да пшијалпа пита- 
ња пгрпју впдпу улогу у животу свакопа карода. 
И ако се ова соција ina питања правилно и на вре- 
ме решавају, ona доиосе зе.мЛ)И иир a народу спо- 
којсгоо. У опим земљама где се ова геитања благо- 
времепо не решавају, стварају се соцнјални су- 
коои, јер сс у тој зсмл.п стварају две нације: на- 
ције богати-Х и нације гладних. Гладии теже 
хлебом као што жедан човек тежи да се iiamije 
воде, 

Ja сам чуо са ове говорнице извесне државне 
функционере рл.чиих режима да кажу, да je држава 
вечни организам, ла никада ne пропада, да je 
вечна и онда када све пропадне. Кад такви др- 
жавници управл>ају државом и са такипм схвата- 
њем, опла mije чудо што пзвсспп проблеми или су 
рђаво решеип, или нису никако решавани. Mn сви 
зкамо да je држава јслап склоп људи који живе и 
раде под извесним нормама. И ако су у томе дру- 
штву оношљиве прилике, и ако je екоиомски npo- 
сперитет обезбеђвн, овда je та држава заиста вечна, 
Али ако нема сшшљивих прилика и ако нема еко- 
по.мског проспсрптета, онда се изазивају сукоби 

100* 
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и нереди и чссто пута долазн и држава у гштање 
и државнн темељи  се потресају. 

Ви знатс врло добро, господо, да се nama зе- 
мл^а сматра претвжно земљорадничком. Ако no- 
гледамо истиии у очи, ми морамо да признамо 
je наша земља пролетерска, јер имате читаве 
бановине којс iieMiijv доеољио земље за земљорад- 
ннке. 

P.ii знате нрло добро из искусгва колико дана 
један земљорадник у годики ради да би могао не- 
mro зарадити. Ои ради врло мало. За то време рада 
од месец и no до два месеца дака oir не може да 
заради онолико, колико му je потребно да исхрани 
себе н  своју породицу, a кала ои у току године 
скоро редонио и страда од квпоподе онда можеге 
и мислити какпо je његово стање, I Luna земља иде 
ка пролетерству, ваш je сел>аа< више пррлетер него 
землуорадник, јер земљорадиик ако има 30 ари зе- 
мл>итта иа јсдиу фамилију, он то може да уради 
за 4 до 5 дана a зими je окоро увек без посла. Ви- 
дите из овога, господо, да je то један важан про- 
блвм, јер се земљ»а ие тири. не повећава, док сс 
међушм иородица умиожава м онда je сасвим при- 
родно, да MU   морамо   водити рачуна   како ла се 
обезбеди егзпстсиција гих л.уди ако хоћемо да их 
за себе задржимо, ако нећемо да raj сељак дође у 
варош и да се иазове пролетером: У другим кул- 
гурним земљама врше се велики напори да ci 
мља отме од природе, врши се наводњавање, sp- 
ine се мелиорације, прпге се регулације река 
Прилике у Зетској бановини су такве да мп морамо 
таиоигњем становништву помоКи амо хоћемо да 
peniHMo соцмјалиу беду. Решење ооцијалних про- 
блема у паспппим крајевима иа начин како сс тп 
досад практицирало и незгодан je и непотпун, a 
поред тога се и народ навикава на то да не ради, 
убија му се љегои шоиос и частољубље и од једног 
горштака ствара се један обичан пролетер. Ja нећу 
гаме да кажсм, гпсподп, да сс у Зетској бановини 
mije ништа   чпнило и давало.   Наглашавам  да   се 
тамо давало  и  радило, али вам кажем да je то 
све рађено без икаквог система и кад би се ску- 
ггале све оне ппфрс моје су тамо дате репшло би сс 
оигурио једно крупно питање, Али као што рекох 
давало се без оистема, pa^enn je na парче и то да- 
naibe   нијс  уродило   ипкакиим   плолом,   Kpajihe  je 
времс, гооггодо, да се једанпут иавикнем.о за i 
да ова питаља аистематсии решавамо и да пагле-" 
дамо iicTiiHii у очи. Јер саио тако ако будемо си- 
стеиатски почелн да радимо моћи ћемо нешто и да 
учинимо. Ma пример у   Зетској  бановини   има да 
се peimi пптап.о Јаирамске пруге, има да со реши 
исушивање мочвара, има да се врте мелиорације, 
исушквање језера, да се шири и развија туризам 
да се изврши експлоатација шума,   pemc и разна 
друга питаша јср ако ми тако почнеио сисггемат- 
ски да гледамо на те важие проблеме и да радимо, 
опда нећемо имати прилике да видимо да они љу- 
ди тамо траже 1гомо.ћи н милоспињу. Али кад се 
народ за сад палази у врло тешмим околностима 
a исма рада и зараде. ja вас питам на који се начин 
оида томе паро.ту може притећи у помоћ? Никако 
друкчије пего na onaj најпростији начин да му се 
да помоћ у кукурузу од crpanc Министарства. Али, 
хвала Богу, да сс одусгало од тога давања помрћи 
у кукурузу од стране Мипистарства и да сс пре- 
шло na данање посла na јавним рпл/чшма, што зпа- 
чи да се тај народ таио пма да иаучи и да павикпе 

на рад с једнс страпе, a с друге стране да и ми има- 
мо и добијамо потреопе и кориспс опјекте. 

Господо народнн посланици, мсји прстходпи- 
ци, управо прави стручњаци изиели су стаље у др- 
жавним и у бановннским болпнцама у читаоој зем- 
љи. Ja hy само да додирнем бановинске болннце у 
Зетској бановини и придружићу се говору г. Пу- 
рића, KOJU je рекао да ми у Зетској бановини не- 
мамо ни државних  mi башовинских болница, јер 
ono које постоје, онакве какве су данас, бол>е да 
ne постоје. Ja вазда говорим реално и са фактима. 
Ja вас уверавам да болесннци Зетске бановинс до- 
лазе са-Цетиња, из Пећи и пз свију места у Бео- 
град na лечеље. To зпачп да тамо сем  јсдне др- 

љице, са врло мало одељења, нема про- 
стора и схки морају да дођу у Београд. Шта да ка- 
же.мо за бановинске болнице? Ja кажем: боље je 
да не постоје онакве какве су. Оио су обичне шта- 
ле где се смештају 3 до 4 болесника на један кре- 
вет. Ти болесницп кад остану у болници шима сг 
за кратко време стање још погортава. Поред тога 
MU немамо im један диспанзер ниједног лекара 
за грудне болести. Кад сс узме да су читави пре- 
дели naiiiii одељени од центра no 5 до 6 месеци 
услед великог спега, онда се питамо шта сс за то 
време ради са Оолссницима? Не ради се ништа  и 
они обично умиру без помоћи. Ово вам je јасна 
слика болница у Зетској бановини и 'зато су по- 
требне пове болнице и то за Лимску долину у Бе- 
рапмма и за Метохију у rieliii.  Ако се ne створи 
ова болница у Беранима, онда he тај свет да ост; 
ис да живи под истим условима као и дапас. Пећ- 
ска болкица свакако да je најважнија јер имамо 
читаву Метохију у којој су смештени досељеници. 
Опште прилике под којима живи nam сиромашан 
човек  у великој   бедп,  са  слабом храпом,  то   су 
узроци главни да човек нс може да будс здрав. 
Природна ствар да у таквом организму свака бо- 
лест може брзо да се зачне « брзо да се развије. 
Ja иолим гооподина   Мтшстра да поклони пуну 
пажњу оснивању ових двеју болпица. Специјално 
за MOJ срез умолио бих господина Министра да се 
оснује једпа станица у Плаву. To je одвојсп крај 
и свет .ne може да дође до лекара. Кад се узме 
у обзир да народ болује од разппх заразнпх бо- 
лести, потребно je да дођс један хигијеничар да 
лечи болесиике. Лекарски кадар je у нас добар. 
Tn л.удп имају ocehaja према болесницима,  али 
господа лскари су требплп да признају да je ле- 
чен>е за nam .пар.пд, за namer слабог човека тешко. 
Треба да зламо колико плаћа свет за један преглед 
лекару, колико плаћа подвозппх троижова лекару 
ако дође из једнога места у друго место! Ha прп- 
мер ми немамо лскара у своме месту и кад треба 
да д()1)С један лекар он мора ла превали до Плава 
30 кплометпра даљине. .Ia вас питам, има ли један 
сељак  под  околностим  у којима  ми  живимо   да 
плати лекара и да се лечи? 

Дакле, лечење je за сел>ака и сувишс скупо 
Ja сам био и бићу за то да сс лекари као стручна 
лица обезбеде материјално, да имају добре плате 
али да ne наплаћују јникакве визите него да служе 
као и други чиновници. (Жипо одобраванЈе). Ако 
хоћемо истински да'притекнемо у помоћ сељаку, 
у интерссу широких иародних слојева, ми то мо- 
рамо да учинимо, јер ако хоћемо истински да по- 
могнемо сел^ку онда ra треба mi делу да пома- 
жемо. ипаче од песама na биле у прози n/m стиху 
сељак нема вајде. 
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Ja сам хтео да у.молпм господина Министра 
ii за узпостављање дечијих колоиија којих код 
нас нема. 

Vici п тако иолио бих и за успостављање сана- 
торијума. Ha пример код меие je једно место Бо- 
гом дано. To je no природи најлепше место које 
имамо у Југослапнји. To je ириродна баи.а и сва- 
како да бн било од велике користн кад би се i 
подигао један санаторнјум за грудоболпс да се 
тамо  лече. 

Ja hy се на крају дотаћи и инвалидског пита- 
н>а, нарочито због тога што су извесна господа 
са левицс говорила o шшалидском питању, Hi i 
сивпт да ono питање није решавано годинама или 
наглашујући да то niiraihe и данас није рсшено 
правилно и добро. Ja жалим што нису ту господа 
са левице да нх питам: кад су они били fla власти 
ко им je сметао да ово питање правилно реше? 
Опда je био пун просперитет, онда се могло ре- 
шавати, али су они за инвалиде имали само добре 
и лепе речи и ништа друго. 

Инвалидски закон од 1929 пгокосио je баш 
оие инвалиде који су умирали no логорима и ja 
питам господу: ко je правио тај Закон? Taj који 
je ссбс представљао највећим патриотом у стпари 
je упропастио праве и истинске родољубе. 

Г. Цпеткопић као Министар социјалне поли- 
тике схпатпо je правилно своју дужност, осетио 
истински бол прсма тим људима н зато je н донео 
Закот! који je ооитурао оне, који су изгубили ин- 
валиду  1929 године. 

Господо народни посланици, иорам да се до- 
такнем овог пута и упославања интелектуалаца не 
само из Зетске бановине него и у читавој нашој 
држави, a понаособ у Зетч:кој бановини. Ви врло 
добро знатс да Црногорци иду у школе и да им 
je то занат. Они немају другог средства. И морам 
да признам да je држава са своје стране дала до- 

i.aii број гимназија и ми имамо довољан број 
интелектуалаца али један велики број no завр- 
шетку матуре не може даље да се макпе, ocrnio 

■ . куће незапослен, Ja вас питам: шта тај човек 
може дал.е да ради кад изиђе из школе? Зем, ,о 
радњу не зна, не зна никакав занат, Није запос 
и он у доколици и беспослици ствара све оно што 
ne користи mi њему ни друштву нч иржави. Е, сад, 
поставл.а се питаше па i начин могу ти љу- 
дИ упослити u има ли могућности да држава ство- 
[III   средства да се ти л>уди упосле, да имају зани- 

■j Господо, i v- би било ваздан пример*а и било 
начина да се дође до тога да се упосли и та 

сиротиња. 
Госчодо народни посланици, ja hy poj говор 

да  завршим једном изјавом. Kao што je г. Цвет- 
[] своме ресору решио низ социјалних пи- 

ran.;! и посветио највећу бригу малом 40Bi , лени 
личност г. Рајаковића довољна je гаранција да he 
и он noliii тп.м путем и да ће наставити политику 
г. Цветковића и зато hy гласати за овај 6j 
(Пл.ескање у центруму и на десници) 

Pretseđnik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g. Hamdija Šahinpašić. 

Хамднја Шахинпашић: Господб народни по- 
сланици, у дебати no питан.у предлога буџета Ми- 
нистарства социјалне политике и народног здравља 
за буџетску годину 1939/40, желео бих изнијети 
извјесне потребс Среза рогатичког n упозпати вас 
са чинЈеницама и узроцима, који неповољно утичу 

на опште прилике у том срсзу a у погледу битних 
народних потреба из областн хигијене и пародпог 
здравља уопште. 
Ие може се оспорити да у том погледу до сада 

mije миого учињено у крајевима наше држаие, a 
гову у последњем периоду времена, na чсму 

можемо одати највише прнзнап.е досадањем Ми- 
нистру социјалне политике п народног здравља, 
сада Претседнику Краљевске владе г. Драгиши 
Цветковићу, који je на томе пољу показао много 

ијевања и до максимума се залагао на pema- 
питања у домену социјалне политике и на- 

родног здравља. Ja ca пуно вјере гледам у успје- 
шно продужење послова у ресору Министарства 
социјалне политике и народног здравља на челу 
са садашњим Министром социјалне политике и на- 
родног здравља г. Рајаковићем. 

Стало ми je, дакле, да овде изнесем најбитније 
потребе Среза рогатичког, где се, вјероватно усли- 
јед оправданих разлога, до сада није стигло nn- 
шта учинити, a чија села удраво вапију за хитним 
решењем питања у првом реду око снабдевања во- 
дом, као најосновнијом потребом за живот сељака 
и њиховог блага. 

Господо народни послапици, вама je вјероват- 
но познато да je Срез рогатички уопште пасиван, 
v кому поред биједе у материјалном смислу харају 
u pa (лести a као најтеже пјегавац 
п лепра, io управо прети опасност, да he ове боле- 
сти узети катастрофалног маха међу становни- 
штвом овога краја, у колико се благовремено не 
би предузеле најефикасније мере против овога зла. 

Колико je пио питан.е већ и раније изгледало 
веома озбиљно, види се из тога што су санитетске 
власти још прије четири године биле упутиле je- 
дну екипу лекара и помоћног особља са задатком, 

шјају речене болести. Овакап потхиаг сиа- 
како треба поздравити, алн на жалост то.м при- 
лнко.м Hiiie могао бити иостнгнут велики успјех, 
јер се рад one екипе ono ограничио na кратко вре- 

Свакако да су и овде   мањкала   материјална 
средства да би се тај рад продужио, a овако мо- 

i да je та ствар остала само започета. 
У осталом и иоред ма каквог старања не може 

се овде очекивати жељени успех све дотле док се 
не отклоне неповољне чињенице, које су no моме 
мишљењу и главни разлог ширењу болесги, a чији 
проблем гежи у решењу питања снабдјеваша во- 
IONI ових крајева. 

У моме срезу мањка главни услов и потребан 
за хигијенски живот, a то je вода које у већини 
села уопште нема a нарочито љети, док у зимско 
вријеме отапају снијег када га има, Стаповници 
ових села упућени су да доносе воду са удаљених 
мјеста, носећи je na леђима ca удаљености no 4 
до •" сати хода. 

Господо иародпи посланици, umne je него noj- 
иљиво, да со иа овај начин не може лзудство снаб- 
чмјсиаги ни толиком количином воде, да je има 
довољно и за пиће, a камо ли за остале животне 
потребе, као и потребе стоке од чијпх производа 
у главном и живи. Me треба нарочито наглашавати 
од колике je важности 'питање снабјевања водом 
за народно здравље уопште и колико je оно угро- 

о код оиих којп су лишени те најосновније 
животне потребе, какав je управо случај у С| 
рогатичком. 

Стога a да би се овс колико толико ублажило, 
потребно je у овоме срезу што прије приступити 
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изградњи довољног броја цистерна, које he бар за 
догледнр време решити овај проблем толико ва- 
жан за здравље народа овога краја. 

Ja молим г. Министра социјалне политике и 
народног здравља, да се обезбеде потребна мате- 
piijii/ma средства у ту сврху и да се што прије 
почне са изградњом поменутих цистерна. Ono у 
прр.ом реду важи за села: Стрмац, Вјетреник, Бог- 
дашиће, Сочице, Брложник и Сјемић, v коме се 
налази и планинарски дом. Господо народни по- 
сланици, друго питање које je исто тако важно 
за овај крај јесте подизање болнице у Рогатици, 
која б,и бар донекле могла задрвољити потребе 
овога среза, који бр^ји преко 50.000 становника. 

Ми, у Рогатици, стварно нмамо неку болницу, 
која сс само тако зове, али која ни из близа не 
може да одговара намјењеном задатку, a из са- 
ciiii.M простога разлога јер нема ни просторија ни 
потребног матерчјала a im довољан број струч- 
ног персонала за своје успешно дјеловаше. Бол- 
нички лекар поред све своје заузимљивости није 
v стању mi из близа да пружи ono mro се од mera 
тражи, јер заиста ради под немогућим еколности- 
ма. Болпичка зграда претставља обичну страћару, 
тс човјек који je принуђен да се у њој лечи, и не- 
хотице помишља да he iianlin болеснији него mro 
je дошао, Инвентар и средства којим болница ра- 
сполаже испод сваке су критике. 

Поред општег задатка, исра се особито имати 
у виду да иоиа болница буде и нарочито припрем- 
љена за лечење појединих болести које харају у 
момс срезу. 

Питање подизања ове болнице гтовлачи се већ 
дуже времена, a од стране Банске управе предви- 
ђају се стално извјесни кредити али до сада ствар- 
ио mije ништа учињено. 

Ha крају, ja иолим г. Министра социјалне по- 
литике и народиог здравља да оба моја Лредлога 
око снабдевања иодом Среза рогатичког путем из- 
гради.и цистерпи и подизања болпице у Рогатмци 
mro прпјс проучи и обезбједи потребна материг 
јалиа средства за извршење ових радова. 

Нова болница морала би имати најмање 50 бо- 
лесничких постеља, a према томе и остали потреб- 
ни инвентар као и довољан број лекара и другог 
стручног особ.Ћа, јер се сада у цијелом срезу на- 
лазе само два љекара, премда je овај срез терито- 
ријално једап од највећих. 

Гласаћу за предлог буиета Министарства соци- 
јалне политнке и народног здравља. (Пљескање у 
центруму и на десници). 

Pretsednik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik  g. Božidar Nedić. 

Божидар Недић: Господо иародпи посланици. 
upe сваког даљег излагаша на завршетку ове спе- 
цијалне дебате o буџету за 1939/40 годину, желео 
бих са највећим за1ДОв-оЛ)Ством да констатујем, да 
су 220 нових посланика савршено положили свој 
испит у овом конструктивном раду приликом npe- 
треса буџета. To им чини част и то доказује, да 
je ono једна од реткб отоообндас Скупштииа од 
дана Ослобо1)ета na до данас, 

У исто време, господо народии посланици, n 
против своје волјС, као пови посланик морам да 
кажсм, да je ово фактично свето мссто, када се 
појављујемо на овој говорници и морам да кажем, 
да ja долазим на ову говорницу пезаинтересова.н, 

отресен сваке прашиие, отресен од свих могућиХ 
личних  амбиција и питереса  појединаца. 

Према томе, објективност то je главни аргу- 
менат у шоме говору којп бих желао да одржим 
поводом буџета Министарства социјалне политике 
и народног здррвља. 

Ви сте до сада чули -иеколико говорника, 
стручњака, доктора, са њиховим стручним обја- 
шп.еи-има, na вас молпм да саслуШгите 1и 'Mene, 
лаика, који ове ствари као јавни.радник већ дуго 
година прати и прилично има искуства у томе no- 
гледу. 

Буџет Министарства социјалне политнке и на- 
родног здравлЈа износи округло 270 милиона ди- 
napa и он je према 1931 години много мањи, јер 
je у то време износио 318 милиоиа динара. За 
исто време прираштај у нашем народу попео се 
■■ '; 'o становнима, na према таме требало je 
бити обрнуто, да уколико одмичемо у будућиост, 
да се ти буџети иовећавају a никако смањују. 

Слушајући. раније предговорнике, ja сам чуо 
да се у томе ресору од Ослобођења до данас про- 

[ило 40 министара, како je фактично очајно 
erame у напшм болницама, како je пародно здрав- 
л>е на једном слабом нивоу. Али, мало je чудно 
што се iHHJe говорило o једном погрешно инаугу- 
pncainoM систему jom 1919 тодине, иего се сви 
хватају за последњи псриод, када, no мом дубо- 
ком уверењу, нису били криви л5уди, него многе 
прилике које су предходиле томе времену и када 
je сам систем у ос-нови погрешно поставл.си јоШ 
у самом почетку. 

Заиста у нашој земЛ)И болнице се налазе У 
једном тетком стању, са много недостатака у ма- 
теријалном логледу, изузимају1ш само лекарс 
којп врше пожртвовано своју дужност и којима 
сс ne може у ово.м погледу ништа  приговоритИ- 

Ja Ку изложитп у појединим примерима такво 
једно стање тврдсћи да je то све последица no- 
грешпо нпаугурисапог система још npe 20 годиНЗ! 
a никако погрешка једног или другог човека« 
једне или друге управе краткога рока. 

Пре свега, према 15 милиопа становпика, i<0' 
лико има наша земља, овн буџети су у ствари 
врло мали. Шта je то 105 милиона за болнице и 
10! милион за превентавну медицину. To су врл() 

скромне цифре с обзиром na културни ниво иа- 

шега народа, раштркаиост села, немаље ко.му1111' 
кација и све остало, што успорава лекарски p3-'' 
у народу. 

У нашој земљи има 189 разних болпица- ^ 
тога броја има: државних 19, бановинских 11°' 
општинских 16, и осталнх 36. 

У ових 189 болница у земљи има свега 15.4^ ^ 
постеља mro би, отприлике, нзнело на 1009 стап0^ 
вника сиега јсдиу постел.у, док je минимална II(' 
треба   5    постел;)а   riai   1000   становннка.    ГТре^ 
томе се у нашој  земл>и oceha потреба  за 75.0 
постел.а. 

AKO узмемо утврђени индекс кревета на 1о0_ 
становника (на села долазе три постеље, на вар0' 
ши 10 постеља и na мешовита места пет), онда 
ћемо видети да према садањем стап.у у нас бр()Ј 
постеља просечно износи 1,90%. 

Код других зсмаља у' том погледу миого ,1 
боље   стање.    Тако  у  Иемачкој    изпоси  9,7 %< У 
Француској 7,8%, у Ссвсрној Африци 5%. 
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Да видимо како су размештене те болнице у 
земљи. Тако у Београду има државних болница 
и го: општа државна, за душеинс болести и за- 
разиа болница Затим има ошипшска болница и 
болница женоких лекара на Дедшиу. Санаториума 
има: др. Живковића, др. Фаркића, Врачар, др. Клн- 
сића, др. ПантовнКа и др. Миљанића, као и ду- 
шевне болнице Авала и др. Стојимировића. 

У Загребу има Закладиа болница, прнватно 
јавиа милосрдних сестара  н  општинска болница. 

Затим постоје државне болнице у: Бањалуци, 
Љубљани, Нишу, Новом Саду, Сарајеву, Скоил.у, 
Сплиту и Цстињу са укупно 5.140 постеља. 

Болница! за заразне болести има у Бсограду 
са 300 постеља и Загребу са 150 постеља. Болнида 
за женоке болести у ЈБубљани има,140 постеља. 
Болнице за душевне болести иалазе се: Београд, 
Мославина, Врапче—Стењевац, Лзубљана—Студе- 
Нац, Ковнн и Цеље са 4.630 постеља. 

Бановинских болница има 118, дак градскпх 
има 15 и то ca 1910 иостеља, санаторнја државних 
6 са 1050 и пет уреда за осигураше са око У00 no- 
стел.а. Остале болнице имају око 1.277 иостеља, 
што у свему износи као што рекох 15.497 постеља 
у целој зомљн. 

За' туберкулозне болеснике требало би нам 
бар онолико постеља колико просечно годишње 
умре болесника a то je око 30.000 док ми у стиари 
имамо једва оки 5000 постел>а, и то у свима лечи- 
лиштима н болинцама. 

Свака велнка болница треба да има резервних 
кревета бар 25% док ми у ствари нмамо јсдва 10%. 

Нс стојимо боље ни у погледу болничких згра- 
да, ни у шогледу спедијалиста лекара, као и ни у 
снабдевању болница хируршким справама и дру- 
гим саннтетски.м матсријалом. Пре пего што бацимо 
летимични поглед на стање у коме се налазе данас 
болнице и болесници да видимо како стојнмо са 
лекарским кадром и како je ан размештен у земљи. 
Ево тих најпотребнијих цифара: Београд са Зему- 
ном и Панчевом има око 900 лекара. Загреб има 
око 500 лекара a Љубљана око 300, док у селима 
У целој земл»и има једва 800 лекара. 

Кад погледамо размештај лекара у земљн 
Aolui ћемо до поражавајућих резултата: да 2/3 од 
Укупног броја лекара живе и делују у три бано- 
niuie: Савској, Дравској и Дунавској док само 1/3 
|Ч)ипада свима осталим баноаинама. И онда се пи- 
Тамо зашто наш народ још се бави бапским лека- 
Ријама и надрилекарима. 

За миоге болосиикс нема не само довољио no- 
Стеља, него нема НИ неге, ни довољно ваздуха. 

Утвр1)ена je иотреба за 28до301<убних метара 
ваздуха за једног болесника. Ирема данашњем ста- 
lL,y наших болница, no централним болницама до- 
•'■ази na једног болесника свега 15 кубика, a по 
Хируршким свега no 10 кубика ваздуха. 

Стање je у сиаком погледу иеиздржл.иво, јер 
Док један болесник треба да остане просечно од 17 
До 23 дана у болници, у ствари он остаје највише 
^ До 9 дана, na се чак дешавало да после издржапе 
1еШ1<е опсрације код жучне бешике одлази после 
^ До 9 дапа. 

Према статистичким подацима, један боле- 
сНички дан кошта нормално 20 до 30 динара. Тако 
на пример једаи болнички дан у Бсограду стаје 25 
^нпара ,у Затребу 26.50 док у Топопици стаје 15.50. 
^ли je зато било случајева да je поједини болнич- 
1<и даа коштао басиословпо као  што je то бнло 

1937 у Гацком где je коштао 309.60 динара, док се 
код Стоца попео на 2183 динара. У Сјекици 19:57 
године износио je један болнички дан 180 динара 
док je прошле године стајао 280 динара. To долазп 
отуда, што болнице зврје празне a режија остаје 
ci a,ma. 'Го je једаи доказ више да треоа укнпутп 
све мање болнице, то јест nu мањим местима na их 
иретворити у амбулантне за најнужније указиваше 
помоћи ,а болеснике централисата no већкм градо- 
иима где пма услова 33 ii>iixoi30 стручно и ефика- 
сно лечење. Код ових амбуланата треба добро 
организовати транспортну службу болесника. 

Да иидими како je етање код појединих бол- 
ница. lio пренатрпаности може послужити за 
пример болница у Љубљани, ма да се ова npena- 
трпаност осећа код свих централних болница. 
Тако у Љубљани болесници леже no двоје у јед- 
ном кревету, no ходницима, a најчешће no три 
болесника na два кревета, na ипак многи се одби- 
јају од пријема jej) нема места. 

Један cserao пример имамо у Марппору у ба- 
новинској болници ,која се издржава из својих 
прихода, na je пз тих прпхода дозпдалц нове na- 
виљопе n начинила читава болничка модерпа na- 
сеља. 

У зале1)у Задра у Земунику узет je под пајам 
стари фрањевачки манастир „Траписта" из Босие, 
n претворан у болницу, алп пема лекара специјали- 
ста, ни потребне хигијенске удобности, те су боле- 
сници принуђени ићи у Задар. 

Иптересаптпи je да сплитска стара болпица има 
три оперативна одељења, a само једпу операциону 
салу, те су лекари и болесници принуђени да че- 
кају na ред. Уосталом, цео уређај ове болиице je 
примитиван. Додуше, Сплит ипак није заборављен. 
У њему се подиже велика модерна болница »али 
како? Kao смедеревски Јеринин град. lipe свега 
болница се подиже na „фпрулама" na мочварном 
земЛ)ИШту, где уопште дренажа mije извршена. Има 
већ шест година како се зида, због поматкања 
кредита и десило се оно што je и сасвим природ- 
no: док се једпо дпже, дотле се ono подигнуто 
руинира. Сада je опст одређен једап нови кредит 
за продужење радова, али кад се зграда пот-пупо 
заврши, биће потребно мењати сву столарију, про- 
зоре, рагастове, врата, футере и Бог би га знао 
још шта. 

У Мосгару су мпогобројни болеспици смештени 
у две још добро држеће зграде којекако, али оста- 
ли болесници смештени су у неким мизерппм бара- 
кама, чијн су кровови ланцима повезани да их вс- 
тар ne одпесе. 

У Стењевцу, крај Загреба, у болниди за ду- 
шевне болести има око 300 болесника. Већина 
ових болесника су без најнужније одеће, већ голи 
спавају где стнгну, na их има чак n no ходницима 
склупчаних онако у гомилама. Зар je онда чуд- 
no, lino je тамо смртност врло велика тако, да у 
зимним месецима умиру око 20—40 болесника ме- 
сечно од назеба. За душевне болеснике нема до- 
вољно кревета, јер onu, напослетку, не умеју mi 
да протестују. Њима je и опако све свеједио. 

У Косбвској Митровици у свима одељењиМа, 
назови болнице, беда царује. Потребна су хитна 
и радикална средства, да се оном педужном свету 
што пре noMorne. 

У Сјеници, претворен je један стари турски 
амам у болницу. Може се мислити каква су ту тек 
ypel)eiba где недостаје ни канализација nn водо- 
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вод ii што je најгоре нечистоћа протиче поред ca- 
мог главног улаза. Чак и канцеларија управника 
одаје велику бсду. 

'У Пећи болница je смештена у једној старој 
беговској кући, где нечистоћа царује. Не зна се 
игга je јадније и жалосније: кујна, стари прокоти, 
чак п без дасака или перионица и спаваће собе. 
Болесници je називају мучионицом, a не болницом. 

,v Призрену болница je у једној старој тур- 
ској текији. Собе њене су високе l.oO м. и мора се 
чувати глава да не очеше греде таванице. Што je 
интересантно и mro ваљада нигде na другом ме- 
сту нема, то je да се само једна половина куће 
употребљава за болницу, a друга половина под 
истим кровом je дервишко гробље. Е, сад изволите 
у полпицу! 

Далеко би ме одвело да и даље набрајам све 
рђаве болнице у земљи, али молим своје посланич- 
ке другове да оду до болницс Мнлосрдпих сестара 
у Земуну и да je ииде, na да ие иитају за болнице 
у Струги, Дебру, Струмици и другим маи.пм 
местима. 

Превентивна медицина до сада се борила про- 
тиву заразних болести подизањем хигијене на селу 
архитектуром. Како то од прилике изгледа видеће 
се из овог примера. У току 1937 године Вардарска 
бановина имала je 500.000 маларичних болесника. 
\l ja се оправдано mi KIM: где су отишле те силне 
nape дате за асанацију и регулисање река, у тој 
баиовиии, кад маларија коси и сатире исто као и 
раније. Зато je боље подизати болнице, јер оне upe 
свега п.мају хигијенски значај, iiomio изолују бо- 
лесника и лече га, mro хигијенски заводи иису у 
стању да чине. У исто време болнице нмају и no- 
vinu карактер, јер се са негом болесника тело бо- 
лесника навикава na потребну хигијену. 

Сигурно je као што сам у почетку напоменуо 
да je овакво стање наслеђено из прошлости, и мо- 
же се мислпгп како je тежак био задатак Мини- 
старства срцијалне политике и г. Драгише Цветко- 
miha: мали буџет, песхиатаи.е n нвглижирање нај- 
нужнијих потреба за чуиање народног здравља, 
фонд na папиру од 80,000.000 динара. Онда мрже- 
те мислити, господо, какав je био тежак задатак 
тих л»уди, којп су спроводили здравствену поли- 
тику. кад су са малпм средстинма и ica малим бу- 
џетом моралн crnim na one страпе, и да те болнице 
уређују, аоправљају и да прогресивно повећавају 
број постеља. 

11a ипак, ГОСПОДО, и претходни Министар да- 
iiamn.er Мннистра социјалне политике и народног 
здракл.а n данашњи Министар социјалне и парод- 
иог здравља чине ca CBOJe črpane ene mro могу 
да таквом сгању стану na пут, да га ареуреде и 
отпочну једпо планско извођење у хигијенском 
погледу и чувању народног здравља. Отуда je и 
дошло до шга да je баш данашњи гооподин мп- 
niicrap соцпјалпе полпгпке n napoanor здравља, 
колико сам ja чуо, прошпрло финаисиоке изворе 
данашњег санитетског фонда који he пребацити 80 
милиоиа динара. ПреМа томе оппадају сви пршго- 
вори мојих предговорппка који су препоручнвали 
Минисгру социјалпе полигикс да се постара за бо- 
л>с преуређење ових болница. 

Ja сам доднрнуо малопре украгко питање тога 
болничког лечења и рекао сам да no мом мишље- 
и.у, — иако сам лапк, ja ипак пмам право да кажем 
евоје субјективно мишљење, — no мом мншљењу 
треба образовати централне болнице које не смеју 

да оскудевају у оном што je иеопходно потребно. 
11a  raj пачип могу да се створе материјална сред- 
crna да се оне поппумо модерно уреде. За мвне je 
важмије постав^ити амбуланте и помоћне болнице у 
којима he се добијати прва нвга, алп да се тран- 

jrrna служба у in.\i пмоћним болницама \десп га- 
ко модерпо да се иогу тешки болесппци, болеоници 
за операцију, брзо пребацивати у централне болни- 
це. Пе предлажем ja то заго, што je састручпог гле- 
дишта иного боље, него са гледишта наших могућ- 
посги, да имамо мање болница погпуно ypel)eiiiix, 
мрдерно   уређених,   са   специјалистима   лекарима, 
где he се добити првокласна лекарска нега и помоћ. 

Иначе када би ми имали средсгава и када би 
ra оредства одговарала могућностима саме земље, 
онда бп бпло саснпм природно да и.ма.мо и no нај- 
Miui.ii.M местима најмодерније болнице, лекаре апе- 
цијалисте и све остало. 

Жедим још na свршетвсу да се задржим na јед- 
ном врло важном ппташу које мене највише ган- 
гира као посланика за  варош Београд. Пре два- 
паест година осповапа je у Београду Радна зајед- 
imna у ко j oj су грумисапи: Уред за осигурање рад- 
ника, Фонд саобраћајног особља Министарсгва са- 

ipahaja, Црвени Крст, Лига против туберкулозе, 
Студентоки болееппчкп фонд n Београд<жа општи- 
na, уз припомоћ оаме државе. To je »ницијатива 
Блажвнсмгочившиг Краља Алексаплра 1 који je же- 
лео да te у близини Београда подигне велики cnna- 
ториум за туберкулозие болеанике. Оида je из  ге 
замисли   Блаженопочившег   Kpajha   створена   ова 
Радна заједница са циљем да сагради велики па- 
виљон  na  „Шупљој  Стенп"  на 23 километара  од 
Београда  и 9 километара од Авале.  Изграђен  je 
пид  вод  ca  погребннм  ппсталацпјама.  До сада  je 
у радове и водовод утрошено сисо 3 иилиона ди- 
нара ii око 10 милиона у машинама добијвним на 
рачун рвпарација. Новац je дало Министарсгво со- 
цијалне политике и народног здравља.  11a истом 
месту  Министарство   војске   и   морнарице  у  con- 
ственој   режији  изградило  je  павиљоне  за  својс 
реконвалесценте. У сврху подизања појединих па- 
виљОна Уред за ооитураше радника још 1929 го- 
дине вотирао je суму од 12 милиона за раднички 
iiauii.i..iii. 'Гако пст Беопрадока onnnnna под пре i- 
седништвом  др.  Милана   Нешића  вотирала  je   10 
милиона али сс на послу стало. Потребно je сна- 
жно кренути ствар  напред и  племениту замич:ао 
нривести  mio npe у дело. Потребно je да Мини- 
старство пропише правилник o подизању свих ту- 
бвркулозних   павилуоиа   n   уипостави   једап   плаи 
да би се ангажоване установе одлучиле да отпочну 
са радом. Држава треба да предњачи и  мени  je 
мило да je то nonii Министар r. Рајаковић uch учи- 
нио прописујуЈт Уредбу за протпрење финансиј- 
ских извора Санитетског фопда чпји he се приходи 
noncni преко 80 милиона динара. 

lle могу да пропустпм a да не напомеием да je 
иннцијапшом цређашњег Министра социјалне ло- 
литике n народног здравља г. Драгише Цветковића 
Уред за осигураше отпочео подизање великог па- 
виљона у Кнез Селу крај Ниша н да je већ ових 
дана за исте сврхе откупл.ен велнки павиљон жан- 
дармерије иа падинама Озрена крај Сокобаље. 
()iiamiB рад заслужује свако призиашс и жеља ми 
je да се ne стане na no пута. Марочпто код ове ве- 
лике зампслн на „ШуплЈОЈ Степп" где у прво време 
треба подићи саиаториј са 5—600 постеља, a доц- 
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није и преко 1.()()(). Ha челу ове акције стоје nauin 
вредни лскари и познати јавни радници г. r. др. 
Ђорђе Генчић, Милан Петровић и проф. за тубер- 
кулозу на нашем уииверзитету др. Јеврем Недељ- 
ковић. 

Из  овог кратког  излагања,  господо народни 
посланици, ви lieie видети да се Министарство со- 
цијалне иолитике и народног здравља са онолико 
могућности са колико je располагало трудило да 
поболЈша те прилике и ту хигијенску службу у на- 
роду. -la бих желсо да се придружим једном ппсд- 
логу који je пао у овом Дому да, ако, као ппо и 
сам мислим, нс буду довол>на средства нз Сани- 
тетоког фонда, чији су финансиски извори про- 
ширени, да се закључи један унутрашњи зајам и 
да се из тогаввајма одмах приступн уређењу ових 
болница на raj иачпи mro ће сс број постел»а по- 
пети  до једне заловол>авајуће внсиие. 

Друго питањс које мене иптересује то je рад- 
ничко питашс и све ono mro je у вези ca радни- 
цима- Ja сам и У начелној дебати приликом пре- 
треба предлога буџета за i939/40 годину додирнуо 
то питање и овом ппилишм бих желео сзмо да га 
мало заокружим. Пролазећи свст унакрст ja сам 
видео, ^а лрвом месту када сам улазио у велике ва- 
no'iiiH. изванродно велике, дивне грађевине, чптава 
насел>а са балкоппма и nBelieM и када сам питао 
чија су то насел>а, одговор je увек био: раднички 
домови. Да, у свима тим културннм земл>ама на 
првом 'месту поклошеиа je пажља становима рад- 
иик-а и оида из средстава која се ттриберу шутсм 
улаган>а од стране радника и послодаваца као и 
специјалшш креднтима којим притиче држава у 
помоћ фактички код свих већих градова створеиа 
су радннчка насеља у којима радници добнјају из- 
вакредно хнгнјсиске стапове те су на тај начин 
осигурапн са својим породицама. 

Ja бнх тај начии препоручио и код нас, да се 
mro npe приступи подизању радничких станова 

1Сод већих нндустриских центара. Радннк трсба 
'ia осети да се држава o п.ему стара, да води pa- 
чуна o његопој породици, јер само под тако повол.- 
ним условима може да се добије један задовол.ан 
радник. AKO радник осети да се o fbeMy мање води 
рачуна, да je on ту као нека врста монетс за пот- 
кусуривање и да je он само роб круппог капитала, 
онда се такви радиици не одушевљавају својим 
радом и увек имају времеиа да се баве другим 
стварима које никада нису у интересу њихове отаџ- 
бине нити cv у интересу друштва у коме се крећу. 
Министарство социјалне политике баш за то жели 
■ia, колико je могуће више, олакша положај рад- 
кика код нас, na je приступило решешу извесних 
проблема. Тако je решило проблем мииималних 
надиица, проблем осигура1ва раднчка. Исто тако 
требало би решити као што сам ja и прошлог пута 
папоменуо, да би се дошло до материјалних сред- 
става, ограничеп>е великнх зарада да би се из тога 
плуса могли створити фопдови за подизате до- 
мова. диспанзера, болница и свега остплог што je 
радиицима потребно. 

У ово неколико редова оцртава се брига Кра- 
љевске владе да у свима правцима своје делатпо- 
сти потсгиче радииттво да уиосн сву сиергију, 
љубав и задовол.ство приликом рада, верујуИи дп 
има некога ко се бриие o његовој будућности. 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodine posla- 
nice, ja sam dužan da Vas upozorim da Vam vreme 
ističe. 

Божндар Иедић (наставља): Ja бих желео још 
само да додирпем питаље упослен.а радипштва. 
Упослеље радиика треба да се спроводи преко бер- 
за рада. Ja бнх само пожслео. да Мппнстарство 
социјалпе политике и пародиог здравља у томе 
погледу створи једап известап ред, како би то рад- 
пиштво што npe дошло до упослења, a никако да 
се спроводп једаи протекциопизам, који масу рад- 
пика упосљава, a маса радпика трпи no две годппе 
без икаквог рада и пада na терет целога друштва. 

Ha крају, imuno пстиче време, да се дотакнем 
још и ипвалидског пнтаља. (Једап глас: To смо 
чули!) Зато ja и нећу много да говорим, али ono 
што hy рећи биће ono што шисте чули. 

Пале су замсрке да пројекат, којп je поднео 
|iannjn гошодин Министар социјалне политике у 
прошлој Влади, a садашљи Претседпик Владе r. 
Драгиша Цветковић ,пије исти као што je та Уред- 
ба, која je санкционисана no § 100 Финаистскаг 
закопа за трошлу годипу. У псто време пала je 
примедба да je ова Уредба осакаћеиа и против 
воље ондашљег Мипистра социјалне политике у Ми- 
пистарству фипавсија. To je само допеклс тачио. 
Али ja, који сам учествовао • у томе раду не бих 
рекао да je толика кривица за то ocaKaheite ове 
Уредбе до Мипистра, јер осакаћење постојн, због 
тога што сам био присутан када су рсфсренти Ми- 
нистарства фипапспја редпговали нзвеспе одредбе 
na свој начин и када je дошло до извеспих кари- 
кираља опих одредаба и промепа цилзева како се 
желело n како je паређпвао соцпјалнн дух да се 
ради. 

Зато hy ja да споменем две стварп. Прво je § 
58. Ми смо, чаиме, жслелп, Мипистарство социјалне 
полптпке и народног здравлЈа и иаша организација, 
да заштитимо децу разведене жеие после смрти 
ипвалида, без обзира да ли се он оженио no други 
пут или mije, ако прва жепа издржава п.егову 
децу. Мећутим, у Мшшстарстау финапсија прекро- 
jen je тај § 58. (Цптира § 58). 
Ме{)утим, то није био пат цил1, него je наш циљ 

био да заштитимо децу и разведсне жеие ако 
je жепа природпи тутор, a чс разведепу жену na 
и ако je без деце. 

To je само једап пример карикирања извеспих 
одредаба. Али ja могу рећи да je садашљи Мипп- 
стар социјалпе политике и пародног здравл.а под- 
нео Народној скупштипи један амандмап и тражио 
овлашћеп.е да Уредбу v томе смислу може нзме- 
miTii, ne додирујући n.cn финаисикки ефскат. Ha Taj 
начин on je ооигурао исправку тих нелогичносги, 
али у исто време je осигурао ono mio смо ми же- 
лели да -ник me може да дира у фкнапсиски ефе- 
кат ове Уредбе. 

Господо и ако бнх no томе nHTarfay желео мцого 
да говорпм, време мн ne допушта и ja се уздржа- 
вам, да бих био n дисцпплппован и парламептарап. 

Али овим кратким излагап.см, желео сам само 
да подвучем очо: да за опакво стаље, које влада 
у овоме погледу код државпих и других болиица 
imje кривпца до једног кратког ивриода рада, noro 
je то резултат једног системп, јер, no мпм дубсжам 
увереп.у onu који су долазили na чело мипистар- 
ства, a било nx je, као nno смо чули 40, опи су 
били само гости у тим мппистарствима и пису мо- 
гли да решавају те проблеме, 
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Баш зато што сам познавао н рад досадањег 
Мнннстра социјалне полнтикс и зато што су ми по- 
знате иамере иовог Миинстра социјалне политике 
ii иародног здравл.а, ja имам шу.но повсрења у го- 
сподниа Министра социјалне политике и народиог 
здравлза и изјавл.ујем да hy гласати за овај буџот. 
(Пл.ескањс у цептруму н на десиици). 

Prclscdnik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g. Miladin Veiičković. (Nije tu!). Pošto g. 
Vcličkovica nema, gubi pravo na govor. Reč ima 
narodni poslanik g.  Dragutin Domainko. 

Dragutin Domainko: Gospodo, s obzirom na 
pomanjkanje vremena, ja ću biti vrlo kratak. Ovde 
se danas već mnogo govori o općoj zdravstvenoj 
politici i zato odustajem da o tome govorim. Ja ću 
se ograničiti da dodam kako su i u gradu Zagrebu 
prilike u pogledu bolnica u očajnom stanju. U Za- 
grebu imamo sada svega dvije hiljade kreveta, a 
treba nam najmanje četiri hiljade. U bolnicama se 
odigravaju takve scene, da je to upravo nevjero- 
vatno. Dolaze bolesnici, kojima je neophodno po- 
trebna hitna operacija, ali bolnice ne mogu da ih 
prime i oni leže po hodnicima i na ulici čekaju. 

Zato Zagreb treba i traži jednu državnu bolnicu 
sa najmanje hiljadu kreveta. Zagreb je jedini bano- 
vinski centar, koji nema državne bolnice, a vi znate, 
da Zagreb nije običan banovinski centar, nego nešto 
znatno više! 

Zakladnoj bolnici, koja je sada u gradnji, obe- 
ćano je da će dobiti znatnu pomoć od strane države. 
U budžetu je predvideno sedam i po miliona dinara, 
koliko vidim, u amandmanu, a potrebno je najmanje 
sedamnaest i po miliona dinara. Ministarstvo soci- 
jalne politike mora da dade taj novac u celosti. 

Prelazeći na prikaz socijalne politike, ili tačnije 
da kažem radničke politike, i ja podvlačim koliko je 
učinio današnji Pretsednik Vlade, raniji Ministar soci- 
jalne politike i narodnog zdravlja, gospodin Dragiša 
Cvetković u tome resoru, pa mogu samo da kažem, 
da su zaista po gospodinu Cvetkoviću stvoreni pred" 
uslovi za pravilno razvijanje socijalne politike. Ali 
sada dolazi sprovodenje te politike u život. 

Za glavni rad u primeni radničkog zakonodav- 
stva potrebno je da država ima na raspoloženju od- 
govarajuće organe i ustanove, koji će moći da vode 
nadzor, da li se zaista ti zakoni primenjuju. Tu igraju 
jednu od najvažnijih uloga inspektori rada. Inspek- 
tori rada, kao Sto je i sam Ministar priznao, ne mogu 
da izvrše tu zadaću kako bi bilo potrebno. Njih ima 
veoma malo na toliko veliki broj radnika. 

Oni ne mogu da izvrše svoju zadaću kako bi to 
oni želeli i kako bi to bila državna potreba. Oni vrše 
svoju dužnost požrtvovano i savjesno, ali nemaju 
administrativnog personala, kredita za putovanje ni 
dovoljno inženjera. Prenatrpani SU suviše socijalno 
političkim radom i ne stižu da se bave tehničkim 
nadzorom. Iz toga razloga mora Središni ured da 
drži veći broj inženjera i da pomaže taj rad. 

1/. toga razloga Ja apelujem na gospodina Mini- 
stra socijalne politike da produži gde je gospodin 
Cvetković počeo i nameravao da to pitanje reši i da 
Inspekcije rada postavi na novu bazu, da postavi do- 
voljan broj inspektora i da im osigura putne kredite 
i reguliše plate jer oni vrše tako važnu zadaću stva- 
rajući harmoniju između rada i kapitala, pa moraju 
biti ekonomski sasvim nezavisni. 

Vidim u amandmanima da je Ministarstvo soci- 
jalne politike predvidelo osnivanje socijalnog  insti- 

tuta ali nije reklo čime će se taj institut baviti. Skre- 
ćem pažnju gospodinu Ministru socijalne politike da 
i Ministarstvo trgovine takode predviđa jedan institut 
za proučavanje privrede i mislim da za oba instituta 
treba pronaći potrebnu mogućnost koordinacije i ko- 
laboracije pošto i jedan i drugi spadaju u red insti- 
tuta racionalizacije rada, a ova se bavi proučavanjem 
ekonomskih i socijalnih pitanja. Ja moram da podvu- 
čem i to da ne vidim potrebe da oba instituta moraju 
biti u Beogradu i treba videti koji od tih instituta 
treba da se prenese u Zagreb a koji u Ljubljanu. 

Isto tako moram da skrenem pažnju da su rad- 
ničke  nadnice  ipak još toliko  niske  da  ne  podnose 
nikakovo  opterećenje  porezom   i  prirezom.  Trebalo 
bi, gospodo, ove godine ukinuti bar onaj prirez od 1 % 
na nadnice. Ovde se, gospodo, mnogo govori a i nešto 
kritikuje  radničko  osiguranje.  Najbolji  odgovor  su 
svanični podaci Ministra i Središnog ureda, ali ću da 
kažem još ovo. Govori se o silnim platama koje do- 
bi jaju činovnici socijalnog osiguranja. Plate činovni- 
ka osiguranja kreću se u granicama istim kao plate 
državnih činovnika, samo su plate najnižih činovnika 
osiguranja bolje od državnih činovnika. Ovo je istina, 
a sve ostalo su neistinita govorkanja. Radničko osi- 
guranje  vrši   svoju  zadaću  savesno  i  pošteno. Zato 
osiguranje zaslužuje da dobije od države deo Zako- 
nom  propisane  subvencije  o   čemu  sam  posebnom 
pretstavkom    obavestio    gospodina    Ministra,    a    i 
amandmanom   tražio   da   se   zakonita   subvencija   u 
celosti predvidi. 

Gospodo, kad govorim o radnicima, hoću ovu 
priliku da upotrebim i da kažem još nekoliko reči. 
Govori se o radnicima kako su oni komunistički ele- 
menat. To nije tačno! Radnici nisu u masama komuni- 
sti. Bilo ih je posle prevrata mnogo, ali su se razoča- 
rali u komunizam, tako da je on danas sužen na ne- 
kolicinu ljudi i to većinom intelektualaca i studenata. 
Nemojmo se čuditi ako se po koji puta radnici dadu 
zavesti na oštrije nastupe, jer još uvek, nažalost, vi- 
dimo da se veliki broj radnika nalazi u teškom eko- 
nomskom položaju. Često se radi i po 16 sati dnevno, 
nadnice su niske, stanovi rdavi. Položaj radnika kod 
nas nije onakav kakav treba da bude. Treba da vjeru- 
jemo, da će po gospodinu Cvetkoviću socijalna po- 
litika, stvorenim uslovima, krenuti novim pravcem, 
ali uz saradnju pravih pretstavnika radnika i poslo- 
davaca. 

O tome mislio sam da opširno govorim, a naro- 
čito o radničkim komorama i o radničkim organi- 
zacijama, ali radi kratkoće vremena i na apel da za- 
vršim, ja završavam i izjavljujem, da verujem da će 
današnji gospodin Ministar socijalne politike krenuti 
pravim socijalno političkim putem i stoga Sto imam 
poverenja u njega, ja ću glasati za ovaj budžet. (Plje- 
skanje u centrumu i na desnici). 

Potpretsednik Nurija Pozderac: Ima reč narodni 
poslanik g. dr. Franc Klar. 

Dr, Franc Klar: Gospodo narodni poslanici, već 
prošle godine sam u svom dužem izlaganju za vreme 
budžetske debate prilikom pretresa budžeta Ministar- 
starstva socijalne politike i narodnog zdravlja govo- 
rio o našem iseljeništvu. Posto zastupam srez koji 
je zbog velikog siromaštva naročito vezan za hleb sa 
strane, i u kome je dobra polovina stanovništva ili za 
stalno već preseljena, ili pak mora u visokim hilja- 
dama svake godine da ide za hlebom u inostranstvo 
kao sezonsko iseljeništvo, to mi gospodo narodni po- 
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slanici,  dozvolite  da vam  i ove godine  izneseni  po 
tom   pitanju nekoliko svojih misli. 

Već u prošlogodišnjim izlaganjima upozorio sam 
ovaj   visoki Dom na veliko dužnosti, koje ima naša 
država prema svojim građanima u inostranstvu. Upo- 
zorio   sam na  ogromne i'inansiskc  koristi koje  naša 
država  uživa od svojih iseljenika, kao i na to da su 
za ovih 20 godina postojanja naše države, naši iselje- 
nici  poslali ili doneli iz nostranstva više novaca nego 
što   iznosi čitav naš državni dug. Od ovog novca ne 
plaćamo nikakvih kamata, niti smo što dali za ovaj 
novac.   Upozoravao sam ovu visoku Skupštinu da su 
iseljenici deo naše države,  da su oni Jugoslavija na 
strani.  Gospodo narodni poslanici, svaki Jugosloven 
na strani nosi u svom srcu deo naše Otadžbine, on je 
deo našeg naroda, i zemlja na kojoj ima svoje imanje 
je Jugoslavija na strani. Naše je iseljeništvo, gospodo 
narodni  poslanici, naša  deseta banovina  i  zato  sa- 
stavni deo našeg države i naroda, pa stoga mora biti 
sastavni  deo  našeg  državnog  i  nacionalnog  života, 
pa i sastavni deo našeg državnog budžeta. Naša briga 
у.а   'iseljenike,  ne  sme  biti ništa  manja  nego  što je 
briga  za naše građane u zemlji. Naprotiv, ona mora 
da  bude još veća, pošto se ovi iseljenici nalaze van 
naSe    Otadžbine,   prepušteni  sami  sebi   i   pošto   nam 
oni   mogu više da koriste, a i naškode nego građa- 
ni   u   zemlji.  Mislim   da   vam,  gospodo,   o   tome  ne 
moram  prepričavati, pošto sam ubeden da je svaki 
od   vas s time potpuno saglasan. Već prošle godine 
izneo   -sam  izvesne  nedostatke naše  iseljeničke poli- 
tike  i  molio Vladu da ih otkloni. Jasno je, da jedna 
mlada   država kao što je naša ne može da ima usa- 
vršenu  organizaciju svoga iseljeništva. Ipak moramo 
svi   koji smo upoznati sa našom iseljeničkom držav- 
nom   politikom i koji poznajemo prilike medu našim 
iseljenicima, sa velikim veseljem da odamo priznanje 
bivšem Ministru za socijalnu politiku i našem pret- 
sednlku Kraljevske vlade g. Dragiši Cvetkoviću, koji 
je   znao  u svom pravilnom  razumevanju  ovog vrlo 
važnog državnog problema sa srazmerno malim sret- 
stvima mnogo da ostvari. Naročito treba da mu oda- 
mo   priznanje da je znao našu privatnu inicijativu i 
naše  iseljeničke organizacije u zemlji da pridobije za 
svesrdnu i iskrenu saradnju sa  državnim aparatom, 
pošto je baš to bilo ono Sto mu je pomoglo da dođe 
do   ovako lepih uspeha. Ne smem na ovom mestu da 
zaboravim i na šefa iseljeničkog otseka Ministarstva 
socijalne politike g. dr. Fedora Aranickog, a da mu ne 
bih javno, pred ovom visokom Skupštinom, dao puno 
priznanje za njegov vanredno uspešau rad i za nje- 
govo pravilno rešavanje ovog državnog problema. Mi 
koji  se nalazimo u tešnjim vezama sa našim iseljeni- 
cima   i  koji saradujemo u našim iseljeničkim organi- 
zacijama najbolje znamo i osećamo pravilno razume- 
vanje   g. dr.  Fedora Aranickog za ovaj  problem,  te 
smo   mu od srca zahvalni.  Sa vanrednom vredn jšcu 
i  svojim oštrim razumom prati svaku fazu ovog pi- 
tanja i za svaku traži rešenja i pomoći. Лко se stanje 
u  našoj državnoj, u iseljeničkoj službi poslednje go- 
dine   poboljšao, to je u prvom redu njegova zasluga. 
On  radi srcem i osećajem i baš time je uneo u našu 
iseljeničku službu, kako u zemlji tako i na strani, to- 
liko  srčane topline. 

Za napredak i pravilno uređenje naše državne i 
privatne iseljeničke službe, ja sam, gospodo narodni 
poslanici, već prošle godine podneo sledeče predloge: 

1 — Preuređenje iseljeničkog otseka Ministarstva 
socijalne politike i narodnog zdravlja u nekakvu ise- 

ljeničku direkciju tj. instituciju sa najširom autono- 
mijom i kompetencijom, koja bi vodila celokupni 
nadzor nad svim našim iseljeništvom u svojoj po- 
slednjoj kompetenciji, te imala konačnu reč po svim 
pitanjima i predmetima naše iseljeničke službe. U nje- 
zino područje potpadale bi sve iseljeničke ustanove. 
Ovaj svoj predlog ponavljam i ove godine i molim 
gospodina Ministra da ga primi, prouči i sazove sve 
pretstavnike naših iseljeničkih organizacija na po- 
trebne konferencije, kako bi se ova ustanova zaista 
organizovala tako da bi se sve sadašnje zapreke i ne- 
prilike oko zbrinjavanja našeg iseljeništva otklonile 
ili barem smanjile na minimum i postigla što uspešni- 
ja iseljenička služba. 

2 — Predložio sam osnivanje državnog iseljenič- 
kog saveza tj. ustanovu svih iseljeničkih stručnjaka iz 
cele  zemlje.  To   bi  bio  ustvari  nekakav  iseljenički 
parlamenat, u kome bi se rešavali svi iseljenički pro- 
blemi, davale upute našoj državnoj iseljeničkoj službi, 
gde bi se tražilo sretstava i načina na koji način se 
mogu najbolje rešiti svi problemi iseljeništva. Našem 
iseljeništvu   nameće   se   ime  „deseta  banovina",   što 
ustvari i jeste. To je deo države za sebe, deo koji se 
potpuno razlikuje od ostalih banovina sa nebrojenim 
svojim problemima, koji vapiju za reešnjem, a pra- 
vilno rešenje tih problema od ogromnog je značaja po 
ceo naš ostali državni život. Ako je za državnu upra- 
vu potrebna skupština, i ako su za sve banovine u 
zemlji potrebni banovinski saveti, onda je za ovu de- 
setu  banovinu  toliko  više  potrebna  ova   institucija, 
pošto iseljeničke probleme ne može svaki da razume. 
U ovaj iseljenički savez neka bi ušli pre svega naši 
iseljenici koji su se vratili u zemlju, pa onda naši na- 
cionalni  i  kulturni   radilici,  koji  su  već  radili  medu 
iseljenicima, ili su pak dugi niz godina sami živeli n 
inostranstvu kao iseljenici, jer ovi su najbolje upozna- 
ti sa ovim pitanjem. Za poslednjih 20 godina od po- 
stanka   naše   države, učinjene   su mnoge   presudne 
greške u našoj  iseljeničkoj službi, koje su  i našoj 
državi i našim iseljenicima nanele ogromne štete, i to 
samo zbog toga, što su po tim pitanjima odlučivali 
ljudi, koji iseljeništvo nisu razumeli. 

Sta bi braća Srbi kazali kad bi polovinu svoga 
naroda imali van državnih granica? Šta bi vi, braćo 
Srbi, radili, kad bi imali polovinu svoga naroda pre- 
ko državnih granica? Koliko bi žrtvovali za spas i 
nacionalno održavanje ove polovine naroda? Mi vi- 
dimo, gospodo narodni poslanici, koliku brigu vode 
veliki evropski narodi za svakog pojedinca! Svakog 
poslednjeg čoveka svoje krvi imaju u strogoj evi- 
denciji. Zar može jedan ovako mali narod, kao što 
smo mi Slovenci, bez brige za svoj vlastiti opstanak 
da gleda, kako mu polovina naroda tone u tuđim 
nacionalnim morima? Ne, gospodo, samoobrana i 
samoobrana je zakon prirode, to je najviši zakon 
za svakog pojedinca, pa i za svaki narod. Kad mogu 
naši susedni narodi nesmetano spašavati svoju krv 
van svojih državnih granica, kao što je uradio naš 
veliki sused u Srednjoj Evropi, ko bi mogao molim 
vas, gospodo, ko može i srne da zameri slovenačkom 
narodu, ako je spreman sve da žrtvuje i sve da uradi, 
da spase svoju krv. To nam ne mogu zameriti ni 
braća Hrvati, ni Srbi, pošto bi u tom radu bili još 
energičniji, kad bi se nalazili u našem položaju. Za 
naš narod je spašavanje naše krvi van granica, naš 
nacionalni biti ili ne biti, ovde se radi za naš nacional- 
ni opstanak! Stoga, u ime tog svoga naroda, koji se 
nalazi u životnoj opasnosti, tražim da nam naša na- 

101* 



801 XIII  RliDOVNI SASTANAK —  11   MARTA   1939 

cionalna država sa svim raspoloživim sredstvima ро-ЈГ 
mogne, da možemo ovaj rad produbiti i proširiti. 
Stoga je organizacija, kao što je naša siovcnačka 
iseljenička komora za nas Slovence nužni postulat 
naše nacionalne odbrane, našeg nacionalnog opstan- 
ka, a time opstanka jednog dela celokupne naše dr- 
žave. 

Sa svom odlučnošću stoga i ove godine ponav- 
ljam zahtev slovenačkog naroda, da se pitanje naše 
iseljeničke komore odmah uzme u proučavanje, i 
pronađe način, kako bi se ona najbolje izgradila, 
do duše kao privatna ustanova, ali sa javnopravnim 
položajem i sredstvima, da bi se mogao ovaj rad 
razviti kao što je zasnovan, da se od nje stvori naš 
nacionalno-državni pogranični fond odbrane. 

4) Međutim, sa svim ovim radom tesno je spo- 
jen iseljenički dom u Ljubljani. Pre kratkog vre- 
mena, naše novine su javile, da je g. pretsednik 
vlade Dragiša Cvetković, tada još kao resorni mi- 
nistar za socjjalnu politiku, primio u naročitu audi- 
enciju naše kolege g. g. Kranjca i Bajleca, koji su pra- 
tili sekretara naše slovenačke nacionalne organiza- 
cije Rafaelove družbe, te ga zamolili, da se u Lju- 
bljani podigne iseljenički dom, koji bi bio osnova za 
razvitak celokupnog nacionalno-odbrambenog iselje- 
ničkog rada u Slovenačkoj. Kako smo čitali, gospo- 
din pretsednik je u svom velikom razumevanju važ- 
nosti našeg iseljeničkog problema sa naklonošću 
primio deputaciju, te joj osigurao taj potreban dom 
time,  što je  načelno  pristao na  njegovo  podizanje. 

Gospodo narodni poslanici ,ovaj je dom, u vezi 
sa gornjim našim izlaganjima, isto tako nužni postu- 
lat nas Slovenaca. Mi moramo da ga dobijemo, i 
to što prije, odmah. Ovaj dom mora da bude nacio- 
nalno odbrambeni stup našeg državnog postojanja 
na zapadu, a to će i biti. Ovaj dom daće svoj krov 
nad glavom našoj odličnoj Rafaelovoj družbi, isto- 
vremeno to će biti i dom naše iseljeničke komore, 
i tako će se moći ove institucije razvijati u pravcu 
i smernicama, koje su sebi postavile. Kao što počinje 
razvitak svake porodice tek onda kada dobije svoje 
vlastito domaće ognjište, isto tako je i sa svakom 
organizacijom ove vrste kao što su "naša Rafaelova 
družba i Iseljenička komora. Gospodin Pretsednik 
je pomenutoj deputaciji izjavio, da ima para za ovaj 
dom. To je tačno. To nije novac, koga će država da 
da, nećemo ga dati ni mi građani ove zemlje, nego 
to je novac samih iseljenika. Oni su ga složili i na- 
gomilali sa takozvanom glavarinom po odredbama 
§ 33 našeg Iseljeničkog zakona i zgodine 1922, koja 
novac po odredbama toga zakona treba upotrebiti 
za zaštitu tih istih iseljenika i za naš-e državno i pri- 
vatno iseljeničko zbrinjavanje. Gospodo narodni po- 
slanici, pre nekoliko godina iz toga fonda kupljeno 
je imanje na ostrvu Hvaru u Jclsi za pet miliona 
dinara, a koje imanje bi danas prodali za pola mi- 
liona dinara, ako bi ga mogli, i ako smo do sada 
uložili već ogromne sume za melioraciju i admini- 
straciju toga imanja. Da smo onda ovih pet miliona 
dinara iz iseljeničkog fonda uložili u iseljenički dom 
u Ljubljani, imali bi danas ogroman moralan i na- 
cionalan plus i otpala bi milionska šteta, koju imamo 
sa Jelsom na Hvaru. Naših milion dvesta hiljada Slo- 
venaca van državnih granica iz svoje uže domovine 
i matične države ima pravo da traži ovaj dom. S toga 
se obraćam gospodinu Ministru Rajakoviću te ga 
molim da primi ovaj moj predlog i učini sve potreb- 
ne korake, da se još ove godine reši ovo pitanje i 
podigne iseljenički dom u Ljubljani. 

5)   U   iseljeničkom   domu  u   Ljubljani   neka   se. 
(osnuje i iseljenički muzej i arhiva. 

Naši iseljenici ne uživaju gostoprimstvo raznih 
država samo u tome, što jedu njihov hlebac, zarađuju 
njihove pare, koje onda odnose i šalju svojim ku- 
ćama, nego oni doprinose i veliki deo u podizanju 
nacionalne privrede i blagostanja tuđih država. Oni 
u velikoj većini u tim državama rade najteže, naj- 
opasnije i najgore plaćene radove u fabrikama, po 
rudnicima, visokim pećima, po farmama i grade im 
puteve, železnice i kanale. Na taj način prodaju 
tuđim narodima za male pare svoju najbolju radnu 
snagu. Pošto su to većinom sami mladi ljudi u naj- 
lepšim godinama, ova se snaga upropašćuje na ne 
malu  štetu  našega   naroda   ovde  u   zemlji. 

Naši iseljenici, gospodo narodni poslanici, ne slu- 
že tuđim narodima samo fizički kao robovi njihove 
privrede i gospodarstva, nego i kulturno. U tom po- 
gledu imamo mi Slovenci već pravi rekord. Ovako 
malen narod, kao što smo, dali smo n. pr. Sjedinje- 
nim amerikanskim državama odlične kulturne pionire 
koji su krčili ledinu- civilizacije i kulture u najtežim 
pokrajinama države i u najtežim vremenima. Uzmimo 
na primer samo našeg zemljaka Baragu. Tri savezne 
države Mičigem, Viskonsin i Monesota, slave ga kao 
svoga najvećeg kulturnog pionira njihove istorije. 
Pomoću novca skupljenog po slovenačkim crkvama 
poneo je hrišćaiusku kulturu napuštenim i zapostav- 
Ijenim indijanskim narodima u Severnoj Americi. On 
je pisac novih knjiga na njihovom jeziku i tvorac prve 
njihove gramatike. Sta je samo ovaj naš Slovenac, 
biskup, dobra uradio za pomenute tri rržave Ame- 
ričke unije, to nije uradio ni jedan pripadnik mnogo- 
brojnih naroda, koji su se naselili u Americi. 

Za Baragom došao je u Ameriku Slovenac Franc 
Piirgu. Već kod.kuće nazvan ocem racionalnog vo- 
ćarstva, stekao je velike zasluge za slovenačko vo- 
ćarstvo. Kada je već prilično star otišao u Ameriku, 
nastavio je tamo ovaj plodan rad. Pored svog ver- 
skog i hrišćanskog kulturnog rada posvetio se i una- 
pređenju zemljoradnje, a naročito voćarstvu. Pomoću 
svojih dobrotvora iz Slovenačke, koji .su mu slali u 
Ameriku mlade voćke našeg najboljeg voća i semena, 
pretvorio je državu Mičigen u najbogatiji voćnjak 
plemenitog voća, ne samo u Americi, nego u ćelom 
svetu. 

Ova dvojica velikih Slovenaca bili su i političke 
vode Indijanaca, te su svojim uticajem bez prolivanja 
krvi izravnali mnoge nesuglasice između belih i crnih. 
Mnogo gradova i srezova i ulica u tim saveznim dr- 
žavama  nose imena ove dvocice naših ljudi. 

1 takvih ljudi, gospodo narodni poslanici, ima 
cela kolona, i pitam vas gospodo, ko nešto zna o tim 
ljudima ovde u našoj zemlji, iako je ovaj njihov rad 
za nas ovde kod kuće, za narod i mišu državu kolo- 
salan kapital, za koga imamo pravo od Sjedinjenih 
američkih država, pa i od drugih država tražiti ot- 
Stetu u raznim koncesijama i ugodnostima po nas. U 
budućnosti može da naiđe još mnogo velikih istorij- 
skih momenata, kada će naši državnici moći skupo- 
ceno da unovče ovaj duhovni kapital naših iseljenika 
po koristi naše države i naroda. 

Ali, gospodo, pitam vas, gde imamo za sav ovaj 
ogroman rad potrebne dokaze, tačne autentične do- 
kaze i podatke? Nemamo ih. Naši iseljenici u Americi 
99% mahom su radnici i zemljoradnici, neškolovani 
ljudi i pored toga siromašni, jer nemaju sredstava da 
bi  mogli ovaj materijal   prikupiti,   te' ga   sačuvati. 
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Stt^j^a je gospodo narodni poslanici, naša nacionalna 
i državna dužnost, da o svemu tome odmah počnemo 
sa traženjem dokaznog materijala u koliko se još 
može pronaći i spasti, jer mnogo je već propušteno 
vremena. Naši prvi iseljenici, koji su ova dela izvr- 
šili, ili im barem bili svedoci, naglo umiru. Još samo 
par  godina i za sve ovo biće dockan. 

To je razlog i svrha Rafaelove družbe, pa i celog 
Slovenačkog naroda, da postavlja zahtev, da se u 
Ljubljani osnuje zajedno sa iseljeničkim domom i 
iseljeničkom komorom, i iseljenički muzej, i da se 
obezbedi dovoljno l'inansiskih sredstava, da se sav 
ovaj materijal prikupi, spasi pred zaboravom, te sa- 
čuva  za naše istoričare i državnike. 

6) U iseljeničkom domu u Ljubljani mora da se 
osnuje i iseljenička biblioteka, gde će se sakupiti sva 
domaća i strana literatura o iseljeničkom problemu. 
Tudi veliki narodi imaju ovo pitanje naučno već du- 
boko istraženo i proučeno, dok je kod nas ova lite- 
ratura vrlo siromašna i ako je i za nas neophodno 
potrebno, da se i naše iseljeničko pitanje naučno pre- 
traži da se naučnim putem nade načina da spasemo 
našu krv u tuđini. Na Ljubljanskom univerzitetu već 
je osnovan manjinski iseljenički seminar, pod voć- 
stvom stručnjaka u tim pitanjima g. prof. dr. Ivana 
Tomšiča, ali zbog nedostatka finansiskih sredstava 
još nije proradio. Za ovaj seminar i sve naučnike i 
stručnjake u ovoj biblioteci prikupljali bi se potrebni 
podaci  sa svetskom literaturom o iseljeništvu. 

I ova dva predloga ove godine ponavljam i mo- 
lim gospodina Ministra, da ih primi, prouči i pokuša 
naći  re?enje. 

Ako bi se ovi moji predloži, koje smo u Sloveniji 
poslednje godine na raznim iseljeničkim kongresima, 
konferencijama i anketama svestrano proučavali, iz- 
vrš.ili onako, kao su zasnovani, doneli bi u našu ise- 
ljeničku službu nov život, pa i nov duh u naš nacio- 
nalan i državni život ovde u zemlji. Medu iseljenicima 
zastrujala bi krv iz majčinog srca Otadžbine novim 
snagama, te ih pokrenula, kao što pokrene motor 
električna sila u nov život, u novu akciju za naše za- 
jedničke državne i nacionalne koristi. 

Možda bi neko od vas prigovarao, da bi sav ovaj 
rad koštao našu državu ogromne sume novaca. Ne, 
gospodo narodni poslanici, ne tražimo ovaj novac od 
države, niti od niših građana ovde u zemlji! Ovaj 
novac, gospodo, već su odbrojili naši iseljenici u og- 
romnim sumama sa milijardama svojih pošiljaka u 
Otadžbinu svojim domaćima ili ga donose za godi- 
nom prilikom svojih poseta svoga starog kraja, ili su 
ga već ostavili prilikom odlaska od kuće као^ visoku 
glavarinu, koju smo im propisali kao tešku otštetu za 
njihov odlazak. 

Pored toga, gospodo narodni poslanici, ne sme- 
mo da zaboravimo na dejstvo, koje se ne može negi- 
rati, t. j. da naši iseljenici svojim iseljenjem osetno 
rasterećuju naše radničke berze i našu nezaposlenost 
ovde u zemlji. Zar nije za nas jevtinije ,ako ih pu- 
štamo u tuđinu, nego da ostanu kod kuće na teret 
naših berza rada, koje ih moraju potpomagati? Stoga 
neka se udeo, koji radničke berze sada dobijaju, a 
koje imaju gotovog novca u svojim kasama toliko, da 
mogu u milionima pozajmljivati gradovima i državi, 
— pravednije podeli tako, da dobijemo dovoljno ma- 
terijalnih sretstava za finansiranje naše državne i pri- 
vatne iseljeničke službe i zaštitu naših iseljenika u ino- 
stranstvu. 

Stoga molim gospodina Ministra da i ovo pitanje 
prouči i uredi,tako kako to traže interesi države i 
naroda. 

Dalje mi je čast skrenuti pažnju ovom visokom 
Domu na moja izlaganja u pogledu naših političkih i 
iseljeničkih pretstavnika i komesara. Iz sviju država 
gde se nalaze naši iseljenici, ponavljaju se molbe, 
koje su potpuno osnovane, neka se šalju u naselja 
pretstavnici one narodnosti kakve je većina iseljeni- 
štva. Iz Clevelanda dobili smo izveštaj, da je tamoš- 
njih 34 hiljade slovenačkih iseljenika podnelo molbu 
da im se pošalje Slovenac za počasnog konzula. Isto 
mole i ostala iseljenička naselja. Naročito neka bi se 
na ovo obratila pažnja prilikom postavljenja iselje- 
ničkih komesara. Ne mislim time da kritikujem naše 
vladine pretstavnike srpske narodnosti kao da oni ne 
bi bili sposobni činovnici, ili da ne bi pokušali biti pra- 
vedni jednako naprama Hrvatima i Slovencima, ne, to 
ne mislim, nego smatram da moramo ovo pitanje po- 
smatrati sa psihičkog vidika naših iseljenika. (Vidi 
brošuru I. Slovenski iseljenički kongres na strani 
35—39, 113, 114, 127, 129, 131, 133, 136, 137, 139, 
140, 141). 

U USA naši iseljenici mole da im se namesti više 
iseljeničkih komesara. Sada ima svega jedan u Ne\v- 
Yorku, koji ništa ne znači. Potrebni bi bili još i 
Pittsburghu, Clevelandu, Chicagu, Duluthu i Pueblu. 
Zašto su potrebni, može se videti iz izlaganja g. Bra- 
tine iz New-Yorka, na osnivačkoj skupštini komore u 
Ljubljani (Vidi zbornik 1938 strana 36). 

Naši građani u Severnoj Americi osnovali su 
ogromne potpomažuće organizacije takozvane Jedno- 
te, gde su se osigurali u slučaju bolesti i gde su osi- 
gurali svoje porodice za slučaj smrti. Ove Jednote 
danas raspolažu sa ogromnim rezervnim kapitalom od 
ca 20 miliona dolara, ali i tu ima izvesnih nedostataka. 
Na pr. u poslednjoj radničkoj krizi u Americi dugogo- 
dišnji članovi ovih Jednota koji su po 20 i više godina 
uplaćivali svoj ulog, došli su u položaj, da više nisu 
mogli uplaćivati ove mesečne uloge, te su ih Jednote 
protivzakonito i bez milosti crtale iz spiska svojih čla- 
nova bez ikakve oštete. Pošto nije nikoga bilo, koji 
bi se za ove siromahe zauzeo, te izdejstvovao, da im 
se isplati barem onoliko koliko su uplatili i na šta 
su po opravdanim državnim zakonima imali pravo, 
pali su u očajnu bedu, pošto su na stare godine izgu- 
bili ono što su tolike godine uplaćivali i žrtvovali kao 
radni članovi potpomažući organizaciju. Ovim je, go- 
spodo narodni poslanici, oštećena za ogromne sume i 
naša država, pošto je veliki udeo osiguranih suma ili 
su čak i cele osigurane sume bile namenjene rođacima 
u staroj domovini. Da je naša država poslala u Ame- 
riku 10 komesara, spasila bi sebi teške milione osigu- 
ranih suma i trošak za ove komesare bio bi vraćen sa 
100%  kamata. 

Ovo je nov dokaz potrebe da se u Ameriku po- 
šalje više iseljeničkih komesara, koji će moći posvetiti 
ovom radu svoju pažnju. 

Dalje je potrebno voditi računa, da se što pre 
zakjlče zaštitni radnički ugovori sa svima državama 
jii već zaključeni ugovori preprave. Sa Francuskom 
zaključen je ovakav ugovor pre više od deset godina, 
međutim Francuski parlamenat taj ugovor još do da- 
nas nije ratifikovao. U vremenu poslednje velike krize 
bili su zaštićeni iseljenici sviju drugih naroda u Fran- 
cuskoj, samo naš nesretni čovek bio je prepušten na 
milost i nemilost tuđim industrijama. Naši slovenački 
rudari bili su prvi bačeni na ulicu, koje su onda u 
grupama proterivali iz njihove zemlje, a koji su posle 
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bez sredstava došli svojoj kući, bili predmet naše do- 
brotvornosti. lako su godinama uplaćivali u bratinske 
blagajne, bili su bez sredstava i bez milosti, policijski 
proterani preko granice. Međutim, ogromne sume no- 
vaca koje prelaze visoke milione — žuljevi naših rad- 
nika, ostali u kasama bratinske blagajne U inostrau- 
stvu, za nas su izgubljeni. Tu se događaju ogromne 
nepravde. Tuđin iskorišćuje krv našega naroda do po- 
slednje životne snage i još mu uzima ulog za bra- 
tinske blagajne, a kada dođe starost, iznemoglost, ovi 
Jjudi postanu prosjaci i breme naših opština. 

Sve ovo događa se zbog toga, što su pretstavnici 
naše Vlade u Parizu u poslednjih 20 godina propustili 
sve psihološke momente da bi sa Francuskom u zgod- 
nom momentu zaključili radničke zaštitne ugovore. 
Dužnost je naše Kraljevske vlade, da se posluži svim 
raspoloživim sredstvima i da popravi ove greške. No- 
vim ugovorima potrebno je urediti pitanje radnič- 
kih renti i penzija za one naše građane, koji se na 
stare godine vraćaju kući, da bi mogli kod kuće u 
rođenoj zemlji poslednje godine svoga života dostoj- 
no provesti. Dok su se ovi građani nalazili u tuđoj 
zemlji primali su rentu, a kad su se vratili kući renta 
jLm je bila obustavljena. Pitam vas, gospodo narodni 
poslanici, s kakvnm pravom može jedna država da 
obustavi čoveku rentu, koju je sam uplaćivao? Naš 
čovek je za ovu rentu uplatio više nego što bi je ikada 
dobio isplaćenu, stoga je ovo velika nepravda koia 
se mora popraviti. Apelujem na gospodina Ministra 
socijalne politike, da posveti baš ovom važnom pita- 
nju radničke zaštite svu svoju pažnju, da bi naši 
radnici uživali istu zaštitu, kao što je uživaju iselje- 
nici drugih naroda. Zamislite, gospodo narodni posla- 
nici, našeg čoveka u inostranstvu. Ko vidi kako je 
obezbeden i osiguran, na primer, iseljenik i/. Italije, 
Poljske i Mađarske, a kako je on zanemaren i pre- 
pušten na milost i nemilost tuđem kapitalu. Rafajlova 
družba u Ljubljani posvetila je baš ovome pitanju 
naročitu pažnju, te neprestano upozoravala mero- 
davne vlasti na ovu grešku u našoj iseljeničkoj slu- 
žbi. G. dr. Fedor Aranicki upotrebio je svaku priliku 
i pokušao prepušteno popraviti. Kada je naša država 
sklapala razne trgovinske ugovore sa Nemačkom, 
Francuskom i drugim državama, imala je lepu priliku, 
da u te ugovore unese i zaštitne tačke naših iselje- 
nika. To neka bude zadaća naših iseljeničkih vlasti 

/i naše Kraljevske vlade 
Sto se tiče zbrinjavanja naših iseljenika u raznim 

državama, treba naročito svima našim iseljeničkim 
komesarima dati na raspolaganje potrebna sretstva, 
da ne budu oni samo hladni činovnici, nego pravi 
očevi iseljenika na koje će se iseljenici obraćati .sa 
punim poverenjem u svim svojim kulturnim, nacio- 
nalnim, privrednim i verskim potrebama, i gde će 
naći potpuno razumevanje. Sa dovoljno raspoloživim 
sretstvima ovi komesari moći će i socijalno i kulturno 
da vrše svoju zadaću. Druge države na primer vode 
računa i 0 tome, da iseljenička mladež može svaki 
dan posle škole u državnim školama da pohađa jezi- 
kovne kurscve svoje države, njima daje na raspola- 
ganje autobuse, koji ih prikupe po selima, odvezu 
u školu i opet vrate na selo. Sve države vode računa 
da njihova omladina u hiljadama svake godine pose- 
ćuje rođenu zemlju, gde se poučava u jeziku i nji- 
hovom državnom duhu, da na taj način ostaje verna 
svojoj matičnoj državi i u inostranstvu. Naši iselje- 
nici neka budu lojalni građani zemlje u kojoj žive, 
a mi moramo voditi računa da ostanu ljubeći sinovi 
svoje  matične  domovine.  Gospodin Pretsednik vlade 

Dragiša Cvetković obišao je prošle godine, naše ise- 
ljenike  u  Nlemačkoj,   i   na   vlastite  oči  video  nužnu 
potrebu za organizovanje posete iseljeničke omladine 
majci Otadžbini. Stoga je već prošle godine žrtvovao 
potrebna sretstva,  da je moglo 50 iseljeničke dece 
iiz Nemačke posetiti našu Otadžbinu za mesec dana. 
Zahvaljujemo Gospodinu Pretsedniku Kraljevske vla- 
de na ovom dokazu razumevanja za iseljeničko pita- 
nje i nadamo se da će se ova politika nastaviti. Treba 
voditi  računa  da  se isto učini  i drugim  iseljeničkim 
naseljima, jer ako se učini jednom naselju a drugo 
zanemari, time se budi Ijubosumnje i  takva politika 
mogla  bi  više  da  štetuje   nego  da  koristi.  Redovni 
poseti   iseljenika   našoj   Otadžbini   moraju,   gospodo 
narodni poslanici, biti narodna tačka našeg iseljenič- 
kog programa. 

Naši iseljenici n astrani čuvaju ljubav prema svo- 
joj državi i svome narodu, i svako želi, makar se na- 
lazio dugi niz godina na strani, da barem još jedanput 
pred svoju smrt vidi svoje rođeno mesto i svoje 
rođake. Ove posete mogu ogromno koristiti i našim 
iseljenicima i našoj državi ako ih što više po- 
mognemo. 

Stoga neka se odobri našim iseljenicima koji se 
vraćaju u zemlju da imaju na našim železnicama 
najveće ugodnosti i povlastice, neka im se odobri 
povlastica na našim železnicama i parobrodima sa 
dve trećine popusta. Ovim popustom država ne može 
ništa da gubi jer ako iseljenik ne potroši na želez- 
nicama i parobrodima potrošiće ga u našim hotelima 
i pri posetama raznih mesta u zemlji. Stoga treba 
naša iseljenička državna služba da unapređuje ove 
iseljeničke posete svim mogućim i raspoloživim sre- 
stvima. Prtošle godine posetila je našu zemlju sa 
svojim pretstavnicima Slovenačka ženska zveza iz 
Amerike. Rafajlova družba pobrinula se za razne 
povlastice, da su ove žene mogle da obiđu Beograd, 
grob Blaženopočivšeg Viteškog Kralja na Oplencu, 
Dalmaciji itd. Sada ove žene u svim američkim slo- 
venačkim listovima s veliki moduševljenjem opisuju 
svoje utiske iz naše zemlje. Gospodo, ovo je za naš 
turizam ogromna besplatna i skupocena propaganda 
koja nas ne košta ni prebijene par«. Ako naši ise- 
ljenici saznaju da im naša zemlja nudi ovako sni- 
žene vožnje po železnicama i parobrodima, videče u 
tome nov dokaz ljubavi Otadžbine prema njima, i to 
će ih svake godine u sve većem broju privlačiti kući. 

Do nedavna sa ovakvim iseljenicima turistima 
postupalo se u našoj zemlji bezglavo i nepravo. Ako 
je došao neki turista iz neke susedne zemlje nudili 
smo mu sve moguće udobnosti iako je kod nas osta- 
vio mnogo manje para, onoliko koliko je morao. 
Ako je međutim naišao naš čovek, prilikom stupanja 
U našu državu nije našao razumevanja kod naših 
policiskih i carinskih vlasti niti na drugom mestu. 
Ponavljali su se slučajevi da je ovakav naš iseljenik 
turisto posle nekoliko nedelja sa psovkom n austima 
napustio našu Otadžbinu i zaklinjao se da se neće 
nikad više vratiti. Hvala Bogu prilike u tom pogledu 
u poslednje vreme poboljšale su se. Pre nekoliko 
godina došao je na primer u Sloveniju ceo voz slo- 
venačkih iseljenika turista iz Francuske. Francuska 
im je dala na raspolaganje svoja najraskošnija kola 
1 razreda, kakve upotrebljava samo luksuzni ekspres- 
ni voz, iako su ovi iseljenici plaćali karte većinom 
za treću klasu. Kada su se vraćali iz Ljubljane zamo- 
lili su Direkciju državnih železnica da bi im naša 
država dala na raspolaganje barem kola druge klase. 
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kako ih ne bi bilo sramota vratiti se u Francusku 
<rde bi im Francuzi mogli prebacivati da su im stranci 
više naklonjeni nego njihova Otadžbina. Ali, gospo- 
do desilo se nešto nečuveno: naši iseljenici dobili su 
najgora kola upravo neke stare kutije koje su mogle 
da izdrže samo do Ulma u Nemačkoj. Tamo je žc- 
leznička vlast utvrdila da su ova kola u takvom sta- 
nju da je treba pripisati samo sreći što se ova kola za 
vreme putovanja do Ulma nisu raspala i da se nije 
desila užasna katastrofa. Nemačka železnička uprava 
je stoffa vratila ova nazovi kola iz Ulma natrag u 
Jugoslaviju j sarna stavila našim ljudima na raspo- 
iatranje pristojna kola. Kako je ovaj slučaj mogao 
da utiče na naših G00 iseljenika, sasvim je razum- 
ljivo! 

U našem državnom radu za unapređenje turizma 
je stoga najvažnije, da mi našim iseljenicima, koji 
dolaze u posetu u Otadžbinu pokažemo svu svoju 
naklonost, nudimo im sve. udobnosti i finansiske po- 
vlastice pošto smo time najjevtinije kupili najuspeš- 
niju   turističku propagandu u stranim  državama. 

Gospodin Ban dr. Marko Natlačen primio je Ra- 
fa jlovu družbu i u banovinski turistički savet Dravske 
banovine, a savez za promet turizma u Ljubljani 
primio je ovu družbu za članicu kod njezinoga rada 
te   će   se ubuduće raditi u tom pravcu. 

Pozivam Kraljevsku vladu da u tom pravcu na- 
stavi započeti rad Rafajlove družbe i po ostalim dc- 
lovima naše države i pokuša tesno povezati našu 
propaprandu za turizam po celoj državi sa našim ise- 
ljenicima u inostranstvu. 

Gospodo narodni poslanici, kada govorim o na- 
šim iseljenicima, turistima, dolazim do pitanja držav- 
ljanstva naših iseljenika tj. kada prestaje iseljenik 
da bude naš građanin; u kom slučaju ostaje naš gra- 
đanin; i koji su iseljenici još naši građani. U pogledu 
sve^a' toga sve do najnovijeg vremena u našoj dr- 
žavi nismo bili načisto. Naši poslanici na strani 
i naši konzuli postupali su u tom pogledu svaki po 
svom nahođenju. U Sloveniji imali smo na primer 
ovaj slučaj: Godine 1935 došao je u posetu svojim 
roditeljima koji su se iselili u Ameriku još davno 
nrc svetskog rata, a posle vratili u našu zemlju, nji- 
hov sin Franc Rigler i/. Klivlenda, roden u Kliv- 
landu dakle bez sumnje potpuno američki građanin. 
Međutim naše političke vlasti Sreza logatičkog uhva- 
tile su ga, oduzele mu pasoš te ga predale vojnim 
vlastima gde mu je bio određen rok službe u kadru 
na'tri godine po kazni. Dve i po godine ogromnog 
rada i neprilika imala Rafajlova družba koja je in- 
tervenisala kod Banske uprave. Ministarstva socijal- 
ne politike. Ministarstva vojske, kod Pretsednikn 
Kraljevske vlade, i naposletku kod Ministra unutra- 
šnjih dela g. dr. Antuna Korošca. Stvar se nije mogla 
nikako da reši. 

Naprotiv, gospodo narodni poslanici, u Ljubljani 
imamo u poslednje vreme iseljenike — povratnike 
rođene u Ljubljani, ili negde u Sloveniji, koji su se 
vratili kući sa većim sumama novaca, da bi ovde ku- 
pili neko imanje i U miru uživali starost sa svojim 
porodicama i plodove svog marljivog rada u tuđini. 
ЛИ, pošto su u inostranstvu dobili tuđe državljan- 
stvo, sve ih vlasti smatraju za strance i ne mogu 
sebi da kupe imanja niti u Ljubljani, niti uopšte u 
Sloveniji, što tobože nisu naši građani, dakle stranci 
koji po odredbama Ministarstva 50 kilometara vaz- 
dušne   linije od državne granice ne mogu da kupe 

imanje. U poslednje godine imalo je doći iz Amerike 
više stotina u Americi rođene muške omladine u Ju- 
goslaviju,  ail  su se  ovi  mladići pobojali,  da  lm  se 
ne desi isto Sto i nesrećnom Rigleru. Dozvolite, go- 
spodo  narodni  poslanici,  da  vam  iznesem  još  ovaj 
slučaj:   Baš   ovih  dana  Rafajlova  služba   primila  je 
iz Njujorka sledeći izveštaj: početkom februara o.g. 
imala je nameru da otputuje neka Ana Markoja iz 
Bridž Porta u posetu u svoju Otadžbinu.To je bogata 
i medu američkim prekomurcima jedna od najodluč- 
nijih i najuticajnijih žena. Pošto je njezin muž ame- 
rički građanin,  i pošto je ona došla u Ameriku još 
pre svetskog rala, jugoslovenski generalni konzul  U 
Njujorku   nije   hte'o   da   ju   smatra   jugoslovcnskom 
podanicom. U takvim slučajeva  do sada su se  izda- 
vale   t.zv.  »izjave  o   nacionalnosti«   i  sve  je  išlo  u 
redu. Putnici sa ovakvim  pasošem  mogli  su nesme- 
tano  putovati ovamo i  natrag.  Sada  međutim  naje- 
danput bez ikakvog obaveštenja od ma koje strane 
ovakvi   afidavidi  više  ne  vrede  i   konzulat  neće   tla 
ih vizira. Usled toga goreimenovana odlična, bogata 
naša  zemljakinja  nije  mogla  da  putuje u svoje  ro- 
đeno   mesto.   Posle   trodnevnog   savetovanja   u   ge- 
neralnom konzulatu naposletku su joj ponudili t. zv. 
»Pasavant« kojeg kontrola putnika na našim granič- 
nim  stanicama   oduzima.   Da  bi  se  ova  žena  mogla 
vratiti u Ameriku morala bi da traži nov pasoš, ali 
nastaje pitanje, da li bi ga naše vlasti htele izdati, 
pošto je otišla u Ameriku još pre svetskog rata. In- 
teresantno je u ovom slučaju i to, da g-da Markoja 
samo u nepokretnom imanju poseduje preko  10.000 
dolara  i  opet  se  naš  konzul  plašio.do  l>i ova  žena, 
ako  se  vrati   u  Jugoslaviju,  bila  teret   našoj   zemlji. 

Kad  je   g.   1936  Rafajlova   družba   zamolila   ta- 
dašnjeg Ministra unutrašnjih dela g. dr. Antona Ko- 
rošca,  da  se zauzme  za  Riglerov slučaj,  te ga  reši, 
on je izdao o pitanju državljanstva naših iseljenika 
podređenim vlastima naročitu okružnicu. U toj okruž- 
nici  jasno se kaže,  da lica, koja SU se iselila pre   1 
decembra 1918 g. iz područja gde su važile odredbe 
O  državljanstvu  austriskog  zakona   i   odredbe   o  dr- 
žavljanstvu iz g. 1879 prestala su biti podanici bivše 
Austro-ugarske monarhije sa iseljenjem i nedovolj- 
nom otsutnošeu iz države na osnovu iseljeničkog za- 
kona od 24 marta 1852 godine, koji je 19-ХМ852 g. 
važio i za bivšu Hrvatsku i Slavoniju. Docnije kada 
je bivša Austro-ugarska 20 septembra 1870 g. zaklju- 
čila  konvenciju sa U.  S.  A. građani  su  izgubili po- 
danstvo   Austro-ugarske,  aku  su  živeli  5  godina   na 
teritoriji U. S. A. i tamo primili američko podanstvo. 
S toga'sva lica, a to su svi Slovenci, svi Hrvati i svi 
prečanski Srbi, koji su se iselili sa teritorija Austro- 
ugarske i primili američko podanstvo, bilo sa iselje- 
njem, bilo nedozvoljenom otsutnošću, bilo na osnovi 
konvencija od  1  decembra  1918 g., nisu bili austro- 
ugarske   i   primili   američko   podanstvo,   bilo   iselje- 
meniti  odredbe  mirovnih  ugovora,  pa  ih  s toga  ne 
možemo oglasiti za svoje podanike. 

Ako je to tako, onda moramo konstatovati da 
smo s tom samom pretnjom izgubili skoro više od 1 
miliona svojih građana — podanika, od kojih dve 
trećine smo bacili kao njihova rođena majka bez- 
dušno na ulicu, kao siromahe bez Otadžbine, tj. bez 
države. Ako se uopšte uvede postupak našeg gene- 
ralnog konzula u Njujorku kao što je bio slučaj sa 
gdom Markoja iz Bridž Porta, onda smo 7 do 800.000 
slovenačkih iseljenika sprečili da ikada pu- 
šete   našu   zemlju.  U  čvrstoj   nadi   i  uređenju   te   iz 
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ljubavi prema svojoj rođenoj zemlji, ovi iseljemci 
nisu hteli zatražiti tuđeg podanstva, — još više — svi 
naši konzuli, spoljna politika naše Vlade, sva naša 
stremljena, svih naših vladinih pretstavnika i sve naše 
delo odnosno iseljenika ovde kod nas bilo je, da smo 
iseljenike odvraćali od toga da prime tuđe pdanstvo. 
Naši iseljenici verovali su svojoj državi i svojoj majci, 
(kome dete da veruje ako ne svojoj majci!) Međutim, 
gospodo, zbog svoje vere u svoju državu i odanosti 
svojoj nacionalnj državi, ostali su ovi iseljenici naše 
krvn potpuna domovinska siročad, t.j. ljudi bez države, 
bez podanstva i bez Otadžbine. Ovo se do sada medu 
našim iseljenicima još nije saznalo, niti je kome palo 
na pamet da bi jedan narod ili jedna narodna država 
igde na.svetu mogla ovako kruto da odbaci ovako 
ogroman broj svoje dece, koja su istovremeno njezini 
najveći dobrotvori. Izvolite sada, gospodo narodni 
poslanici, govorite ovoj masi našeg naroda o vernosti 
našoj državi i narodu. Stvarno stanje je danas ta- 
kvo, "da naš prečanik — iseljenik ne sme u Jugoslaviju, 
i ne sme da obide svoje rođeno mesto. Srpski iselje- 
nik, međutim, može nesmetano da dođe kad god hoće, 
Gospodo, zar ovakvim postupkom ne dajemo nepri- 
jateljima naše države, koji se šunjaju medu našim 
iseljenicima, u ruke najuspešnije oružje protiv naše 
države. S ovom godinom, dakle, prestaju posete na- 
ših iseljenika, pošto su počeli da se izvode zakoni spo- 
menuti u okružnici Ministarstva unutrašnjih dela. 
Ovo će porazno da utiče na naše iseljenike kada oni 
za to saznaju, nastaće medu njima veliko razočarenje, 
koje će roditi veliku mržnju i prezir prema našoj ze- 
mlji — surovoj majci svoje dece — kakva nije ni 
jedna druga država u svetu. 

S toga kao pretstavnik srezova, koji imaju više 
od polovine svojih ljudi u iseljeništvu i koji žive sa- 
mo od iseljeništva, jer bi bez svojih iseljenika morali 
već stvarno propasti, najodlučnije tražim, da se ovo 
pitanje odmah prouči, i molim gospodina Ministra 
Rajakovića, da izdejstvujc hitne odredbe sadašnje 
Kraljevske vlade po ovom pitanju i telegrafski izvesti 
sve svoje konzule i poslanike širom sveta, da se U 
pogledu podanstva naših iseljenika postupa опдко, 
kao do sada i da se sa iseljenicima koji su se iselili iz 
prečanskih krajeva pre 1 decembra 1918 godine po- 
stupa jednakopravno kao sa onima koji su se iselili 
posle toga dana. Ovde je potreban brži rad da se 
spreči ogromno zlo. Ovim bi bilo bar privremeno re- 
šeno ovo pitanje. Neka se odmah pristupi izradi novog 
iseljeničkog zakoga, koji bi uredio pitanje državljan- 
stva naših iseljenika jasno i precizno, da ne bude ne- 
kih sumnji i da bi naši vladini prestavnici u svetu znali 
svi jednako da postupaju i da se ne nanosi našoj dr- 
žavi i javnosti šteta na prestižu. 

Najnoviji način iseljavanja naših ljudi je tako zv. 
sezonsko iseljeništvo. Strane države, naročito Nemač- 
ka i Francuska, svake godine zamole za veći broj 
radnika za obradu njihovih polja i za njihove najniže 
i najgore plaćene radove, koje njihovi građani neće 
da vrše. 

Ako posmatramo ovo sezonsko radništvo sa sta- 
novišta državnog prestiža i naše građanske časti, ovo 
je naša nacionalna sramota, ili blaže rečeno, naša so- 
cijalna rana. Tragika je da mora Slovenac da služi 
ludim narodima za najniža i najgora plaćana dela. 
Ipak je sezonsko iseljavanje danas naše potrebno zlo. 
Naša industrija nije još toliko razvijena da bi mogla 
da uposli sve naše suvišne radničke snage. 

U slovenačkim pripovetkama imamo naročitu 
glavu o tzv. »Desetim braćama« i »Dosetim sestrama« 
Nekadašnji naš seljak imao je još toliko zemlje, da je 
bilo hleba za devetoro dece, dok je za desetoga nedo- 
stajalo i kašike i hleba, te je morao u svet. Ovu žalosnu 
sudbinu desetoga deteta narodna uobrazilja zavila je u 
pripovetke o velikoj tragici ovo desetoro braće, koju 
su opevali naši pesnici i opisivali slovenački literati, 
na pr. Jurčić U svom »Desetom bratu« i slikari u svo- 
jim slikama. Međutim, danas je zemlja našeg seljaka 
toliko rasparčana da vam se čini kad se vozite kroz 
Slovenački i gledate naaš polja ka oda imate pred so- 
hom šahovsku dasku. Polja šu podeljena u male ko- 
madiće i svaki komadić je vlasništvo drugog gospo- 
dara. Naš seljak danas ne može da prehrani ne samo 
devetoro dece, nego jedva dvojicu, a većim delom i 
samo po jedno dete, dok svi drugi moraju u svet. Na 
taj način naša Slovenija svake godine ima na 1000 su- 
višne radne snage, ovakvih desetih braća i desetih se- 
stara, mladih čvrstih mladića i devojaka, koje briga 
za hlebom potera iz sela u naše gradove. 

Uslcd nedovoljne industrije kod kuće ne nadu 
hleba, i zbog toga opsedaju naše berze rada i molo 
zaradu. Baš stoga je danas sezonsko radništvo —i ako 
sramota i nesreća za narod — ipak potrebno zlo i još 
moramo biti čak i zahvalni stranim državama, da 
daju našoj suvišnoj radnoj snazi hleba, kojega im ro- 
đena zemlja ne može da da. Dužnost je naših vlasti 
dakle, da se ovo potrebno zlo poboljša na taj način, 
da se potrebnim ugovorima sa raznim državama pobri- 
ne, da ovi ljudi ne budu iskorišćeni, te da se s njima 
postupa kao sa ljudima i da im s daje sva potrebna 
zaštita plilikom prodavanja njihove radne snage tudem 
narodu, s kojom ti odnosni narodi povećavaju svoje 
nacionalno bogastvo. Mi moramo ove ljude zaštititi, 
da bi ora uživali sva prava, tj. da se njihove plate po- 
većaju na nivo plata domaćih radnika tih država, da 
dobivaju onaku hranu, kakvu njihov teški rad zahte- 
va, da budu u svakom pogledu zaštićeni protiv sv;!i 
nepravdi, protiv svakog antinacionalnog trgovanja, 
kako bi nam se vratili kući umno zdravi, zdravi du- 
hovno i po srcu, makar i sa zarađenim žuljevima ttide 
države. Ovo je jedan veliki problem sadašnjice, kome 
treba posvetiti naročitu pažnju. 

Naša Rafaelova družba postigla je da je gospodin 
Pretsednik Kraljevske vlade Drmriša Cvotković. kao 
Ministar socijalne politiko 3 januara 1039 godine U 
Murskoj Soboti sazvao anketu po toni pitanju. Izla- 
ganja učesnika na ovoj anketi bila su vrlo interesan- 
tna i po državu korisna i po državu poučna. 

Zato pozivam i molim gospodina Ministra soci- 
jalne politike da ovakve ankete priređuje i u buduće 
gde će zastupnici raznih naših organizacija, koje 
imaju veze sa sezonskim radništvom, izneti svoja mi- 
šljenja, iz kojih će Ministarstvo socijalne politike 
moći da izvuče korisna uputstva za pravilno rešenje 
ovoga pitanja. Do sada se slala u inostranstvo na 
sezonski rad samo suvišna radna snaga zemljorad- 
ničkih krajeva iz srezova: Murska Sobota, Lendava 
i Čakovec. Ali, gospodo, i u ostalim srezovima Slo- 
venije, a naročito u pasivnim krajevima naše Suhe 
Krajine, Belokrajine i naše Dolenjske, imamo na hi- 
ljade suvišne radne snage, koja isto tako moli i traži 
da joj se omogući zarada i hleb u inostranstvu. 
Anketa u Murskoj Soboti odlučila je, da se ove go- 
dine deo ovoga radništva podeli i na ostale srezove 
Slovenije,  što  moramo  pozdraviti. 
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Za zaštitu naših nesrećiiili desetina hiljada iselje- 
nika, Kraljevska vlada mora da se svestrano pobrine. 
U državni proračun uneta je stavka da se ukida ne- 
pravedna glavarina, koju je morao do sada svaki ise- 
ljenik da plati u visokoj sumi od preko 200 dinara. 
.NJaš bedni patnik morao je za put u inostranstvo da 
pozajmi novac. Da bi mu ovaj put bio još teži, vlast 
mu i"e bez milosti izvukla iz džepa još i visoku gla- 
varinu. Ovako majka ne sme da postupa sa svojim 
detetom. Stoga zahvaljujem gospodinu Ministru so- 
cijalne politike Miloju Rajakoviću, da je ovu ne- 
pravdu   pravilno  shvatio  i glavarinu  ukinuo. 

Sada ćemo morati da tražimo druge izvore, koji 
bi omogućili prikupljanje finansiskih sredstava, da bi 
se ovo naše radništvo zaštitilo. U Ljubljani se nalazio 
pretstavnik nemačkih radnih organizacija, koji se iz- 
razio, da ne može da razume, zašto naša država ne 
šalje za svojim sezonskim radnicima iseljeničke sve- 
štenike, iseljeničke nadzornike, a naročito iseljeničke 
komesare, koji bi kontrolisali život iseljenika u Ne- 
mačkoj. Sve državo to čine samo Jugoslavija ne?! 
Ovo  ne srne više da se događa! 

Rafaelova družba je predložila da se sastavi na- 
ročita komisija iz pretstavnika Ministarstva socijalne 
politike i pretstavnika Banske uprave, koja bi imala 
da otputuje sa sezonskim radnicima u inostranstvo 
i koja bi vodila brigu za punu zaštitu naših iselje- 
nika na strani, da nam se vrate fizički i moralno 
nepokvareni  u  domovinu. 

Treba se pobrinuti da naši iseljenici mogu da 
donesu svoj zasluženi novac kući. Do sada im je bilo 
dozvoljeno da svakoga meseca šalju manje sume, a 
Isto tako, da jednu manju sumu ponesu sobom kada 
se vraćaju, a za ostali novac morali su u inostranstvu 
da kupuju razne stvari, kao: odelo itd., i na taj način 
donesu  kući stvari  umesto  para. 

Naš je čovek otišao u svet za zaradom, sa tom 
nameroin, da uštedi nešto novaca, sa kojim će moći 
da plati dugove na svome imanju, i da se obezbedi 
za potrebni hleb preko zime, a ne da tamo kupuje 
nepotrebno odelo, koje može kod kuće jevtinijc da 
dobije. Molim gospodina Ministra da i ovome pitanju 
posveti svoju pažnju i brigu. 

Iseljenička propaganda neka se unese i u naše 
škole. Kada deca moraju učiti o raznim narodima, 
neka se kod istorije i geografije različitih stranih 
država, svuda obrati naročita pažnja i našem jugo- 
slovenskom življu u tim državama. Naša omladina 
treba već u svojim udžbenicima da se upozna sa 
ogromnim i pionirskim radom naših iseljenika u raz- 
nim   državama. 

Da bi se naša omladina već u ranijim godinama 
navikla na žrtve, za dela našega narodnoga života, 
apelujem na gospodina Ministra prosvete, da dozvoli, 
da se po našim školama osnivaju školski iseljenički 
podmlatci (krožki) gde bi se proučavalo ovo pitanje 
i omladina oduševljava za nacionalni rad. Iseljeničko 
pitanje je spašavanje naše krvi na strani '\ sigurno 
jedno od najvažnijih naših kulturnih i samoodbram- 
benih   radova za našu omladinu. 

U pogledu svih tih stvari, gospodo narodni po- 
slanici, poslednjih godina pod vodstvom iseljeničke 
službe našega Pretsednika Kraljevske vlade, kao ta- 
dašnjeg Ministra socijalne politike, gospodina Dra- 
gi.še ' Cvetkovića, i marljivim radom šefa gospodina 
d-ra Aranickog. mnogo se postiglo ili barem po- 
boljšalo. Ali, još nam nedostaje silno mnogo, pa da 

naše iseljeništvo bude organizovano tako, kako se to 
srazmerno malim žrtvama i sa nešto dobre volje može 
da izvrši. 

Na kraju, gospodo narodni poslanici, dozvolite 
da vam iznesem još nekoliko podataka o stanju na- 
šega iseljeništva. U Nemačkoj imamo danas oko 
četrdeset hiljada Jugoslovena bez ijednog našeg sve- 
štenika, koji su u svojim verskim potrebama upućeni 
samo na nemačke sveštenike. 

U Moers Merbeck-u imaju naši iseljenici samo 
jednu učiteljicu, a trebali bi najmanje četiri učitelja 
i dva sveštenika. U Holandiji trebaju Jednoga uči- 
telja, u Belgiji nužno trebaju iseljeničkog svešte- 
nika. U Francuskoj trebaju još najmanje dva iselje- 
nička učitelja. Kanada je potpuno napuštena, isto'je 
i sa Brazilijom i Egiptom. 

Kolika je potreba za iseljeničkim učiteljima u 
tim krajevima pokazuje ceo red žalosnih primera, 
0 kojima zna Rafaelova družba u Ljubljani. 1/. Nema- 
čke, Holandije i Francuske vraća se u našu zemlju 
omladina bilo da udovolji vojnoj dužnosti, bilo da 
je proterana, bilo da želi kod svojih roditelja ovde 
u zemlji da sebi uredi svoj život. Ali, pošto ne zna 
maternji jezik, ne može da bude zaposlena. I tako se 
potuca po našim gradovima i prosjaci hleba. Pošto 
još nemamo ustanova koje bi o toj mladeži vodile 
računa, bačeni su na ulicu, gde u teškim prilikama 
zalutaju na stranputice, u krade itd., samo da saču- 
vaju svoj život. Na taj način propalo nam je već 
desetine žrtava, koje će nam biti i veliki teret. Ovi 
mladići potucaju se i potucaće se i u buduće po na- 
šim zatvorima, kaznionicama i time prouzrokovati 
državi velike troškove. Kada bi se ovaj novac, kojega 
potrošimo za njih, za sudove, zatvore itd., upotrebio 
za to, da se tim siromasima obezbedi rad i život i 
od njih stvore pošteni članovi društva, uštedili 
bismo ove troškove, a žrtve spasili od velike patnje 
i nesrećnoga života. 

U Holandiji imamo, na primer, na stotine naše 
omladine koja će se, kako nas izveštavaju, uskoro 
vratiti kući zbog pomanjkanja rada. Niko od njih ne 
zna naš jezik, ili bar vrlo malo. Šta će ovi siromasi 
da rade u našoj zemlji bez znanja našega jezika? 
To mi ne znamo! Iste su prilike u Nemačkoj i u 
Francuskoj. Sve ovo dokazuje nasušnu potrebu ise- 
ljeničkog  učiteljstva   i  sveštenika. 

Najbogatiji izvor prihoda naše nacionalne pri- 
vrede je iseljeništvo. Ako su naši iseljenici 1928 go- 
dine poslali kući 18,696.592 dolara — kao što je to 
izračunao gospodin dr. Feodor Aranicki u svojoj 
studiji »Naša emigraciona statistika za 1928 godinu«, 
u Iseljeničkoj biblioteci broj 4 — onda, kada je već 
nastupila privredna kriza, možemo potpuno sigurno 
da tvrdimo, da su naši iseljenici za ovih dvadeset 
godina poslali barem 20 miliona dolara. Лко ovo iz- 
računamo, odnosno pretvorimo U našu državnu va- 
lutu, dobijemo upravo ogromne sume. Ni jedan 
drugi eksport nije nam u tim godinama doneo 
toliko   čistoga   prihoda. 

Već samo to je za našu državu dovoljno stvaran 
razlog, da obrati najveću pažnju i brigu iseljeničkom 
problemu. 

Naša država ima van granica u iseljeništvu oko 
1,200.000 Slovenaca, isto toliko Hrvata i gotovo 50 
hiljada Srba. Svi su oni i po krvi i po jeziku naš 
narod i tako sastavni deo naše države, naša deseta 
banovina, kao što oni sami tu sa ponosom tvrde, i 
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što uistini i jesu, naime sastavni deo naše suverene 
države. 

Naši iseljenici budno prate razvoj prilika, kako 
u svome rođenome mestu, u svojoj opštini odakle 
su, tako i u svome narodu i u svojoj državi. Oni 
Ijiibe i vole sve. sa svakom mišicom svoga srca. 
Ovde moram, gospodo narodni poslanici, da vas upo- 
zorim na ogroman udeo rada za naše nacionalno 
oslobođenje i naše nacionalno Ujedinjenje za vreme 
Svetskoga" rata, koji su izvršili naši iseljenici. Mo- 
žemo da tvrdimo da bi bez naših iseljenika, mi sami 
teško postigli našu slobodu. Naši iseljenici u Južnoj 
Americi finansirali su i svojini žrtvama omogućili 
osnivanje i rad Jugoslovenskog odbora u Londonu. 
Na sve ovo mora naša država da misli, i u tome 
pravcu  da  uputi  svoju  iseljeničku  državnu  politiku. 

U tome pogledu treba da se ugledamo na rad 
naših susednih velikih evropskih država, na koji na- 
čin one tretiraju svoje iseljenike i svoju krvnu braću, 
van njihovih državnih granica, i kolike ogromne 
žrtve podnose svake godine za njihovo održavanje. 
1 to su, gospodo, veliki, visoko milionski narodi, 
koji gubitak od 5 do 10 miliona svoje braće upravo 
ne bi ni osetili. U poredenju sa njima, naša je država 
mala, a pogotovo za nas Slovence znače iseljenici 
i naša braća van granica polovina našega naroda. 
Stoga nam ne može da bude svejedno, da li ćemo tu 
polovinu svoga naroda da spasimo ili izgubimo. Nije 
nikakvo čudo, što je zbog takvoga stanja stvari, 
Slovenački narod poslednjih deset godina razvio živu 
akciju u svojoj nacionalnoj organizaciji, Rafaelovoj 
družbi, za rešavanje ovoga problema. 

Mi imamo u Zagrebu Savez organizacije iselje- 
nika ,koji.ima svoje podružnice u celoj državi. Po- 
moću ove dve organizacije naša je iseljenička služba 
kao privatna inicijativa postigla u poslednjih deset 
godina upravo zavidne uspehe. Na inicijativu Rafa- 
elove družbe uvedena je pomoću Saveza organizacija 
iseljenika iseljenička nedelja za ćelu državu, koja je 
naročito zahvatila najšire mase, te ih zainteresovala 
za iseljeničko pitanje, pošto je ovaj problem ne samo 
stvar države i iseljeničkih organizacija, nego i sva- 
kog našeg pojedinog građanina. Svi mi moramo mi- 
sliti, svj mi moramo raditi, svaki u svome delokrugu 
po svojim mogućnostima i po svojim sposobnostima 
da spasimo našu krv van granica za dobrobit naše 
velike  nacionalne  države  i  našega  naroda. 

Stoga molim ovu visoku Narodnu skupštinu da 
i ona svim silama pomoćne pri rešavanju ovog naSeg 
krupnog državnog iseljeničkog problema Ministru 
socijalne politike i narodnog zdravlja, gospodmu 
Miloju Rajakoviću, kako bi mogao što pre pristupiti 
barem najvažnijim iseljeničkim problemima. Čvrsto 
sam ubeden da će sadašnji gospodin Ministar soci- 
jalne politike biti veran i dostojan naslednik u ise- 
ijaničkom redu pretsednika Kraljevske vlade gospo- 
dina Dragiše Cvetkovića. Stoga ću glasati za pred- 
loženi  budžet.  (Pljesknnjc  na  desnici). 

Pofprclscdnik Nurija Pozderac: Reč ima narodni 
poslanik g. Velja Marinković. (Glasovi: Nije tu!). 
Pošto g. Marinković nije prisutan, smatra se da je 
odustao  od  reči. 

Reč ima narodni poslanik g. dr. Maksim Sevšek. 
Dr. Maksim Sevšek: Gospodo narodni poslanici, 

poznata je činjenica da onaj ko radi za socijalni mir 
taj radi na prvom mestu i za svetski mir. Svctska 
Itstorlja kaže nam stvarno kakvo je bilo vibriranje 
sviju  svetskih  događaja,  podizanja  i  napretka  kroz 

sve vekove kao i danas baš socijalna evolucija, koja 
'ide nepokolebljivo svojim putem i pravcem i koju 
ne može niko da zaustavi ili prepreči. 

Mi vidimo kako su počeli spolja i jaki narodi da 
propadaju, da ginu i da u miru krvare iza barikada 
tada kada odgovorni faktori i vlastodršci nisu znali 
ili nisu imali volje za razumevanjem ovog eminen- 
tnog pitanja. Iz svega ovoga sleduje kako treba sva- 
ka država da obraća najveću pažnju na socijalnu 
strukturu svog naroda, te vodi računa o njegovim 
ekonomskim i zdravstvenim prilikama, jer baš danas 
u današnjoj svetskoj psihozi i konstelaciji imaju samo 
oni narodi mogućnost prosperiteta, napretka te bu- 
dućnost u svojim rukama koji su socijalno jači i 
zdraviji. Samo narod koji je socijalno jak kod njega 
nema mesta različitim ideologijama sa tendencijom 
da razrušc i rastroje njegovu organizatorsku silu, da 
unište sva njegova naravna, narodna i čovečanska 
prava, koja nosi u sebi kao imperativ uložen u nje- 
govu psihu od ruke nevidnog. Samo ovakva država 
može da bude mirna na svima svojim granicama koja 
jima iza sebe, jak čvrst i zdrav narod, koji je u samom 
sebi socijalno uređen  i zadovoljan. 

A država koja ne pokazuje u dovoljnoj meri 
razumevanja za sva ta najelementarnija pitanja bilo 
u životu posameznika, bilo narodne celine kao takve, 
ovakva je država osuđena već unapred na propast i 
razume se i ništa to nije novo što se pojavljuju u 
svakoj takvoj državi različita pitanja, bilo socijalno- 
ekonomske bilo nacionalne prirode, koja idu obično 
rukom u ruci i koja mogu da metnu ovu državu u 
jedno neizvesno stanje baš u njezinim temeljima. 

Gospodo narodni poslanici, kada se govori o Mi- 
nistarstvu za socijalnu politiku i narodno zdravlje, 
iada je potrebno razumeti i videti, kako ogroman je 
opseg delatnosti toga Ministarstva. Na jednoj strani 
voditi brigu sa punom odgovornošću za sve najraz- 
iičitije socijalno-političke probleme, a na drugoj stra- 
ni brigu za narodno zdravlje te sta pitanja, koja 
su s time u vezi. 

Posle ekspozea Ministra socijalne politiko i 
narodnog zdravlja g. Rajakovića, treba da baš ja, 
kao lekar, priznam, jer svakog dana i na svakom 
koraku dolazim u dodir sa tim pitanjem, da je ovaj 
ekspoze savršeno sastavljen, kako bi se popravile 
zdravstvene i socijalne prilike kod našeg naroda, 
čime je već počeo, i to velikom energijom, s puno 
razumevanja i socijalnog osećaja njegov veliki pret- 
hodnik ■—■ reformator, sadanji Pretsednik Ministar- 
skog saveta. Dragiša Cvetković. 

Ma koliko bio uvećan budžet tog važnog Ministar- 
stva ipak još ne može da zadovolji svim pitanjima 
na polju socijalne politike i narodnog zdravlja, a vidi 
se kolika je velika pažnja posvećena poboljšanju 
prilika u tome području, koliko ima mogućnosti u 
datim prilikama. 

Baš kod ove konstatacije usudio bih se da kažem. 
a to treba i da priznamo, da mi baš na polju zdrav- 
stvene politike nismo postigli takve rezultate, kakvo 
očekujemo, odnosno kakve bi želeli, pored svih 
ogromnih žrtava, koje je stavio na raspoloženje u tu 
svrhu naš narod i naši stručnjaci. 

Nije to možda krivica sadašnje, niti ranije Vlade, 
krivica leži u sistemu, prema kome se rukovodi sva 
naša zdravstvena politika, u aistemu protiv kojeg 
treba da se borimo — i mi moramo i mi hoćemo da 
se borimo. 

Nepravda ovog sistema leži 1) u birokraciji; 
2) u centralizmu; 3) u nepravednoj podeli zdravstvene 
službe. 
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Što se tiče prvog, mogu nažalost konstatovati, 
kako ovaj državni birokratizam sve više i više, polako 
ali konsekventno ubija naše lekare bilo u bolnicama 
bilo na selima, kako hoće da stvori od njih nekakve 
pekarske administrativne činovnike. 

Ne ideal lekar-sveštenik, ili kako to lepo kaže 
Galjre: »Človek zdravnik, ki stoji na pragu tu in 
onstranstva«, nego lekar-činovnik, birokrat, sa rapor- 
tima, statistikama, referatima iz dana u noć, iz noći 
u dan, ne lekar-sveštenik, nego arhiv i opet arhiv, 
a iznad svega toga pliva kao zao duh već danas pre- 
terana socijalizacija medicine. 

Efekt toga jeste, da se pune arhive, a mortalitet 
ne može da se smanji u onakvoj meri, kako bi to 
trebalo. 

uingi razlog, sio naša zdravstvena politika nije 
postigla onakve rezultate, kako bi to trebalo, leži 
u preteranom centralizmu. Čitavih 20 godina osetili 
smo svi, što znači centralizam u svim granama našeg 
državnog života, pa tako i u našoj zdravstvenoj 
politici. 

Mislim da nema danas ni jednog u ovome Domu, 
koji bi se usudio da zagovara centralizam i da smo svi 
za   postepenu decentralizaciju državne uprave. 

To treba jedanput da dođe i u našoj zdravstve- 
noj politici. Naše zdravstveno, naše državne bolnice 
treba vratiti našim banovinama ili samoupravama što 
je u programu sadanje Kraljevske vlade, zamouprava- 
ma koje bi mogle najpodesnije organizovati zdravstve- 
nu službu na svojoj teritoriji onako kako bi bilo naj- 
prhnernije za prilike koje tamo vladaju. Istovremeno 
zamolio bih gospodina Ministra socijalne politike i 
narodnog zdravlja da se zainteresuje za .Uredbu od 
15 februara ove godine o nadničarima opštinskim. Da 
uopšte ne dolazi do osnivanja sanitetskog fonda, ili 
ako ipak dođe do toga, da čitav fond koji se sakupi 
iz jedne banovine ostane u istoj banovini, kao bano- 
vinski sanitetski fond. 

Kako vam je već poznato vodi se kod nas briga 
za narodno zdravlje u dva pravca: u l.zv. preventivnoj 
meti teini, što znači, čuvanju zdravih od bolesti \ u 
t. y.v. kurativnoj medicini, što znači lečenju onih koji 
su oboleli. To znači jedan apsolutni dvotirni sistem. 
To bi bilo i u redu. Ali sad nezgoda leži u tome 
što u tome dvotirnom pravcu nema prave veze, pra- 
vog  kontakta između obe linije. 

Ova dva pravca u našoj zdravstvenoj službi jesu 
kao dva živa organa na jednome telu koje treba da 
oživljuje ista krv, a kakva korist ako su sudovi koji 
bi imali vezu između ova dva organa degenerisani, 
tako da ova krv ne može u dovoljnoj meri cirkulisa- 
ti. Efekat bi bio u tome, što bi oba organa atrofirala. 
Tako smo došli i na ovome području sa jedne strane 
do čiste preventivne medecine koja nema prave veze, 
pravog kontakta sa drugim pravcem, sa našim bolni- 
cama, koje treba da budu kao žarišta, koja šalju svoja 
iskustva na području inedecinskog istraživanja u sve 
grane zdravstvene službe, a s druge strane imamo mi 
naše bolnice, na koje se nije nikada polagala pažnja 
u dovoljnoj meri, bolnice, koje su postale — po re- 
cima jedilom eminentnog lekara stručnjaka bez malo 
„radionice za ispravljanje slomljenih udova." 

Efekat toga jeste nekakvo letargično stanje u 
ovim pravcima naše zdravstvene službe. Kao mon- 
strum, kao tipični primer kako jedna bolnica ne sine 
izgledati jeste državna bolnica u Ljubljani koja treba 
da bude centar, kao ogledalo čitave bolničke zdrav- 
stvene službe u Sloveniji, ali je baš obratno, kao što 

sam već kazao, da pretstavlja jedan montsrum za svu 
jugoslovensku državu. 

Opšta državna bolnica u Ljubljani izgrađena je 
bila u godini 1896 i to u jednom obimu koji je odgo- 
varo tadašnjem stanju za bivšu Kranjsku (ali za bivšu 
Štajersku važila je kao centar grandiozna klinika u 
Gracu), i to sa 568 kreveta što odgovara za cea. 
10.000 bolesnika godišnje. 

Prostorije u bolnici odgovarale su prve godine 
po svim i sadašnjim zakonskim normama, tako da je 
došlo na svaki krevet 7 m5 mesta i 30 m3 vazduha. 
Prve godine 1896 lečilo se u bolnici cea 6.000 bole- 
snika ali posle rata odmah (kada se je klinika u Gra- 
cu odvojila) porastao je i povećao se broj na 15.000 
godišnje, a prošle godine bilo je više od 30.000 bole- 
snika. Broj bolesnika uvećao se dakle posle rata 
za 200%. 

Kod ove konstatacije čovek bi odmah pomislio 
kako su se sa ovim velikim porastom bolesnika sraz- 
merno uvećale uvećale prostorije, dakle zgrada bol- 
nice kao lakve —■ kako to traže zakonski propisi, da 
dođe 30 kubnih metara vazduha na jednog bolesnika. 
— Međutim nije tako, nego situacija je danas protu- 
zakonita ovako, da dođe na jednog bolesnika 15 kub. 
metara vazduha. Na hirurškom odeljenju još je gore: 
tu dolazi na jedan krevet samo 10 nv'. 

.Kako to izgleda strašno baš na hirurškom ode- 
ljenju gde bolesnici moraju ležati nepomično u kre- 
vetima, a što je još gore usled ovakve prenatrpano- 
sti leže po dva bolesnika na jednom krevetu ili tri na 
dva kreveta i to sa teškim hirurškim ranama, leže po 
hodnicima gde ima uvek mnogo prometa itd. 

Ima i neverovatnih scena kako kandidati bole- 
snici čekaju na izlazak bolesnika da bi oni zauzeli 
njegov krevet. Ima i slučajeva kako kandinat za leče- 
nje stoji pored kreveta bolesnika koji umire i čeka da 
ga odnesu kako ne bi neki drugi novi bolesnik zauzeo 
njegovo mesto. 

Čitavih 20 godina otkako smo ujedinjeni u našoj 
narodnoj jugoslovenskoj državi nije se ništa učinilo 
za povećanje državne bolnice u Ljubljani, osim — 
pardon — da se popravio jedan i dozidao jedan pavi- 
ljon za ciglo 10 kreveta. 

U poslednjim godinama trebalo je godišnje 3.000 
bolesnika slati kući jer nije bilo mogućnosti da budu 
primljeni u bolnicu usled prenatrpanosti u njoj. 

Ostale primljene bolesnike treba prevremeno, pre 
nego što se izleče, slati kući. Statistika iz godine 1936 
pokazuje da je bilo te godine prevremeno otpuštenih 
iz bolnice 61% svih primljenih bolesnika (iznad 
18.000). Sa time je umanjeno vreme lečenja. Po za- 
konskim normama treba da traje prosečno vreme le- 
čenja 18 dana, a u Ljubljanskoj državnoj bolnici iz- 
nosi 7—8 dana. 

Svaka bolnica treba da ima i rezervne, prazne 
krevete koji su potrebni zbog čišćenja, pranja, dezin- 
fekcije prostorija kao i zbog toga da bi mogla bol- 
nica primiti viškove bolesnika usled epidemije i po 
sezonama. Ovakvih rezervnih praznih kreveta treba 
da ima svaka bolnica prema zakonskim propisima do 
30%, a državna bolnica u Ljubljani ima ih svega 2%. 

U jesen 1936 počeo se graditi na državni trošak 
jedan hirurški paviljon za 150 kreveta. Ovaj rad je 
zastao, prestalo se sa građenjem usled već poznatih 
budžetskih nemogućnosti ,a kada su radovi sada opet 
otpočeli, nema finansijskih sredstava za nabavku po- 
trebnog kirurškog intsruinentarija,   materilajala itd. 

102- 
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U početku moga govora o bolnicama kazao sam 
da državna bolnica u Ljubljani može služiti kao pri- 
mer kako jedna bolnica ne sme da izgleda, za sve 
državne bolnice u državi. 

Neka govori zvanična statistika (1936). 
Broj kreveta u opštoj državnoj bolnici u Beo- 

gradu iznosi 1.586 ;u Zakladnoj bolnici u Zagrebu 
607, Sarajevu 1.102; Splitu 265, Cetinju 111, svim bol- 
nicama u Zetskoj banovini 876, Nišu 254, Ljublja- 
ni 934. 

Procenat praznih kreveta iznosi: Beograd 9%, 
Sarajevo 27%, Split 13%, Cetinje 22%, Niš 40%, 
bolnice u Zetskoj banovini 51%, državna bolnica u 
Ljubljani 2%. 

Broj bolesničkih dana za vreme cele godine iz- 
nosi: u Beogradu u državnoj bolnici 526.309, Zagre- 
bu 214.755, Sarajevu 293.462, Splitu 84.896, Nišu 
50.066, Državnoj bolnici u Ljubljani 333.171. 

Broj bolesnika godišnje iznosi: u Beogradu 
26.758, u Zagrebu 8.769, Sarajevu 9.265, Splitu 4.977, 
Cetinju 1.374, svim bolnicama u Zetskoj banovini 
10.514, Nišu 3.962, drž. bolnici u Ljubljani 30.985. 

Prosečno vreme lečenja: u Beogradu 19,7 dana, 
Zagrebu 26 dana, Sarajevu 31,5 dana, Splitu 19 dana, 
Cetinju 24, bolnice u Zetskoj banovini 14,8 dana, Nišu 
14 dana, državnoj bolnici u Ljubljani 7—8 dana. 

Iz ove statistike nepobitno sleduje da državna 
bolnica u Ljubljani ima najveći broj bolesnika godi- 
šnje, a pored Beograda i broj bolesničkih dana, a 
najmanji bro praznih kreveta (2,2%) i najmanje pro- 
sečno vreme lečenja (7—8) dana. Na osnovu ovog mog 
izlaganja o fatalnom stanju državne bolnice u Lju- 
bljani zamolio bih gospodina Ministra socijalne positi- 
ke i narodnog zdravlja da izvoli izaći u susret predlo- 
gu koji je sledeći: 

1) Da se instališc novi kirurški paviljon, kako bf 
se rasteretila druga kirurška odeljenja, i to bi izno- 
silo  1,800.000 dinara; 

2) Da se izradi definitivan plan za izgradnju 
nove bolnice na drugom mestu, ili da se u dovoljnoj 
meri proširi danas postojeća, kao i da se u tu svrhu 
obrazuje jedna komisija koja će ovo pitanje defini- 
tivno  resiti; i 

3) Da se što pre pristupi renoviranju svih pavi- 
ljona. 

Što se tiče naših banovinskih bolnica u Slove- 
niji, one imaju iste brige. Sve su ove zgrade u gra- 
đevinskom pogledu apsolutno zastarele i po svima 
vlada prenatrpanost u pogledu kreveta, tako da dođe 
i u banovinskim bolnicama umesto 30 kvadratnih 
metara vazduha na svaki krevet svega 14 do 18 
kvadratnih   metara. 

Zbog svoje zastarelosti nemaju ni dovoljan broj 
kupatila i drugih nuzprostorija. Kuhinje, perionice, 
ne odgovaraju higijenskim propisima jedne moderne 
bolnice. Zbog ovakve pretrpanosti i banovinskih bol- 
nica u Sloveniji prinuđeni su naši bolesnici da napu- 
štaju našu zemlju, da se leće u jednoj ili drugoj 
susednoj državi. 

Neka se ne zaboravi, kako je bilo već više puta 
naglašeno, da je naš narod u Sloveniji pograničan 
narod, koji treba da stoji budno na straži protiv 
svih stranačkih uticaja rafinovane propagande. 

.Ie li, dakle, u skladu sa nacionalnim osećanjem 
i u državnom interesu da naš narod prinuđen prelazi 
naše granice, gde, možda, igra šovinistički akcent 
najveću ulogu? 

U pogledu naših banovinskih bolnica u Sloveniji 
tražimo od države to što nama pripada, tj. da vrati 
već jedanput našim banovinskim bolnicama svoj dug 
koji duguje već niz godina i to u iznosu od deset 
miliona dinara. Uveren sam, da će gospodin Ministar 
socijalne politike i narodnog zdravlja učiniti sve, da 
se ovaj dug banovinskim bolnicama, koje se nalaze 
u većini slučajeva  u  graničnoj zoni, vrati. 

Mi svi imamo veliko poverenje u gospodina 
Ministra socijalne politike i narodnog zdravlja, kao 
i u čitavu Kraljevsku vladu, pa sam uveren, da će se 
gospodin   Ministar   tome   poverenju   posve   odužiti. 

Po zakonskoj normi treba da dođe na svakih 
25 kreveta po jedan lekar, a u Sloveniji dolazi u 
javnim bolnicama - - prema statistici — na svakog 
lekara po 37 kreveta. 

Da bi došlo do zakonskog broja lekara u bolni- 
cama treba još pored postojećih, da se zaposli novih 
70 lekara i stvori za njih budžetska mogućnost. 

Time bi bila učinjena jedna vilo važna činjenica 
s obzirom na nezaposlenost lekara, jer nije u inte- 
resu države i naroda da se lekarski" stalež proleta- 
rizuje. 

Postoji još jedno pitanje, koje je od velike va- 
žnosti ne samo za Sloveniju nego i za čitavu državu, 
pitanje jedne bolesti, koja ne igra samo ulogu kao 
infektivna zarazna bolest, nego u prvom redu kao 
socijalna bolest — tuberkuloza. 

Kod nas boluje godišnje do 200.000 ljudi, a umi- 
re ih 60 hiljada godišnje. To je statistika, a koja u 
punoj meri ne vredi. Broj bolesnika kao i onih koji 
umiru mnogo je veći, jer koliko ima bolesnika, koji 
se uopšte nikada ne pojave pred lekarem. Ova je 
bolest rasprostranjena u svima krugovima, a speci- 
jalno u redovima našeg radeničkog staleža, kao i 
medu zemljoradnicima, a gde se jedanput pojavi u 
jednoj porodici, tamo obično ne prestane pre, dok 
ne padne poslednji član ove porodice. A što je još 
gore, ova bolest ide iz roda u rod, ne kao našledna 
bolest, jer tuberkuloza se ne naslednje, ali se nasle- 
dnje konstitucija organizma, koja naginje ovoj 
bolesti. 

() borbi protiv tuberkuloze danas se mnogo go- 
vori i piše i zaista mnogo se učinilo u tom pogledu, 
zahvaljujući u prvom redu privatnoj inicijativi naših 
lekara   i  našeg naroda  kao  i  sa  strane  države. 

Ali, gospodo narodni poslanici, kao nekadašnji 
sanatorijumski lekar za grudobolne mogu iz vlastitog 
iskustva da vam kažem: sve što se u tom pogledu 
uradilo, sve je kao kap voden moru i ovo stanje 
produžavaće se sve dotle, dok mi ne dobijemo u 
dovoljnoj meri lečilišta u koja bi mi primali i odva- 
jali od zdravih bolesnike koji boluju od tuberkuloze. 

Odmah sa time u vezi postavlja se pitanje, da li 
država da stane na stanovište građenja skupocenih sa- 
natorijuma ili bolnica. Kao lekar u jednome od naših 
najvećih santorijuma imao sam priliku da vidim, da 
.imaju mogućnost u sanatorijumu da se leče samo ljudi 
bogate klase ili ljudi za koje plaća bolesnički fond. 
a narod, kao takav, 'koji je siromašan, za njega ne 
može da egzistira nikakav sanatorijum iz jednostav- 
nih razloga jer ne može da plati stan i hranu 70 do 
100 dinara dnevno, pored toga još sve lekove, ope- 
racije i t. d. 

Danas, kao privatni lekar, koliko sam puta u 
neprilici. Dođe bolesnik, na primer zemljoradnik, sa 
prvim simptomima tuberkuloze. 

Ovde treba odmah otpočeti lečenje u jednome 
lečilištu, a gde da ga šaljem, gospodo? U sanatori- 
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jum? Zbog njegovih slabili finansijskih prilika je to 
nemoguće. Da plati mesečno 3 do 4 hiljade pa i 5 
hiljiiclL- dinara to je nemoguće jer ne sme da za- 
boravi da je tuberkuloza dugotrajna bolest, koja 
može da traje i u prvom stadiju mesece i mesece pa 
i godine. 

Bolestan čovek ima i svoju familiju, ima decu, 
možda još i stare roditelje. Od čeRa da živi ta po- 
rodica? 

Da ga šaljem u bolnicu? A kamo? Nema gde. 
Možda u koje odeljeiijc sa nekoliko kreveta za ^rudo- 
bolne, odelenje koje nema ni pravop instrumentarija 
i drugog pribora kako to traži moderno lečenje? 

Eto vam, gospodo, ovde je centar pitanja. Znam 
jedan ili dru^i govornik iz ma koje banovine hoće 
"možda da govori na ovome mestu kako je potrebno 
da se u njegovoj banovini izgradi sanatorijum. Ja mu 
kažem već unapred, pa makar da se ovaj sanatorijum 
podigne, hvala Води —■ ništa neće s time da učini za 
svoj narod u širem značenju reči u borbi protiv tu- 
berkuloze,  nego  samo  za  takozvanu  bogatu  klasu. 

Sto se tiče lečenja tuberkuloze mi smo danas 
na čisto: 1) tuberkuloza može da se leči svuda, 
samo postoji pitanje kako tu bolest lečiti. 2) Tuber- 
kuloza je izlečiva, samo postoji pitanje da li ima 
bolesnik mogućnosti da na vreme počne sa tečenjem. 

Ova misao izražava se kao sukus rezolucije po- 
slednjih fizioloških kongresa. 

Opravdan je zahtev, da država već jedanput pri- 
stupi energičnom rešenju ovog pitanja koje se sastoji 
u tome da se bar u svakoj banovini podigne po jedna 
centralna bolnica sa svom modernom opremom sada- 
šnjeg modernog načina lečenja tuberkuloze, bolnica 
koja bi odgovarala broju bolesnika u toj banovini i 
u kojoj bi se siromašni bolesnici lečili besplatno, a 
drugi sa naplatom kao u drugim bolnicama. Možda 
će neko kazati: pa vi Slovenci imate Golnik. Zaista, 
mi imamo sanatorijum, koji je najveći i najmodernije 
instaliran ne samo na Balkanu nego u čitavoj Sred- 
njoj Evropi, ali neka se ne zaboravi, da je ovaj 
sanatorijum podignut i građen samo pretežnom ini- 
cijativom, zahvaljujući našemu narodu u Sloveniji, 
koji ima veliki smisao za organizaciju i da egzistira 
bež ikakve državne dotacije. Apelujem na gospodina 
Ministra za socijalnu politiku i narodno zdravlje da 
ovaj zahtev našeg naroda, zahtev koji je prihvatio 
i fiziološki kogres, zahtev kod koga država ne sme 
da štedi, privede u život. 

Pošto imam puno poverenje u p. Ministra soci- 
jalne politike i narodnog zdravlja da će sva pitanja 
koja se odnose na socijalni i zdravstveni prosperitet 
našeg naroda uzeti ozbiljno i energično u pretres 
i učiniti sve da reši ova pitanja i to što pre, glasaču 
za budžet. (Odobravanje i pljeskanje na desnici). 

Potpretscdnik Nurija Pozderac: Ima reč narodni 
poslanik g. Stojan Krstić. 

Стојан Крстић: Господо посланици, ja засту- 
пам један пајсиро.матнији и најпасивппјп, један 
печалбарски срез. Моји печалбарн не само сада 
после рата пего и пре рата били су растурени 
широм снета. И данас ja имам иеколико стотнна 
мојих печалбара у Турској и Персијн. Њихов je 
живот врло тежак тим пре што ие могу пи новац 
да пошал>у својнм домовима. Има један врло ве- 
ликн број и у суседиој земљи Румунији који су 
стекли добар иметак али се и онп иалазе у врло 
тешком положају. Ja знам да у Министарству со- 
цијалне политике постоји отсек за заштиту наших 
исељеника али ja ne верујем да их тај отсек може 

у потпуности заштитпти. Румупске власти специ- 
јалпо са тнм печалбарима врло р1)аво поступају. 
Новац који су ималн уштеђен потпуно нм je прп- 
пао у новчаним заподн.ма. 

Свој иметак у искретннпи пе могу отуђити. 
Иама тамо псма више опстанка. Ja молим госпо- 
дипа Мипнстра социјалпе полптике и пародиог 
здравл>а да овоме важпом питању, специјално због 
мојих пајсиромашпијих псчалбара посвети пажту 
и да их помогпс. 

Пре извссног врсмепа имао сам један случај 
да je један печалбар иротерап као пајгори разбој- 
иик, дотеран до наше границе, a онда преко Бео- 
града и Ниша дал)е упућен у сноје место. Али пије 
то једини случај. Има доста оваквнх случајева. 

Ja са.м н сам разиишл>ао како да се тим л>у- 
дима помогие. 

Осим тога iiocroje и моји печалбари у Турској. 
Онн су иашли начин да путем клиринга дотурају 
новац својима. У прошлој години дато je доста 
пара преко Централпе бапке у Цариграду. МеНутим 
овај иовац и дапас лежи у нашој Мародпој банци. 
'Ja сам поводом тога упутпо једно писмо го- 
сподину Мипнстру соцнјалпе политикс И пародиог 
здравл>а a и сада га поново молим да се заинте- 
ресује да се на неки начин помогпе овој сиротињи, 
јер 1бихови људи очекују да приме тај новац. 

Затим постоје моји печалбари у Чехословачкој. 
Чехословачка je прс овнх дога1)аја поступала a na- 
рочито сада врло рђаво поступа са печалбарима. 
Потребно би било да се ти одиоси према Чехосло- 
вачкој и према Румупији регулишу бнло путем 
копвепције ,било на неки други иачип, да се ni 
људи ne би оставили na милост и немилост тамо- 
штих власти. 

Да наведем једап прпмер. Децембра прошле 
године један печалбар путујући из Судетскнх кра- 
јева претворио je круне у нашу'моисту, јер, као 
што je свнма позпато, не може се из Чехословачке 
нити из којс друге државе, извући већа сума. Uo- 
вац тога печалбара 3 децембра прошле годипе за- 
држале су царинске власти у Суботнци. Ja сам, 
благовремено извештен, пожурно се и тражио да 
га заштитим. Иптервеписао сам и код Народне 
банке n у Министарству фннапспја, али ни до данас 
тај повац није доставлЈеп ни Народној банци, ни 
валутном банковном одел^ењу Министарству (1)и- 
нансија. 

Тешкоће су велике. Има пуно таквих случајева. 
Са овнм печалбарима прошле годиие била je 

једна лажна афера. Неки трговци из Струге лифе- 
ровали су радпике за Фраицуску. To je читава јед- 
na афера. Људи су билн одведепи тамо; међушм, 
пису пашлн пнкаква посла и фрапцуско мипистар- 
ство рада вратило je све те људе. Они су враћепн 
под врло тешким условима. Овде сада истоирсме- 
iio o тој стварн упозпајем и Мипистра социјалпе 
политике и Народпу скупштапу. Ja бих молио да 
се и no тој ствари поведе рачуна. Нека се кривци 
казне. Бар he ти грешпици паћи моралпу сатисфак- 
цију, пидећс да пско води рачупа o њима. 

Kao што рекох, мој je срез сиромашап. Због 
тога je печалбарство једини шут n пачпн за издр- 
жавање и прехрану породнца. 

Позпато je да je цела Јужпа Србија маларична 
a специјално мој срез Струшки, иарочито лева 
обала Дрима. Ту су легла маларије. 

РадилО се на сузбијању маларије, али ja ne 
пидим пикаквс резултате, и поред тога што je očno- 
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ван Дом народиог здравља, где су два спецнјали- 
ста, од којих један странац, који се веома одо- 
-Malino. Нажалост, он се бави пскључиво ботани- 
ком, ловом, зоологијом, али никако хигијеном. Са 
кинпном сс чинс злоупотребе. 

Me треба сс ослонити на нзиештаје које под- 
иосе домови народног здравља. Ja сам тамо ро1)еи 
и жииим тамо и зпам да овај Дом не даје никакве 
резултате нити tix je до данас дао и то само зато 
mro се na челу гога Дома у Струзи, као што seh 
напоменух, иалази једаи човек који се ие бави хи- 
гијеном, .Ja сам се жалио раније a и сада то чиним 
ii MO.IIIM господина Министра да учини једну ве- 
лику услугу и уклони тога г. управника Дома на- 
роднога здравл5а, и иостави неког хигијеничара na 
he видети да he се одмах помоћи оној cupoTHibn. 
Kao  IHTO  рекох,  у  момс  Срезу  струшком  поред 
гладн влада и маларија у највећем јеку. Глад влада 
зато што je паснван крај, али што се тиче мала- 
рије, ona влада зато што се управник Дома народ- 
nor здравл.а  у Струзп  ии  иајмање  ne интересује 
за   здравствепе   прилике у  Срезу   струшком,   те 
с тога сматрам да on пајбол.е било да се on уклопи. 
Onaj други господнн два пута je био уклањан као 
уредски лскар због злоупотреба и за време избора 
два месеца пије залазио у Дом народпог здравља, 
пако je за то плаћеп. Taj лекар nnje прегледао ни 
једнога болесника у Дому пароднога здравл,а, иего 
га je из болнице упућнвао да се прегледа у њего- 
вој амбулапти, односио у његовоме стану. Што je 
најжалосније, 1937 гопне, у jecen, господниу управ- 
пик Дома народпога здравља упутио je једнога де- 
зинфектора  да   прегледа  женску   децу   Занатске 
школс у Струзп. Кад сам сазнао за тај случај ja 
сам уложно протест код г. Баиа и сва се ствар свр- 
шнла na томе да je пачелпик саннтета из Скопл.а 
упутио један акт и овај je господин саслушан. Ja 
против тога протестујем. Ово сам нарочито изнео 
као један пример шта тај улравник Дома парод- 
нога здравл.а ради у моме среском месту. 

Ja hy бити кратак, јер je кратко врсме, али 
hy подвући само јсдну ствар: даа предговорника 
говорила су o болпицама, креветима, постељама и 
тд., али дозволитс и менн да проговорпм иеколико 
речи o болкици. И ja имам јсдпу болницу a то je 
бановинска болница у Охриду, за цео округ охрид- 
ски, која не претставља нншта. Има 30 кревета, има 
два добра лекара, a сама зграда не претставл.а ни- 
шта, јер je то једна страћара. Господнн претсед- 
ник данашње Крал.евске владе приликом једнога 
обиласка и сам се уверно na лицу места и обећао 
да lie учиппти све што до њега стоји да Охрид до- 
бије болннцу. Ja всрујем да he господип Претсед- 
ннк Владе одржати своју реч и по.моћи томе крају, 
јер je неопходна потреба да Охрид добије бол- 
niinv, noiiiTo je цео тај крај лотпуно заражен 
миларијом. 

Друго, ja сам имао пре 10—15 дана један 
случај: једаи мој печалбар којн je визпрао nacoin 
за Чехословачку, водио je дете од 13 година ста- 
ростп, умоболно. Дете je прегледала комисија, која 
je утврдила да je дете болесно и да би га требало 
сместити у завод за душевне болести. Нажалост, 
Јужпа Субија пема ни једне овакве болннце. Mn 
овде имамо једну у Беопраду н другу у Нишу, 
one су претрпане. Пратећи буџет виднм да у изве- 
сним   |фајевима  има  5—6 таквих болппца,  па  je 

потребпо да n Скопље добије јсдну душсвну бол- 
ппцу, која je пеолходно потребна за цео тај крај. 

Ми смо после рата ималн врло добро уре1)ене 
домове за ратну сирочад. To су установе Мини- 
старства социјалне политике и one су дале врло 
добре резултате. Мн смо у тим домовима сачу- 
вали доста деце и ja сам срећан што могу овде 
рећи да смо у тим домовнма пзвели na пут много 
деце од којих су нека сада и офнцири, иека учи- 
тел>и a нека професори, Meiin je то познато отуда 
mio сам као чиновник Министарства социјалне 
политике био управник једног оваквог Дома. 
Стога бих ja предложио господину Министру ла 
се у свима oanoBiincKiiM цеитрима наше земље, 
било на терет баповинског било na терет држав- 
нога буџета оснује по један дом стараца и ста- 
рица a, нарочито, no један Дом за напуштену децу. 
Нећу много разлагати o томе какав je зпачај ових 
домова, јер сам увереп да и ви сматрате, као што 
n ja сматрам, да кад неко дете остапе без роди- 
деља да je држава дужпа да се o томе детету 
стара. 

Господо, Струга je једно веома спромашно 
иесто. Што се тиче туризма, o томе могу много 
говорити. Струга je опевана у песмама, али je ма- 
ларија дави и гуши. Ако би се показало \\ало више 
љубави према и.ој, ona би могла постати једно 
лепо летовалиштс. 

A сад да кажем неку реч n o радовима на ре- 
гуладији Црнога Дрима и исушивању струшкскга 
блата. Beli 20 година, господо, ради се na исуши- 
вању овога блата и на регулацији Црнога Дрима. 
Учињени су многп издатци за овај циљ, али још 
иису постигнути пикакви резултати. Mene ннко не 
може уверити да су постигнути ма какви резул- 
тати у овоме послу. Ja сам тамо на лицу места н 
мени je то бол.е позиато пего ма коме другоме. 
AKO би се ови радови na регулацпји Дрима н на 
исушењу Струшкога блата енергичиије развили, 
онда би се добило 1600 хектара земље која би се 
могла поделитн спротнши, чиме би се смањио број 
печалбара. 

Туризам би се могао развити, али само тако 
ако би и држава у томе узела учешћа. 

Занатство у самој чаршији управо je једна 
уметпост. Али и поред тога струшке занатлије. 
кујунџије не могу своју израду нигде да продаду 
пего само у Струги. Зашто? Зато, што лостоје 
прописи који то ометају. Претставл.ало бн, на при- 
мер, једаи чптав догађај за једног заиатлију из 
Струге да добије дозволу да може отићи у пред- 
ратпу Србнју или на какав вашар ла тамо прода 
своју робу. 

Ja пас господо нећу више замарати, Kao ди- 
сциплиновани члан Југословенске радикалне за- 
једнице ja hy гласати за овај буџет. To сам имао 
да кажем. (Пљескаље на десници). 

Potprctsednik dr. DraRan Damić: Ima reč na- 
rodni  poslanik g.  Aleksandar Milic. 

Александар МилиК: Господо пародни посла- 
ници, noiuTo je време већ зиатно поодмакло, a o 
свима проблемима Министарсгеа соцнјалпе полн- 
шке n народног здравл.а говорепо je доста 
ncupnno, ja hy битп кратак, задржаћу се само на 
пеким иитаи.има, 0 којпма би требало овде да се 
чује. Kao дуготодкшши управпп чнновник и ста- 
решина  олште  управне  властп  ja  сам  имао при- 
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лике да нопосрелно уочнм извесне недостагке, на 
коje желим да обратнм пажњу. Сматрам, све свега, 
да треба рећи неку реч o општинским лекарима. 
Mu знамо да закон 0 здраистнсиим општина.ма 
прсхписује надлежност и делокруг здравствених 
општина и лекара удружсних и самосталиих 
здравствеиих општина. Kao дугогодншњи срески 
начелник ja сам у пракси имао прилике да вндим 
колико народ, нарочито onaj оиромашни народ 
има муке и невол.е око тога да зна, да ли има 
ппаво на бесплатног лекара и бесплатне лекове, 
II.IH   на  то нема права. 

Закои o здрасгвелим општшама упућује на 
један Правилник o вршењу општинске лекарске 
службе, na каже у томе Правилинку, односно од- 
pehyie се, када јодан човек има право ina беспла- 
гнога општиноког лекара н бесплатне лековс. Ме- 
Иутим у самом Пранилнику нема тачне и прецизнс 
одредбе o томс, те се у пракси дешава то, да ако 
jć општински лекар несавестан, што се може да 
чогоди и што се и догађа, онда тражи човеку који 
се обрати за помоћ, уверен.с пореске пласти o сп- 
роматном стању. A зна се да уверење O сирома- 
uiHOM стап.у може ла добије онај, који плаћа 
ман>е од 60 динара непосредие порезе. Исто тако 
знамо да 00 динара пспосредие порезе плаћа и 
онај, који има на пр. само једно или пола јутра 
зсмлјС. И шта бива? Бива то да такав човек не 
можс да добије ттомоћ општинског лекара нити 
бесплатие лекове, ии он нн чланови њсгонс по- 
родице. 

Није добра нн она одрелба у томе Правилиику 
која каже да у сПорним случајевима општинска 
vnpana у конкретном случају одређује, ко нма 
право на беоплатну лекарску помоћ и бесплаше 
лекове. Иије добра због тога,' што су и ти чла- 
нови општинске управе л,уди, a често можда и nap- 
тизаии, и неће можда no canccrn да оцспе да ли je 
у кон1кретном случају дотнчни сиромах n да ли 
треба да добије бесплатну помоћ општнског ле- 
кара и бесплатне лекове. Зато молим господина 
Министра социјалне политикс и народиог здравља, 
да овс недостатке и празнине у Закону o здрав- 
ственим општинама, односио у Правилнику o 
вршешу службе општинских лекара, допуни. 

Гооподо народни посланици, данасјс овде било 
речи и o раду срсских лекара. Ja сам имао прилике 
као срески начелник, да посматрам рад среских 
лекара из иепосредпе блнзине. Срески лскари у 
крајевима србијаиасим, босанским, херцеговачким 
и црногорским, — заиста се мпже рећи — то су 
прави паћеници и мучсницч, јер има много случа- 
јева да уцелом срезу осим среског лекара, нема 
других лекара. И они се формално пате, јер мора- 
\v да трчс од села до села, н од засеока до засео- 
ка, и да врше своју тешку службу no времену и не- 
времену. Док je то тако у тим крајевима, код нас, 
код нас преко у Војводини, срески лекари су, као 
turo Je лепо приметио овде један говоринк, просто 
обични административни чинбвници, Onu седе у 
канцеларијама, купе извештаје од општиискнх ле- 
кара н шал.у недељне и месечне извсштајс банови- 
нама. Кад сам ja, као срескн иачелиик, запитао јед- 
ног среског лекара: — Дружс, зар те није срамота 
да ништа не радиш? — Овај ми je одговорно: Шта 
liciu, паушала нема ис могу да путујем и да оби- 
лазим опттине и контролишем pa општинских лс- 

кара. У сви.ма општинама има општински лекар, и 
ипа могу да радим. 

Ja мислнм ;i;i Пи се иогло наћи посла среасим 
лекарима и v овим пречанским крајевима, Наиме, 
ja виднм преко, код нас, у војвођанском делу Ду- 
иавске баиовиие, да су туберкулоза и другс mi- 
(|)ектив11е болести јако развијеие. Срезови и ако су 
доста имућни, обично пемају среску болпицу, a 
што би било врло потребно да сваки срез има. Ilo- 
стојеће државне и бановинске болнице пренатр- 
пане су болеспицима, na сс због тога дешава да 
људи na селу очигледпо туберкулозии, лсжс у 
истој coGn ca здраипма и кужс их. и na тај начин 
се губеркулоза све више развија n iiinpii тако, да 
je она даиас највећи непријатељ пашег сеоског 
становиништва. 

Зато, господо, ja мислим и желео бих да сс 
подигну срсске болнице са нарочитим одељењем 
за туберкулозне, у којпмл he бити запослеин срс- 
ски лекари било као старешине болнице било као 
обични лекари, како би могли да воде бригу o 
овим болесницима, да спречавају ову опасну за- 
разу, која наш народ у овом крају просто десет- 
кУЈс. 

Господо народни послаиици, иикако нисам Mo- 
rao да растумачи.м нашој сиротињи зашто се na- 
лате окружног уреда код иас граде тако луксузно, 
да се човек, кад yl)e унутра и погледа ону сиро- 
THiby, која се пријаплЈује у тој зградн за помоћ 
и која тражи ту помоћи — мора уопште зачудити 
томе луксузу, a ro вам je, господо, права антитеза 
изиеђу овнх луксузпнх палата с једне страпе и 
oimx бедних људи, ono сиротиње с другс странс, 
која тражи ту помоћи, a мало шта има од луксуза 
ТИХ палата. Ja, господо пароднн послапици, сма- 
трам да je то у најмању руку луксуз н да je то 
један страховпти расход и налазим да би било 
иного боље да су те nape, које cv дате за зидањс 
ових велелепних палата употребљене на побол!- 
тање положаја оснгурапика. 

Господо народнн посланици, малочас читао 
сам у новннама да поједиии градови уводе соци- 
јални прирез. Ja међутим сматрам да би било 
МНОГО боље да се заведе државни социјални при- 
рез којим би се положај социјално најслабијег 
сталежа подигао и поправио. Пре годину дана пу- 
товао сам ио Италнји и разговарао сам са врло 
ИНОГО људи, којп су мн сс хпалили 0 сгању како 
je у Италијн. Сиромашни л.уди су ми се с једне 
стране хвалнли да je код њих, од кад je завладао 
режим фашнста, стање за радпнке много боље, али 
сам с лруге стране опет чуо гласовс, и то од оних 
имућних људи, да су њихови џепови и сувише 
ангажовани. Ja сам приметио тим имућним љу- 
дима, који су се жалили на социјалну порезу, да 
je болзе да социјална питан.а реши грађански ста- 
леж. него да до1)е до тога, да mrran.a решава про- 
летаријат. И, господо, ако само прођете кроз Ита- 
лију, ви ћете видети радничке станове лепо уре- 
hene, видећете да je спроведено радничко осигу- 
pan.e како треба. тако да беду најниже класе 
нећете MOIIH видети. 

Ha завршетку, господо посланици, дозволите 
ми да последњих неколико речи посветим моме 
ужем завичају, моме изборном срезу, nainoj Фру- 
шкој Гори. Фрушка Гора, као што су знате, 
плућа namera Срема, и мислим да би требалб тој 
Фрушкој Гори, где n ви сви долазите да нађете 
освежења, да се обрати већа пажша, нарочито да 



816 XIII   REDOVNI  SASTANAK —  II   MARTA   1939 

би cc санатбријум за туберкулозне поправио н 
проширио, јер он у садашњем стању може при- 
Mimi само врло мали број туберкулозннх болес- 
ника. Ово утолико пре, што je нашој сремској 
сиротињи, која болује од туберкулозе, исувише 
далеко Голник или Тополница. Завршујући ових 
неколико речи, ja изјавл.ујем да имам пуно пове- 
рење у владу г. Цветковића и у Министра за соци* 
јалну политику и иаролно здравље и изјављујем 
да hy гласати за onaj буџет. (Одобравањс и ил.е- 
cKaiiiC у центруму и на десници). 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Reč ima na- 
rodni poslanik dr. Milorad Vlajković. (Nije prisutan!) 
Pošto ,t,r. dr. Vlajković nije prisutan, smatra se da je 
odustao   od  reči. 

Reč ima narodni poslanik g. Sava Danilović. 
(Nije prisutan!). Pošto g. Danilović nije prisutan, 
smatra se da je odustao od reči. 

Reč Ima narodni poslanik g. Dimitrije Mlade- 
nović. 

Димитрнје Младеновић: Кад je већ реч o соци- 
јалном старању народа иорамо се питати да ли су 
социјално збрипути и у неколико осигурани сви 
слојеви пашсг народа. Видећемо да je само један 
део нашег становништва, нешто преко 5% осигу- 
ран. Остали слојеви као што je земљорадник, који 
броји око 80%, слабо je, иоже се рећи чак и ни- 
како осигураи. Алн и ово минимално осигурање 
доношењем Уредбс o плаћању земљорадничких 
дугова за велнки део нашег становништва према 
§ 481 грађ. закона отпало je. 

Мислим, да циљ Министарства социјалне по- 
литике треба да буде изналажење могућности да 
се могу CBu слојеви натег становптитва сами o 
себи старати и осигурати мпиимум којп je no- 
требан за живрт једној прродици. Али тај мини- 
иум мора бити закоиом зајемчеи. Kao што напред 
рекох, један део нашег народа осигуран je и то: 
чиновници и државни службсницн пензијом; рад- 
ник који je у пезнатном одиосу према осталима 
осигуран Законом o осигурању радника n доно- 
шењем Закона o пензионом фонду ипак je његов 
живрт доношењем ових позитивних закона, живот 
meroB н lueroBe прродице оснгуран за случај боле- 
crii и изнемоглостн. ДоношенЈе Уредбе o МИНИ- 
малним надницама ишло се да се наш радник што 
je могуће боље збрине и онемогући искоришћа- 
вање радне снаге од стране послодаваца. 

У вези свег горе изложеног предлажем: да се 
за земљрраднике задржи § 471 Грађ. закона и 
прошири на остале слојеве нашег народа, као што 
je радник, занатлија, трговац и имлустријалац. 

Износ тога минимума који je најиужније за 
опстанак једне породице нека Министпрство couu- 
јалне политикс утврди, и то: за земл.ораднике 
преко пољопривредне коморе, за занатлнје преко 
занатлијске коморе, за трговце прекр трговачке 
коморе и индустријалце преко индустријскс ко- 
морс. 

Осигурањем овог минимума мнслим да би се 
постигло још u то: да би сваки грађанин КралЈе- 
вине Југрславије радио да сам себи прибави нај- 
потребнију имовину за опстанак, као игго je сва- 
ком без разлике потребиа кућа са иајнужинјнм 
одел.еИ)Нма за стаповање: земљораднику земља, 
стока и његов алат за обраду земље, раднику и 
занатлији алат и оделЈења за радионице, a трговцу 
и индустријалцу одељења која lie служити за ста- 
новање и за рад. 

Ha овај начнн држава би била растерећена са 
издавањем помоћи за бескућнике, незапослене и 
изнеиогле, a нашим грађанима дала би се могућ- 
ност, као што напред рекох, да се сами старају за 
своЈ опстанак u опстанак своје породице. Мислим 
на овај начин бнло 6u много мање бескућника, јер 
on доиошеиЈем овог закона o минимуму сваки 
био сигуран да му je заштићено оио што му je 
за живот најнужннје. 

Што се тиче болница и амбулапги треба се 
придржавати једног израђеног програма o по- 
дизању и издржавању болница и здравствених 
домова. Мншл1ења сам да болиице треба подизати 
у центрима, већим местнма, тако да могу да по- 
служе за околнну, и те болнице треба сиабдети 
свии потребама за лечење. 

У местима пак удаљеним од болнице иодизати 
прихватнице амбуланте са најнужиијнм потребама 
и доволјНо лекова тако да болесинку може одмах 
бити указана сва лекарска потребна помоћ. Са 
жалошћу морам да напоменем да имамо болница 
са недоволлкж спремом, недовол>но лекара и ле- 
кова да би једна болпица могла да одговара своме 
задатку. A mro je пајглавиије да има таквих бол- 
ница које no неколико месеци немају лекова a 
има и таквих случајева где сами болесиици у бол- 
ницама купују лекове и лежећи у болиици лече се 
својим лековима. 

Што cc тичс подизања амбуланата мишл.ења 
сам да их треба подизати у местима која су уда- 
љена од болнице као што имамо које су удаљене 
преко 50 километара од болнице. Али тс амбу- 
лантс требало би да буду снабдевеие најнужнијим 
лековима и спремом, a не као до сада. 

Господо народни иослашшц, здравственр ста- 
рање нс треба да се ограничн само на болссне л>у- 
ле iieio треба спречавати да стаиовништво ne 
оболева. CranjC у мом срезу приморава ме да изло- 
жим у каквим се приликама палазе стаиопници мог 
среза. Прошла година, као тто ва.м je познато, 
била je неродна. Почело се са куповином л.уд- 
ске хране одмах после жетве, a узимајући у обзир 
родност године, цена људској храни била je много 
скупл.а, те гтошто je мој срез паспваи то су људи 
били приморапп да иду у псчалбу, и да купују 
храну. Крај посве пасиг.аи, печалбарски учинио 
je то да je neli у послсдњсм мсссцу почела да 
нлада незапамћена глад у мом срезу. Појсдпни 
становпици пошто су продали све inio су могли 
да продаду, да би одржали голн живот и зало- 
жили све mro се могло заложити да би спасли од 
глади своју породицу, у иемогућности су и без 
средстава да купују најнужнију храну за одржање 
живота. Баш у опом мсссцу запослец>а јрш неиа, 
a далеко je до пове жетве. Сироти становннци мога 
среза принуђени су да туцају Kopeibe појединих 
биљки и клипове од кукуруза и тиме се хране те 
се питам: како hc то спрото становппттво да 
одржи свој голи живот. Ja ne правима п.итање од 
тога да лп ће они са оваквом храном битп u остати 
здрави или не, већ je у питању опстаиак ПјИховог 
живота н и.ихове јадне деце Koja всћ дуго не знају 
Шта je хлсб од приролног братна. Нсћу да наво- 
дим врло тешке примсре гладних и страдања мог 
сиромашног печалбарског среза, само напомнњсм 
ла je бедним стаповттима мога среза ммого теже 
него за врсмс окупације. Да uc би настало умирање 
у  масама  од  глади,  молим   господина  Мнпистра 
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ооцијалне политике да сс одмах пружи ма и пај- 
M;III>;I noMOh радм исхраис гладног и хлеба ЖвЉНОГ 
становништва мога незаштићеног и остављеног 
самом  себи краја. 

Господо народни иосланици, поред осталог, 
здрава пијаћа вода основ je здрављу. У мом срезу 
најмаше се чинило да становништво буде снабде- 
вено здравом пијаћом водом, те јо било прину- 
heHO да пије воду немајући у близиии довољно 
извора нити пак канализацију која би довела воду 
до насел.а, тс су многи, одиосно поједина села 
принуђеиа да као пијаћу воду употребљавају воду 
из појединих баруштина и река, што чини најбољу 
услугу заразним болестима. 

Надам се да he господин Мннистар узети ово 
v обзир и учинити све у граиицама магућности да 
се   ово литање  снабдсиап.а водом што прс рсши. 

Господо народии посланици, да напомеием 
j om и то, да у вароши и то баш у Пироту постоји 
je чиа жена, \дова, крајње бедна и сиромапша, која 
има в деце a mi јсдио од те деце није примл.ено 
у сиротињски дом, мада je за то више пута мо- 
лила. Исто тако познајем једнога сељака из мог 
среза који нема никакве имовиие o чему пма и 
vnepcibe, без жсне je, оптерећен je ca 8 деце, na 
je и он молио да му се деца приме у неки сиро- 
тип>ски дом na се и њему није на сусрет изашло 
све до данас. Ja мислим да ово нису усамл>ени слу- 
чајеви и молим господина Мннстра, да се o овом 
питан>у, збрињаваша снромашпе деце побриис. 

ВерујуИи у позитиван рад Краљевоке пладе, 
из1авл>ујем да hy гласата за буџст Миинстарстпа 
соЈш.Јалне политнке и пародпог здравл.а. (Пље- 
сканзе на десници). 

Potprctsednik dr. Dragan Dainić: Reč ima na- 
rodni   poslanik ?. Svetozar Tasić. 

Светозар Тасић: Господо пародни посланицн, 
ми имамо пред собом буџет Министарства соцн- 
јалне полнтикс и народног здравл.а, a чули смо 
данас и експозе господипа Министра, којим нам 
ie образложио потребс које цифарски правдају 

"овај буџет. Морам одмах признати, господо, да 
ме сам буџет цифарски ис задоволзава. He задово- 
љава ме, не због тога nno je он велики, већ због 
тога што je мали, да не кажем премален, јер ова- 
кав какав' je овај буџег, no моме скромном ми- 
шл>ен>у, неће моћ-и да задовол.и потребе које се 
no н^ему очекују ни у 50%. 

Морам прнзнати, господо, да овај буџет само 
књишки претставља један буџет, a у ствари on би 
тпебао да претставл.а два буџета, односно два 
буцетска раздела, један да буде бумет народпога 
здравл,а, a други буџет социјалног старања, или 
боље речено буџет соцпјалне бриге. Ja бих био 
срећан, господо, a мислим да бисте се и сви ви, 
како на десници, тако и на левици, исго тако sa- 
je дн o самном осећали срећни, када бисмо могли и 
у једном и у другом буџету да видимо бар no 250 
милиона дннара, или да смо у овоме једном могли 
да видимо цифру од пола милпјарде динара. По- 
требу ове и оволике сумс диктовали су и непре- 
стано диктују народно здравл.е, које, морамо при- 
зиати, ne само што иије на завидној писнпи, Beli 
je, шта внше, забрињујуће, као и социјално збри- 
њавашс, или боље речено исхрана нашег снрома- 
шног света у свима крајевнма наше земље преко 
зиме, када та nama сиротиша, и ако je вредпа и 

вољна да ради и да радо.м заради парче хлеба, не 
може да се запосли. 

Ja изражавам своју жел.у и молим, господнпа 
MmiticTpa социјалне полптпке и народног здрав- 
ља a преко њега и пелу Краљевску владу да o onoj 
мојој сугестији размисле и да, када TO сада у ово- 
ме буџету mije могло да буде, у наредном буџсту 
у смислу ове сугестије, приреде једно пријатно пз- 
нена1)ење, т.ј. да буџет овога Мипистарства у себи 
садржи суму од пола милијарде дипара. 

Ja уверавам господина Мниистра социјалпс no- 
литнке и целу Крал>евску владу, да би се таквим 
једни.м пријатним изненађењем којим бн се омогу- 
ћило побол.шање иародног здравља и исхрана си- 
ромашног сиета pennio пајбитнији проблем нашег 
унутарњег народног битисаља ако не у потпуип- 
сти, ono сигурно за три четвртине. У те проблеме 
ja унршћујем н проблсм који се зове хрватско 
питање. 

Ja, господо путујем врло често, ja сам тако- 
рећи стално на терену, долазим у додпр са снима 
друштвеним слојевима парода, са сел>ацима, раде- 
иицнма, чннопницима, запатлијама, трговцтма; оби- 
шао сам безмало све крајеве нашс земЛ)е и са мно- 
гим од п.их и групно и појединачно разговарао 
и пигде ми није поставл.сно питање како стоји са 
решењем хрватског, српског или словеначког пи- 
тата и када he сс n како та imrama решити, већ 
увек су ми и у свпма мсстима [10ставл>али питање: 
мисли ли се једном приступити и када решавату 
и рсшету здравствепог и социјалног проблема на- 
родног Морам прнзиати да ми je no некада, 
алн врло ретко, поставл.ано и пптате рсшења хр- 
ватског пптан.а. To су чмиили, то су питатс по- 
стављали људи који од тога гштата живе и ми- 
сле да живе, и TO су стопроцентно били; профе- 
сионални политичарн, падриполнтнчари и разни 
експерти, a понајчешће omi који кроз посланнчки 
мандат прижељкују шшистарске фотел^с и лукра- 
тивпе положаје. 

Ja мислим, господо народни посланици, да je 
крајте време, да je 12 час дошао када свима та- 
квима треба једном отворепо мушки n гласпо 
pehn: престаните једном са тн.м вашим иежељеппм 
патриотизмом, који вам диктују ne брига за mi- 
родне слободе, пародна права н равноправност, 
neh жеља, жива, жарка жел>а за министарске поло- 
жаје. Али ко то да каже тима и таквима? Одгова- 
рам: то могу казати, то им иогу pehu сви omi код 
којих се нису jom појавилс амбпције за те поло- 
жаје. A има ли нас таквих? Одговарам: ла нас у 
овомс Дому има, и ja ca овога места све такве по- 
знвам: „на окуп патриоте"! Рекао сам, господо, a 
то сада понављам и подвлачим: pemeiije хрватског 
питања na и pemen.e ако хоћете и српског и сло- 
вепачког пита11,а ne лежи у деоби мииистарских 
положаја, и других лукративних зва11>а, ne. Ta lic 
ce питања na ако хоћете и тај проблем рспшти је- 
дпно тако, ако ми решиио здравствспо питање n 
социјално питаи>е, као и друга љима слнчна, чија 
pemema од пас очекује 910 патег поштеног, вред- 
пог и заслужног народа, паше миле Отаџбине, наш 
сељак, наш радник, фнзички и иптелектуалпи, nam 
MHoronanalieHH југословепски народ. Здрав и сит 
парод може бити задовољан, здрав и сит човек 
можс битп n јссте највећа гарантија ла лржава 
буде јака и сигурна како споља тако и упутра. 

Предговорпици стручњаци и нашн послапички 
другови лекарп дали су у OBOJ дпскуснјн стручпе 

103 



818 XIII   REDOVNI  SASTANAK 11   MARTA   1939 

сугестије господину Министру за што хитније рс- 
шење питања народнога здравља у натем народу, 
a мени допустнте да на крају својих излагања упу- 
тим нсколнко напомена Господииу Министру соци- 
Јалне полнтике и иародног здравља и Краљевској 
влади, a наиме: 

Ла молим Крал.евску владу да нађе пута и иа- 
чнна, да се земл>орадничкн дугови још смање, и то 
на меру која би за земљорадника била г1одиошл>и- 
ва ii да одмах нареди да се обуставе продаје no- 
кретне и испокретне имовине, које Аграрна банка 
вршм no протеклим и приспелнм ануитетима; да сс 
смањс цене соли, гасу, iuclicpy и дувану, које троти 
земљорадник и да се форсира рад на регулисању 
река и нсушинању мочвара онамо где je тај рад 
отпочет; да се државним службеницима, свима без 
разлнке, закључно ca V групом, побољшају принад- 
лежности на суму која hc бнти приблнжно до- 
вол>на за ПјИХОв пристојан жнвот; и да сс пареди 
самоуправним властима, у првом реду варошким и 
градским општинама, да сиоје службенике бол>е на- 
граде и да нх no примеру државе и њиховим кпа- 
лификацијама и годинама службе регулишу —■ ра- 
зврстају како то статутн тих општина прописују, 
a ne да те својс службсппкс no 10, 15 na и пише 
годпна држс као просте надничаре, и ако онп ту 
службу врше као квалнфпковани људи. — Ово ва- 
жи нарочнто за Општину града Београда, која до 
иаксимума исцрпл.ује своје службенике, a napo- 
чито саобраћајце, кочничаре и кондуктере na трам- 
вајима, међу којима има маса једна који раде и 
дању и ноћу 10—15 година као прости надничари. 
— За све те, како сам обавештсн, општина се, када 
их кажњава за крпвицс умањењсм прииадлежпости 
или отпустом пз службе, увск позива na nponnce 
статута, a када ОНИ затражс да се ЊИХОВ полом<ај 
регулише, Onimnna тс њпхове захтсвс одбпја с no- 
зивом да нема статута. 

Могло би мп се са пзвеспнх страна замерити 
што покрећем то питање општинских службемика 
Општине београдске, када ja писам биран у Бсо- 
граду нитп сам житељ београдскп. Ha ту замерку 
ja одмах одговарам: да je народни посланик и no 
Уставу n no изборном закону пародни посланик 
за целу земл.у a ne само за on оместо у комс je 
биран и изабран и да on као такав има право да 
се интерссујс свима питањима широм целе земље. 
Да ово питање покренем и да тражим правна ре- 
шења од претставника Београдске општине, наг- 
нало ме je свакодпевпо посматраље патњи ОВИХ 
мученика трамвајџпја у борбп са свима временским 
пепогодама и са публнком да mro mune прихода 
допринесу општипској каси a n врло чести смрто- 
носни случајеви који се дешавају у вршељу њи- 
хове службе и због чега љихове породице остају 
не само без храниоца neli и без насушне коре хле- 
ба, јср их општина ни после 15 годипа службе 
надмичарске пије хтела да регулише нити да за 
такве случајеве оспгура њихове породице. 

Ja овом прилпком морам да изјавим своје жа- 
љење што ово питање пије покрепуо једап nam 
послапички друг, кога ja јако ценим и поштујем, 
којп je пеки дан у дебати код буџета Мипистар- 
ства трговине изјавио n нарочито подвукао да je 
on дошао у овај високи Дом као претставник при- 
вредппх кругова да брапп иптерссе прпвредпика, 
трговаца, занатлија, n иидусгрпјалаца, na je свс те 
ингересе тих привредних кругова, како on то сам 
рече, ja му призпајем, вешто, убедл>иво n ca пуно 

успеха скоро читав сат бранио, a nn једном речју 
се нпје сетио ових мученика, службеника Општине 
београдске, и ако ,и сам зна да тих mije било n да 
опи нису гласали за лнсту на којој je и on био 
кандидат, да on у овом Дому не бн могао да прет- 
ставља прпврсдпике и да брани само њиховс ИН- 
тересе. Завршујем свој говор изјавом: да верујем 
да lie све ове моје напомене nanlm na добар npn- 
јем код уважепога и скроз социјалног Министра 
социјалне политике и народног здравл>а господина 
Мплоја Рајаковића, a тако исто и код Краљевске 
владс. Ла пма.м пеогранпчено повереп>е у Крал>ев- 
ску владу господина Министра Рајаковића и гла- 
сам за овај буџет. (Пљескање v центруму и na 
десници). 

Potpretscdnik  dr.  Dragan  Damić:   Reč   ima   na- 
rodni poslanik g. Zarija .loksimovie. 

Зарн.ја Јоксимовић: Господо народни посла- 
mnur, гледајући na часовппк n na протекло време 
као n na празне посланичке клупе ja hy бити кра- 
так. Понављам речи свога претходпика хваљеног 
колеге г. доктора који je казао у својој речи да 
je Санџак потпупо заборавл>еп. Па пошто се и мој 
срез налази у Сапџаку, који имам част претстав- 
љати ja hy укратко да кажем да on према нацио- 
палпом раду и прошлости ne заслужује да буде 
заборављеп. C тога молим ако се већ нс може да 
подпгне једпа централпа болпипа a ono бар да се 
подигпе један павиљон у коме би се сместило хи- 
руршко одељење. Moj бн срез био и са тим задо- 
волјЗп. Ja сам ово питање покрепуо када je :ада- 
шњп господин Министар био посланик и преко 
њега сам радио да својпм ауто1)итсто.\1 помогне 
да се то остварп. A пошто сс сада палази на поло- 
жају Министра соцпјалпе политике и паподпог 
ЗДравља ja се падам да ћс се on заузети да се ово 
пзврши и да he одредити кредит да се тај павиљон 
у коме he се оместиги хируршко оделЈење подигне. 
To je потребио да се учини да се онај народ спасе 
да ne умире у случајевпма оних болести где je no- 
требна брза хпруршка интервепција, као запаљења 
слепог црева, Од те болести л>уди умиру јер мо- 
рају да прелазе дуг пут преко пепрелазпих терена. 
И док дођу до болнице они већ умру. Ja сматрам 
да iie се овој мојој жел.п изаћи усусрет n због 
тога hy гласати за овај буџет, (Пљескање у центру- 
му и на десници). 

Potprclscdnik  Dr. Dragan   Damić:  Ima   reč   na- 
rodni poslanik g. dr. Horde Marković. 

Др. Тзор1)е Марковић: Господо народни посла- 
пицп, из извештаја господпна Министра ооцијалне 
политпке и народпог здравља види се велпкп значај 
овог Министарства и за уређење добрих друштае- 
пнх односа у пашој земљи и за звпипиту екоппмскп 
слабпјих и завионих, било у радпом односу б>пло у 
службеном послу. Доношењем важних социјалппх 
уредаба пошлп смо правим путем да несре1)ене 
друштвене односе средимо онако, како vo одгова- 
ра друштвспој правди и како ћемо најбол>€ зашти- 
niTii nam парод од пеповол^пих последица тешког 
ооцијалпог положаја и слабог екопомског стања, 
како ћемо namv народиу државу запштити од не- 
потребних потреса и друшгвених поремећаја. Ово 
je, господо, песумњиво сасвим правилаи почетак 
да се наша држава изгради као правична, ооцијал- 
na држава. Има свакако у томе правцу jom врло 
мпого да се рада, али судеЈт no досадаштем раду 
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и сва остала иерешена социјална пнгања решиће 
се онако, како то иитереси иашег иарода и нашс 
државе захтевају. 

Из извештаја господина Милнстра ми види- 
мо, да постоје и врло значајна питаља која се тичу 
виталне сиагс, поиулациоис политике и здравстве- 
не политике у нашој држави. Несумњнво, да су 
врло велики напорн учнљени од органа и установа, 
којима прииада старање o овн.м питањима. Они су 
дали што се могло у границама ограпичених кре- 
дита дати. Онн, су, како се из извештаја види, како 
и сам господнн Министар отворено наглашује, све- 
сни и поред тога да ипак нису могли учинити свс 
шго je потребно, да се ти тешки одпоси среде u 
све те опасне болести искорене. 

Из извештаја смо сазнали, да je прираштај у 
нашој државн врло добар, да je шггална снага на- 
шег народа снажна и јака, да смо у популацнјн 
прогресивни, у напредовам)}', да je наш народ још 
илад и снажаи расно — бнолошки. To су све врло 
повољие вестн. Али кад се подробннјо упознамо са 
TiOM материјом и кад проучимо све податке o тмм 
питан>има видећемо и ствари које треба да нас за- 
брину нли бар да нас прнморају, да благовремено 
потражимо средства и начин, да спречимо, да се 
садашизс стање — не измени, већ да сс у ономе 
што je иеповољно поправи. 

Ми смо чули да je nam прираштај висок, али 
у II'CTO доба и врло скуп, јер, и ако се миого рађа, 
"иссразмерно много и _\'.\iiipc. И баш je смртност naj- 
илађег узраста врло внсока. Ja сам проучавао, no 
полацима државне стахистике, и појединости o 
томе како стоји у бановинама ова смртност. Ту се 
виде  врло озбиљне ствари. 

Главие жргве су деца, a најстрашиија коса je 
тугберкулоза. Постепеио се смањују ра1)ања, али 
много брже je то сиањење, него шго се смањује 
v.Miipaibe. Ono се знатно спорпје смањује n то je 
Hcli гтоменуто и у извештају господина Министра. 
Узећемо најповољнију годину 1936 да би смо no- 
казали неповољне последице велике смртности 
одојчади, младе деце до пет година живота, и ве- 
лике  жртве које односн туберкулоза. 

У Лугославпјп je 193G подиии просечно умрло 
ОД 100 одојчади у првој годиии жпкога 13.62. Од 
г\Г)еркулозе je умрло na 100 стаповпнка просечпо 
1.52. To су iiajiioBojbiinjn услови од оонивања .Iy- 
гослаиије. 1930 годипе бпла je смртпост одојчали 
15.27% a na !()()() становника умирало je од тубер- 
кулозе 2.65. 

Ове нам ци(|)рс Beli говоре, да у нашој земљм 
умре деце у првој години живота скоро три пута 
нишс, a од туберкулозе na 1000 стаповппка скоро 
чегири пута толико колико у напредним землЈама. 

Али то je уопштс, просечпо за целу земљу. 
Миого су жалоспији подацп ако се рашчлане no 
ба^новпиама. Тако je смртност одојчади neha од 
просечне за Југославију, у Савској баповипи 
(17.76%) Дупавској (16.2%) Прпморској (15.6%). 
Одговара прпближпо прасечпој смртпости у Зет- 
ској (13.68%) n 15а|)дарској (13.52%). Man.e умире 
одојчади од просечнот броја у Дравској (11.14%) 
Врбаској (11.79%) Моравској (11.82^) и Дринској 
(12.62%). Просечно на 1000 стапоиппка у.мпре од 
туберкулозе у Југославији (11.52%). Beha je смр- 
тност у Савској (2.14%) Врбаској (2.98%) Примор- 
ској    (1.96%) /ipnncKoj (2.03%) Иардарској (1.74%) 

и Зетској (1.76%). Одговара просечно броју у 
Дравској (1.52%) a мања je v Дунавској (1.45%) и 
Моравској (1.11%). 

Још речитије говоре бројеви o узроцнма умп- 
pan.a у нашој земљп. У Југославији од 1000 слу- 
чајева у 1936 гоидни умрло je од туберкулозе 122,8; 
одојчади, у првој години, живота умрло je 247.13, a 
мале деце до 5 година 110.74; укупно деце до пет 
година 357.87. Умрлих од туберкулозс и умрле 
дсце било je преко 450 лица. Ово су Beli страшнп 
бројевп, којн се ne палазе у напредпнм земљама. 
Али су још crpainniiJH бројевп no бапоиппама. Од 
туберкулозе, од looo у.мрлих, умрло je мање од 
просечпог броја: у Дравској баповппп 90,4, у Прп- 
морској 99.94, у Вардарсмој 96.24 u у Зетској 
110.02. У осталпм више и го: v Савској 126.66, у 
Дупавској 128.23, у Дрипској 130.57, у Моравској 
133.95, у Врбаској 174.64. И ти су бројеви, чак и 
они из Дравске баношше, непозпатп у иапредвим 
државама. 

Од 1000 умрлнх пада на одојчад у првој го- 
дини живота проссчно у државн 247,13. Мање од 
овог броја умире у Дравској баповппи (173,27), у 
Дупавској (218,12), у Моравској (222,09), a више 
у Савској (263,00), у Приморској (268.97), у Зст- 
ској (270,48), у Вардарској (278,10), у Дрппској 
(277,38), у Врбаској (291,86). 

Мале деце до 5 година умире просечпо у Ју- 
гославпји 110,74. Man^e од тога умире v Зетској 
(47,23). у Савској (48,88), у Дравској (51,68), у Ду- 
навској (63,45), a иного впшс у Моравској (126,11), 
у Дринској (147,90), v Вардарској (152,10), v Вр- 
баској (152,42), у Приморској (152.12). 

Деце до пет година укупно je од 1000 смртппх 
случајева било просечно 357.87. Мање умрло: у 
Дравској (224,95), Дупанској (281,54), у" Савској 
(311,88), у Зетској (317,71), у Моравској (348.20), 
a више у Дрипској (425,28), у Приморској (428,09), 
у Вардарској (430,20), у Врбаској (454,28). 

Велпка општа смртпост у нашој земљи пада 
поглавитр na најмлађе узрасте. Док од старости 
преко 60 година умре тек једна петипа од свих 
смртних случајева, дотле туберкулоза и дечје бо- 
лести носе половину од свих умрлих. 

Алн поред ових зала у нашој земљи владају 
у велпким размерама и заразне болести: маларпја, 

•у неким крајевнма епдемпчпп сифилис. Хигнјепска 
култура je na ниском ступп>у, na су .и здравстве}1е 
прилике тешке. Свакако да бн у овом погледу бпле 
прилике jom ц rope, да ие постоји оргапнзовапа 
здравствена служба, да се не водн добро смишлзепа 
здравствена политика. Ta служба, те мере треба 
да се прошире na цео парод и да обухвате цео 
његов живот, али су средства и установе још педо- 
вољпе ла све то обухвате. И општи просветпи 
ниво народа je доста низак, да би се ова здрав- 
ствепа култура могла што впше ојачати и по- 
бољшати. 

Здравствена питања су у лашој .земљи врло 
актуелпа, ona зпаче несумњиво исто толико важне 
проблеме, колпко н политичка иитаља o којима 
смо толико говорили у овој буџетској дебати. И 
мп смо позвани да се o њима старамо у нстој мери 
колико се старамо да средимо наше унутрашње 
политичке одпосе, само е разликом што ћемо ипак 
у пптањима здравствене политике моћи бити много 
једнодушнији него у политичким схватањима. 

AKO расмотримо узроке овим нашим недаћама 
здравственим, не као лекари, који траже нарочите 
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моменте националне патологије, већ као ооцијанли 
политнчари, KOJU траже у чему je порекло те на- 
цш)налие патологије, није тешко доћи до закључка 
да се ono палази у недовољној заштићеност« 
основне ћелије нашег националног и друштвеног 
живота: у породици. 

Сви непрнјатсљи натег народног здравља na- 
падају само на један фронт, иа иородицу, која je 
слаба да сс од п.пх брани, na сс сие оне болести, 
зла и иеволзс сваљују na њу и причињавају joj 
жртве, 

Beh опадање бракова од 10,04 у 1930 годиии 
на 7,20 у 1936 на 1.000 становника, и опадање ра- 
ђаша од 35,50 у 1930 на 28,92 у 1936 «а 1.000 ста- 
новника, затим спорије опадање опште смртпости 
(18,98 у 1930 на 15,99 у 1936 на 1.000 становника), 
као и спорије опадање смртностн одојчади (од 
15,27 у 1930 на 13,62 у 1936 од 100 рођених у првој 
годнии живота) — све су то докази да je наша дру- 
штвена основа, породица, у опасности, na да се o 
њој морамо много више старати него до сада. 

Свакако да целокупно старање у социјалној, 
привредној и просветној политици утнче и на по- 
бољшање породичног жнвота и на ојачаље поро- 
ДИце и na слабљење чинилаца који неповољно на 
H»y делују, али искуства других земал>а несумнуиво 
иам указују да та старања потпомажу унапре1)ење 
гдравственог стања. Само omi, га ne могу сами no 
себи до најповолЈНИјег стања подиКи ако нс nocro- 
ј ии нарочита борба и посебна заштита против са- 
тих ових неповољних чннилаца, који руше здрав- 
л^е и ггрете народиој сназп и популационој моћи 
народа. У многих народа установљене су посебне 
заштите за борбу против дечије смртности, осигу- 
рања против тубсркулозе na и заштита ц брорба 
прогив других брлести већ према томе које од 
љих имају нарочита значаја у националној пато- 
логији. 

Зачеци таквог рада несумњиво постоје и у нас, 
али све се више стручњацн .изјаши>авају да би, 
с обзиром на наше популационе и здравствене про- 
блеме и нашу здравствене културу, требало увести 
заиггату и обавезпо осигурање породица као за- 
једннчки одбранбени фронт против свнх тих не- 
пријатеља иашег народа и његове породицс. Тим 
осигуран>ем које би било обавезно за све добила 
би се средства за опровођење најинтензивнијих за-' 
штитних мера од ових зала широм целе наше зем- 
ље. Поссбним пак законом обезбедили би се орга- 
ни смернице и начини заштите и борба против no- 
јединнх непријатеља народпог живота и здравља, 
као UHO су дечија смртност. туберкулоза, ендемич- 
ки сифилис, маларија, ■ акутне заразне болести 
и т. д. Ha овај начин створно би се зашгитии орга- 
низам од појединих зала. Ако би се ишло за- 
себно у заштити деце, засебно у борби против ту- 
беркулозе, засеб]1о у борби против ендемичног си- 
филиса и т. д., несумњиво да би се постигли и 
неки успеси, али они ne би били толике снаге и 
јачине, делују1ш као посебни органи, колнко би 
могли учипитн, ако би се створио организам за- 
штитни, јсдинствеп фропт противу свих тих зала 
n то баш na onoj истј липији, na којој они nana- 
дају nam парод, у породици, 

Зато треба тражити мргућности за стварање 
заштитпог организма са његовим оргапнма, којн 
Ие бити концентровани, координовани и у иепре- 
кидној сарадњи na одбрани и заштити народне по- 
родице. 

Beh грсба мислити n na мере, које lie омогући- 
ти младим људима и девојкама да за времена за- 
снују брак, затим да могу пздржавати своју nopo- 
дицу, дал^е да пм деца, подеспим мерама и помо- 
lin, ne буду страх и трепст, већ радост и ПОНОС, 
a онда да се тој деци и upe ро1)ења ступањем 
здравих брачника у брак зајемчи добро телесно, 
духовно и душевно здравлзе, a затим да постану 
сталпо старање државе, да им се добро здравље ne 
поремети. Ту даље долазе посебне заштите од деч- 
je смртпостп u свих опнх мпогобројних болести, 
које nanoce толпке штете нашем народу. Лош на- 
рочито овде треба иагласпти што ингепзпвнији рад 
na подизању и унапређењу опште здравствепе кул- 
туре и хигијепске свести у нашем иароду. To све 
чнпн целину n ne могу се појединачпа пптања из- 
влачити из тога сплета и за себе решавати, ако се 
жели поуздап и чврст успех. 

II још нешто. Томе заштптпом раду иородице 
мора се придружнти и плапска прпвредна и про- 
светна политика. Мора се нзрадити коордннација 
изме1)у привредпих, просветиих и здравственнх 
фактора државне управе са задатком, да пронађу 
и израде смернице и планове за успешап рад на 
интегралном подизању и унапре1)еи>у здравих, 
крепких и моралпих спага пашег  }Јарода. 

Зачеци овог деловања песумњиво се налазе и 
у досадашњој здравственој политицп. Тендепције 
се њене јасно крећу у овом правцу. Али тако недо- 
вољан број oprana, установа, стручњака и сред- 
става, како нам je то господин Министар у своме 
извештају изпео и како пам je TO предложио у 
овом буџету, заиста онемогућују да се проведе 
интегрална заштита породице. 

Господнн Мпнистар je поменуо, да je Уредба 
o Народном сапитетском фонду за који смо дали 
овлаш^епЈа Краљевској влади у Фннанспском за- 
кону прошле године, Beh готова и да he je ускоро 
усвојити Мипистарски савет, na lie ступитп na 
снагу. 

To je одлична ствар, јер he дати здравственој 
политици много иише могућности за подизање и 
освивање нових установа и за пјихово доволјно 
издржавате  и  правнлно функцнО|Нисап>е. 

Али сад треба здравственој политицп наше 
земље дати и MoryhHOCTH, да заштитом и ocnrv- 
рањем породица добије нова средства, да своју 
благотворну акцију прошир« на цео живот на- 
шег народа, на све прилике и околности, под ко- 
јима on жшш, да нс остане пи једап Југословен 
пезаштиЈЈен и занемарен, да се сам бори протнв 
пепрнјател^а којн je много јачи од њега. 

Само ■организована нација може савладагш 
ове непријател>е, само активна сарадња целокупног 
иарода са чиниоцима здравствепе политике може 
искоренити нездравље и беду из нашег национал- 
ног организма. И зато je потребно и1ш до краја 
и позвати цео народ да као један човек учествује 
у учврш}1ива1њу, заштити и осигурању основне је- 
липце — његове породице. 

Pofprctsednik Dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik g. Miro Protić. 

Mnpo Прбтић: 1'осг1одо народни посланици, да 
вас ne бих замарао дугим излагаљем n певао пе- 
сму, a имајући пуну веру у господина Министра 
соцнјалне политике изнећу у кратко потребе мога 
краја, Метохије. lleh, цептар n.en, пема никаквих 
Оолпица, истииа има баповипску, али ona би се upe 
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могла назвати мртпачница јер иема пичега да би 
се могла бар назпати именом болннца до јслино 
наше добре лекаре, који чине све са споје странс 
да се болесници спасавају. Њихов je глас вапију- 
iicr v пустиши. Молим господина Министра да 
схвагги нашу невољу. 

Лекарн уреда за сваку врсту болести дају нај- 
јевтиније лекове, тобоже имају такво наређење, a 
кад Уред наплаћује од радништва н.ихов принос 
онда га без милости утерује. Радни свет je оез ле- 
карске потпоре. 

Молим господина Министра да o овоме по- 
веде рачуна. 

Једина бања Зетоке бановине то je Пећска 
баиза, која je без ypel)aja, без комфора и без стал- 
ног лекара, na зато молим да се и o њој поведе 
рачуна. Гласаћу за буџет. ((Пљескање у центруму 
и на десницн)- 

■ Potprclseclnik dr. Dragan Damić: Završnu reč ima 
Ministar socijalne politike i narodnog zdravlja g. Mi- 
loje Rajaković. 

Мииистар соцчјалие политикс it иародиог 
здравља Милоје M. Рајаковић: Господо народни 
посланици, TOKOM дискусије и претреса овог бу- 
џетског предлога ja сам чуо од СЋр^не господе 
народннх посланика веома добре и корисне су- 
гестијс. Предложена су врло добра решења за 
многа значајна питања, али се при свем том пије 
у довољној мери водило рачуна o средстЕшма ко- 
јима располаже Министарство социјалпе политике 
и народног здравља. Ja hy увек у своме раду има- 
ти пред очима све те корисне сугестије и сва та 
додирнута и покренута корисна и значајна питања. 

Желим да укратко одговорим поједнним го- 
ворпицнма, оним редом како je претрес текао. 

Народни посланик г. Јововић поменуо je овде 
случај са маркицама у Доиу слепих девојака. Г. 
Јововић je то учииио у најбољој намери, али на 
један такав начин, да би се то могло погрешно 
протумачити и при том пасти у грешку уопшта- 
ваша. Баш тим поводом желим овде, са овог ме- 
ста, из Народне скупштине, да учиним признање 
и да одам захвалност нашу свима хуманим и до- 
бротворним друштвима нашим, у којима толико 
угледних и племених жела и људи раде предано 
и 'пожртвовано. Ta приватна шшцијатива изврши- 
ла je и врши своју хуману друштвену улогу са 
пуно части, са пуно самоодрицања и са пуно no- 
ифтвовања. 

Што се тиче овог жалосног случаја, који je 
поменуо г. послаипк Јововић, треба напомеиути 
да je такав случај, срећом, изваиредно_ редак. 
Надлежне власти се баве тим случајем још пре 
него што je он доспео у нашу дневну јавност. Сва- 
чија одговорност биће утврђеиа и нико неће бити 
поштеђен, a послед>ву реч ће имати независни су- 
дови. 

У сваком случају, оно што ми не смемо чи- 
нити и чега се треба чувати јесте то да овај жа- 
лосни случај не уопштавамо. Ja понавЛ)ам и на- 
глашавам да су овакви случајеви ретки, сасвим 
ретки и незапамћени. Ако бисмо ми овај случај 
i с-иералисали, ако бисмо пали у попрешку уоп- 
штавања, онда би наше друштво било лишено 
племеинтог рада n помоћи хумаппх и добротвор- 
них друштава, јер не само да би друштва изгу- 
била поверење публике, поверење оних na мија 
срца апелују, пего би толнке плсмените и пожр- 

твоване душс бпле одвраћенс од тога да раде и 
capai)yjy у добротворпнм акцпјама хумапнх дру- 
штава из бојазни да пм се ne учине какви неза- 
служепп приговори. A збнр рада свих тих дру- 
штава огроман je и ona врше једпу крупну и зна- 
чајпу функцију у нашем друштву. Сва та добро- 
творна друштва ублажила су мпогу социјалпу ue- 
правду и много допринела да у нашем друштву 
буде више срећних и више задовољишх. 

Ja понављам да вазда треба са највеЈшм рес- 
псктом и највећим прпзнањем и захвалпошКу го- 
ворити o нашим хумапим « добротворпим дру- 
штвима. Увек тр^еба рад тих племенитпх душа да 
прати наша пупа n искрена захналност. 

Најзад, да напоменем и то, да je независпо 
од овог случаја и пре него што je raj случај у 
Дому слепих девојака изнесен у јавпости, иа мој 
предлог, упесена у Фипапсиски закон једпа од- 
редба, којом се овлашћује Министар социјалпе 
политике и пародног здравља да донесе Уредбу 
са законском снагом, којом he регулисати рад npn- 
ватне иницијативе у социјачној и хуманој делат- 
ности љеној. Овом уредбом ће се регулисати 
услови за тшстојање (приватиих устапова и дру- 
штава, делокруг њиховог рада, љнхов међусобни 
однос и коорднпација, њнхова сарадња са званич- 
ним органима, као и надзор над шиховим финаи- 
сиским и радним пословашем. 

Г. Јововић се овде жалио и на то, како je мало 
иоплаћено заосталих инвалида из ранијих година. 

Од исплаћених државних обавеза из ранијих 
година инвалидима и осталим жртвама рата, имам 
тренутно ове податке од краја 1936 године до да- 
нас. Исплаћено je: 

У новембру   1936   године       .    . 17,263.270.64 
У марту  и  новембру   1937   год. 15,431.091.18 
У току   1938   године     .... 30,674.871.18 
У јануару  ове   1939  године      . 3,330.145.29 

Укуппо исплаћено: 63,369.203.11 
Према фипапсиској могућности, држава lie n 

даље одговарати својим обавезама. To je све учи- 
њено заслугом и заузимањем баш мога претход- 
ннка у овоме ресору. 

Господо, овде су говорили o туберкулози г. г. 
народпи посланици Жугић, Милошеви11, Аврамо- 
вић и др. Пурпћ. Сви они сложилн су се да у Ha- 
rnoj земљи нема довоЛ)НО усталова за лечење и су- 
збијанЈе туберкулозе. Они су у томе потпупо са- 
глааш самном, јер сам и ja то нагласио у своме 
експозеу, али када се зна да пре para у пашим 
крајевима уопште није било ни једне установе sa 
сузбнјање и лече1Бе туберкулозе, онда ипак мо- 
жемо бити задовољни и овим што je у томе no- 
гледу постигнуто за протеклих 20 годнна, j ep сада 
има 11 санаторијума, неколико болничких оделЈе- 
iba n 52 диспанзера за лечење туберкулозе. У току 
ове буџетске године број диспансера као и број 
постеља ino санаторијумпма биће повећан саобра- 
зпо средствима којима располажемо. Када се свему 
оиоме додају санаторијуми и лечилишта појединих 
радничких установа: Средишног уреда за осигу- 
рање раднкка и осталих, онда се добија ипак једна 
далеко повол>пија слика o борби наше земЛ)е про- 
тив туберкулозе. To ипак ne значи да мп по- 
стигнутим резултатима можемо битп задовољни. 
Ja сам стога нарочито у своме експозеу нагласио 
све педостатке те наше Порбе, a главни педостатак 
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састоЈИ ce у томе Што немамо jom довољно iio- 
стеља за туберкулозне болесиике. 

Народни послаиик г. Аврамовић поменуо je ii 
приватну иницијативу за оснивање санаторијума 
за туберкулозне. Међутим у иас ce ra лриватна и- 
пицијатииа у томе правцу jom вије појавила, али 
ако Cm ce иојавила, Миннстарство ои je свесрдно 
иомогло. 

Иародии посланик г, др. Слободан Ilypnli го- 
ворио je o ааштити деце. Мииистарству су врло 
добро познати сви податци o великој смртности 
деце, и ja сам те поражавајуће пидатке нарочито 
изиео у своме екстшзеу, na сам с гога тр.ажио и 
добио овлашћење у овом Фннансиском закону, 
да ce донесе Уредба o заштити деце и да ce та за- 
штита npoimipii иаромито на сеоску децу. Постоји 
и Лугословеиска унија за заштиту деце, која je до 
сад дала добре резултате и која he у сарадњи са 
Југословенским удружењем и са Савезом женских 
друштава jom нише развити своју активност, a ми 
tiCMO je, у граннцама расположивнх средстава, сие- 
СрДНО  noMoliii. 

Народни шосланицн г. r. др. Слободан Пурић 
и Алекса Јованоеић говорили су и o потреби да ce 
Beh једном доведу лекари на село. Ja сам у своме 
експозеу нагласио да у самом ГЗеограду има више 
лекара него mro их тла у целој Србији u Јужној 
Србији. To je због ТОГа mro и сами млади лекари 
кису радо ишли у села и у мања места, a и ради 
тога mro није било потребних средстава за то. 
Услед тога имамо веома мали број лекара no ма- 
Нжим местима, a no селима скоро никако. 

У овом Финаноиском закону донесена je једна 
nomiiia ii ми чинимо један иокушај да mro више 
приближимо лекарску службу пароду, да je пона- 
родимо, да иаш сеоски живаљ почне једном до- 
бијати mro брже и mro лакше лекарску помоћ. 
Унео сам парочиту одредбу у овогодншњи Финан- 
сиски закон, no којој сви млади лекари, после свр- 
шене школе п издржаног стажа no болннцама, зна- 
'm после припреме, морају бар две године служи- 
ni no селпма n малим варошпцама. (Пљескање). 
llacrao je једап псспоразум око ТОга ко !ie те ле- 
каре no селима и no малпм местима издржавати. 
Издржаваће нх држава. Упсо сам у буџет 70 пових 
лекарских места за та поставл:.ења младих лекара 
no селима и no малнм иестима. У колико ne бп 
било добре вол.е код ових младпх л.уди за пионир- 
ски рад na селима, ми имамо једну законску одред- 
бу која пх na Tq приморапа, бар у оним случаје- 
вима где сс та добра воља и тај алтрунзам код 
ових младих људи не би манифестовали. 

Жалосна je чињеница да мн имамо пеколнко 
срезова у namoj земл.п, којп никаКо не добијају 
свог лскара, a пмамо о.ко 60 здравствепих општина 
n задруга које немају a траже seii дуже времена 
лекара, na ce ни једап од тих младих људи пије 
хтео да прими тс достојне службе своме народу, 
a na pacniicann копкурс нису ce ии јављали. Да бн 
ce таквом стању доскочило и да би сс парирала 
ra незгода, унесена у Фииансиски закон, ова од- 
редба која прописује обавезу служења на селу и 
n у малнм местима за те лекаре којп тражс држав- 
ny службу. (Ледап глас: Мало je 70!) Колико да 
почнемо. Али ако ce иопоставп да je одобрени 
кредит мали, MU IICMO raj кредит моћп повећатп 
да бисмо постпглп поставл.ени циљ: да пашпм се- 

лима и  нашим  крајевнма без лекара обсзбедпмо 
иотребну  лекарску  помоћ   (Одобравање). 

Народни послапик г. др. Милошевмћ жалио ce 
с правом na окупоћу лекова. To питање je врло 
сложепо и надлежни opranu у Министарству тиме 
ce Beli дуже времена баве. И ja личпо пмам на- 
меру да то питање решпм пајцелисходиије. Не- 
сумњиво je да народ мора добити јевтине лекове, 
јер je опште позната чињеница да су лековп у 
нашој земљи прескупи. Стручњаци су утврдили да 
су лековп прескупп н то нарочито они који ce 
добављају из ипостранства. Они тврде да ce, према 
једној статистици око 40% лица враћају нз 
апотека без лекова, када чују за цепе таквим ле- 
ковима и аду да болују и без лекова, пошто немају 
довољно средстава да nx пабаве. 

Ми ne смемо и ми пећемо угрозити егзистеп- 
цију апотекара. Има много жалби на Савез веле- 
дрогерија, за који неки тврде да je уствари каму- 
флирани картел и да они пмају шскључиво право 
да пзвесне лекове само onu могу добавл>ати и npe- 
продавати. Тако ти стручњаци тврде да има лекова 
чија пропзводПЈа кошта 3000 дниара, a у промету, 
када дође до потрошача, raj истп лек кошта 64 
хиЛ)аде динара. 

Ja ne желим повредпти лсгитимне и оправдане 
интересе ни Савеза веледрогернја, али инкако ce ne 
може дозволити да ce овакво стање CKynolie леко- 
ва продужп и даље и мора ce одређепо n јасно 
предузети оно што треба предузети. Стога еам 
унео једну одредбу у Финапспски закоп n ra je 
одредба Beh примљена у Финаноиском одбору, no 
којој Миннстар социјалпе полптике и пародпог 
здравља има овлаш^ење да проппсује цепе леко- 
вимаг. И још пешто впше: да из новообразованог 
Пародиог санитетског фонда сама држава може 
набављати нзвесне лекове и давати их и даље без 
зараде, преко разпих здравствених устапова, наро- 
ду илн дпректио апотекарима. Mu можемо дозво- 
лнти оправдане зарадс људнма који ce баве тим 
артиклнма. али недозвољене зараде ne смемо до- 
зволити баш на тим артиклима, које људи пабав- 
л>ају само оида, када су у највећој невољн, када 
су болесни. 

Народпп посланици г. г. Трипко Жугић и др. 
Младеп Милошевић жалили су ce да парод не може 
да поднесе иабавку серума за лечење заразних бо- 
лести. Мн смо и сами били свесни тога и мислили 
смо na то, na je стога jom прошле годинс унесена 
позната одредба у Фнпансискп закоп, ад ce доне- 
се уредба за бесплатно спабдевање парода леко- 
вима биолошког порекла. Ова уредба ступа на 
снагу 1 априла и ja сам je већ прописао, a Минн- 
старски савет je усвојио. Тако he од 1 априла битн 
одобрено спабдевање паших званпчпнх лекара и 
устаиова серумима и вакцннама за IIeлцoвaIbe про- 
тив заразних болесатп погпуно бесплатно (Бурно 
одобрапаиЈе). 

Иародни посланик г. Стојан Kpcrnh говорио 
je o печалбарима у Јужној Србпји. Нама je свима 
познато да ce за те печалбаре најмање учгашло 
и да су то на-ши пајвредпији људи у Јужној Ср- 
бији и заслужни сваке пажње и интересовања. 
Прп Мппистарству социјалне политике и народ- 
ног здравлЈа постоји Исељеничкш фонд. Taj фонд 
расиолаже са потребпим средствпма и ja hy ce 
договорити ca господом народпим посланицима 
na Јужне Србнје и из пиротског краја, одмах 
после ступања na снагу повог буџета, и предузетн 
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потребне мере за помагање и заштиту наших вред- 
иих   пемалба1ра.  (Дуготрајно одобраванЈс). 

Господо народни посланнцн, овде се много 
говорило o раду Урсда за осигурање радника и 
функционисање тих установа je много критико- 
вано. Једна од првих мера за правилно функци- 
онисанзе службе Уреда за осигураи.с радника и 
прво што треба испранити јесте служба уредских 
лскара. Тамо постоје две вркггс лекара. Први су 
лекари чиновпици код Уреда, који су под дирек- 
тном контролом самога Уреда. У погледу њихове 
службе надлежни тврде да су сши показали као 
добри и да одговарају постављеним условима. 
Други уредски лекари јесу они који npme своју 
службу под колективним уговорима са Уредима. 
Ja сам унео једно овлашћење у Финансиски за- 
кон да Министар социјалнс политике и народног 
здравл^а има право те колективне уговоре измеНу 
Ур^еда и лекара поништити у случајсвима који 
буду опраедани, a у интерссу и службе и осигу- 
раника. (Одобравап^е). Разуме се да се у праксн 
са слзим овлашћељем неће претеривати, него he 
се веома опрезно поступати, али, господо, само 
4p>Kaiifc>e појединих лекара, бнло према радницима, 
било према послодавцу — Уреду, нагнало нас je 
да ту законску одредбу и то овлашћење за Мини- 
стра социјалие политике и народног здравл.а др- 
песемо. 

I [ародни посланик за Срез нишавски г. Мла- 
деновић рекао je овде како у његовом срезу има 
хилзаде л>удн који гладују, туцају корен и тимс се 
хране ii умиру ОД глади. Ми, заиста, имамо кра- 
јсиа у којнма влада прилична оскулица, али подаци 
ко je je изнео посланнк г. Младенопић извссио да 
су претерани. Ми имамо још кредита у Мипистар- 
ству социјалне политикс и народног здравља м ja 
hy хитно преко баиских управа упутити извесне 
помоћи за јавне радове, како би се помогле оскуд- 
ие општине -н тнме запослили на јавним радовима 
оии   најсиромапшији којнма треба помоћи. 

Господо, ми смо овде чули један патетичан 
говор. један крик iiaiiicr друга г. др. Ловзна Мн- 
|ушковића, који je изнео всома тешко стањс у 
нашим болницама, који je осулио болничку служ- 
бу и критиковао деобу клиника од болница. Госпо- 
лип Мијушкови!. je то учинио na један такав начин, 
који ja не могу прихватити ни одобрити. Треба пре 
свега" имати у виду да би према предрачуннма 
стручних oprana Мшшстарства потребио било да 
се na me болнице доведу у ред и подигле допољап 
бро| ii>nxon, да се за то обезбедн кредит од преко 
три милијардс динара. Кала се то има у виду и 
када се упореде расположива средства овог Ми- 
иистарства, зар се може за једну годину, или за 
јсдно врло кратко време постићи све што у том 
погледу треба учипнти. 

Господин предговорник je свесно нли несвесно 
иропустио да укаже na зпатан пагтредак који je у 
пс^гледу болннчке службе, стања паших болннца и 
п.иховог iipoimipen.a IH подизања постнг.нут TOKOM 
последље три године. He треба губити из вида ни 
то да су државне болнице само one no банопип- 
ским центрима, a да су све остале болпице под 
бановинским управама. Министарство социјалне 
политике и пародпог здравља чнни све са сиоје 
стра.не да се болничка служба побоЛ)Ша и упапредп 
и у том погледу већ има зпатпо постигпутих рс- 
зулатата. 

У овогодишПјИ буиет унео сам једпу одредбу, 
којом се Мипистар социјалпе политике и народног 
злравља овла1и1»ујс да може за помоћи банавин- 
ским болницама поделити једиу суму од три ми- 
лиоиа динара. Ова сума je недовол>на, заиста, али 
ипак je толика да сама собом ствара једам пресе- 
дан и обезбе1)ује један добар прницип. да можемо 
притећн у iioMoli тамо. где je та помоћ болпицама 
најхитнија. 

Скроз je norpemna кјмггмка делења клиника 
од болпица. To je једпа добра и коршсиа реформа, 
icojy je спровео мој претходпик господип Драгиша 
Цветмовић, и ona je опроведена баш ради тога, 
ла би ct болничка служба побољшала и да би се 
прп томе обезбедио несметш рад наших кликика. 
Овим принципом леобе клипика од болница задо- 
иол.ии су nam Мелицинск факултет и сип паши 
стручти лекарски кругови. A ако прпликом те део- 
бе има каквих погрешаиса, корекције ру увек мо- 

■rylie. Нонавл.ам, да je принцип поделе веома до- 
бар и за сваку похвалу. 

Предговорник je изпео овде како се за бол- 
иичке устапоие даје веома мало у односу према 
х;11'ијепс1сим устаиоиама, овима које ирше превеи- 
riimiv хигијеноку службу. Међутим, да je само мало 
боље загледао у буџет, видео би да je за хигијен- 
ску службу предвн1)епо само око 70 милиона ди- 
napa, док je за болничку службу предаиђено ди- 
napa 133,533.000. II у ових 70 милиона динара, 
предвиђених за хмгијенску службу, предвиђено je 
пздржапап.с шест лечилишта за туберкулозпе, за- 
разпе болнице, Прп.ачка бања и на/послетку иа- 
баика серума за сузбијање маларпје, заразппх бо- 
лести, вцдемичног скфилиса, туберкулозе итд. 

Да би побољшао болничку службу и уопште 
здравствену службу у нашем народу, мој претход- 
кик дошао je na једну веома добру идеју: уста- 
повл^ње Народпог санитетомог фоида. Ja сам већ 
прописао Уредбу o устаповљеп.у Пародиог боле- 
оничког фо!гда и ту Урсдбу je прпмио Мшшстар- 
ски qaBeT. По roj Урсдбп свп прпходп од држао- 
imx боЈмтца биће уиошени у тај фонд и трошиће 
се искл.учиво na болпице. Оснм тога пзвеспи други 
приходп обезбеђееи су за овај фонд, тамо да ми 
очекујсмо да ће он joni у овој годппп пматп око 
80 милона дипара. Из тога фопла гтобољшаће сс 
служба наших болпица, a псто тако омогућпћс сс 
протиреп>е старих и изградња повнх болница. 

Пали су и приговорп да je буџет Министар- 
ства социјалпе полптикс n наррдног здравља и оу- 
више мали. Господо, свакп минпстар жели да му je 
буџет већи, да би постигао nehe успехе. Очигледпо 
je да би и'овај буџет трсбао да буде jojn већи, 
с обзиром na велпку паллежпосг овог Мииистар- 
ства, али притом не треба губпти иа нида да кроз 
буџет нпсу прошлс мпоге устапове наше социјалпе 
службе, као што су берзе рада, Уред за осигурање 
радиика итд. 

Ja захваљујем свима предговорпицима na до- 
брим сугсстијама и кпрпспим покретапим питањи- 
ма TOKOM ове дискусијс и у свомс раду стараћу се 
да тс корпспе папомепс и добрс сугестије увек 
имам пред очима, подећп, разуме се, рачдта o 
средствпма којпма располаже буџет оиог Мини- 
старства. 

Ha крају молим господу народне посланике 
да пзволе примити предложепи прсдлог буџета ио- 
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вереног ми ресора. (Бурно и дупотрајно одобраза- 
и.с н пл.ескањс са узвицима: Живео!) 

Potprctsednik dr. Dragan Daniić: Gospodo na- 
rodni poslanici, pošto je lista govornika iscrpena, to 
je pretres a pojedinostima predloga budžeta rashoda 
— XVI razdeo — Ministarstvo socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja — završen. Prelazimo na glasanje. 
Glasače se.po partijama sedenjem i ustajanjem. Mo- 
lim izvestioca g. Aćima Popovića, da izvoli pročitati 
partiju 1023. 

Izvestilac Aćini Popović čita partiju 1023. 

Potprctsednik dr. Dragan Damić: Prima li Na- 
rodna skupština pročitanu partiju 1023? Ona gospo- 
da narodni poslanici koji primaju, neka izvole sedeti, 
a koji ne primaju, neka izvole ustati. (Večina sedi). 
Objavljujem da je partija 1023 primljena. Izvolite 
čuti partiju 1024. — Za ovim je Narodna skupština, 
glasajući sedenjem i ustajanjem o svakoj pojdinoj 
partiji, u smislu Cl. 102 Ustava i § 67 Zakona 0 po- 
slovnom redu u Narodnoj skupštini, usvojila u poje- 
dinostima sve partije predloga budžeta rashoda — 
XVI razdeo — Ministarstvo socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja od partije 1024 do partije lObl za- 
ključno. 

Potprctsednik dr. Dragan Damić: Gospodo na- 
rodni poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda — 
XVI razdeo — Ministarstvo socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja po svima partijama pojedinačno 
primljen, objavljujem da je ceo predlog budžeta 
rashoda — XVI razdeo — Ministarstvo socijalne po- 
litike i narodnog zdravlja — primljen. (Odobravanje i 
pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Gospodo narodni poslanici, pošto je vreme po- 
odmaklo, predlažem da ovu sednicu zaključimo. Iduću 
sednicu zakazujem, sa vašim pristankom, za utorak, 
14 marta u 9 časova prc podne sa ovim dnevnim re- 
dom: Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja 
Finatisiskog odbora o predlogu budžeta državnih ra- 
shoda i prihoda sa predlogom Finansiskog zakona za 
budžetsku 1939/40 godinu, i to: 

1 ■— Pretres budžeta rashoda — XVIII razdeo — 
Budžetski rezervni krediti; 

2 — Državni prihodi; i 
3 — Pretres Finansiskog zakona sa amandma- 

nima. 
Prima li Narodna skupština predloženi dnevni 

red? (Prima). Objavljujem da je predloženi dnevni 
red primljen. Zaključujem sednicu. 

Sednica je zaključena u 0,30 časova. 


